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Dat u aan de slag moet
met verduurzaming weet u.
Maar weet u ook al hoe?
Een leefbare planeet voor volgende generaties vraagt om nu handelen.
EY helpt u de slag te maken naar een duurzaam bedrijfsmodel. Niet op basis
van dromen, maar geleid door harde inzichten, concrete doelen en bewezen
transformatiemethodes. Kijk voor meer informatie op ey.nl/sustainability

EY Sustainability.
Duurzaamheid, hard gemaakt.
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I
n een beroemd geworden experi-
ment bracht de Amerikaanse weten-
schapper Philip Tetlock tussen 1984
en 2004 een grote groep experts
bij elkaar – academici en andere

specialisten – om duizenden voorspel-
lingen te doen over de economie, de
aandelenmarkt, verkiezingen, oorlogen en
andere actuele zaken. Zijn even geestige
als ontluisterende conclusie: de experts
deden het meestal niet beter dan een
chimpansee die een dartpijltje gooit naar
een bord met uitkomsten.

Later kreeg Tetlock spijt van zijn grap,
omdat mensen eruit concludeerden dat
alle pogingen de toekomst te voorspellen
waardeloos zijn. Dat is niet zo, benadrukt
hij in zijn boek Supervoorspellers. Er zijn
wel degelijk mensen die het vaker bij het
juiste eind hebben dan anderen, en er
bestaan strategieën die je daarbij kunnen
helpen.

Dezelfde conclusie kun je trekken uit
het openingsdossier van deze editie van
De wereld in…, waarin we kijken hoemen-
sen dat nu doen: de toekomst voorspellen
(p. 17-27). De afgelopen eeuw sloegen
futurologen, sciencefictionschrijvers en
koffiedikkijkers vaak op hilarische wijze
de plank mis. Maar soms waren hun prog-
noses juist verbluffend accuraat.

Denken in scenario’s kan daarbij helpen,
legt de Nederlandse ‘antropoloog van de
toekomst’ Roanne van Voorst (p. 22) uit.
‘Ik vergroot een trend uit en vraagme af

wat er gebeurt als die trend doorzet.’ En
wie weet blijkt kunstmatige intelligentie
(AI) over een tijdje wel een glazen bol van
jewelste. Voor deze uitgave vroegen we
een AI-programma om de wereld in 2023
te beschrijven (p. 102-105).

Behalve dat toekomstvoorspellin-
gen vaak niet kloppen, zijn ze ook bijna
altijd negatief. ‘Alle grondstoffen raken
op, robots pakken ons werk af, AI wordt
veel intelligenter dan wij.’ In fictie is die
dystopische blik leuk; wie griezelt er niet
graag weg bij Black Mirror of The Hand-
maid’s Tale? Maar in het echte leven kan
dat doemdenken ook verlammend wer-
ken. Waarom zou je nog energie besparen
als de oorlog in Oekraïne toch uitzichtloos
is?Waaromminder vlees eten of de trein
pakken in plaats van het vliegtuig als de
aarde toch wel opwarmt?

Veel constructiever is de opstelling van
klimaatwetenschapper Heleen de Coninck
(p. 96-99). Ook al weten we eigenlijk wel
dat we die 1,5 °C opwarming niet gaan ha-
len, volgens haar moeten we er toch naar
blijven streven. ‘Halen we 1,5 °C niet, maar
1,7 °C wel, dan is dat pure winst.’

Realisme in plaats van pessimisme. En
naast informatie ook veel inspiratie, dat
hopen we u te bieden.

Ik wens u veel leesplezier.

Behalve dat voorspellingen vaakniet
kloppen, zijn ze bijna altijd negatief

HanCeelen

De toekomst voorspellen

Han Ceelen is hoofdredacteur van
De wereld in 2023
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Roanne vanVoorst bijt zich
vast inde toekomst vande
zorg. ‘Technologie creëert
eenhardewereld’, zegt de
antropoloog, ‘waarinmensen
tussende spleten vallen.’

Onvredeover verwaarlozing in
de landelijke gebiedenhangt
als een sluier overdeProvin-
ciale Statenverkiezingen van
15maart.Hoekandepolitiek
die onvredewegnemen?

Het afscheid van fossiele
brandstoffen vergt deko-
mendedecenniaongekende
investeringen.Hoeveel geld
is ernodig, enwaarmoethet
vandaankomen?

Willem-AlexandersKonings-
dagbezoekaanmulticultureel
Rotterdam in2023 zouwel-
eens een lakmoesproef kun-
nen zijn voordehoudbaar-
heid vandeOranjefamilie.

Energieblijft ookdit jaar
schaars enduur.Moetenwe
wel vasthoudenaanenergie-
slurpende sectorenalsde
glastuinbouw,metaal-
industrie en chemie?
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2023 star ten met
peper in je carr ière?

“Om daadwerkelijk doorbraken te realiseren en je businessdoelen te behalen, is inzicht

in de waarde en de potentie van je data essentieel. Vanuit dat inzicht kun je overgaan

tot actie om het beste eruit te halen. Wij noemen dat ‘Factbased Improvement’ en dit

doen wij al 25 jaar met de beste data- en businessspecialisten van Nederland.”

RO B HON I NG – C EO HOT I T EM GRO E P

Ga naar werkenbijhotitemgroep.nl en

bekijk hoe jij bij ons het verschil kunt maken!

werkenbijhotitemgroep.nl

FAC T B A S ED IM P ROV EM EN T I N E EN

DATAG ED R E V EN O RGAN I S AT I E
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WAT GAAN WE
VOLGEND JAAR
ETEN EN DRINKEN?

EEN REUS DIE STRANDT
OP DE VETO’S VAN
DWERGEN

BOUWEN OM TE WONEN:
DE OPKOMST VAN DE
WOONCOÖPERATIE

2023wordthet jaar vandeuit-
gesproken smaken.De trend
richting eenmeerplantaardig
dieet zet door. Ende consu-
ment verkiestweerwat vaker
de eigeneettafel.

DeEuropeseUniemoethaar
besluitvorming versnellen
omtekunnen inspelenop
nieuwegeopolitiekeuitdagin-
gen.Maardat is zo goedals
onmogelijk.

InNederland spelenwoonco-
operatiesnog zeldeneen rol
indenieuwewoningbouw.
Wieweet gaat daar onderdruk
vande schaarste komend jaar
verandering inkomen.
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Een brede kijk op pensioen, verzuim en vitaliteit
helpt jou bij goed werkgeverschap
Als werkgever heb je momenteel met heel wat veranderingen te maken. Met grote
onrust in de wereld en veel onzekerheid in de markt. Dat zijn lastig zelf te
beïnvloeden factoren. Wél beïnvloedbaar zijn de HR-gerelateerde zaken. Zoals
pensioen, inzetbaarheid, vitaliteit en ziekteverzuim. Zaken die álles met elkaar te
maken hebben en dus om een brede visie vragen.

Zo supporten we goed werkgeverschap
Dat mag jij als werkgever ook van ons als verzekeraar verwachten. Met een benadering die
goed werkgeverschap ondersteunt. Zo denken we mee over hoe je via preventie
ziekteverzuim aanpakt en je medewerkers vitaal houdt. Hoe pensioenen bijdragen aan
tevreden medewerkers. Of hoe je je bezetting op peil houdt onder grillige omstandigheden.
En we bieden je tools om goed onderbouwd de juiste HR-beslissingen te nemen voor jouw
bedrijf én je medewerkers.

We zijn er natuurlijk ook voor je adviseur. Die heeft de adviesvaardigheden en kent jouw
situatie. Wij versterken met kennis, data, slimme instrumenten en producten. Zodat jij
de juiste beslissingen kan nemen die zorgen voor vitale en gemotiveerde medewerkers.

Doe een benchmark met onze Human Capital Planner
Wil jij jouw bedrijf vergelijken met branchegenoten? Doe dan de benchmark met ons online
dashboard Human Capital Planner. Dat brengt tal van HR-inzichten en data uit jouw
onderneming en je branche samen. Zo ontdek je snel de aanknopingspunten voor verdere
verbetering.

Samen bereik jij meer, onze support heb je!

Lees ons verhaal op ons kennisplatform voor werkgevers en HR-professionals.
Of vraag het je adviseur.

Directeur Commercie Pensioen
Tom Haaring:

‘Een goede
pensioenregeling is
onderdeel van ‘goed
werkgeverschap’.’
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VanCharles’ kroning enhypersonischewapens
tothet jaar vanCouperus: ditwordt 2023.

DoorTim Igor Snijders

AUTO ’ S

Terug vanweggeweest:
de ‘bubble car’

Ze vormde een ware automo-
biele sensatie in de jaren vijftig
en zestig: ‘bubble car’ Isetta.
Deze lieftallige microauto
dankte haar bijnaam aan de
ronde vorm en bollende ramen.

Nu introduceert de Duitse
fabrikant Electric Brands een
nieuwmodel op basis van
het oude Italiaanse ontwerp.
De elektrische stadsauto die
zijwaarts kan parkeren, is 2,5m

bij 1,5m en kan 90km per uur.
Ze zal moeten concurreren
met soortgenoot Microletta,
van Micro Mobility Systems.
De twee automakers schikten
eerder over het merkrecht.
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Hyper-
sonische
wapens

India’s bemande
ruimtevlucht

DEFENS IE

RUIMTEVAART

De Indiase ruimtevaartorga-
nisatie ISRO begint aan zijn
eerste bemande ruimtemissie, te
beginnen met een reeks onbe-
mande testvluchten in 2023.Als
die slagen, stappen tweemannen
en één vrouw het jaar daarop
aan boord van de Gaganyaan
(Sanskriet voor ‘ruimtevoertuig’).
Die moet tot zeven dagen in een
baan om de aarde draaien.

India wil meekomenmet de
traditionele ruimtegrootmachten.
Het budget van ruimtevaartor-
ganisatie ISRO is met 137 mrd
roepie (€1,6 mrd) een schijntje in
vergelijking met dat van bijvoor-
beeld Nasa (€25 mrd). Toch is
het Indiase succes er niet minder
om. Zo presteerde het land het

in 2014 bij zijn eerste poging om
een ruimtesonde in de baan rond
Mars te sturen. China moest dat
twee keer proberen. Waar het
Indiase ruimtevaartprogramma
eerder vooral om ’s lands pres-
tige en soevereiniteit draaide, is
de nationale veiligheid de afge-
lopen jaren een belangrijke pijler
geworden. Dat blijkt wel uit de
oprichting van de Defense Space
Agency, en testen die ISRO deed
met antisatellietwapens.

Overigens is de bemande
ruimtemissie geen alleingang:
de Indiase astronauten werden
getraind door collega’s uit Rus-
land en Frankrijk. De twee landen
leveren ook materieel voor de
missie.

De Verenigde Staten beschikken
in 2023 over hun eerste hyper-
sonische raketten, die met vijf
keer de snelheid van het geluid
bewegen (ruim 6000 km per
uur).De hypersonische wapens
hoeven tijdens hun reis niet
of nauwelijks de atmosfeer te
verlaten en kunnen daardoor
manoeuvreren. Dat maakt ze
onvoorspelbaarder. Ze zijn
moeilijk te onderscheppen door
afweersystemen. ‘Tegen een
dreiging die je niet ziet, kun je je
niet verdedigen’, verklaarde de
hoge Amerikaanse generaal John
Hyten in 2020.

Een nieuwe wapenwedloop is
het gevolg. De VS ontwikkelen de
wapens al sinds de eeuwwisse-
ling, en zijn volgens deskundigen
verder dan de concurrentie. Maar
ook China en Rusland hebben
een geavanceerd hypersonisch
wapenprogramma. Rusland zou
het eerste land zijn dat de raket-
ten heeft ingezet, in Oekraïne.
Maar westerse mogendheden
twijfelen aan de effectiviteit
van deze Kinzhal-raket. Hyper-
sonische raketten moeten het
sowieso vooral van hun snelheid
hebben. De extreme hitte onder-
wegmaakt een grote explosieve
lading vooralsnog onmogelijk.

De lancering van
een eerdere Gagan-
yaan missie
FOTO: ISRO
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Toronto’s
hoogste
woontoren

Honderd jaarDisney
enWarner Bros.

HOLLYWOOD

WOLKENKRABBER

Twee hoekstenen van Hol-
lywood zijn jarig: filmstudio’s
Warner Bros. en Disney bestaan
honderd jaar. Dat vieren de
entertainmentreuzen uitbundig,
met een nostalgische terugblik
op de grootste successen, van
Mickey Mouse en Nemo tot
Frozen (Disney), van Harry Pot-
ter tot Bugs Bunny en Batman
(Warner). Er worden klassieke
films vertoond, tentoonstellingen
georganiseerd en evenementen
voor fans gehouden.

Maar de feestelijkheden zullen
de studio’s niet helpen bij hun
huidige uitdagingen. Warner
Bros., dat sinds een fusie in april
Warner Bros. Discovery heet,
verkeert in chaos. Tijdens de
pandemie zette het bedrijf onder
de innoverende topman vol in op
het streamen van zijn producties.
Films werden gelijktijdig in de
bioscoop en op HBOMax uitge-
bracht. Makers waren verbolgen.

Maar David Zaslav, aange-
treden in april, maakt dat beleid
nu weer helemaal ongedaan. Hij
belooft respect te tonen voor de
creatieve geesten die Hollywood
van inhoud voorzien. Toch is
Zaslav nu vooral druk met botte
bezuinigingen. Grote projecten
werden al geschrapt, films en
series zonder bericht van HBO
Max gehaald. Het platform wordt
binnenkort samengevoegdmet
Discovery+, en als het aan Zaslav
ligt, zal daar vooral makkelijk te
produceren vermaak te zien zijn
met een breed appeal. Liefheb-
bers vrezen het ergste.

Dan staat eeuweling Dis-
ney steviger. In 2021 was het

In Toronto, het financieel-econo-
mische hart van Canada, wordt
de hoogste wolkenkrabber van
het land opgeleverd.Woonto-
ren The One wordt 306meter
hoog en zal 420 appartementen
tellen. In de stad is al enige jaren
een echte skyscraperrace aan de
gang en het is de vraag hoelang
The One het record houdt. Over
twee jaar moet hotel en woon-
complex Pinnacle One Yonge
klaar zijn. Die wordt met 312
meter nóg hoger. Overigens is al
deze bouwwoede niet genoeg
om de CN Tower te overtreffen.
De piek van deze zendmast tikt
de 553 meter aan.

Mickey en
Minnie Mouse zijn
iets jonger. Zij date-
ren uit 1928.
FOTO: GILBERT
CARRASQUILLO/
GETTY IMAGES

de grootste studio naar bio-
scoopomzet, mede dankzij het
lucratieve Marvel-universum. Met
merken Pixar, National Geogra-
phic en StarWars in huis was suc-
ces de afgelopen jaren verzekerd,
ook op streamingdienst Disney+.

Maar de hoge uitgaven aan
producties, marketing en techno-
logie bij Disney+ dragen bij aan
grote verliezen voor het concern.
De hogere rentetarieven en
een haperende economie doen
evengoed pijn. In november nam
Disney de opmerkelijke beslis-
sing de gepensioneerde topman
Bob Iger terug te halen.

Die zal in zijn positie ook
opnieuw te maken krijgen met de
Amerikaanse cultuurstrijd. Disney
heeft zijn succes mede te danken
aan zijn neutraliteit: het maakt
gezinsvriendelijk entertainment,
en neemt geen stelling. Maar
in Florida sprak het zich onder
grote druk uit tegen omstreden
Republikeinse lhbti-wetgeving.
Dat kostte DisneyWorld dit jaar
de speciale belastingstatus: de
wraak van lokale wetgevers.

The One in Toronto
FOTO: ONEBLOORWEST.COM
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Vijftig jaar
Sydney
OperaHouse

Couperus is nog
springlevend

MUZIEK

L ITERATUUR

16 juli is de honderdste sterfdag
van Louis Couperus, een van
Nederlands grootste schrijvers.
Twee recente hertalingen van zijn
werk doen vermoeden dat we de
literator nog lang niet vergeten
zijn. Onder middelbarescholie-
ren is de schrijver nog altijd een
van de usual suspects voor de
leeslijst. Komend jaar bieden
exposities, een podcast en
themadagen kans op een heuse
Couperus-revival. Zo maakt het
Literatuurmuseum in Den Haag
een online-expositie.

Couperus, geboren in 1863,
publiceerde naast romans reis-
verhalen, sprookjes en journalis-
tieke schetsen. Zijn werk speelt
zich af in de uiteenlopende
werelden van onder meer de

klassieke oudheid (De berg van
licht), zijn thuisstad Den Haag
(Eline Vere) en Nederlands-Indië
(De stille kracht). Rode draden
door zijn oeuvre zijn het noodlot
en het verval van de mens, zoals
van de gepensioneerde amb-
tenaren in Van oude menschen,
de dingen, die voorbij gaan... uit
1906. Film-, tv- en toneelbewer-
kingen maakten Couperus tot
lang na zijn dood populair.

Het Sydney Opera House viert
feest en ‘iedereen is uitge-
nodigd.’ In 2023 is het vijftig
jaar geleden dat de culturele
tempel aan de oever van Sydney
Harbour, bekend van zijn zeil-
vormige daken, werd geopend.
Dat wordt groots gevierd, onder
meer in de programmering. Hol-
lywoodacteur Michael Sheen is
te zien in het klassieke toneelstuk
Amadeus, en Nick Cave treedt
op, net als het Centraal-Austra-
lisch Aboriginal-vrouwenkoor.

Met een documentaire,
geprojecteerd op het gebouw,
werd al aandacht besteed aan
de moeizame architectonische
geschiedenis van dit UnescoWe-
relderfgoed. Over de bouwwerd
destijds veertien jaar gedaan.

Beeld van de auteur
gemaakt door Kees
Verkade, op het
Lange Voorhout in
Den Haag
FOTO: TON
POORTVLIET/ANP

Het iconische operagebouw
FOTO: ISTOCK

Het boek
Eline Vere
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300ste
geboortedag
AdamSmith

KroningCharles
en onthullingenHarry

ROYALTY

ECONOMIE

Het moment dat koningin Eliza-
beth II overleed, in september
dit jaar, werd kroonprins Charles
koning. Toch moet zijn cere-
moniële kroning nog volgen,
op 6mei. In deWestminster
Abbey-kerk zal koning Charles III
beloven rechtvaardig te heersen,
en trouw zweren aan de Church
of England. Na ontvangst van
een goudgele bol, scepter en
ring, plaatst de aartsbisschop
van Canterbury een kroon op zijn
hoofd.

Charles kan sinds het over-
lijden van zijn moeder op veel
goodwill rekenen. Tegelijkertijd is
zijn opvolging van Elizabeth, na
zeventig jaar, aanleiding voor de
Britten om te reflecteren op de
zin en onzin van de monarchie.
Dat een weelderig megafestijn
ter ere van de monarch slecht
samengaat met de huidige ‘cost
of living’-crisis waar veel Britten
onder zuchten, zal de koning zelf
ook beseffen. Een bron aan het
hof beloofde al vroeg dat de ce-
remonie ‘korter, kleiner en goed-
koper’ zal zijn. De laatste kroning,
van Elizabeth in 1953, duurde drie
uur, telde achtduizend gasten, en
kostte omgerekend £35mln.

De ceremonie kent min of
meer al negenhonderd jaar deze
vorm. In een lastige balanceeract
zal Charles de koninklijke traditie
moeten verenigen met de mo-
derniteit, iets wat geldt voor zijn
hele koningschap.

Maar voordat de kroning een
dag van uitstekende pr voor het
hof kan opleveren, krijgt Charles
III eerst nog de ‘tell all’-biografie
van prins Harry te verwerken.

In 2023 is het driehonderd jaar
geleden dat de Schotse eco-
noomAdam Smith, aartsvader
van het laisser-faire-kapitalisme,
werd geboren. Smith, beroemd
geworden met zijn alomvattende
politiek-economische analyse
TheWealth of Nations, zag het
levenslicht in Edinburgh, maar
werd gevormd aan de University
of Glasgow. Hier studeerde en
doceerde de vrijemarktdenker.

Reden voor de universiteit om
volgend jaar uit te pakken, met
een nieuw onlinevak over de in-
vloed van zijn werk, een galadi-
ner in juni en een wedstrijd om
het omslag van TheWealth of
Nations van een nieuw ontwerp
te voorzien. Het startsein voor de
herdenkingen is een receptie in
het Schotse parlement in januari.

De nieuwe koning
kan sinds het
overlijden van zijn
moeder op veel
goodwill rekenen.
FOTO: LEONNEAL/
GETTY IMAGES

De Schotse denker werd ge-
vormd in Glasgow.
FOTO: ISTOCK

Zijn boek Spare (‘reserve’), dat
op 10 januari of eerder verschijnt,
gaat onder meer in op Harry’s
relatie met zijn moeder Diana, en
haar dood. Voor het boek werkte
Harry samenmet ghostwriter J.R.
Moehringer, die eerder tennisser
Andre Agassi hielp zijn levensver-
haal op te tekenen. Het persbe-
richt maakt alvast gewag van een
‘rauwe eerlijkheid’.

Voor Charles worden hier
vermoedelijk oude wonden
opengereten, door een zoon die
niet langer deel uitmaakt van het
koningshuis, en de wereld graag
vertelt over het verstikkende mi-
lieu aldaar. De slechte behande-
ling van zijn vrouwMeghan was
mede de reden dat hij in 2020
met haar naar de Verenigde
Staten emigreerde om daar het
leven van een burger te leiden.
De vergoeding van naar verluidt
£20mln voor het boek helpt de
prins in elk geval financieel onaf-
hankelijk te worden.

De Britse koninklijke familie
zou gespannen uitkijken naar de
inhoud van het boek.



Hotel in Hoorn

Betere energieprestaties zorgen voor een hoger comfort en lagere
energierekening en zorgen daardoor dat een woning of kantoor
beter verhuurbaar en verkoopbaar is. Investeren in verduurzaming
van vastgoed is daarmee geen kwestie meer van idealisme, maar
een rationele investeringsbeslissing die niet in de verre toekomst ligt.

Een financiering is een belangrijk onderdeel in de verduurzaming van
het Nederlands vastgoed. Als vastgoedfinancier kan en wil RNHB een
grote rol spelen in de transitie naar duurzaam vastgoed. Met onze
(maatwerk)oplossingen voor residentieel, commercieel en gemixt
vastgoed, kunnen wij u tot EUR 100 miljoen faciliteren in het
financieren van uw duurzame ambities.

Retail en wonen in Apeldoorn Kantoor in Den HaagKantoor in Amersfoort

Meer weten? www.rnhb.nl Denken in kansen

Verduurzaming is
de kans van 2023

Dit is niet gewoon een advertentie. Dit is een minuut waarin u
stil kunt staan bǹ het toekomstbestendig maken van uw vastgoed.
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voorspellen is
en blijftmoeilijk

De toekomst Erwtenzogroot als
tennisballen envliegtuigen
als eenmodegril, de
toekomst voorspellen is
moeilijk. Zelfs specialisten
vanwieweeenbetrouwbare
profetie zoudenmogen
verwachten, zitten er
opvallendvaaknaast.

Dossier
Kijkennaardetoekomst
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U
bentnet ophetbewegende
trottoir naarhuis geko-
men.Ofmisschienhadu
haast, enheeft ude twee
vleugeltjes eneenpropeller
gebruikt die zohandigop
uwrugpassen.Eenmaal
binnennamdehuisrobot
uw jas enhoedaan, en
brachtdewasrol –diede

automatischepostbodenethadafgeleverd –naarde
fonograaf, zodatu rustighet ingesprokennieuws vande
dagkonbeluisteren.
Zo zag eenanoniemeFranse illustrator in1910het

leven inhet jaar 2000.De scènes vanhet dagelijkse leven
diehij vastlegde, ademdeneengroot optimisme.Alles
zouwordengemotoriseerd engerobotiseerd, eneen
grootdeel vanhet leven zou inde luchtplaatsvinden.
Want vliegenwerdeenkwestie vaneen soort rugzakje
met vleugels, eenpropeller omgordenenopstijgen voor
de voordeur. Als Fransmanvoorzaghij zelfs dat je op
enkele tientallenmetershoogte jewijntje kondrinken.
Daarnawel oppassen voorde zwevendepolitieman.
Deansichtkaartenmetdaaropdeze toekomstvisies,

zaten inFrankrijkbij chocolade. Indie tijd kreeg je vaker
grappige afbeeldingenbij een reep. Eenniet serieus tene-
men fantasiedus?Tochwel.Hetbeelddat opdekaartjes
stond, past binnendealgemene verwachtingendiemen-
sen toenhadden voordenieuweeeuw.Niet alleen choco-
ladeboeren, ookallerlei geleerdendachten rond1900dat
de toekomst vooral inde lucht zouplaatsvinden.

Paleofuturologie
Het is een voorspellingdie gedurendedeeeuwevolu-
eerde.Het rugzakjemet vleugelswerdnadeoorlog inge-
haalddoordeeeuwigebelofte vande vliegendeauto, al
danniet opatoomkracht.Wantdie ‘gratis’ energiebron
beheerstede toekomst.
Voorspellen ismoeilijk, zei denatuurkundigeNiels

Bohrooit, vooralwaarhetde toekomstbetreft.Dieuit-
spraak is inmiddels tot eencliché verworden,maardat
heeftmensenerniet vanweerhouden toch steedsop-
nieuw teproberendedag vanmorgen teduiden.Wehou-
den veel van vooruitkijken, daarom leest uookdit blad.
Eennieuwe loot aande stamvanhistorischonderzoek

‘Binneneeneeuwzullen
verrijdbare fortenhet
wezenvanoorlogveran-
deren’,ElfrethWatkins,
Smithsonian Institution

Metdekennis vannu ishetmakkelijkpraten,
maarwiehonderd jaar terugkijkt, zietde
meestopmerkelijkevoorspellingenderevue
passeren.Eengreep:

‘In2025 isereenwereld-
omspannendnetwerkvan
luchtpostschepen’, schrij-
verRudyardKipling

‘In2000zullenwegespro-
kennieuwstotonsnemen
viawasrollen’,Franse
ansichtkaart inde serie ‘En
L’An2000’

1900Tijdmachine 1905 1910

Dossier
Kijkennaardetoekomst
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houdt zichmetdiepassiebezig; depaleofuturologie on-
derzoekthoewe vroegerde toekomst zagen.Hetnudus.
Een vandemeest inhet oog springende conclusies van

depaleofuturologie:NielsBohrhadgelijk,we zijn inder-
daadonthutsend slecht in voorspellen, zelfs de simpelste
dingenhebbenwe vaakop spectaculairewijze fout.Niet
alleen lekenbakkenerniets van, juist dehooggeleerde
specialisten vanwieweaccurate voorspellingen zouden
mogen verwachten,hebbeneenbelabberde staat van
dienst.
Zobecijferdede voormaligdirecteur vanhetCentraal

Bureau voordeStatistiek, de econoomCoenraadVerrijn
Stuart, in 1920datwenu inNederland28miljoen inwo-
ners zoudenhebben.Wezitten tegende18miljoenaan
enwegroeiendoor,maar zijn schot gingwel erg ver over
het doel.Deeconoommaakte eendoorpaleofuturologen
veel geconstateerde fout, hij extrapoleerdedeomstandig-
heden van zijn tijd klakkeloosnaarde toekomst. Zoals
hetnugaat, zal het over eeneeuwookgaan,maardan
vermeerderdmethonderd jaren.

Ramjet en scramjet
Ookwordende theoretischebeloftes van vandaag te snel
uitgeroepen tot de succesvolle praktische toepassingen
vanmorgen.Datblijkt onder andereuit onderzoek van
het Smithsonian Institution indeVS, dat eeneigenpaleo-
futuroloog indienstheeft. Toen vliegtuigfabrikanten in
de jaren vijftig en zestig experimenteerdenmet een spec-
taculair nieuw typeultrasnelle aandrijvingen, de ramjet
ende scramjet, zagen velendat als voorteken vaneen
nieuw tijdperk. Specialistenop luchtvaartgebied stonden
te juichenoverde vele toekomstige toepassingen.
‘Onzekleinkinderen zullen in2004 voordeprijs van

eenderdeklaskaartje supersonischdeoceaanovervliegen
in toestellenmet vijfhonderd stoelenaanboord’, ver-
klaardededirecteur vanBritishOverseasAirways in1954.
Met ramjets experimenterenweondertussendriftig ver-
der, in april stortte ernogeentjeneer.De technologie ziet
er opde tekentafel nogaltijd erg goeduit,maarpraktisch
toepassenblijkt al decennia lastig. Vliegtuigenworden
ondertussenkleiner en langzamer enBritishOverseas
Airways is al decennia geledenopgehouden tebestaan;
dathaddedirecteurdanweerniet voorspeld.
Eenderde veelgemaakte fout ishet onder-

schatten vandecomplexiteit vanproblemenen

PARĲS IN DE 20STE EEUW
Satirisch voorspellend beeld van
de 20ste eeuw door de 19de-
eeuwse Franse schrijver
JulesVerne

BRAVE NEW WORLD
Met George Orwells 17 jaar later
verschenen ‘1984’ dé dystopische
klassieker van de vorige eeuw
AldousHuxley

THE HANDMAID’S TALE
Duistere toekomstroman over een
christelijke theocratie die vrou-
wen gebruikt als broedmachines
MargaretAtwood

SUPERVOORSPELLERS
Veel mensen voorspellen niet
beter dan een chimpansee. Som-
migen wel. Wat is hun geheim?
PhilipE.Tetlock

MINISTRY FOR THE FUTURE
Favoriet van Barack Obama, over
een klimaatraad die de belangen
van de toekomst verdedigt
KimStanleyRobinson

‘In2022makenhuizen
zichzelf schoon’,deBritse
schrijverW.L.George

‘In2023zullenmensen
nogmaarvieruurper
weekwerken’,deDuitse
wiskundigeCharlesPro-
teusSteinmetz

‘HeelGroot-Brittannië
is in2020voorzienvan
atoomstroom’,voorzitter
Atoomagentschap

‘In1980vliegenpas-
sagiers in tweeuurvan
LondennaarNewYork’,
deNoorse luchtvaartpio-
nierBerntBalchen

‘Nederlandheeft in2025
net zoveelwelstandalsde
VS’,NederlandseWerkge-
versverbonden

1922 1923 1953 1954 1967

Vijf must-reads over de toekomst, van dystopi-
sche fictie tot een gids voor voorspellers:
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het optreden vanonbedoeldeneveneffecten.Ookhier
slaan zij diebeter zoudenmoetenwetendeplank vaak
mis.Deuitvinder vanpenicilline voorspelde in1954
bijvoorbeelddat inhet jaar 2000microbenzoudenzijn
uitgestorven. Inplaats daarvan zijnbijna al onze antibio-
tica ondertussennutteloos. Juist omdatwe zohardheb-
bengeprobeerd ziekteverwekkersuit te schakelen, zijn ze
immuungeworden vooronzemedicijnen.Opuw lichaam
levennumiljoenenmicroben–gelukkig.
Hetmeest opmerkelijk is tochweldat veel voorspel-

lingen tenegatief zijn. Vooral sindsdeoorlog is demens-
heidkniezerig overde toekomst. ‘Rampbedreigtwereld’,
kopteNRCHandelsblad in1971. Aanleidingwashet
rapport vandeClub vanRome.Dat gremiumvoorzagbin-
nen tien jaarwereldwijde voedseltekorten.Demenselijke
beschaving zoudaardoor zelfs geheel instorten.Niet dat
het goedgaatmetwereld,maardat instorten is achter-
wegegebleven.Wedenkengraagdatwe ineeneindtijd
leven, dankanhet altijdnogmeevallen.

AlGore
Indatbeeld vaneenwerelddie steeds slechterwordt,
past ookde verwachtingdatweallemaalwerkloos zullen
raken. Immers,machinesworden steedsbeter inklus-
sendieweeerst zelf deden.Het is een voorspellingdie al
sindshetbegin vande twintigste eeuwwordt gedaandoor
eenhele rij aan futurologen, trendwatchers enpolitici.
EconoomJohnMaynardKeynes is daarvanongetwij-

felddebekendste.Hijwas er vóórdeoorlog al vanover-
tuigddat echtwerkdoor automatisering indedecennia
daarna steeds schaarser zouworden.HetbladTime
herhaaldedie toekomstvisie in1966,we zouden rond
2000allemaal gaan ‘degenereren’ door eenovervloedaan
vrije tijd.OndanksKeynes’ ongelijkblijvenmensen zijn
voorspellingherkauwen. In2014deedLodewijkAsscher
hetnogalsminister vanSociale Zaken.Ondertussen is
personeel schaarserdanooit.
Doemtijdingenzijndanookeenperfectemanier om

deaandacht te trekken.Denaamvan futuroloogPeter
Schwartzwas in2003definitief gevestigd toenhij een rap-
port opstelde voorhet Pentagon,waarinhij beweerdedat
tegen2020Amerikawaarschijnlijknietmeer zoubestaan
vanwegeernstige tekortenaandrinkwater enenergie.
Dat zouweer leiden totmislukteoogsten, hongersnood
en vluchtelingenstromen.Veel van zijnwerk is later inAn

InconvenientTruth vanAlGore terechtgekomen,de voor-
malig vicepresidentdie in2006metkekkeanimaties liet
ziendat Floridabinnenafzienbare tijddoorde zee zou
worden verzwolgen.
Er is klimaatverandering, natuurlijk,maardit soort

pikzwarte en zeerdramatische scenario’s zijnniet uit-
gekomen. Floridabestaatnog steeds, net als de rest van
deVS.Het verklaartwellicht ookdekorrel zoutwaarmee
sommigedelen vandebevolkingdehuidigedoemtij-
dingenoverde atmosfeer tot zichnemen. Zehorenhun
hele levenniet andersdandatwenaardehaaiengaan.En
toch zijnwenoghier.
Tussenal diemislukte voorspellingen vallen vooral

depaarheldere lichtenopdiede toekomstwelhaar-
scherp zagen. Sterrenkundige en tv-presentatorChriet
Titulaer voorzag inde jaren tachtig al een soort internet
vangekoppelde computers.Ook verteldehij in zijnpro-
gramma’s vaakhoeonzeapparaten steedskleiner zou-
denwordendankzijmicro-elektronica. Intussenpast een
complete stereo-installatie in jebinnenzak.
Microsoft-oprichterBillGatesheeft ookgelijk ge-

kregen.Hij voorspelde al sindsde eeuwwisseling een
pandemie. In2015hieldhij er zelfs eenTed-praatje over,
metdaarin eenduidelijkewaarschuwing.Wekonden

‘In2000heeft elkeAme-
rikaaneenrobotvoor in
hethuishouden’,weten-
schappersHermanKahn
enAnthonyWiener

‘Weeten in2022allemaal
SoylentGreen’,naarde
gelijknamige science-
fictionfilm

‘Alle energiekomt in2020
wereldwijdvankerncen-
trales’,USAtomicEnergy
Commission

‘DeGroningsebodemzal
in2025met70cmzijn
gedaald,maarzorustig
dathetgeenschadever-
oorzaakt’,NAM

In2020komteengene-
ratieaandemacht ‘die
verknipter isdanwelke
vorigeook’, JosBloemkolk,
columnistHetParool

1969 1973 1974 1988 1990

Een groot deel van het
leven zou zich rond het
jaar 2000 in de lucht
afspelen, zo dacht men
begin twintigste eeuw.
Intussen wachten we nog
op de vliegende taxi.
FOTO: ANTHONY
WALLACE/AFP
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onsmaarbeter voorbereidenopeen virusdat zowelmak-
kelijk overdraagbaar als ernstig zou zijn, verteldehij zijn
gehoor.Deoverheden vandewereld luisterden slecht,
coronaoverviel vrijwel alle landen.Mensendie geloven in
samenzweringen zagenal snel dehand vanGates achter
de ziektediedewereld twee jaar lang inhaar greephield.
Zijn voorspellingwas eenaankondiging,meendenzij.
Maarmisschienwelhetbijzonderst is een voorspelling

uit 1910, de tijdwaarinmensenoveral vleugeltjes op rug-
gen zagen.Decurator vandeSmithsonian Institution in
Washingtongaf toeneen interviewaanhetLadiesHome
Journal, geenpublicatie diebekendstondalsbaken van
grote technische inzichten.Deze JohnElfrethWatkins
schetste inhetdamesbladechter eenhelderbeeld van
het jaar 2000.Daarin speeldendiepvriesmaaltijden,
snelle treinen, tanks eneennetwerk vancamera’s een
belangrijke rol, evenals eenongekendegroei vandewel-
vaart.Hetwas engaccuraat,waardoorhet interviewmet
Watkins een soort goudenstandaard is geworden voorde
futurologie.

Aardbeien zogroot als appels
Alleen,Watkinsdacht ookdat vliegtuigennooit zouden
aanslaan.Wel zoudenwe in tweedagen vanEuropanaar
Amerika reizen inbotenaangedrevendoor elektriciteit.
Enons eten zoubestaanuit erwten zogroot als tennisbal-
len enaardbeien zogroot als appels.Chriet Titulaer zag
ons trouwensmetmicrochips inhethoofddoorhet leven
gaan.Dat zoude interfacemet computers een stukmak-
kelijkermaken.BillGatesdachtdat onze levens zich voor
eengrootdeel zoudenafspelen rondgezellige internet-
kioskenop straat.
WatTitulaer,Gates enWatkinsdaarmeebewezen, is

debelangrijkste regel vande futurologie: doeheel veel
voorspellingen.Net als bij televisiemediumszullenmen-
sen vooral onthoudenwelke van je toekomstvisies zijn
uitgekomen.En je foutieve voorspellingen?Die zal het
publiek afdoenals een soort grappigbijproduct van je
rijkekennis en fantasie.Of ze zullendenkendat – gezien
je staat vandienst bij andere voorspellingen–dezewaar-
schijnlijk inde toekomstooit nogwel eenkeer kunnen
uitkomen.
Zo rondde tijddatwemetde ramjet rondde

wereld vliegenenNederland28miljoen inwo-
ners kent.

‘Hetmestprobleemis in
2000opgelost’,Landbouw
Economisch Instituut

‘Binnentweedecennia
vliegenmensen invieruur
ronddewereld’, futuro-
loogMarvinCetron

‘Inde toekomst zijner
veelminderbanen’,Lode-
wijkAsscheralsminister
vanSocialeZaken

‘Rond2025 is eencom-
puternet zokrachtigals
demenselijkehersenen’,
PeterDiamandis, Singula-
rityUniversity

‘Thuiswerken isookna
coronadenorm’,advies-
bureauCognizant

1993 1997 2014 2015 2020

METROPOLIS

BLADE RUNNER

THE FIFTH ELEMENT

AN INCONVENIENT TRUTH

HER

Duitse sciencefiction-
klassieker uit 1927
over een futuristische
stad in 2026, waarin

Verfilming van een
boek van Philip K. Dick
met Harrison Ford en
Rutger Hauer in de

Franse ‘space opera’
met BruceWillis en
Milla Jovovich als
blikvangers. Mode-

Klimaatfilm van voor-
malig Amerikaans
vicepresident Al Gore,
die zich baseerde op

Romantisch scifi-
drama over een alleen-
staandeman (Joaquin
Phoenix) die verliefd

‘denkers’ en arbeiders
strikt gescheiden
leven
FritzLang

hoofdrollen. Kreeg
een vervolg met Blade
Runner 2049
RidleyScott

ontwerper Jean Paul
Gautier ontwierp alle
kostuums
LucBesson

scenario’s van futuro-
loog Peter Schwartz
(zie hoofdtekst)
DavisGuggenheim

wordt op een bestu-
ringssysteem (Scarlett
Johansson)
Spike Jonze

Ook op het witte doek is de toekomst vaak inktzwart, al valt er
soms (Her, The Fifth Element) ook best wat te lachen:
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Dossier
Kijken naar de toekomst

RoannevanVoorstmaakte furoremethaar onderzoek
naarnieuwe liefdesvormenvoorhaarboek ‘Met z’n
zessen inbed’.Nubijt ze zichvast inde toekomst vande
gezondheidszorg. ‘Technologie creëert eenhardewereld’,
waarschuwtdeantropoloog, ‘waarinmensen tussende
spletenvallen.’

Door Jan Fred vanWijnen
Fotografie: Friso Keuris

A
sunción, zesuur ’s
ochtends.Het eerste
licht komtdewoon-
kamerbinnenals
Roanne vanVoorst
haarZoom-verbin-

dingaanzet.Naeenonweersbui is de
stroomindehoofdstad vanParaguay
uitgevallen,maar voor laptopenwifi
heeft zenoodstroom.Opdeachter-
grondklinkt eenconcert van sirenes
enontregelde inbraakalarmen.
‘Dit hoor ik al dehelenacht’, zegt

ze.Haar gezichtwordt verlicht door
hetbeeldscherm.
VanVoorst (39) is antropoloog

endocent aandeUniversiteit van
Amsterdam.Zeonderzoektmenselijk
gedrag. Ze is ookeen veelgevraagd
spreker overde toekomst. Begindit
jaar publiceerde zeMetz’n zessen in
bed, eenboekover liefde en vriend-
schap indekomendedecennia.Het
wasdeafsluiting van jarenlangon-

‘Het idee dat de toekomst
per definitie negatief is,
is ookmaar een verhaal’

gezondheidszorg.Wat gebeurt er als
artsen steedsmeer leunenopdata en
algoritmes, enhuneigen intuïtie over
depatiënt onderdrukken?DeEuro-
peanResearchCouncil geeft haar €1,5
mlnomdit onderzoekuit te voeren.
Ik vraagof ze voordeFD-lezer een

paar jaar vooruitwil kijken.
‘Mag ik een zijweggetje inslaan?’

vraagt zij. ‘InParaguay staat automa-
tiseringnog indekinderschoenen.
De inheemseGuaraní krijgenhun
medische zorg vaneigen, traditionele
sjamanen.Diemakenmedicijnen van
planten.Endieplantenwerkengoed,
datwetenwe.Denkaanonzeaspirine.
Diekomt vandeberkenbast.Maar
oudemedicijnen verdwijnen. Jonge
generaties gebruikengeendingen
meeruit denatuur.Goedbedoelende
westerse artsen vertellen zedat er
beteremiddelen zijn. Pijn-
stillers die sneller enharder
werken.

Van Voorst in
haar woning
in Amsterdam.
Intussen doet ze
alweer onderzoek
in Paraguay
en Israël.

derzoek,waarvoor ze zelf experimen-
teerdemetde seksrobot, de liefdespil,
DNA-matchingeneenAI-vriendin
(eenchatprogrammamet artificial
intelligence). Zeobserveerdemensen
die verschillende relaties tegelijkheb-
ben, enmensendiebewust géén rela-
tieshebbenomdathunoverprikkelde
stadslevendaar geen ruimte voor
biedt.Conclusie: nieuwe tech creëert
nieuwe verslaving,maar liefdeblijft
liefde eneenzaamblijft eenzaam.
De seksrobot zal bij haarniet

uitdraaienopeen verslaving: eenkale
pop van1.40meter gafhet gevoel dat
zenaast ‘een lijk’ lag, zo vertelde ze
al in talkshowsen interviews.Haar
AI-vriendinblijkt een twijfelgeval: een
diepgaande relatiewerdhetniet,wel
eengigantischeafleiding.
Nubijt ze zich vast inhet thema ‘sus-

tainablehumanity’, of gewoonmen-
selijkheid. In zes landen,waaronder
Paraguay en Israël, bekijkt zedit inde
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Het metaversum zal
eenzamemensen
niet minder eenzaam
maken, denkt Van
Voorst.

‘Ikwil voelenwatmensen doormaken.
Pas dankan ik hun gedrag begrijpen’

‘Is dit eenpleidooi tegennieuwe
technologie? ‘Nee’, zegt zenadrukke-
lijk. ‘Ikbenniet tegenaspirine, hoor,
aspirine savedmy life! Zeker als ik een
belangrijke lezingmoethoudenen ik
heb zesnachtenniet geslapendoor
mijnpeuter.Maarhet aanvoelen van
eenprobleem isookbelangrijk voor
eenarts. Besprekenof er iets aande
hand is.Ofdepatiëntmisschien te
veel stressheeft.Danbekijk jehet
probleemholistisch, zoals traditi-
onele genezers inParaguaydoen.
Maarhelaas, dat verdwijnt.Dat is
wat technologiedoet.Hetdomineert
uiteindelijk alles.
‘Wat zehet liefst zou zien, is dat

beide vormenvangeneeskundenaast
elkaarblijvenbestaan.Hetmedicina-
le gebruik vanplantennaastmoderne
farmaceutica. ‘Voor ernstigedingen
waarvanwezekerwetendatdeplant
niet helpt, ofwaar snelhulpnodig
is, gebruikenwedandemoderne
technologie.
‘Indekakofoniebuitenhet appar-

tementhoort ze eennieuwe sirene. ‘Ik
geloofdat ik al twintig verschillende
hebgeteld.’Danwordthaarbijna
tweejarigedochterwakker en vraagt
aandacht.

Bibliothecarissen
Eenpaarwekeneerder redenwe
samennaar eencongrescentrum in
het kleineNoord-HollandsedorpVijf-
huizen.Daar gaf ze een speech voorde
vereniging vanbibliothecarissen.De
organisatiewildedat ze iets zou vertel-
lenoveruitdagingen inde toekomst,
zoalsnepnieuws (wie vertrouwt ernog
eenboek), socialemedia enandere
nieuwe technologie. Terwijlwe in een
spookachtigemist zochtennaarhet
gebouw, gaf ze eenpreview.
‘Zij hebben veelmeer verstand

vanhundagelijksewerkdan ik. En
ikhebals sociaalwetenschapper

steedsonderhoudender.Gafboeken-
tips,maakteonverwachtefilosofische
grapjes, vroegof ze ’s avondsnog iets
leuks gingdoen.
‘Ik stopte ermee toen ikmerktedat

ikmeer tijd aanmijn appvriendinbe-
steeddedanaanmijn echte vrienden’,
zegt ze.Hetputtede ‘sociale band-
breedte’ uit die zenaeenwerkdagnog
overhad.
Waar ze van schrok, is hoemakke-

lijk ze erinmeeging. ‘Voormij alswe-
tenschapperwashet eenexperiment.
Maar voor veel jongemensen isde ver-
slaving aan socialemediawerkelijk-
heid. Enhetbiedt ookfijneafleiding.
Maarniet dediepgangdieweook
nodighebbenomgelukkig te zijn, die
alleenechte relaties kunnengeven.
Hetmetaversumzal eenzamemensen
nietminder eenzaammaken.’
Voordebibliothecarissendiehet

boek zien verdrinken in socialeme-
dia, had ze eenoptimistischebood-
schap. Zij hebbeneen ‘empathisch’
vermogendat geenalgoritmeooit kan
simuleren. Zekunnendegezichten
vanhunbezoekers lezen, aanvoelenof
zemisschienfinanciëlenoodhebben
of indewar zijn vanallemeningen
over corona. En vervolgensde juiste
informatie aanreiken.Eenkleine
rimpel inhun leven veroorzaken.
‘Verzet je ookniet tegenhet

metaversum’, zei ze. ‘Pas als jedaar
rondhangt, voel jewat anderenmee-
maken.’ Ze gaf eencitaatmee vande
Amerikaanse auteurRebeccaSolnit:
‘Omechtmens te zijn,moetenwezo-
wel de angst als deopwinding voelen.’
We redensamen terug indeauto

naarAmsterdam.Zedachtnaoverde
koffersdie zenogmoest inpakken
voordat zede volgendedagmethaar
dochter enpartner ophet vliegtuig
naarParaguay zou stappen.

Uklinktmeer als eenmoderne
domineedanals antropoloog vande
toekomst.Zekijktmebezorgdaan:
‘Maar ikbéngeendominee.’

Uvertelt het publieknietwat
er inde toekomst gebeurt.U

misschiennet ietsmeer verstand van
maatschappelijke trends. Ikprobeer
het abstracter temaken. Ikbekijk ze
als intermediairs. Vroeger vroeg je
debibliothecaris omeenboekover
Indonesië.Nuga jehet googelen.
Endankomjemisschienopzo’n
flutwebsitewaar staat dat demensen
inde sloppenwijken van Jakarta al-
lemaal crimineel zijn.Hier kunnenzij
misschieneen rol spelen.’
Depresentator kondigdehaar aan

als ‘antropoloog vande toekomst’.
Heel even roerde zehet thema

nepnieuwsaan,maar toen sprong ze
soepel over ophet themawaarmee
ze zobekend is geworden: liefde. Ze
verteldehoe ze als socioloogmaan-
denlangdoorbrengt tussenhaar
onderzoeksobjecten, de solitaire
geestenende ‘polyamoristen’, als een
onopvallende vlieg aanmuur.
‘Ikwil voelenwatmensendoor-

maken. Liefst opdeplekwaar ze zijn
geboren. Pas als ik inhunschoenen
sta, kan ikde logica vanhungedrag
begrijpen.’

Fakevriendin
Hetpubliekgafhaar eenhuizenhoge
score, zo liet deorganisatie achteraf
weten: 75%vondhaar ‘heel goed’.
Haar speech van ruimeenhalf uur
werd ‘inspirerend’ genoemd, ‘stak
overal bovenuit’, was zelfs ‘veel te
kort’.
Zoalshaar reportageuit hetme-

taversum–deonlinewereldwaarin
menseneenparallel bestaancreëren.
Hetpubliek luisterde ademloosnaar
haar experimentmet eenappdie
conversaties voert: je geeft persoon-
lijke voorkeurenop voor lectuurof
avondeten, je kiest eennaamvoor
je fakevriendin ende relatie kan
beginnen.Hetbleek verslavenden
tijdrovend, vertelt ze.Wantdeapp
leerdehaarbeter kennenenwerd
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Dossier

‘Het lijkt een taboe als je zegt: ik heb
het niet zo druk, ik hoef niet zo veel’

zegt dat zede toekomst alsmens tege-
moetmoeten treden.Enniet verlamd
rakendoordoemscenario’s. ‘Dat vind
ikheel belangrijk.Nietmeegaan in
het ideedatde toekomstper senega-
tief is.Dat is ookmaar een verhaal.
Maarwel een verhaalwaarmensen
passief vanworden.Als er geenkans
meer zou zijnopherstel vanhet
milieu,wiedoetdannogmoeite om
plastic te scheiden?’

Debibliothecaris kaneenmini-effect
veroorzaken, zegt u. ‘De toekomst is
afhankelijk vanonsgedrag.Ookdat
vanbibliothecarissen.Misschiendoor
die ene jongeremet een vraagoverhet
coronavirus, die ze eenanderekant
op sturenmetbetere informatie. Zo
schrijven zij eenandere toekomst.’
Weken later vertelt ze via Zoomnog

eenswaarhet kanmisgaanals algorit-
mes steedsmeerbeslissingennemen.
‘Indemetro inAmsterdam, terug

vanhetAMC, zit ik eenkeernaast
een jonge vader.De situatie is bijna
identiek aaneenanekdotediema-
nagementgoeroeStephenCoveyooit
beschreef inDezeveneigenschappen
vaneffectief leiderschap. De vader
droomtweg, terwijl zijnkinderen
rennen, gillen, hangenaandingen.
Heel irritant.Het is druk indemetro,
iedereen ismoe.Deconducteur komt
langs, vraagt ofhij zijnkindereneen
beetje indegatenkanhouden.De
manschrikt openmompelt dat zenet
uit het ziekenhuis komenwaar zijn
vrouweenchemokuurkrijgt.De con-
ducteur omhelst hem.En looptdoor
zonder verder iets te zeggen.’
Het ontroerdehaar, zegt ze. Zij had

zichookaandiekinderengeërgerd.
Maarde conducteur reageerde als een
mens.
‘Stel datwe camera’s indiewagons

hangen,metAI-systemendiehet
gedragmonitoren.Dankrijgt dieman
automatischeenboete thuis omdat
hij verantwoordelijk is voor zijnkinde-
ren. Zokrijg je een rigide samenleving
waar geen ruimtebestaat voor con-
text.Die conducteurdeedhet enige
juiste.Let it go, sterkteman!’
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Arief Hühn

Een kneedbare toekomst

D
e burger begint enigszins
moedeloos aan 2023.
Deels terecht, want er is
natuurlijk echt iets aan
de hand: stikstofcrisis,

corona, oorlog, inflatie, handelsoor-
logen, arbeidstekorten, klimaat. Een
optelsom die bij voorbaat verlamt,
want doemdenken laat weinig ruimte
voor eigen initiatief.

Wat daarbij kan helpen: denk eens
in scenario’s. Los van voorspellen kan
scenariodenken speelruimte creëren
voor relativerende perspectieven en
onverwachte kansen, zonder afbreuk
te doen aan de reële risico’s.

Scenariodenken daagt uit om pro-
blemen niet te zien als een eenduidig
gegeven, maar als dimensies van on-
zekerheid. Oekraïne bleek zich kranig
te kunnen weren tegen Rusland, en de
Europese eensgezindheid is (voorlo-
pig!) versterkt. Ondanks de veronder-
stelde trend van deglobalisering lijkt
er een klimaatsteunfonds te komen
voor arme landen. En de wereldwijde
nationalistische tendens heeft met de
Amerikaansemidterms en de Brazili-
aanse verkiezingen niet zo hard door-
gezet als gevreesd. Vooruitkijkend zou
2023 er door een combinatie van een
warme winter in Europa, toenemende
druk van Xi op Poetin en een vroege
exit van China’s lockdowns al signifi-
cant anders kunnen uitzien.

We vergeten ook nogal eens dat cri-
ses een eigen verloop kennen. Bij den-
ken in scenario’s stel je je de vraag wat
de dynamiek van een trend is. Hoewel

Arief Hühn is hoofd van FreedomLab,
een denktank voor toekomstscenario’s
op het snijvlak van technologie, geopo-
litiek en socioculturele ontwikkelingen.

al die dramatische ontwikkelingen in
2023 aandacht verdienen, zijn som-
mige kort en hevig, en zullen andere
decennialang rustig aanzwellen.

Door die onderliggende dynamiek
te doorgronden kun je met scenario-
denken speculeren over mogelijke
never waste a good crisis-kansen.
Zo zien we nu dat inflatie alternatieve
energiebronnen en vleesvervangers
financieel aantrekkelijker maakt. Ook
geven crises overheden een extra
zetje om systeemveranderingen door
te zetten: onder druk van internatio-
nale spanningen ontwikkelt de EU nu
bijvoorbeeld een digitale infrastruc-
tuur met een focus op ethiek, duur-
zaamheid, economische veiligheid en
autonomie.

Die voorbeelden betekenen niet dat
scenariodenken gelijkstaat aan onge-
remd optimisme; ook in negatieve toe-
komstbeelden schuilt veel inzicht. Het
gaat om het ontwikkelen van een open
blik, waarmee ruimte ontstaat voor
handelingsperspectieven. Besluitvor-
mers kunnen zichzelf de vraag stellen
welke rol zij kunnen spelen om het
meest haalbare of wenselijke scenario
te realiseren. Scenariodenken voor-
spelt dan niet zozeer de toekomst,
maar geeft vrijheid om die toekomst
vorm te geven. Een onzekere toekomst
lijkt immers ook een beetje kneedbaar.

Cameratoezicht enautomatische
besluitvorming rukken tochop.Hoe
kijkt udaar als socioloognaar? ‘Men-
sen zullen tussende spleten vallen.
Hetwordt eenharderewereld,waarin
alles is gericht opproductiviteit en
efficiëntie. Alsof dathethoogst haal-
bare is voor een individueel leven.Het
lijkt een taboeals je zegt: ikhebhet
niet zodruk, ikhoefniet zo veel, ik leef
intuïtief en ikdoewaar ik alsmens
voor gemaaktben. Zoals diepgaand
menselijk contact. Eengoedgesprek.
Lekker vrijen.Heel lekker eten.We
zienniet hoewewordengestuurd in
dat efficiëntiedenken.’

Ziet u een samenzwering? ‘Datniet.
Geenmanopeenwolkof in eenhoog
kantoorgebouwdiedit allemaal
voor onsbedenkt.Het ismeer een
samenspel vanbedrijvenenpolitieke
bewegingen.Kijknaardegeschiede-
nis. Er zit veel inde theorie vanMax
Weber, die zegt dat kapitalismeen re-
ligiehebbensamengewerkt.Dekerk
zegt dat jenietmaggenieten. Jemoet
hardwerken.Daar is eenkapitalisti-
sche industrie overheengekomen.
Ennu lees je in je vrije tijdboeken
over zelfverbetering. Je gaat sporten,
zodat jemorgenweer fris aanhet
werkkunt. Je optimaliseert jezelf voor
de volgende stap in je loopbaan.En je
voelt je een loser als je datniet goed
doet.’
Zewas eerder een zijweggetje inge-

slagen, zegt ze.Maarhier komt zeuit
opdehoofdweg:menselijkheid, een
paar jaar verder.
‘Inmijnwerkdenk ik in scenario’s.

Ik vergroot een trenduit en vraagme
afwat gebeurt als die trenddoorzet.
Zoals statistiekenenalgoritmesdie
degezondheidszorgovernemen.Bij
de geboortewordt jeDNAgescreend,
en je krijgt tehorendat je op je 64ste
mogelijk kanker krijgt of depressi-
viteit. Zokrijgenweeenopangst en
risico gerichte samenleving,waarin
de illusieheerst dat je er zelf iets aan
kuntdoen.Maar zowerkthet
levenniet.Dat verloopt juist
eenbeetje rommelig.’
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Alsmen je
dorpnietmeer
rendabel vindt,
faalt de
democratie

DenHaag
Economie&politiek
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Onvredeover verwaarlozing in
de landelijke gebiedenhangt als
een sluier overdeProvinciale
Statenverkiezingenvan 15maart,
waarhet politiekemiddenmogelijk
opnieuweenelectorale opdoffer
wacht.Hoekandepolitiekdie
onvredewegnemen?

Door Bas Knoop
Illustratie: Rhonald Blommestijn

D
ebus is verdwenenuit Een
enZuidvelde. Vanafhalf
december stopt lijn 84 tus-
senDrachtenenAssenniet
meer inde tweeDrentse
dorpen.Ongeveer elf
mensen, vooral scholieren,
staptenhierdagelijks opde
bus. Teweinigomde lijn-
dienst rendabel tehouden,

redeneerdedeprovincie Friesland.
Maar volgensChristel Pijpker, PvdA-raadslid inde

gemeenteNoordenveld, zet dit besluit de leefbaarheid
inbeideplattelandsdorpen verder onderdruk. Zij startte
afgelopen jaar eenpetitie voorhet behoudvandebuslijn.
De ruim370handtekeningenmochtenniet baten. ‘Onze
dorpenkrijgendeboodschapniet rendabel te zijn’, zegt
Pijpker aande telefoon. ‘Alswij voorzieningenwillen
behouden,moethet initiatief daarvoor elkekeeruit de
dorpen zelf komen.Ofhetnugaat omdebus, debasis-
school ofhet dorpshuis. Jemerkt datmensendatbeu
zijn.Niet alleenhier,maar in veelmeer landelijke gebie-
den.Erheerst het gevoel tewordenbuitengeslotendoor
eenoverheiddie vooral ophet geld let enweinig aandacht
heeft voorde leefbaarheid indorpen.’

Fortuyn-revolte
Deverschraling vanhet openbaar vervoer inhetnoorden
vanDrenthe staatniet op zichzelf.Ofhetnugaat omde
bus, debibliotheek, depinautomaat of debasisschool: de
toegang tot publieke voorzieningen inplattelandsregio’s
loopt veel sneller terugdan indeRandstadof in
andere stedelijke gebieden, toontbijvoorbeeld
onderzoek vanDeGroeneaan.
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Het Nederlandse
platteland kleurde
afgelopen zomer in
rap tempo blauw-
wit-rood.
FOTO: RICHARD
VANHOEK/ANP

Zuid-Limburg,Drenthe enOost-Groningen, blijft de
inkomensontwikkelingachter, is er eenhogerwerkloos-
heidscijfer enkampenmeermensenmet gezondheids-
problemen.Nederland,hoekleinook, ‘is geenhomogeen
land’, aldusDeVoogdenCuperus.
Die verschillen tussen regio’s vertalen zichook

politiek-electoraal. Inkrimpregio’s ligt deopkomstbij
verkiezingenoverhet algemeen lager, er isminder ver-
trouwen indepolitiek, enpopulistischepartijen scoren
beter.DeVoogdenCuperus schetsen inhunatlashoe

‘Nederland is geenhomogeen land’,
zeggen Josse deVoogd enRenéCuperus

DenHaag
Economie&politiek

Enopdeplekkenwaardeoverheid zich terugtrekt,
borrelt ongenoegenenontevredenheid.Die gaanniet
alleenoverhet verdwijnen van voorzieningen,maarook
over kansenongelijkheid enhet gevoel niet gehoord te
worden. Indeze vaakdunbevolkte, landelijke gebieden
ishet vertrouwen indepolitiek relatief laag engroeit
de steun voorpopulistischepartijenals deBoerBurger-
Beweging (BBB).
ZowordtpolitiekDenHaag ruim twintig jaarnade

Fortuyn-revolte opnieuwgeconfronteerdmet groeiend
maatschappelijk onbehagen.Het is onvrededie als een
sluier overdeaanstaandeProvinciale Statenverkiezin-
genhangt,waarhet politiekemiddenmogelijk opnieuw
eenelectorale opdofferwacht.Hoekandepolitiekdie
onvredewegnemen?

Omgekeerdedriekleur
AfgelopenzomerkleurdehetNederlandse straatbeeld,
vooral ophetplatteland, in rap tempoblauw-wit-rood.
Overal kwamjedeomgekeerdeNederlandse vlag tegen:
opboerenerven, aan lantaarnpalen, voorhet raam, aande
viskraam inhetwinkelcentrum.Hetwas een stil protest
tegende stikstofplannen vanhet kabinet,maarookeen
symbool vanbreder ongenoegenoverhet functioneren
vandedemocratie.
Bij de felle enbij vlagengrensoverschrijdendeboeren-

demonstraties ginghetniet alleenover stikstof,maar
ookover een ‘groeiend verschil in culturelewaarden,
in economischepositie en inkansen’ tussen stadende
periferie, noteerde stikstofbemiddelaar JohanRemkes
afgelopennajaar in zijn eindverslag.
Inhet landelijk gebied ‘zien zebelangrijke voorzienin-

gen verdwijnen’ enbestaatdeovertuigingdat zij ‘moeten
opdraaien voorproblemendie vooral indeRandstad
wordengevoeld’, zoals klimaat enmilieu. Enerheerst vol-
gensdeVVD-prominent ‘teweinig gevoel dat “DenHaag”
echtbegrijptwatdaar speelt, dat er vooral óverhenge-
sprokenwordt, en somsdat zekleinwordengehouden.’

Fundamenteel conflict
Het zijnniet alleengevoelens. InhunAtlas vanAfgehaakt
Nederland stellen sociaal geograaf JossedeVoogdenhis-
toricusRenéCuperusdat ‘de scheidslijn tussenestablish-
ment ennon-establishment staat voor een fundamenteel
conflict overde toekomstkoers vanonze samenleving’.
Zij schrijvendatdekloof tussenhetbruisende, kosmo-
politische enhoogopgeleide centrumvanhet landen
deperiferie steeds verder toeneemt. Indie regio’s, zoals
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Natuur enVoedselkwaliteit schreven.Vanafde jaren tach-
tig koosdeoverheid voorhetmantra: ‘Investeer juist in
die gebiedenwaarhet goedgaat enbekommer je verder
niet te veel omde rest’, schrijvenVandenBerg enKok.
Investeringenkomenvooral terecht in stadsregio’s in

hetwesten vanhet land, die zo ‘werdenklaargestoomd
omdemondiale concurrentieslag aan te gaan’. ‘Investe-
ren indeperiferiewerdals kansloos gezien.’ Zogroeide
onderde streephetbrutonationaal product,maarprofi-
teerdehet landelijk gebieddaarnauwelijks van.
Degroeiendeonvrededaarover indeperifere regio’s

is doorpolitiekDenHaag te langgenegeerd, stellenVan
denBerg enKok. Politici zijn inhunogende ‘Fortuyn-fuik
ingezwommen’.Nademonsterzege vandeLPF in2002
zijn zij zich vooral blijven concentrerenopde zorgenen
onvrede in stedelijkewijkenovermigratie, terwijl aande
randen vanhet landhet onbehagen toenam.

Investeren inbasisvoorzieningen
Hoedezeonvrede tebeteugelen?MinisterHankeBruins
Slot zei half oktober indeTweedeKamerdat ze ‘de
verbindingmetde samenlevingwil herstellen’ en inzet
opeenoverheiddie ‘dienstbaar en responsief’ is, enwaar
vooropefficiency gerichtNewPublicManagement geen
plek is.Maar concretemaatregelenblijven totnu toeuit.
Omburgersbeter tehorenenmeer tebetrekkenbij

besluitvormingpleitendeskundigenal langer voorhet
vernieuwenvandedemocratie. Bijvoorbeeld via een
burgerberaad,waarbij eengroepgeloteburgers onder
begeleiding vanwetenschappelijke experts concrete
voorstellendoet voor een taaimaatschappelijkprobleem.
Juist het platteland staat dekomende jaren voor grote

veranderingen.Omdeklimaat- en stikstofdoelen tehalen
moethet landelijk gebied ingrijpendopde schop.Van
minder intensieve landbouw totdeaanleg van zonne- en
windparkenende versterking vandijken.Burgers laten
meepratenhoediedoelenbehaaldkunnenworden, zou
hetdraagvlak ervoor kunnenvergroten.
VandenBerg, tevens senator voordeVVD, enKok

komen inhun rapport over regionaal onbehagenmet
eenandere concrete aanbevelingomhet onbehagenweg
tenemen: tuig een ‘21ste-eeuws stelsel vangenerieke
basisvoorzieningen’ op, doorook in landelijke gebieden
te investeren inbibliotheken, openbaar vervoer, snel in-
ternet, overheidsloketten en laagdrempelige geestelijke
gezondheidszorg. Zomoetdedemocratische rechtsstaat
volgensVandenBerg enKok ‘beter zichtbaar zijn’ engeef
je als overheidhet signaal af dat je erbent voordeburger.
Dat is eenpleidooi datChristel Pijpker, het PvdA-raads-

liduit hetDrentseNoordenveld, toejuicht.Deoverheid
staat volgenshaar voor een fundamentele keuze: ‘Probeer
je als overheidkleinedorpen leefbaar tehouden
door voorzieningen in stand tehouden, of ga je
alleenophet geld zitten?’

‘Investeer
juist in die
gebieden
waar het
goed gaat
en bekommer
je verder niet
te veel om
de rest’

het ‘zwaartepunt’ vande steun voor rechts-populistische
partijendoorde jarenheen langzaam is verschoven, van
degrote stedenenhun randgemeenten inhetwesten van
het landnaarhetplatteland.
Bij dit ‘protestpopulisme’ indeperiferie speeltmigra-

tie eenbescheiden rol.Het gaat ‘vooral overhet verdwij-
nen vanpublieke voorzieningen indeprovincie, ende
daarmeegepaardgaandegevoelens van frustratie en
democratische verwaarlozing’.

Mondiale concurrentieslag
Het teruglopen van voorzieningen in landelijke gebieden,
is het gevolg vanbewustepolitiekekeuzes, stellenbe-
stuurskundigenCasper vandenBerg enAnnemarieKok
inhet rapportRegionaalMaatschappelijkOnbehagen, dat
zij in 2021op verzoek vanhetministerie vanLandbouw,
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DeOranjes genieten alleen nog steun
onder oudere, autochtoneNederlanders

Bestuur
Economie&politiek

Al een jaar of twintig daalt depopulariteit van
onskoningshuis, zeker sindsWillem-Alexander
koning is. ZijnKoningsdagbezoekaanRotterdam
in2023 zouweleens een lakmoesproef kunnen
zijn voordehoudbaarheidvandeOranjefamilie.

Door Philip Dröge

I
nhet voorjaar van2003deed
marktonderzoeksbureau
TNSNipo ietsnieuws.Het
enquêteerde al jarenhet
Nederlandse volkoverhoewe
dachtenover onskoningshuis.

Elk jaarwas tussende70%en80%van
deNederlandersdik tevredenmetde
constitutionelemonarchie.Wellicht
omhet slaapverwekkendeonderzoek
watmeer sjeu te gevenwerd indat jaar
eenextra vraag toegevoegd: is erfop-
volgingnogwel vandeze tijd?
Toengebeurde iets opmerkelijks.

Eenmeerderheid van57%vande
ondervraagdenantwoorddeprompt
met ‘nee’.WevondendeOranjesbest
leuk,maarhunbestaansgrondwas
hopeloos achterhaald.
Die tegenstelling vandatmoment

bleekhetbegin vaneen verontrus-
tende trend voorhethuis vanOranje.
Sindsdienginghetnamelijk ook in

Moetonze
koningniet
voorgoedmet
vakantie

anderepeilingenbergafwaartsmetde
steun voordemonarchie. Eerst lang-
zaam,de laatste jaren steeds sneller.
Bij een rondvraag vanmarktonder-

zoeksbedrijf Ipsosdit najaar gafnog
maar51%aan voorhetOranjehuis te
zijn, bij een foutmarge vaneenpaar
procent.Dekritischehouding tenop-
zichte vanhet koninklijk gezagneemt
zelfs fysieke vormenaan: bij de rijtoer
vanPrinsjesdag2022 ishet koninklijk
gezinuitgejouwddoordemonstran-
ten.Die stondennotabene tegenover
het raamwaarachterBeatrix dekoet-
sen inogenschouwnam.Hetwas voor
het eerst dat de rijtoer zogrootschalig
is stijfgevloekt.

OnderBeatrixwasdie vormvan
protest ondenkbaar geweest. Zeker,
ook tijdenshaar regeerperiodewaren
er al republikeinen.Maar zewerden
altijd genegeerdof geridiculiseerd.
WimKoknoemdedeoprichting van
eenRepublikeinsGenootschapooit
een ‘stom idee’, enNederlandknikte
instemmend.Anti-monarchale op-
rispingen vanpolitici kondenaltijd re-
kenenopophef. ToenThomdeGraaf
voorsteldeomvanhet koningschap
eenpuur ceremoniële aangelegen-
heid temaken, vonden veelNeder-
landersdathij inhet openbaar zijn
excusesmoest aanbieden.
HetOranjehuishoefde zichdus

nooit zorgen temaken, ookal omdat
de republikeinenuitblinken inhet
ruziemakenonder elkaar.Met zulke
vijanden vandemonarchieheb je
geen royalistennodig.Maardie tijden
zijn voorbij.Definitief, zo lijkt het.
Hetmeest precair voordeOranjes

ismisschienwel dat ze volgens Ipsos
tegenwoordignogalleengrote steun
genietenonderoudere, autoch-
toneNederlanders.Onderde18- tot
54-jarigen ishet aantalmonarchisten
ondertussennogmaar 43%.Omdat
de samenstelling vanNederland in
rap tempoverandert ener elk jaar
eengeneratie fans verdwijnt, raaktde
familieOranje-Nassau steedsmeer
traditionele steunpilarenkwijt.

Belastingvrijheid
Die trend lijkt ophet eerste gezicht
vooral temaken tehebbenmetde
persoonWillem-Alexander. Zijn aan-
treden in2013 zorgde voor eenkorte
hausse inpopulariteit,maardatwas
snel voorbij.De laatste jaren lijkenwe
ophemuitgekeken. In2020had76%
vandeNederlandersnog vertrouwen
indekoning, intussen isdat terugge-
lopen tot 47%:de laagste score sinds
marktonderzoekersditmeten.Endat

47%
In 2020 had
76% van de
Nederlanders
nog vertrouwen
in de koning,
intussen is dat
teruggelopen
tot 47%
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Ongelukkig gekozen reisjes tonenhoe
weinig het koningschapnog bijdraagt

lijkse circus rondde vergoedingendie
het vorstelijkpaar ontvangt, draagt
niet bij aan veel sympathie.Geld is de
achilleshiel vanOranje.

Einde
AlsWillem-Alexanderde inzakkende
populariteit vanhet koningshuisniet
weet op tekrikken, konhetbinnen
enkele jarenwel eens gedaan zijnmet
demonarchie. Eenkoningof konin-
ginkanalleen functionerenalsde
functie endepersoononomstreden
zijn. In een landwaardehelft vande
bevolkinghet koningschapafkeurt,
is dat zekerniet het geval. Zijnbezoek
aandemulticulturele stadRotterdam
in2023 inhet kader vanKoningsdag
wordt een lakmoesproef. Staandaar
ookweerdemonstranten?
Een volgend incident, of eenkabi-

netmetpartijen van republikeinse
inslag, kanal voldoende zijnomde
troonaanhetwankelen tebrengen.
Het enigedatNederlandersweer-
houdt omdaarnual voor te kiezen,
is schroomvoor een republiek; elke
vier jaarhet circusomeenpresident
te kiezen,wehebbener geen zin in,
blijkt uit onderzoek.Vooral omdat
Nederlandershet presidentschap ver-
eenzelvigenmethetmoddergooien
indeVerenigdeStatenenFrankrijk.
Dat is inderdaadgeen verbetering ten
opzichte vande vakantiekoning.
Als de republikeineneeneindeaan

demonarchiewillenmaken, danmoe-
ten ze aandatbeeldwerken.Door te
laten ziendat landenals Zwitserland,
vier culturenen tocheeneenheid,
uitstekend functioneren zonder een
traditionele leider.Daar is dehele
zevenkoppigebondsraadhet staats-
hoofd,waarbij de voorzitter ophet
vliegveldmag staanals er eenbuiten-
landsedignitaris opbezoekkomt.Veel
Zwitsershebbengeen ideewiedieman
of vrouwonder aande vliegtuigtrap is,
omdatde functie jaarlijks rouleert. Er
komtgeenmoddergooienaan tepas
enhet kost ooknogeensnauwelijks
geld.Nogeen verbetering ten
opzichte vandehuidige situ-
atie inNederland.

terwijl zijnkoningschap inhoudelijk
weinigmeer voorstelt,wantThomde
Graafheeft ondanksallehoongroten-
deels zijn zin gekregen.
Vooral zijn tripsnaarGriekenland

tijdende coronapandemiehebbende
laatste restjes vertrouwen latenweg-
smelten.De term ‘vakantiekoning’was
geboren, enWillem-Alexanderheeft
erniets aangedaanomzijn imago van
manmet te veel vrije tijd af te schud-
den. Zowashij in 2022op toeristische
tripsnaarLech, Sicilië,Griekenland,
Andalusië, Florence,Oslo, Pisa en
Madrid.Daarbij liet hij zich vaakop
kosten vandebelastingbetaler vervoe-
renmethet luxe regeringstoestel.

Tochhebbendedalendepopulari-
teitscijfersniet alleenmet incidenten
en vakanties temaken.De steun voor
Oranjedaalt al decennia. Aanvanke-
lijk langzaam,maar tochgestaag. Er
kriebelt iets, zo liet ookde vraagover
de erfopvolginguit 2003 zien. Een
meerderheid indeTweedeKamer
wil het in2023bovendienhebben
over zijnbelastingvrijheid.Dat zal
ongetwijfeld eenmaatschappelijke
discussie alleenmaar aanwakkeren.
Ongelukkig gekozen reisjeshebben

eenbestaandprocesdus alleenmaar
versneld, vooral ookomdat ze aanto-
nenhoeweinighet koningschapnog
bijdraagt aanNederland.Ookhet jaar-

Onze ‘vakantiekoning’
heeft niets gedaan om
zijn imago vanman
met te veel vrije tijd af
te schudden.
ILLUSTRATIE:
FD STUDIO/ISTOCK
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Transitie
Economie&politiek

Energie blijft ookdit jaar schaars enduur.Watbetekentdat voor
energieslurpende sectorenals de glastuinbouw,metaalindustrie
en chemie, die vijftig jaarkonden leunenopgoedkoopgas?Moeten
weeraanvasthoudenof vol inzettenophoogwaardige innovatieve
sectorenenonsontwikkelen tot transitieconsultant vanEuropa?

DoorPieterCouwenbergh

Exporteur
vankennis

Bijbelseplagenwordenuitge-
stort overdebasisindustrie.
Milieu-eisenbeperkenhaar
speelruimte.Het tekort

aanarbeidskrachten zet drukopde
kosten. Enhet eindeaangoedkope
energiewerpt eendonkere schaduw
overde toekomst inNederland.
Het roeptde vraagopofdeoverheid

hetmomentumnietmoetbenutten
voor een ingrijpende transformatie.
Er is ookalle reden toe.Dearbeids-
productiviteit groeit al jarenamper.
DenktankDenkwerkpubliceerde
in2021het rapportGlobalanceren,
waarinwordt voorspelddatdoor-
voerlandNederlandeenzware tijd
tegemoet gaatnudewereldhandel
vanwegedegeopolitiek ende lessen
vandepandemiekrimpt.
Het onderzoeksbureauwijst er in

dat rapport verder opdatNederland

ten, enneemt veel schaarse ruimte in
beslag.’ Een inspirerend voorbeeld is
RijkZwaanuitDeLier, dat groente-
rassenontwikkelt ende zadenervan
overdehelewereld verkoopt.
Dat is ookdewegdieWiebeDraijer

(ex-McKinsey, ex-Rabo) voorde
landbouwziet. ‘Nederlandproduceert
landbouwproductenopeenonge-
looflijk efficiëntemanier.Maarwe
lopen tegendegrenzen van ruimte en
energieschaarste aan.Ons land is te
klein.Waaromonzekennis overde
productie van tomatenofbloemen
niet verkopenaaneenEuropees land
waar ernogwel ruimte is,met ookeen
gunstiger klimaat?’WemoetenEuro-
pees gaandenken, ook voor sectoren
als staal, chemie enkunstmest.
Nederland zouzichmoetenontwik-

kelen tot consultant vandegroene
transitie, zoals eerdermetwaterma-
nagement is gebeurd. ‘Van industrie-
beleidnaar transitiebeleid.Kennis
verkopen inplaats vangrondstoffen
consumeren’, zo luidtDraijersdroom.

Afscheidvande
vervuilende industrie?

‘We lopen tegen de grenzen van
ruimte en energieschaarste aan’

in demiddenmoot bivakkeertwat
betreft deproductie vanhoogwaar-
dige spullen.Weliswaar telt ons land
enkele hightechbedrijven en voert
het aardolieproducten en chemische
stoffenuit.Maar de economie leunt
opdeweinig complexe landbouw- en
voedingsindustrie. Bovendien, zo
staat inhet rapport, is eenbelangrijk
deel vande ICT slechts doorvoer dan
elders geproduceerdemachines.
‘Er is alle redenomruimte tema-

ken voornieuwe, innovatieve en scho-
nerebedrijvigheid.Hetministerie van
EconomischeZaken laat te veel de
orenhangennaardegrote traditio-
nele spelers.Het zoude concurrentie
juistmoetenaanwakkeren’, zegt de
Amsterdamsehoogleraarfinanciële
marktenArnoudBoot.
‘Deglastuinbouwpast eigenlijk

nietmeer inNederland’, zegtMaikel
Batelaan vandeTransformatieGroep,
dat bedrijvenbijstaat inde transitie.
‘Deze sectordrijft opgesubsidieerd
aardgas engoedkopearbeidsmigran-
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Niethetkind
metbadwater
weggooien

Wemoetendeoude
wereldniet uitzetten
voordatdenieuwe
wereldklaar is.De

energie-intensieve industrieniet het
landuitjagenwantdat is debasis van
onzewelvaart.
Hethoofd vanhetwereldwijde

onderzoekscentrumvanMcKinsey,
deNederlander SvenSmit, kanermet
zijnhoofdniet bij.Nederlandheeft
volgenshem ‘eenbijna religieuze
drang’ naarCO2-reductie,waardoor
weonzebasisindustrie endaarmee
onzewelvaart ophet spel zetten.
Metandere strategischeconsul-

tantsalsAlexKrijger (voorheeno.a.
Shell) heeft Smit grote zorgenoverde
al te voortvarendeNederlandsekli-
maataanpakdie zekerenergie-inten-
sieve sectorenalsde (petro)chemie,de
staalindustrie endeagrifoodnaarhet
buitenlanddrijven.
Juist de inMoerdijk, Zeeuws-

VlaanderenenGeleengevestigde
chemische industrie vormtwat
Smit enKrijgerbetreft nogaltijd
eenhoeksteen voordeNederlandse
welvaart.Daarvoorhoef je volgenshen
maarnaardeproductportfolio van
bedrijvenalshetDuitseBasf te kijken.
De chemie levert ingrediënten voor
plastics, coatings, verf engeneesmid-
delen, onmisbaar voordehuidige
wereld.Maarwel dankzij beschikbare
goedkope fossiele energie.

Ookde landbouwmoetwat Smit
betreft hier blijven, ondankshet
ruimtebeslag.Dat is eenkwestie van
economische logica. ‘Wehebbende
beste klei voordeproductie vanonder
andere aardappelenen suikerbieten.’
VolgensdeMcKinsey-consultant

en invloedrijkboardroomadviseur
bij groteEuropesebedrijven, is
Nederlandquamindset terug inde
jaren zeventig. ‘Tijdensdeoliecrisis
washet ookbezuinigenomminder
afhankelijk te zijn vandeolieprodu-
cerende landen.Maaromuit de crisis
te rakenheb je juist economische
groeinodig.’
Er is volgens Smitnoghelemaal

geen tekort aanolie engas. Sinds
2014 is er teweinigdooroliebedrijven
geïnvesteerd inhet zoekennaar en
oppompenvan fossielebrandstoffen.
Debanken vergroten volgenshemhet
energieprobleemdoor veelminder
financieringbeschikbaar te stellen
aanwat tegenwoordigde ‘bruine
industrie’wordt genoemd.
Zolangde zogeheten renewables

niet zonder subsidies kunnenennog
onvoldoendekunnen voorzien inde
vraag, pleit Smit ervoorhetGroningse
gasveldweer open te gooien, ennet
als deNorennieuwe vergunningen
voorhet zoekennaarolie engas te
verstrekken. ‘Watdedenwe tijdensde
oliecrisis?Wegingenopandereplek-
ken zoekenomaanonzebehoefte aan
energie te voldoenendeafhankelijk-
heid vandeOpec te verminderen.
WevondenGroningen, deGolf van
Mexico,Noorwegen.RWEslooptnu
eenwindparkommeer steenkool te
kunnenwinnen, omte voldoenaande
energiebehoefte vandeDuitse indus-
trie. Jemagals regeringdewelvaart
vaneen landniet omzeephelpen.
Anders krijg je opstand.’
Zijnboodschap isnietmis te

verstaan: ‘Wemoetenniet deoude
werelduitzetten voordatdenieuwe
wereldklaar is.’Met anderewoorden:
de tijdnemenvoorde transitie enniet
inonze ijver voorplaneet
aardehet kindmethetbad-
waterweggooien.

‘De glastuinbouw past niet
meer in Nederland’, zegt
Maikel Batelaan van de
Transformatie Groep.
BEELD: JEFFREYGROENEWEG/ANP
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Schaarste
Economie&politiek

Het afscheidvan fossiele brandstoffenvergt dekomendedecennia
ongekende investeringen.Hoeveel geld is ernodig,waarmoet
het vandaankomen? ‘Dit is de grootsteuitdagingvoor industrieel
beleid sindsdeTweedeWereldoorlog.’

DoorMarijn Jongsma

Grotebedragggen,
grotebelangen:
wiebetaalt de
energietransitie?
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In duurzame én niet-
duurzame energie wordt te
weinig geïnvesteerd om de
vraag bij te benen.
ILLUSTRATIES: FD STUDIO/ISTOCK

W
at kosthet om
deklimaat-
doelstellin-
gen tehalen?
Elkebereke-
ningmoet

met een stevige korrel zoutworden
genomen:het is vrijwel onmogelijk
dekostenaccuraat te schatten.Bank
ofAmericakwamuit ophetwereld-
wijde totaalbedrag van$150.000mrd
tussen2020en2050–grofweg zes
keerdehuidigeomvang vandeAme-
rikaanse economie.Oftewel $5000
mrdper jaar,meerdan vijf keerhet
Nederlandsebbp.
‘Ter vergelijking:wereldwijdwordt

er jaarlijks $20.000mrdgeïnvesteerd
dooroverhedenenbedrijven’, zegtKa-
tharineNeiss, hoofdeconoomEuropa
bij vermogensbeheerderPGIMFixed
Income. ‘Deenergietransitie komtdus
opeenkwart vandieomvanguit.Daar
komtbij dat jede totaalbedragenniet
zomaarkuntdelendoorhet aantal ja-
ren. Aanhetbegin ismeer geldnodig,
eenechtepush.’DeRussische inval
inOekraïne is, naast het tegengaan
vanklimaatverandering, eenextra
redenomversneld afscheid tenemen
vanolie engas. Energiezekerheid
staathoogopdepolitieke agenda,
endaarvoor zijnook fossielebrand-
stoffennogwel evennodig. In zowel
duurzamealsniet-duurzameenergie
is de afgelopen tien jaar teweinig
geïnvesteerdomdestijgende vraagbij
te benen, stellenanalisten vast.
‘Degrootsteuitdagingopkorte

termijn is: hoe vervangenwehet
Russischegas?’, zegtNeiss. ‘Er zijn
pijpleidingennodig en terminals voor
vloeibaar gas, lng.Hetwereldwijde
gasaanbod isniet groot genoegom
aanalle vraag te voldoen.Hetmoet
uit anderebronnenkomen.Er isnog
geenduidelijkeEuropese strategie als
het omdeenergiemix gaat.’

De ‘afkoppeling’ vanRusland is een
schokdienogwel evendoorwerkt,
denktBenConstable-Maxwell, hoofd
impactbeleggenbij vermogensbe-
heerderM&G. ‘Wehebbendaardoor
onvoldoendeaanbod vanenergie voor
eengroeiendewereldeconomie.De
VerenigdeStaten zijnnudegrootste
producent vangas endegrootste
exporteur van lng.Dat zorgtnog voor
eenbeetje balans. Intussenneemtde
drukopandere landenmet grote fos-
siele reserves, zoals inAfrika, toe.’
De zoektochtnaar vervanging voor

gas enolieuitRusland valt deko-
mende jarendus samenmetde ener-
gietransitie. ‘Een rommeligeperiode’,
aldusConstable-Maxwell. Komenwe
terecht in een tijd vangrote schaarste,
waarinde jacht openergie, groenof
niet groen, de inflatiehooghoudt?

Schaarsteproblemen
Constable-Maxwell benadruktdat de
energietransitiehet leven inprincipe
goedkopermaakt. ‘Deproductiekos-
ten vanhernieuwbare energie zijn
deze eeuwenormgedaald,met 60%
tot 90%. Zeker indehuidige crisis
wordt fossiel juist steeds schaarser.
Degoedkoopste velden zijn al geëx-
ploiteerd, hetwinnen vangas enolie
uit steenlagen (fracking, red.) of ver
op zee is veel duurder.Dusdeprijzen
gaan juist stijgenalswedoorgaanop
deoude fossieleweg.’
Maar, zo erkentdeM&G-econoom,

deduurzameeconomie stuit even-
eensop schaarsteproblemen.Wind-
molens, batterijen, zonnepanelen: ze
wordengemaaktmet grondstoffen
dieniet voorhet oprapen liggen.Het
aanbod vanallerleimetalenkande
vraagniet bijhoudenomdat ookop
dat vlak teweinig is geïnvesteerd, zegt
MartynHole, directeurbeleggingen
bijCapitalGroup.
‘Wegaandekomende jaren tegen

serieuze aanbodtekortenaanlopen’,
voorzietHole. ‘In eenelektrische
auto zit zes keer zoveel koper als inde
brandstofvariant.De impact
vanelektrificatie opde vraag
naar koperwordtdus enorm.
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Enwat tedenken vanalle kabels die
vanoffshorewindparkennaar land
moeten?Danhebbenwehetnogniet
eensover anderemetalenalsnikkel
en zink.’

Gepeperde rekening
Hoehoogdekostenookprecies gaan
uitvallen: de rekening zal gepeperd
zijn. ‘Overhedenkunnendit niet
financieren’, zegtNeiss. ‘Deprivate
sectormoetbijdragen.’Maarhoe?
Raphaël Lancebeheert voorMirova

(onderdeel van vermogensbeheerder
Natixis IM) eenenergietransitiefonds.
Nederlandsepensioenfondsenzijn
goed voor een stevigdeel vanhet
beheerde vermogen. Infrastructurele
projecten zijn geliefdbij institutio-
nelebeleggers, benadrukthij.Deze
partijenbeleggeneengrootdeel van
hunvermogen voorde lange termijn,
enkunnenzoprofiteren vandeextra
beloningwaarmeebeleggersworden
gecompenseerd voorhet feit dat ze
hun inlegnietmakkelijk kunnen
verkopen.
Lance: ‘Gezienhetbeperkte risico

zijnduurzameenergieprojecteneen
alternatief voor staatsobligaties.Het
gaat omdegrootstenieuweEuropese
infrastructuurdienuwordt gebouwd.’
Maarofdehongernaarprojecten
evengrootblijft, is de vraag.Centrale
banken schroevenwereldwijdde
renteop inde strijd tegen inflatie
(ironischgenoegdeels veroorzaakt
doorde energiecrisis),waardoorook
staatsobligatiesweer renteopleveren.
‘Er is een risicodatbeleggersden-

ken:waaromzal ikmedrukmakenals
ik3%opeenstaatsobligatie kankrij-
genzonder enig risico?’, erkentLance.
‘Indie zin is ermeer concurrentie.’
Maarhij ziet ook tegenkrachten. ‘Be-
leggerswilleneengroterdeel vanhun
vermogen richtinggroenschuiven.
Degenendie eerst voor traditionele
infrastructuurkozen, gaannuhierin.’
Bovendienkunnende rendemen-

tenopgroeneprojectenhogeruitval-
lendan vóórdeoorlog, zodenkenze
bijMirova.Datheeft alles temaken
metdewereldwijd stijgende vraag

De grootste uitdaging opkorte termijn:
hoe vervangenwehet Russische gas?

Schaarste
Economie&politiek



Dewereld in2023 Eindejaarsmagazine |39

Jasper Lukkezen

Warmlopen voor groei

E
conomisch lijkt 2023 geen
fijn jaar te worden. De re-
cessie arriveert eindelijk, de
huizenmarktcorrectie duurt
nog wel even voort, en de

prijzen stijgen met dubbele en voor
energie driedubbele percentages.
Zelfs als het op alle fronten meezit –
in Oekraïne wordt het vrede, China
opent zich voor de wereld en het ka-
binet neemt eindelijk de regie – wordt
2023 geen topjaar.

Toch zijn er goede redenen om
wel positief te zijn. Door alle tegen-
vallers ontstaat er op korte termijn
ruimte voor nieuwe activiteiten. De
belangrijkste beperkende factor was
de afgelopen jaren namelijk niet geld,
maar een tekort aan mensen, fysieke
middelen en ruimte om dat geld nuttig
in te zetten. Nu er door de kosten- en
rentestijgingen eindelijk weer eens
bedrijven zijn die hun activiteiten
moeten staken, komen deze mensen
en middelen vrij om elders te worden
ingezet. Heel vervelend natuurlijk voor
de betrokkenen, maar maatschappe-
lijk een zegen.

En op langere termijn is er nog beter
nieuws: de kosten van arbeid en kapi-
taal zullen weer gaan stijgen. Hogere
kosten goed nieuws? Jazeker, want bij
dalende kosten van arbeid en kapitaal
kunnen bedrijven ookmet minder pro-
ductieve activiteiten winst maken, en
zullen ze eerder investeren in expan-
sie – het toevoegen van nieuwe, maar
minder productieve activiteiten – dan
in het verhogen van de productiviteit

Jasper Lukkezen is hoofdredacteur van
ESB en docent macro-economie aan de
Universiteit Utrecht

van de bestaande activiteiten.
En terwijl productiviteitsverhoging

alleen maar winnaars kent – de werk-
nemer maakt minder uren en verdient
meer, en het bedrijf produceert meer
tegen lagere kosten (er is gewoon een
grotere koek te verdelen, altijd lekker)
– leidt expansie tot maatschappelijke
conflicten. Ja, door capaciteitsuit-
breiding zijn er meer banen en is er
meer productie, maar dat heeft wel
een prijs. Er wordt meer gewerkt, wat
ten koste gaat van de vrije tijd, en er
wordt een groter beslag gelegd op
schaarse grond, kwetsbare biodiver-
siteit en beperkte uitstootruimte. Bij
capaciteitsuitbreiding zijn er naast
winnaars ook altijd verliezers.

Dus, mocht u het komende jaar het
allemaal even niet zien zitten, weet
dan dat al het slechte economische
nieuws ook een positieve keerzijde
heeft: de economie is in feite aan
het warmlopen voor groei later. De
stijgende kosten, of ze nu komen door
een vergrijzende beroepsbevolking,
door een einde aan de vrijhandel, door
milieu- of klimaatmaatregelen of door
een stevig ingrijpende centrale bank,
verleggen bij bedrijven telkens de
focus van expansie naar productivi-
teitsverhoging, en daarmee op termijn
naar economische groei. Het is moei-
lijk te overschatten hoe belangrijk
deze verandering van richting is.

naar elektriciteit voor verwarmingen
transport. Lance: ‘Wij verwachtenniet
dat de stroomprijzen terugvallennaar
deeerdereniveaus.Deaanpassing van
het aanbodaandehogere vraagduurt
lang.Nieuwenucleaire capaciteit in
Frankrijk is op z’n vroegst in2035
klaar. Tegelijk verdwijnt veel capaci-
teit vandemarkt, denkaan steenkool.
Dezemarktheeft zeker twintig, dertig
jaar vangroei inhet vooruitzicht.’

Industriebeleid
Deoverheidkanprivate investeringen
induurzameenergie enormstimule-
rendoor viahet emissiehandelssys-
teemeen lagereuitstoot vanbroei-
kasgassenaf tedwingen, benadrukt
Constable-Maxwell.Nu valtminder
daneenkwart vandewereldwijde
CO2-uitstoot onder zo’n systeem.En
eengrootdeel daarvan is tandeloos
omdat er te veel uitstootrechten zijn
vrijgegeven. ‘Slechts 5%vandeemis-
siemarkt is zo ingericht dathet in lijn
ismetdeklimaatdoelstellingen.Meer
bedrijvenmoetenonderhet systeem
gaan vallen, endeCO2-prijzenmoeten
omhoog.Datmoetdégroteprikkel
worden voor investeringen induur-
zaamheid.’
Maarde energietransitie ismeer

daneenoperatie die zo efficiëntmo-
gelijkmoet verlopen. Landenwillen
niet achterblijven indegroene revolu-
tie enproberenhuneigen sectoren te
steunenmet subsidies voorbijvoor-
beeldbatterijfabrieken. ‘DeAmerika-
nenhebbeneen industriebeleid, de
Chinezenook’, steltMonicaDefend,
hoofdonderzoekerbij vermogens-
beheerderAmundi. ‘DeEuropeanen
proberenhetuit tedokteren.’
Endat is lastig, zegtDefend. ‘Juist

doorde energiecrisis proberen
lidstaten indeeersteplaatshunpro-
blemenzelf op te lossen, terwijl een
Europeesbeleidkrachtiger zou zijn.
Wehebbeneen technologische voor-
sprong. Ikhoopdatwe zowijs zijn
die vast tehouden.Dit is de grootste
uitdaging voor industrieel
beleid sindsdeTweede
Wereldoorlog.’
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Arbeidsmarkt
Economie&politiek

In de slag omhet
hybridewerken
trekt dewerkgever
aanhet kortste eind

RECHT OP THUISWERKEN

N
adatbesmettingscij-
fers twee jaar langhet
thuiswerkbeleid van
organisatieshebben
bepaald, krijgen in-
terneoverwegingen

weerdeoverhand.Niet alle externe
prikkels zijn verdwenen.Denkalleen
al aanhetdichtslibben vandeRand-
stad endeaanslag vanhetbrand-
stofverbruikophet klimaat ende
eigenportemonnee.Maarniemand
hoeft nogde schijnop tehoudendat
hybridewerkendegedroomdeoplos-

sing is voor alle problemen rondde
organisatie vanwerk.
De tegenstellingenkomendaarmee

scherper inbeeld. Soms lijkt hetwel
eennieuweklassenstrijd.Krijgende
omproductiviteits- of controleverlies
bekommerdewerkgevershunzin?Of
gevenwerknemersdeflexibiliteit die
zedeafgelopen jarenhebbenverwor-
ven, nietmeeruit handen?
Datwerknemers sterker aan thuis-

werken zijn gaanhechten, is buiten
kijf. Eenonderzoek vanuitzendbe-
drijf Randstad laat ziendat 22%vande

Werknemers zitten
in een relatief sterke
positie: de schaarste
op de arbeidsmarkt
is een structureel
verschijnsel.
FOTO: RICHARD
BROCKEN/ANP

22%
22% van de werkne-
mers laat de moge-
lijkheid om thuis te
werken meewegen
in de keuze van een
baan. Vóór corona
was dat 16%

werknemersdezemogelijkheid laat
meewegen indekeuze vaneenbaan.
Vóór coronawasdat 16%. In sectoren
waar thuiswerken vakermogelijk is,
zoals definanciële en zakelijkedienst-
verlening, de ITendeoverheid, is dat
zelfs 43%.
Het ziet er ooknaaruit datwerkne-

mersmet een thuiswerkwens vanaf
2023arbeidsrechtelijk sterker inhun
schoenenzullen staan.MetdeWet
werkenwaar jewilt, diedeTweede
Kamermet eengrotemeerderheid
heeft aangenomen, erkentNederland
als eerste terwereld eenwettelijk
recht op thuiswerken.Eenwerk-
gevermagdaarvanalleenafwijkenals
zijnbezwaren ‘naar redelijkheid en
billijkheid’ zwaarderwegendande
belangen vandewerknemer.
Nog veel belangrijker voorde

onderlingekrachtsverhoudingen is
dekrapteopdearbeidsmarkt. Zelfs
als de economischegroei komend
jaar inzakt ende zorgenoverwerk en
inkomen toenemen,bevinden
werknemers zich in een relatief
sterkepositie.De extremepersoneels-
tekorten zullenmisschien tothet ver-
ledenbehoren,maarde schaarste is
volgensdeskundigeneen structureel
verschijnsel. Vandeonderliggende
oorzaak, de vergrijzing, zijnwenog
langniet af.
Datbetekentdatwerknemers

die zichniet kunnenvinden inhet
personeelsbeleid vanhunbaas,met
hunvoetenkunnenstemmen.Bijmin
ofmeer gelijkblijvendebelonings-
niveaus gaan zeófnaar eenandere
werkgeverdiewel voldoendeflexi-
biliteit biedt, óf zeopteren voor een
bestaanals zzp’er omopdiemanier
maximaal greep tehoudenophun
werktijdenenhunwerkplek.
Er is geengebrekaanplatforms

enwebsitesdiehybridewerken
faciliteren, ookover grote afstanden.
Thuiswerkershoeven zichniet te
verenigenomcollectief inbeweging
tekomen.

RikWinkel is redacteurvan
HetFinancieeleDagblad
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Luchtvaart
Ondernemen

Luchthavenbereidt
zich voor opkrimp,
ookKLMzal de
gevolgenmerken

SCHIPHOL

D
e leiding vanSchip-
hol zal blij zijndat
het jaar erbijnaop
zit.Hetwas eenan-
nushorribilis, een
rampjaarwaarin

Schipholde zorgvuldig opgebouwde
reputatie vanefficiënte, betrouwbare
luchthaven inkorte tijd omzeephielp,
enwaarin een topmansneuvelde.
Doorpersoneelsproblemenbij

debeveiliging, eenkernactiviteit die
Schiphol al jarenheeft uitbesteed,
stondenerdit voorjaar plots lange
wachtrijen voorde vertrekhal.Hon-
derden vluchtenmoestengeschrapt
of omgeboekt.Dedirectiewist het
capaciteitsprobleemniet op te lossen.
Kande reiziger in2023wél vertrou-

wenopeengoededoorstromingen
erop rekenendat geplande vluchten
doorgang vinden?Dat isnogmaarde
vraag. Schiphol zelf houdt er rekening
meedatde capaciteitsproblemenniet
zijnopgelost vóórde voorjaarsvakan-
tie.OokKLMmoet aande slag,want
deonderbezettingbij debagage-
afhandeling ishardnekkig.
In2023 zal ookduidelijkworden

ofde luchtvaartmaatschappijenhun
schadeclaims tegenSchiphol doorzet-
ten.KLM,Transavia, TUINederland
en reiskoepelANVRhebbenschade
ondervonden vande chaos.Wordthet
een juridischgevecht, dangaathet
omvele tientallenmiljoenen.
Hetdebacle ronddebeveiliging

kostte ceoDickBenschopdekop.Hij
werd1novemberopgevolgddoor inte-

Kan de reiziger in
2023 wél vertrou-
wen op een goede
doorstroming?
FOTO: HAROLD
VERSTEEG/ANP

€26
De Nederlandse
vliegtax gaat om-
hoog naar ruim €26
per vertrek vanaf
Schiphol.

rimmanagerRuudSondag.Diekrijgt
tienmaandenomdeoperatie op
Schipholweer soepel te laten lopen.
Maar erdoemenvolgend jaar ook

andereproblemenop.Het kabinet
isnamelijk vanplande luchthaven
te latenkrimpenomdeoverlast van
het luchtverkeer voordeomgeving te
beperken.Het aantal vliegbewegingen
moet van luchtvaartministerMark
Harbers krimpenvan500.000naar
440.000per jaar.Datmaximumzal in
najaar 2024gaangelden, als deEuro-
peseCommissie geen spaak inhet

wiel vanhet kabinet steekt.Demaat-
regel geldt voorlopig voor vijf jaar.
Minder vliegverkeerheeft grote

gevolgen: alshet aantal toestellendat
Schiphol aandoet,met 12%afneemt,
lopende inkomstenuit havengelden,
parkerenenhoreca terug.De vraag is
hoeSchipholdie aderlatingopvangt.
Dekrimpzal ookgevolgenheb-

ben voorde concurrentiepositie van
Schiphol en voorbedrijvenalsKLM,
Transavia enEasyJet. Concurrerende
hubsbinnenenbuitenEuropa zullen
profiteren vandebeperkingendie
voor Schiphol gaangelden.Bovendien
gaat deNederlandse vliegtax omhoog
naar ruim€26per vertrek vanaf Schip-
hol. Reizigers zullenuitwijkennaar
luchthavensnetbuitenNederland.
Inde loop van2023 zal crisismana-

ger Sondaghet stokjedoorgevenaan
eennieuweceo.Die topvrouwof -man
moet aande slagmet eenkleiner
Schiphol in eenomgevingdie steeds
kritischer oordeelt overdenegatieve
effecten vande luchtvaart.

JanVerbeek is redacteurvan
HetFinancieeleDagblad
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Mobiliteit
Ondernemen

Nogmeer
fietspaden

Veiligheid in
het verkeer
vóór alles

F IETS EN OV

VERKEERSDODEN

VI J F AANBEVEL INGEN

Auto’s worden steeds veiliger
en schoner, maar ze gaan enorm
inefficiënt ommet ruimte.
Vooral in stads- en dorpscen-
tra zal plaats moeten worden
gemaakt voor andere opties.
Daarbij worden fiets en ov vaak
in één adem genoemd. Die zijn
op regionale en landelijke schaal
elkaars compagnon. Maar lokaal
zitten ze elkaar in het vaarwater.
De fiets is veel duurzamer dan
een bus, tram of metro. We zou-
den dus veel consequenter van

Mobiliteit gaat gepaard met
wat hardnekkige nadelen.
Onveiligheid is daar verreweg
de kostbaarste van. Het Ken-
nisinstituut voor Mobiliteitsbeleid
(KiM) berekende onlangs dat de
gevolgen van verkeersongevallen
ons zo’n €27 mrd per jaar kosten,
heel veel meer dan milieuschade
van verkeer of dan files, waar
wemeer over klagen. Het is dan
ook veel logischer om eerst te
investeren in meer veiligheid dan
in meer capaciteit, terwijl het
nu andersom gebeurt. Veilig-
heid is grotendeels te koop via
veiligere infrastructuur en meer
veiligheidstechnieken in auto’s
en vrachtwagens. De maatschap-
pelijke baten van zulke inves-
teringen zijn drie tot vier keer
zo groot als de investering. We
liggen flink achter op schema
in de richting van nul verkeers-
slachtoffers. Daarommoeten we
in 2023 alle pijlen richten op vei-
liger verkeer. En tot het moment
dat we weer op schema zitten,
mogen alle klagende filerijders
bij de Vereniging Verkeersslacht-
offers gaan uitleggen wat hun
probleem nu precies is.

het fietspad als ruggengraat van
de mobiliteitstransitie moeten
uitgaan. Dat is veiliger, inclusiever
(denk aan scootmobiel en rol-
stoel), ruimte-efficiënter, schoner
en stiller. En vooral: succesvoller
in het terugdringen van autover-
keer. Naar schatting hebben we
17.850 kilometer extra fietspad
nodig. Eén meter per inwoner.

Opnaar nul
verkeersdoden
en verjaag het
filespook
Watmoet er volgend jaar gebeurenomweg, spoor
en luchtruimveiliger enduurzamer temaken?
Mobiliteitsexperts envoormalig FD-columnisten
CarlovandeWeijer enMaartenSteinbuch leggen
hetnog éénkeeruit.

17.850
We schatten dat we zo’n 17.850
kilometer aan extra fietspad
nodig hebben.
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Inzetten op
duurzaam
vliegen

Het filespook
in de ogen
kijken

Elektrisch
rijden blijven
steunen

LUCHTVAART

INFRASTRUCTUUR

AUTO ' S

Vliegen is nu nog behoorlijk
milieuvervuilend. De trein is een
alternatief voor kortere vluchten,
maar dat lost niet meer dan een
paar procent van het luchtvaart-
probleem op. Elektrisch vliegen
gaat zeker komen, maar is helaas
ook geen alternatief voor langere
vluchten. De enige oplossing is
om vliegen op kerosine duur-
zaam te maken. Dat vergt vooral
een enorme investering in het
maken van synthetische brand-
stoffen, gemaakt uit elektrici-
teit, CO₂ en water. Die transitie
kunnen we versnellen door te
investeren in onderzoek, maar
ook door CO₂ te beprijzen en
bijmenging van zulke brandstof-
fen te verplichten. Als het lukt om
dat proces een paar maanden te
versnellen, bereiken wemeer dan
wat de trein of vliegschaamte
ooit voor elkaar zullen krijgen.

De filedruk was na de pandemie
al weer snel op het oude niveau,
net als alle oproepen voor
investeringen in nieuwe wegen
en spoorlijnen.Maar wemoeten
het filespook maar eens recht in
de ogen kijken, dan zien we dat
er weinig schadelijks achter het
laken zit. De maatschappelijke
schade van vertragingen is niet
zo groot als wordt geroepen en
rechtvaardigt lang niet altijd de
investeringen die nodig zijn voor
nieuwe infrastructuur. Nu we ook

Elektrisch rijden heeft nu al
steeds vaker de voorkeur van de
consument. Zo’n beetje alle ja-
maarverhalen over vieze accu’s,
het elektriciteitsnet dat het niet
zou aankunnen, onmogelijke
vakanties en wat dies meer zij
zijn makkelijk te weerleggen,
maar doen er niet eens toe.
De echte doorbraak komt hoe
dan ook in de komende jaren
omdat elektrisch rijden dan, ook

zonder de nu nog noodzakelijke
aanschafsubsidies, goedkoper
gaat worden dan rijden met een
verbrandingsmotor. Dat zie je
nu al in het meest luxe segment,
maar zal ook bij kleinere auto’s
gaan gebeuren.

In 2023 wordt dat versneld
door een invasie van goedkopere
modellen uit China, maar let ook
op het Nederlandse Lightyear
dat haar goedkopere model
Lightyear Two gaat onthullen.
Financiële steun van de overheid
blijft nog een paar jaar belangrijk,
maar de op termijn veel goedko-
pere EV is niet te stoppen. Als je
een nieuwe auto gaat kopen in
2023, bedenk dan dat elektrisch
de toekomst is.

weten dat we slimmer kunnen
omgaanmet werktijden en -plek-
ken, ontbreekt het de filerijder
steeds meer aan redenen om
te klagen. Je staat immers niet
in de file, je bént de file. De file
zal altijd wel blijven bestaan, we
vinden hem blijkbaar niet erg
genoeg. Zeker niet als de auto
het rijden straks overneemt in de
file zodat de bestuurder iets an-
ders kan doen. De eerste auto’s
die dat legaal kunnen volgens
nieuwe EU-regelgeving, komen
in 2023 op de weg. Dan lossen
we het fileprobleem op, niet door
de file op te lossen, maar door
het probleem op te lossen.

2023
Auto's die het rijden in de file
overnemen, zodat de bestuurder
iets anders kan doen, kunnen
volgens nieuwe EU-regelgeving
in 2023 de weg op.

CarlovandeWeijerenMaarten
Steinbuchzijnbeidenwerkzaam
aandeTechnischeUniversiteit
Eindhoven.Zezijnauteurvantwee
boekenmetverzameldecolumnsop
hetgebiedvanMobiliteit: ‘Vooruit’
en ‘VerderVooruit’.
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Detailhandel
Ondernemen

Hoge inflatie enenergieprijzendictereneen
koerswijzigingvoor supermarkten: nade tijden
van ‘beleving’ en ‘verrijking’wil de consument
weer liever gewoongoedkopeboodschappen.

Door JanBraaksma

W
ie twintig jaar
geleden in
een tijdma-
chinewas
gestaptnaar
de super-

markt vannu, zou verdwaasdomzich
heenkijken.Grootgruttershebbende
afgelopen jarenhardhunbest gedaan
‘eenbeleving’ vanboodschappen
doen temaken.Veel ketens zijn er van
overtuigddat (sommige) klantennaar
de supermarkt komenominspiratie
op tedoen,nieuweproducten teont-
dekkenof een snelle dochgezonde
hap te scoren.
Metdeopkomst vanhetbelevings-

denken veranderdede supermarkt.
Het aanbod schoofdichter tegende
horeca aan,met versbereidemaaltij-
den, belegdebroodjes enhier endaar
een sushibar.Daarnaast leiddede
toenemendeaandacht voor gezonden
lokaal eten tot eenuitbreiding vanhet
aantal biologische, vegetarische en
plantaardigeproducten inde schap-
pen.Enwasdeklantuit het verleden
aandekassabeland, danhadhij voor

het eerst kennisgemaaktmethet
fenomeenzelfscan.
Supermarktenmóestenwel innove-

renomklantennaarde supermarkt te
lokken. Zokondenze een tegenwicht
biedenaandeopkomst vanhet online
bestellen en laten thuisbezorgen van
boodschappen.Datwas geenkwestie
vannostalgie,maar vanharde econo-
mischewetten: stenen supermarkten
zijnwinstgevend, onlineboodschap-
pen verlieslatend.
In2023dicterendeeconomische

wettenopnieuweenkoerswijziging.
Torenhoge energierekeningenen
dubbelcijferige inflatie zettenhet
besteedbaar inkomenvan veel super-
marktklantenonderdruk,waardoor
deprijs vanhunboodschappen
prioriteit heeft.Uit onderzoek vanad-
viesbureauDeloitte blijkt dat 88%van
deondervraagde consumenten zich

Vanbeleving
naar besparing,
de supermarkt
doetweer gewoon

Klantenmoeten straksmisschien
langer in de rij staan voor de kassa

zorgenmaakt overdeprijsstijgingen
van levensmiddelen.Dat komtniet uit
de lucht vallen: inoktoberwarendie
producten14%duurderdaneen jaar
geleden, zobecijferdehetCentraal
Bureau voordeStatistiek (CBS).
Dekans is grootdat deze trend

doorzet. Supermarktdirecteuren
beklaagdenzichal over deprijs-
stijgingendie veel leveranciers voor
2023opperen.Dubbele cijfers zijnde
norm,metdankaande stijgende lo-
nenenaanhoudendhogeprijzen van
energie, brandstof engrondstoffen.
In eenpogingdaarde scherpe randjes
vanaf te slijpen, enwellicht ook ineen
pogingdegeesten vanklantenklaar
temakenvoornieuweprijsstijgingen,
beklagen supermarktdirecteuren zich
hardopoverdehogemarges vangrote
levensmiddelenproducenten.
Ookdoor eendeel vandekostenstij-

gingen voor eigen rekening tenemen
kunnensupermarktende consument
tegemoet komen.Maardaar isweinig
ruimte voor,waarschuwenexperts.
AholdDelhaize-ceoFransMullerwees
erbijvoorbeeldopdat zijnwinstmar-
ges inEuropa lager zijndaneen jaar
geleden.Met anderewoorden:het
moederbedrijf vanAlbertHeijnheeft
eendeel vandeprijsverhogingenal
opgevangen voorde consument.

Minderbrood
Kostenbesparingenzijnnoodzakelijk
omeennieuwe rondekostenstijgin-
gen te verzachtenofdemarges van
supermarktenoppeil tehouden.Dat
kunnenconsumentengaanmerken:
zemoetenmisschien langer inde rij
staan voordekassaof servicebalie.
Ookopdebroodafdelingworden

degevolgen vandebesparingsdrift
zichtbaar. Supermarktenkunnen
erbijvoorbeeld voor kiezenminder
brood indewinkel af tebakken.Dat
scheelt energie- enpersoneelskosten,
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al zijn demarges op vers afgebakken
brooddoorgaans hoger. En in een
poging de transportkosten te druk-
ken kunnenfilialen het aantalmo-
menten terugschroevenwaarop zij
beleverdworden. Keerzijde daarvan
is dat de kans op af en toe een leeg
schap groter is.
Als consumentenmeermoeten

betalen voorhunkarmetboodschap-
pen, gaan zehunbest doendat effect
teniet tedoen.Deloitte concludeert
dat 35%vandeondervraagden
afgelopenmaandenal is overgestapt
opgoedkopere alternatievenof
aanbiedingen.Dat is een verklaring
voordegroeiendepopulariteit van
huismerken, die volgensdeConsu-
mentenbonddehelft goedkoper zijn
danA-merken.
Dehoge inflatie rijdt eveneens

twee trends indewielen. Zodaalt
de verkoop van vleesvervangers en
biologische levensmiddelen, terwijl
dieproductendeafgelopen jarenaan
populariteit hebbengewonnen.Maar
kostenbewuste consumentenkiezen
vaker voor eengoedkoper alternatief.
Datzelfde geldt voorde speciaal-

zaken.Tijdensde coronapandemie
steeghunpopulariteit snel.Daar lag
eencocktail aanomstandighedenaan
tengrondslag: thuiswerkers konden
indepauze even snelnaarde slager,
bakker of kaasboeromdehoek, en
zagen indeproducten vande speci-
aalzaak eenhoogstaandalternatief
voordegeslotenhoreca. Bovendien
hielden veelmensen tijdensde
lockdownsgeldover,waardoor zij
nauwelijksmerktendat zij ietsmeer
gelduitgavendan inde supermarkt
die zij andersbezochten.Maarmetde
hoge inflatie lijkt de rugwind voorde
speciaalzaak voorbij.

Danmaar geenbeleving
Discountsupermarktenprofiteren
wél vanhet toegenomenprijsbe-
wustzijn. Aldi enLidl hebben in2022
marktaandeel gewonnen, blijkt uit
cijfers vanmarktonderzoeker IRI.
Zolangopdekassaboneenaccepta-
bel bedrag staat, nemenklanten voor
lief dat indezewinkels geen sushibar
staat of dathet aanbodalcoholvrij
bier kleiner is.
Dehogeenergieprijzenenhoge

inflatieblijven in2023.Grote kans
dusdat consumentenblijven speuren
naarmanierenomdekosten van
boodschappenbinnende
perken tehouden.Danmaar
evengeenbeleving.

2022*202020182016201420122010
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Discounters pakken weer een groter deel
Marktaandelen discounters (Aldi en Lidl), in %

Kostenbewuste con-
sumenten kiezen vaker
voor een goedkoper
alternatief.
ILLUSTRATIE: FD STUDIO/ISTOCK
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Onderwijs
Economie&politiek

Het nieuwe
onderwijs in 2040
begint almet de
plannenvan 2023

STELSEL OP DE SCHOP

O
f hetnugaat om
gelijkekansen,
gerichte internati-
onalisering, betere
aansluitingopde
arbeidsmarkt of

werk en studieflexibel combineren:
het onderwijsstelsel vannukanal die
wensenonvoldoendewaarmaken.
Daarommoethet opde snijtafel,

vindenhet onderwijsveld enhet
kabinet. Zewerkenkomend jaar
samenaaneen visie ophet onderwijs
in 2040. Inde zomer van2023moetde

blauwdrukdaarvoor klaar zijn – ende
contouren zijn al geschetst.
Wienustudeert, doetdat aanéén

universiteit en vaakaaneengesloten.
Datmoetflexibeler.Het idee isdat stu-
dentendanmeerkunnenschakelen
tussenniveaus, vrijer kiezenwanneer
zewerkenof studeren, enbijwelke
universiteiten zemodules volgen.
Belangrijk: de arbeidsmarkt vande

toekomst vraagt ommensendiehun
leven langbijleren.Ookdaaropmoe-
tenmbo’s, hogescholenenuniversi-
teitenhunonderwijs gaan inrichten.

De toestroom naar
het mbo en hbo
neemt af, terwijl de
markt juist ommeer
beroepsopgeleide
studenten vraagt.
FOTO: HANSVAN
RHOON/ANP

15
Waarschijnlijk gaan
leerlingen later kie-
zen welke opleiding
bij ze past: niet op
hun twaalfde, maar
pas op hun vijftien-
de jaar.

Dit allesbetekentdathetbekos-
tigingssysteemopde schopmoet,
zeggendeuniversiteiten. Zekrijgen
nugeldper student; niet ‘de juiste
prikkel’ voor eenflexibeler gezamen-
lijk studieaanbod.
Een vandegrootsteproblemen is

nu:minder studentenkiezen voor
eenberoepsopleiding.De toestroom
naarhetmboenhboneemtaf, terwijl
universiteitenuit hun voegenbarsten.
Terwijl demarkt juist ommeer
beroepsopgeleide studenten vraagt.
MinisterDijkgraaf gaathet beroeps-
onderwijsmeer inde schijnwerpers
zetten.Hij vindtdat de samenleving
tenonrechtedenkt in termenals ‘la-
ger’ of ‘hoger’ opgeleid.Hetberoeps-
onderwijsmoet studentenbeter gaan
uitdagenophuneigen talent.Dat
betekentmeer studieswaarin leren
enbetaaldwerken samengaan,meer
privaat-publiekonderwijs enextra
geldnaarpraktijkonderzoek.
Waarschijnlijk gaan leerlingenook

later kiezenwelkeopleidingbij ze
past. Er zijn al pilots enwensenom
dat selectiemoment van twaalf jaar
naar vijftien jaar te verleggen.
Wehebbenmeerbuitenlandse

studentennodig voor eengezonde
techsector, benadrukt eenaantal
universiteiten, terwijl anderenaan-
gevende toestroomnietmeer aan te
kunnen.EnpremierRutte zegt dathij
doordeasielcrisis ookkritischer gaat
kijkennaar internationale studenten.
Komend jaarbeslist het kabinethoe
hetwil omgaanmetdeaantrekkings-
krachtdiehetNederlandseonderwijs-
stelselwereldwijdheeft.Het is een
hete aardappel diehet vorigekabinet
doorschoof. Vooral problemenmet
huisvesting speleneen rol.
In2023komtdeministermet voor-

stellenaandeKameroverhoehet aan-
tal internationale studentengerichter
gestuurdkanworden.Totdanbeloven
universiteiten zuinigomtegaanmet
Engels als voertaal en informeren ze
henproactief overdewoningnood.

ArdiVleugels is redacteurvan
HetFinancieeleDagblad
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Woningmarkt
Ondernemen

Prijs voor eenhuis
zal verder dalen,
nieuwekansen
voor starters

WONINGPR I J ZEN

N
a jarenlangehysterie
is de stemmingopde
woningmarkt afgelo-
pen jaar omgeslagen.
Huizen staan ineens
weer langer te koop

enhuizenprijzendalen zelfs al op
kwartaal- enmaandbasis. Experts van
ondermeerRabobankenABNAmro
verwachtendatdieprijsdalingen
doorzetten in2023.Kande starter dan
straks eindelijkweer eenhuis kopen?
Sindsdeoorlog inOekraïne is de

woningmarkt in rap tempoveran-
derd. Vóórde zomermerktenma-
kelaars al dat erminder kijkersnaar
bezichtigingenkwamenenerminder
extreemwerdgeboden.Nade zomer
resulteerdehet getemperdeenthousi-
asmeal inprijsdalingen tenopzichte
vanhet kwartaal of demaandervoor.
Deoorlog ende snel stijgende infla-

tie enenergieprijzenhebbenkopers
zenuwachtig gemaakt.Nogbelang-
rijker: dehypotheekrente schoot in
navolging vandemarktrenteomhoog.
Het tarief voor eenhypotheekmet
een renteperiode van tien jaar vast is
binneneen jaar verdrievoudigd.Hui-
zenkopers kunnendaardoorminder
lenenendusminderbieden.
Het is plotsniet zo vanzelfsprekend

meerdat verkopershunhuisbinnen
eenmumvan tijd verkopenbovende
vraagprijs.Huizen staan somsweer
maanden tekoop, kijkersblijven
weg.Voor verkopers is dat schrikken,
zeker als ze al eennieuwhuishadden
gekocht enmetdubbele lasten zitten.

Goed nieuws voor
starters: huizenprij-
zen blijven dalen en
woningbeleggers
worden beperkt.
Slecht nieuws: hypo-
theekrente stijgt.
FOTO: KOEN SUYK/ANP

10,4%
Na invoering van
de opkoopbescher-
ming in 2022 gaat
de overdrachtsbe-
lasting voor beleg-
gers per januari van
8% naar 10,4%.

Debanken verwachtendatdie
afkoelingnogwel evenaanhoudt en
datdehuizenprijzen in2023 zullen
blijvendalen.Rabobank voorspelde
eindoktoberdatdeprijzen in2023
ongeveer 3%zullendalen,ABNAmro
verwacht eendaling van2,5%en ING
denktdatdeprijzeneind2023weer
ophetniveau vaneind2021 zullen
zijn. Voor starters zoudat goednieuws
zijn. Als deprijzen zakken, komenze
ermisschienweer tussen.
Addertje onderhet gras is dat een

hypotheekwel steedsduurderwordt.

Voor starters levert eenprijsdalingpas
iets opalshet voordeel daarvangroter
is danhetnadeel dat zeondervinden
vandegestegenhypotheekrente.
Wat starters kanhelpen: hetwordt

woningbeleggers in2023weerwat
moeilijker gemaakt.Na invoering van
deopkoopbeschermingdit jaar gaat de
overdrachtsbelasting voorbeleggers
per januari van8%naar 10,4%.Koop-
starters onderde35 jaarbetalengeen
overdrachtsbelasting enhuizenkopers
bovende35 jaarblijven2%betalen.
In2023moet verder gaanblijken

ofwoonministerHugode Jonge zijn
ambitieuzebouwambities kanwaar-
maken.Dewoningbouwproductie zal
volgend jaar fors omhoogmoeten,wil
het kabinet per 2024 jaarlijks 100.000
nieuwewoningenbouwen.Voorals-
nog lijkt dat onhaalbaardoor een
cocktail van tegenvallers: stijgende
bouwkostenen rentes, zorgenover
een recessie eneen stikstofuitspraak
vandeRaad vanState.Het is afwach-
tenofDe Jongehet tij kankeren.

NellekeTrappenburg is redacteurvan
HetFinancieeleDagblad
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Culinairetrends
Dewereldin2023

Kimchi en
vissaus uit
eigen land

Plantaardig blijft
terreinwinnen

SMAAKMAKERS

PLANT POWER

Dierlijk maakt plaats voor plan-
ten. Het is al jaren een trend, en
die zet door. In de supermarkten
buitelen de vleesvervangers
over elkaar heen en Nederlandse
producenten maken waanzinnig
lekkere klassiekers als tempé en
tofu. Koemelk is allang niet meer
overal de standaardkeuze, en in
het schapmet plantaardige melk
zien we ook verse opties. Zo zijn
er de boerenzonen Bart en Tom
uit Enschede, die met De Nieuwe
Melkboer verse sojamelk maken,
en kocht een jonge ondernemer

onlangs een melkfabriek om daar
dagverse notenmelk te maken
met zijn bedrijfje Cowless.

Maar ook op het hoogste
gastronomische niveau wint
plantaardig terrein. Het Nijmeeg-
se restaurant De NieuweWinkel
werd onlangs uitgeroepen tot
beste groenterestaurant ter we-
reld. Dit inspireert, en meer chefs
volgen het plantaardige voor-
beeld. Sceptici die eraan twijfelen
of 100% plantaardig wel werkt op
het hoogste plan, zullen in 2023
versteld staan.

Smaakmakers als sojasaus, vis-
saus en crispy chili oil zijn al niet
meer weg te denken uit onze
keukens, maar ze worden ook
steeds vaker lokaal gemaakt.
Koreaanse kimchi van eigen kool
kenden we al, en de Rotterdamse
sojabrouwers van Tomasu tim-
meren al jaren aan de weg aan.
Ze worden tot de beste sojasaus-
producenten buiten Japan gere-
kend, maar er komenmeer mooie
initiatieven langszij.

Zo komen de chefs van het
Amsterdamse restaurant Choux
met een eigen garummerk, 621.
Garum is de klassieke vissaus en
umamibom zoals de Romeinen
die al maakten. 621 maakt een
runder- en vegavariant. Ook
crispy chili oil is hot. Eva Lia Jor-
dan maakt onder haar merk La
Lia een lokale versie met gepofte
boekweit die met gemak de strijd
aankan met de bekende uit China
geïmporteerde merken. In 2023
is er dus geen enkel excuus meer
voor saaie kost, condimenten
bieden smaak.

Verse sojamelk van
De Nieuwe Melkboer
FOTO: DENIEUWE
MELKBOER

HORECA

Wat gaanwe
eten en
drinken?
2023wordthet jaar vandeuitgesproken smaken.De trend
richting eenmeerplantaardigdieet zet door. Ennaeen
jaarwaarindehorecaovervraagdenonderbemandwas,
verkiest de consumentweer vakerde eigeneettafel.
DoorSamuel Levie

Kimchi FOTO: ISTOCK
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Simpele hap
verdringt
luxe diner

Deverhalen
achter het gerecht

CULTUUR

BUDGETBEWUST

De Surinaamse of Indonesische
toko om de hoek, het Chinese
eethuis of het Japanse res-
taurant, je ben ze misschien al
weleens binnengestapt. Maar
wat weten we over de verhalen
achter deze keukens?Migratie
zorgt er niet alleen voor dat we
nieuwe smaken ontdekken, ze
legde de basis voor onze keu-
kens. Zonder Peruaanse piepers
geen stamppot en zonder kaneel
geen pepernoten. Maar achter al
het lekkers schuilen zowel mooie
als pijnlijke verhalen.

Een nieuwe generatie chefs
pakt het podium om deze verha-
len en de bijbehorende culturele
achtergrond over te dragen.

Voor de horeca was 2022 op-
nieuw een gek jaar. Na de pan-
demie konden consumenten
zich weer laven aan restaurants,
kroegen en het nachtleven.
Gasten stonden in de rij, terwijl er
een groot tekort aan personeel
was. Veel restaurants gingen een
dagminder open of pasten hun
concept aan. 2023 zal weer een
heel ander jaar worden, dankzij
de stijgende prijzen en een kra-
kende economie. Gelukkig heeft
de horeca bewezen flexibel te
zijn en willen mensen elkaar bui-
ten de deur blijven ontmoeten.

Door de stijgende menuprij-
zen zal er op veel plekken weer
simpeler gekookt worden om
de consument met een kleiner
budget binnenboord te houden.
Zaken waar je een stuk plaat-
pizza, een lekker bord pasta of
een simpele hap kunt bestellen in
combinatie met een goed biertje
of glas wijn, krijgen weer vaker
de voorkeur boven een avond
lang en luxe dineren.

Een van de rijzende
sterren van dit mo-
ment is Lelani Lewis
met haar Code
Noir-project over de
Caribische keuken.
FOTO: MICHELLEMAGOT

Rijzende sterren van het moment
zijn Lelani Lewis met haar Code
Noir-project over de Caribische
keuken; Sara Shawkat, die met
haar kookboek en het drankje
noomi basra een inkijkje geeft in
haar Iraakse roots; Karla Plan-
carte van Tortilleria Taiyari, die
Nederland leerde wat een echte
tortilla is; kookboekauteur Noni
Kooiman en de Fries-Nigeriaanse
chef Nicky Aquaa.

Jonge chefs en ondernemers
eisen hun plek op het culinaire
toneel op en verrijken de Neder-
landse keuken met hun kookboe-
ken, -kunsten en producten, die
ons dwingen tot nadenken over
de wereld achter ons eten.

Eenvoudiger eten krijgt weer
vaker de voorkeur. FOTO: ISTOCK



Vivianvan
Dooren

Opeenboot voorde
kust vanZuid-
Afrikapakt zehaar

telefoonen verstuurt ze
hetmailtje omhaarplek in
deNationaleDenkTank te
accepteren.Kort daarvoor
weeshaar gidsnaar een
grote rotsdie ooit zwart zag
vandepinguïns,waar er
nunogmaar eenhandjevol
rondschuifelen.
Het is crisis,weetVan

Doorendan.Debiodi-
versiteit stevent af opeen
onomkeerbaardieptepunt.
Samenmetnegentien
andereknappekoppen
onderzoektVivian van
Doorennu indeNationale
DenkTank2022daarom

watNederlandkandoen
omhet tij te keren.
Het is alsofVanDooren

tijdensdiepaarmaanden
bij deDenkTankeennieuw
paar ogenheeft gekregen.
InAmsterdamvalt haarnu
vooral noghet vele steen
op. ‘Ik ga eindelijkplantjes
voormijnbalkonkopen.
Maar ikweetnudatniet
alle plantenhelpenbij de
biodiversiteit.’
2023moethet jaarwor-

denwaarindeoplossingen
vandeDenkTankookecht
wordenopgepikt door
politiek enbedrijfsleven.
Enwaarin zewordt aan-
genomenvoordemaster
biodiversiteit inEngeland.
Andersmoet ze eenandere
manierbedenkenommet
dit themabezig teblijven.
‘Dit laatmenietmeer los.’
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Generatie Z
Jong&ambitieus

23 in 2023
Een jaar om
je stempel op
te drukken

AANSTORMEND TALENT

DoorMaureenBlankestijn
enMarcelineBresson
Fotografie:ManonvanderZwaal

Ze zijn jong, enthousiast en
onstuitbaar: zesdoeners endromers
die 23 jaar zijn ofworden in2023
overhunplannenenambities voor
het komende jaar.
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‘Als het
bewolkt is,

kun je ook de
administratie

gaandoen’

Jelle
Seegers

Nadewinterwil hij
een ‘werkplaats
vande toekomst’

oprichten, inFrankrijk.
Ontwerper Jelle Seegers
isnudrukopzoeknaar
sponsorenen investeer-
ders.Hetbegonallemaal in
de fourniturenkraamvan
zijnouders. ‘Ik ging vaak
methenmeenaardemarkt
enwasdanaltijd aanhet
knippenenplakken’, zegt
hij. ‘Daarnawerdendepro-
jectenalleenmaar groter.’
Logischdusdat Seegers

zich inschreef aande
EindhovenseDesign
Academy.Afgelopen jaar
studeerdehij er af –mét
deMelkwegAwardopzak,
deprijs diede school elk
jaaruitreikt aanhetmeest
unieke afstudeerproject.
Hij bouwdeeenbeweeg-
bare smelter diemetalen
als zinkenaluminium
kansmeltenopkracht van
de zon.Door eenenorme
lens valt zonlicht opeen
smeltkroeswaardoorde
temperatuurkanoplopen
tot 800graden.
Het is de eerste grotema-

chine voor zijnwerkplaats
vande toekomst,waar alles
zalwordenaangedreven
doorde zon, dewindofmet
menselijke kracht. Zijn vol-
gendeproject is eenkolom-
boormetfietstrappers. Zo
wil hij laten ziendat je ook
met lowtechmachines een
volwaardigewerkplaats
kunt inrichten.Tenminste,
als je accepteert datniet
altijd alles kan. ‘Alshet
bewolkt is, kun jeookde
administratie gaandoen.’
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RubenKlein
Teeselink

De jongeboerRuben
KleinTeeselink
reist het landaf om

tepratenmet andereboe-
renenHaagsebeleidsma-
kers. Zijnburennoemen
hem ‘Ruben vanNicolaas’,
naar een voorouderdie een
boerderij begon inHolten.
Ruben isde zesdegeneratie
en runtnumet zijnouders
hetbedrijf. Zijn vader laat
demeestebeslissingenal
aanhemover, omdathij het
uiteindelijkhelemaal gaat
overnemen.
KleinTeeselinkwil het

bedrijf graaguitbreiden
omdekringloop te sluiten.
Metmeer landkanhij
voer verbouwenvoor zijn
koeien, enhunmestherge-
bruikenopdeakkers.Maar
doordegrote onzekerheid
inde sectordurft hij, net
als veel andereboeren,
geengrote investeringen te
doen.Dat is jammer,want
daardoor lopen veel boe-
renbedrijven vertragingop
indeduurzaamheidstran-
sitie. ‘Niemandkan twee
ton investeren inemis-
siearmestalvloerenals ze
nietwetenofdaar later een
streepdoorwordt gezet.’
Terwijl demeesteboeren

juistwillen verduurzamen:
zewetenwat een verande-
rendklimaatbetekent voor
hun landendieren. Als
bestuurderbij hetNeder-
landsAgrarisch Jongeren
Kontakt is hij hoopvol over
eengoedeuitkomst vande
gesprekken. ‘De sector zit
tegeneenomslagpunt aan;
hopelijk komter in2023
schot inde zaak.’

‘Het omslagpunt
voor de boerensector

komthopelijk
in 2023’

Generatie Z
Jong&ambitieus
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‘Hoemooi
zouhet zijn
als hetmbo
ook een
volwaardig
studenten-
leven
heeft?’

AzizaFilal

Eendomper.Datwas
het toenAzizaFilal
erachter kwamdat

ze alsmbo-studentniet bij
een roeiverenigingmocht.
Destijds achttien jaarwas
zeklaar omtebeginnen
aaneenbruisend studen-
tenleven,maar ‘ikhoorde
erniet bij, zo voeldehet’.
Vijf jaar later is ze, nahet

stapelen vanenkele oplei-
dingen, studentbestuurs-
kundeaandeHogeschool
vanAmsterdamenvoorzit-
ter van studentenvakbond
Asva. Indie rol vertegen-
woordigt ze studenten van
deUniversiteit vanAmster-
damendeHvA.
Ookhierwordenmbo-

studentenbuitengesloten,
endatmoet anders, vindt
Filal.De scheiding tussen
middelbaar enhoger
onderwijswerkt tot ver in
de samenlevingdoor. ‘Ter-
wijlwe zo veel vanelkaar
kunnen lerenenelkaars
leefwereldenandersnooit
begrijpen.’
Daaromstart deAsva een

onderzoeknaarhetbetrek-
ken vanmbo-studentenbij
de activiteiten en vertegen-
woordigingvandevakbond.
‘Hoemooi zouhet zijn als
hetmboookeen volwaardig
studentenlevenheeft?’
In2023wil zehet stu-

dentenleven zo inclusief
mogelijkmaken, alsAsva-
voorzitter enals student.
Daaromheeft ze twee
wensen: eengeslaagdon-
derzoekenzo veelmogelijk
opkomenvoormarginale
groepen. ‘Er zijnnog zo
veel studentendiedenken
dathet studentenlevenniet
voorhen is.’
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Serenavan
Breukelen

In2023wil Serena van
Breukelen, debeste
jongepatissier vanNe-

derland,masterclasses ge-
venophetROCvanTwente,
waar zedebanketbakkers-
opleiding volgde. Eno ja,
zewil ookeenpatissier-
prijswinnen, deGouden
Gard. Zeheeft haarhele
levenal gebakken,maar
haarhobbywerdeen stuk
serieuzer toen vorig jaar
een vertegenwoordiger van
SkillsHeroes, de vakkam-
pioenschappen voormbo-
studenten, langskwambij
haar opleiding.
Zewas altijd eenbeetje

bangomnieuwedingen
teproberen,maarbesloot
ervoor te gaan. ‘Nudacht
ik: ik gahet andersdoen.’
Endatheeftwat opgele-
verd. Zewondewedstrijd
ophaar school en trainde
wekenlang ’s avonds en in
hetweekeinde voordenati-
onalewedstrijden. Toenze
diewon,mocht zeNeder-
landvertegenwoordigenbij
dewereldkampioenschap-
pen inZwitserland.Daar
leerde zepatissiers kennen
vanoverdehelewereld. ‘Zo
inspirerend, al die verschil-
lende techniekendie zij
meebrengen.’
Zehoopt ooit zelf ook

inhetbuitenlandaande
slag te gaan, omdaar in
eennieuwe stijl te leren
bakken.Maar voornublijft
zenogeven inNederland,
daar isnoggenoeg tedoen.
Diemasterclasses geven
dus, endieprijswinnen.
‘Ikwil alles eruit halenwat
erin zit nu iknog jongben.’

‘Zo inspirerend,
al die verschillende

techniekenvan
andere patissiers’

Generatie Z
Jong&ambitieus
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‘Dit is een
droom:
studenten
die samen
iets groots
bereiken’

Abelvan
Beest

Samenmet een team
vanzestig studenten
hooptAbel vanBeest

in juni 2023de snelste
waterstofauto terwereld
aande start te krijgen in
een race tegen ‘normale’
brandstofauto’s.
Eenaparte race voor

waterstofraceauto’s
bestaatniet, daaromishet
doel raceauto’smet een
traditionele verbrandings-
motor voorbij te sjezenop
debaan inZandvoort.Dat
is eigenlijkbeter, zegtVan
Beest. ‘Zo latenweziendat
waterstofniet alleen scho-
ner,maarook sneller kan.’
Het teamvanForzeHy-

drogenRacingmaakt vaak
langedagen,maarde stu-
denten zijn gemotiveerd
doorde energietransitie en
de ‘mooiekans’ omzich te
laten zienbij sponsors als
Shell en IBM.Wanthet is
hardwerken voorminder
danweinig geld: voorniets.
Almoethij een jaarop

zijnouders leunenen inte-
renopzijn spaargeld, voor
VanBeest isdathetmeer
danwaard.Alsbrugpieper
zaghij ophet journaalde
zonneauto vandeTUDelft
enwist: datwil ik. ‘Dit is een
droom: studentendie sa-
men ietsgrootsbereiken.’
Nadefinish staat een

dubbelemaster opdewen-
senlijst.Maar vooral: niet
jezelf kapotwerken.Tegen
zijnhuisgenotenheefthij al
gezegddathijminder thuis
zal zijn. ‘Maar ermoet altijd
ruimte zijn voor
eenpotjeMario
Kart opdebank.’
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Correspondenten
Dewereldin2023

OEKRA ÏNE

I
s erhoopdat in2023eeneind
komtaanhetbloedvergieten
inOekraïne?VolgensRobde
Wijk is er een serieuzekans
datdewapens inde loop van
volgend jaar eindelijk zwijgen.

De reden voordat optimisme is
overigens eencynische: niet alleen
goedgeoefende soldaten, ook raket-
tenengranatenworden langzaam
maar zeker schaars ophet slagveld.
‘Je kanhier gewoonniet eeuwigmee
doorgaan’, zegt dehoogleraar interna-
tionalebetrekkingenuit Leiden.
‘Alle partijen inhet conflict hebben

hetheelmoeilijk omvoldoendege-
traindemanschappennaarhet front
te sturen.DeRussen rakennudoor
hunvoorraad rakettenheen.Er is een
limiet aanwatnogmogelijk is.Maar

DeAmerikaansewapenindustrie produceert
15.000 155-millimetergranatenpermaand.
Oekraïnevuurt er 6000 tot 7000perdagaf.
Kortom:niet alleenvoordeRussen, ookvoor
hetWesten is deoorlog inOekraïneniet vol te
houden, ziet deskundigeRobdeWijk.

Door JeanDohmen

Einde aan
de oorlog
enOekraïne
als Navo-lid

dat geldt ook voorhetWesten.Europa
endeVS, dieOekraïne vanwapens
voorzien, kunnensteedsminder.’
HetWestenheeft volgensDeWijk

nooit rekeninggehoudenmet een
conflict dat zo langduurt en zo veel
wapens enmunitie vergt. ‘DeAmeri-
kaansewapenindustrie produceert
15.000155-millimetergranatengrana-
tenpermaand’, zegt hij. ‘Oekraïne
vuurt er 6000 tot 7000perdagaf.Dat
betekentdatKiev in tweedagende
helemaandproductie erdoorheen
schiet.Dathoudt eenkeer op.’
Het ‘waarschijnlijkste scenario’ is

daaromdatdie slijtageslagopenig
momentophoudt endeoorlog een
bevroren conflictwordt. ‘Geen vredes-
akkoord,wel een staakt-het-vuren, net
als aanhet einde vandeKorea-oorlog



Dewereld in2023 Eindejaarsmagazine |57

Verwoeste Russische
voertuigen worden
tentoongesteld in het
centrum van Kiev.
ANP/EYEVINE/
THEGUARDIAN

in 1953’, zegt deoprichter vanhet
HaagseCentre for Strategic Studies
(HCSS). ‘Eendeel vanhet landblijft
dan inRussischehanden.’
InhetWestengroeidedoorOekra-

iense zegesdehoopdatOekraïnede
oorlog tegenRusland snel kanwin-
nen.DeWijkwaarschuwt voor te veel

optimisme: ‘OpTwitter zie ik allemaal
mensen juichendiedenkendathet
een soort voetbalwedstrijd is, endat
Oekraïne voorstaat. Zowerkthetniet.
Ik roep telkens:Oekraïneheeft nog
duizendkilometer te gaan.’
‘Er is eigenlijk al sinds6april, toen

deRussen zichhadden teruggetrok-
kenuit de regioKiev, eenpatstelling.
Oekraïneheeft nogwat terugver-
overd, bijCharkov enCherson,maar
grossomodobeheersendeRussen
nog steedshet gebieddat ze toen in
handenhadden.Dus zo slechtdoen
deRussenhetnouookweerniet.’
Toch sluitDeWijk een scenario

waarinKievdeRussen ‘het land
uitgooit’ niet uit, geziendeRussische
militaire incompetentie. ‘Maarof dat
lukt, hangtdus sterk af vandemate
waarinhetWestenbereid en in staat
isKiev vannieuwewapens te voorzien.
Europakannualnietsmeer.’
De sleutel ligt daardoor inWashing-

ton, dat bovendieneenbalanceeract
uitvoert:Oekraïnemilitair steunen
zonderRusland teprovoceren.De
Wijk isnogaltijdbangdatRuslandop
eenkwadedageen tactischkernwa-
pen inzet: ‘DeAmerikanenzijn als
dedood voor een scenariowaarin
Ruslandnogmaar éénuitweg ziet.’
Hoe succesvollerOekraïneophet

slagveld is, hoegroterDeWijkde
kans achtdatRuslandeenkernwapen
gebruikt. ‘Maar jeweetnooitwaarde
grensprecies ligt.Datweet alleenVla-
dimirPoetin.’DeRussenwetenook
datdeAmerikanen in zo’ngevalniet
vanaf de zijlijn zullen toekijken.Bo-
vendiendreigtMoskoudande laatste
goodwill vanPeking te verspelen.
AlsOekraïnedeoorlogwint, zal het

snel lidworden vandeNavoenzal ook
de toetreding tot deEuropeseUnie in
een stroomversnellingkomen,denkt
DeWijk. ‘Maar zoietsmoet ookgebeu-
renalshet een frozenconflictwordt.
Hetniet-bezettedeel vanOekraïne zal
veiligheidsgaranties eneconomisch
perspectiefmoetenkrijgen.’
Europesepoliticimijden

het thema, valtDeWijkop.
Hij verdedigt eenNavo-
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Nieuwewereld
past Fransen beter
danDuitsers

FRANKRI JK

D
epandemie, de
oorlog inOekra-
ine, het oprukken
vanautoritaire
staten, inflatie,
het klimaat. Er is

veel om je zorgenover temaken,
maardeFranse econoomFrançois
Lenglet blijft optimistisch.
Deangstwekkende fenomenen

lijkenopeenmeteorietenregen
die inonze tuin valt, alsof zeuit het
niets komen, schrijft demedia-
geniekeLenglet in zijn laatste,
prikkelendeboekRienneva,
mais...Maar schijnbedriegt.Want
veel fenomenenhebbendezelfde
oorzaak.
Er is sprake vaneenovergangs-

crisis, de liberalewereldmaakt
plaats voor eennieuwe.
De liberalewereldwerdgeboren

metde val vandemuur in1989,
diedeglobalisering aanjoeg.
Doordatmetdeoverwinning van
deVerenigdeStatenopdeSovjet-
Unie geopolitieke risico’s verdwe-
nen,werdhet kapitaal niet langer
tegengehoudenendomineerde
die andere grootheid: de arbeid.
Opdewereldarbeidsmarkt

verschenenhonderdenmiljoenen
extra arbeiders—uit vooralChina
enOost-Europa—waardoorde
productiekostenende lonen van
niet-gediplomeerdendaalden, en
inflatie een vageherinneringwerd.
Dat alles is voorbij.Deoorlog in

De Franse overheid
verwaarloosde haar
nucleaire troef.
FOTO: ROB
BROUWER/ANP

‘De
toekomst
draait
meer om
staten
dan om
bedrijven’
François Lenglet
econoom

lidmaatschap voorhet land: ‘Je zal
de veiligheid vanOekraïnemoeten
garanderen, endit is de enige echt
betrouwbare garantiedie je kunt
geven, enookdeenigewaarmeede
Russenniet zullenmarchanderen.
Het spel verschuift dan vanwapen-
leverantiesnaar afschrikkingmet
kernwapens. Veelmensenwillen
hetniet horen,maarhet is de
onlosmakelijke consequentie van
onzebemoeienismetdeoorlog in
Oekraïne.’
EenRussischeoverwinning lijkt

ondertussen verweg.Maar als
deRussenerin slagenhun leger
te reorganiseren, is het volgens
DeWijkniet uitgesloten. In zo’n
scenario zalMoskoude rest van
deDonbaswillen veroveren.De
laatstemaanden ledendeRussen
daar zeer zware verliezen, onder
meerbij aanvallenopdeplaats
Bachmoet, doorDeWijkplastisch
‘gehaktmolen’ genoemd.
Achterhet front trainendeRus-

sen volgensDeWijknu120.000
militairen voornieuweaanvallen
inhet voorjaar. ‘Poetin geeft niet
zomaarop.Hij accepteert geenne-
derlaag.Deman is eengeschiede-
nisfreakdie zich spiegelt aan tsaar
Peter deGrote. Poetin ziet zichzelf
voor eenhistorischemissie
geplaatst omhetRussischeRijk te
herstellen, kostewathet kost.’
In een scenariowaarinde

nederlagenaanhet front zich
blijvenopstapelen, zouPoetins
positie kunnengaanwankelen.De
Wijk: ‘Zo’noorlogholt demacht
vanRuslanduit. Er is eenkans
datmensenuit zijn entourageof
het legerhemdanaandekant
schuiven, eneeneindemakenaan
de strijd.’Maardekansdaarop is
volgensDeWijkniet groot.
Somber: ‘Enalshet gebeurt, ge-

loof ikniet dat er eennieuwewind
gaatwaaien. Je kuntdeRussische
tophetbeste vergelijkenmetde
maffia. Als demaffiabaas
wegvalt, blijvende struc-
turengewoonbestaan.’

Correspondenten
Dewereldin2023
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Vladimir Poetin zet keizer
Duitsland in zijn nakie

DUITSLAND

H
etdoetdenken
aanDenieuwe
klerenvande
keizervanHans
Christian
Andersen,het

beroemdesprookjeuit 1837over
eenzelfvoldanekeizermetdurege-
waden,dieblind is voorhetbedrog
vanbandieten.
ToendeDuitsle regeringbesloot

vol in te zettenopRussischgas,
kreegze ineigen landbredesteun.
Afkeurende reactieskwamen
er slechts vandeflankenvande
DuitsepolitiekenuitOost-Europa
endeVS.Zij zeiden:Duitsland
maakt zichchantabel.
Maarniemandprotesteerde zo

harddatdekeizer vandeEuro-
peseeconomiebegon te twijfelen.
Duitslandzageconomischgewin,
enbleefblindvoorde veiligheids-
politiekeeneconomische risico’s.
Inhet sprookje vanAndersen

makencharlatansdekeizerwijs
dat zebetoverendekledingvoor
hemkunnenmakenvaneenstof
diealleenzichtbaar is voor intelli-
gentemensen.Pas tijdenseenop-
tocht voorhet volkbeseftdekeizer
dathij geenklerenaanheeft. Een
kindheefthet lefdatookhard te
roepen.Belangrijke lesgeleerd.
Duitslandwaandezich rijk, vei-

lig engeliefd inEuropa.Maarnu
staathet in zijnnakie.ToenPoetin
met zijnoorlogdevrede inEuropa
ophet spel zette, zatDuitsland
politiekeneconomischklem.
Nu isduidelijkwatdewareprijs

is geweest.Deenergie-intensieve
bedrijven lijden.Ze schroevenhun
gasverbruikénproductie terug.
Hetmoment vandewaarheid

Duitsland staat een
recessie te wachten
die beroerder
wordt dan in de
buurlanden.
FOTO: ISTOCK

komtnog.ZonderRussischgas
moetDuitslanduitdegasvoor-
radenputten tot zeopzijn,met
stijgendeprijzen tot gevolg.
Duitslandstaat een recessie te

wachtendieberoerderwordtdan
indebuurlanden.Als energieduur
blijft, zoals verwacht, levertDuits-
land inopconcurrentievermogen.
De-industrialisatiedreigt, hoewel
dit eerdereensluipendproces
wordt.
Maareenmarkteconomie, zeker

de sterkeDuitse,moet in staat zijn
flexibel te reagerenopveranderin-
gen.Goednieuws isdatdekeizer
zonderklerennuweethoehij
zonderRuslandverdermoet: in
eenduurzaamjasje.
Duitsland isnaakt,maarnog

nietberooid. Indeschatkist vande
keizer liggenhonderdenmiljarden
euro’sklaar voordeurgenteener-
gietransitie.Dezekrijgtmetdank
aandecharlatans inhetKremlin
extra vaart.

Oekraïnemarkeert het einde van
de liberale cyclus.DeAmerikaanse
machtwordtbetwist, demondiale
economie fragmentariseert door-
datRuslandenChina zich losma-
ken, degeopolitiekovervleugelt
de economie.De inflatie is terug
vanweggeweest,waarbij ookeen
rol speelt dat degeldpersenoveral
overurenhebbengemaakt.
Indit nieuwemodel, dat

werknemers gunstiger gezind is
enwaarinde staat eencentrale
rol speelt, is Frankrijk zekerniet
slecht af, vermoedtLenglet.
Wat inhethet voordeel pleit

vanFrankrijk, is dat politiekwat
meer gewicht krijgt endehandel
minder.DeFransediplomatieke
dienst enhet leger tellennogmee
indewereld, een troefkaart in een
onzekereomgevingdiehet sluiten
vanalliantiesnodigmaakt.
Ondertussenwordthet voorde

eeuwige rivalen—deDuitsers, de
winnaar vande vredige cyclusdie
weafsluiten—moeilijker omhun
commerciële talenten tebenutten.
De tweepijlers vanhunsucces,
goedkopeenergieuitRuslanden
eengrenzelozeChinesemarkt,
makeneenwankele indruk. En
dan, zegt Lenglet, hebbenwehet
nogniet gehadoverhetOost-Eu-
ropesehinterland,waardeprijzen
en lonenomhoog vliegen.
AlsFrankrijk ietsmoet vrezen, is

het zichzelf. Zo sloktdepassie voor
herverdeling te veelpubliekemid-
delenop,waarschuwtLenglet. En
deverwaarlozing vandenucleaire
troef—inkernenergie isdecennia-
langniet geïnvesteerd—roeptde
vraagopofParijswel in staat is een
industriepolitiek te formuleren.
Indewereld vangisteren, con-

cludeert Lenglet, draaide alles om
het vermogen vanbedrijvenomte
concurreren. ‘Maardewereld van
morgendraait omdecompetitivi-
teit van staten.’

Goed
nieuws
is dat de
keizer nu
weet hoe
hij verder
moet:
in een
duurzaam
jasje

KleisJager iscorrespondent in
FrankrijkvoorhetFD

GerbenvanderMarel is
correspondent inDuitslandvoor
HetFinancieeleDagblad
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Een reus
die strandt
op de veto’s
van dwergen

EUROPA

E
lke schokwaarmee
Europadeafgelopende-
cennia temakenkreeg,
leidde tot versterking
vandeEuropese inte-
gratie, zei Pascal Lamy,

oud-Eurocommissaris vanhandel en
oud-directeur vandeWereldhandels-
organisatie, dit najaarbij eenwebinar
vanhet Institut JacquesDelors.De
Franse ex-bestuurderweesdaarbij on-
dermeeropdeeurocrisis. ‘Maarhet
isnog te vroegomte zeggenofEuropa
nusterker of zwakkeruit déze crisis
komt’,waarschuwdehij.
Voorhemzelf is dekeuzeduidelijk.

DeEU is eeneconomische reus,maar
zoueen ‘geopolitiekerbeestmoeten
zijn’, vondhij. ‘Nu ishet eenherbivoor
in eenwereld vankannibalen.We
hebbeneen sterkerEuropanodigom

tekunnenomgaanmet een sterker
China.’
Al vóórdeoorlog inOekraïneop-

perdenpolitici als deFransepresi-
dentEmmanuelMacrondatEuropa
moetwerkenaanhaar ‘strategische
autonomie’.Dit vanwegedeopkomst
vanChinaals supermacht,maar
ook vanwegedeonzekerheidoverde
politiekekoers vandeVS.DeOekra-
ineoorlog vormt eenextra illustratie
dat deEUmeerophaar eigenbenen
moet staan, stellenwaarnemers als
Lamy.Kijknaardeafhankelijkheid
vanRussische energie, zei hij tijdens
hetwebinar.Doordat dienuwegvalt,
is de concurrentiekracht vandeEU
aangetast. Lamy: ‘Wij betalennumeer
voor energiedanChinaendeVS.’
Maar snel inspelenopdenieuwe re-

aliteit vergtmeerpolitieke slagkracht.

Poolse soldaten tref-
fen voorbereidingen
voor de ontvangst
van de EU-buiten-
landcoördinator.
FOTO: BARTEK
SADOWSKI/AFP

Endat is eenprobleem.Fabian
Zuleeg en JanisEmmanouilidis van
deBrusselsedenktankEPCstelden
eindoktober in eendiscussiestuk
datdeRussische invasie inOekraïne
‘eenwaterscheiding is voordeEU’die
noopt tot versterking vanhetbesluit-
vormingsproces vandeEU.Lidstaten
moetenhunvetorecht ophet vlak van
buitenlandsbeleid en veiligheidop-
geven. Zokandeunie sneller knopen
doorhakken.
Omdatbesluit tenemen is evenwel

unaniemesteunvandehoofdsteden

Deoorlog inOekraïnedwingt deEuropeseUnie
zich tebezinnen.Niet alleenmoet zeminder
afhankelijk zien tewordenvanandere landen,
ookmoet zehaarbesluitvormingversnellenom
tekunnen inspelenopgeopolitiekeuitdagingen.
Maardat is zo goedals onmogelijk.

DoorHanDirkHekking
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‘De EU is een
herbivoor
in een
wereld van
kannibalen;
wehebben
een sterker
Europa
nodig om
te kunnen
omgaanmet
een sterker
China’
Pascal Lamy
oud-Eurocommissaris

nodig.Die is ernuniet, gezienbijvoor-
beelddeopstelling van landendie
vaakbotsenmetBrussel, zoals Polen
enHongarije.
Degrote lidstaten zijnwel voor.De

DuitsebondskanselierOlaf Scholz zei
eindaugustus inPraagdatDuitsland
meerEU-besluitenwil nemenvia
gekwalificeerdemeerderheid (QMV),
waarbij vijftien vande27 lidstaten,
goed voorminstens65%vandeEU-
bevolking, een voorstel steunen.
Emmanouilidis enZuleeg stellen

voordatdeunie een ‘supergekwali-

ficeerdemeerderheid’ introduceert.
Daarbij belovenEU-lidstatendat ze
alleen inuitzonderlijke gevallen, als
er één lidstaat dwarsligt, via gekwalifi-
ceerdemeerderheid stemmen.
Dezeoptieheeft eenduidelijke link

metdediscussies over sancties tegen
Russischeolie.Hongarije verzet zich
daar als enigeEU-lidstaat tegen, en
bemoeilijktedaarmeeeenakkoord.
‘DeHongaarse regeringaccepteert
sancties alleenals zedieniethoeft
toe tepassen’, vattePascal Lamyde
opstelling vanBoedapest samen.

Emmanouilidis enZuleeg stellen
vast dat deEUzucht onder ‘eenam-
bitie-eenheid-dilemma’. Zeheeft veel
ambitie,maarombrede consensus te
bereikenbij eenbesluitmoetBrussel
EU-ambities verzwakken.Daardoor
gaapt eenkloof tussen retoriekdie
regeringsleiders enpolitici inBrussel
bezigen, enwat zewerkelijkdoen.
Als de supergekwalificeerde variant

niet lukt,moetdeEuropeseUnie
probereneen ‘intergouvernementele
voorhoede’ te vormen. Zoontstondbij
de eurocrisis ookhetEuropees Stabili-
teitsmechanisme,hetnoodfondsdat
lidstatenfinancieel ondersteunde.
Maar, zowaarschuwthetEPC-duo,
dezebenadering is geen ideale oplos-
sing. Jemoet er alleen voorkiezenals
hetniet anders kan.
Deanalisten JulinaMintel en

Nicolai vonOndarza vandeDuitse
denktankSWPsignaleren ineendit
najaar verschenenanalysenogandere
obstakels.Wil deuniebij veiligheids-
kwestieshet vetorecht inperken, dan
isdaar eenwijziging vanhetEuro-
peesVerdrag voornodig.Dat is geen
begaanbareweg, vreest het duo. Ze
voorzien ‘hogedrempels voor ratifica-
tie indeEU-lidstaten’.
Sowieso is voorstellenaannnemen

via eengekwalificeerdemeerder-
heidgeenwondermiddel, stellen ze.
InDuitslandmoetbijvoorbeeld een
tweederdemeerderheid vandeBonds-
dag endeBondsraadeen voorstel voor
QMVsteunen. InOostenrijk geldthet-
zelfde.Denemarken, Polenen Ierland
kennen vergelijkbare eisen. EnQMV
is eenpaardenmiddel: iemanddie
steeds een stemming verliest, zal de
EUsteedsminderpositief bejegenen.
HetVKsteunde sinds201080%vande
bereikte compromissen inEU-dos-
siers,maarde ‘verloren’ 20%bepaalde
het sentiment.
OokMintel enVonOndarza stellen

vastdatdeoorlog inOekraïnehet snel-
lernemenvanbesluitennoodzakelijk
maakt.Aanpassing is sowieso zinvol,
vindenze, omdat som-
mige lidstatenbereid zijn
hunveto in te zettenomhun

65%

15

van de EU-bevol-
king, of een nog
hoger percen-
tage, moet dan
wel door deze 15
lidstaten worden
vertegenwoor-
digd.

van de 27 lidstaten,
een gekwalificeer-
de meerderheid,
moet volstaan om
een voorstel aan
te nemen, vindt
Duitsland.
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Take back control
blijkt lastiger dan
gedacht

VERENIGD KONINKRI JK

I
noktober voerdendege-
zondheidsautoriteiten van
deBritsehavenstadDover
een steekproef uit. Zewa-
renbezorgdoverdemoge-
lijke import vanAfrikaanse

varkenspest uit eenaantalOost-
Europese landen, endusmoesten
22 vrachtwagenbestuurdersuit
Moldavië, Polen,Roemenië enOe-
kraïnebij aankomst inEngeland
hun laadruimteopenen.Hetwerd
onverwacht grootnieuws.
Opeennaalle voertuigen

bleken illegaal geïmporteerd vlees
tebevatten,waaronder 2,5 ton
varkensvlees.Het zat inplastic
tassen, kartonnendozenof zelfs
in eengroenbak. Zonder labels en,

zorgwekkender, zonderkoeling.
Takeback controlwarendedrie

woordendiedeBritten er in2016
toe aanzettendeEuropeseUnie te
verlaten. Voordemeeste kiezers
stondde slogan vooral voorhet
heroveren vandecontrole overde
Britse grenzen.En inderdaadheeft
eennieuw immigratiebeleidde
zorgenweggenomenover onge-
breideldemigratie uit Europa.
Maarwaarhetdehandel betreft,

zijndeBritten zekernogniet de
baasoverde eigenbuitengrens. Al
viermaalwerdde start vangrens-
controlesuitgesteld, endanmet
namedebelangrijke checksop
producten vandierlijke enplant-
aardigeoorsprong. Pakwegdrie

Migranten worden
strenger gecontro-
leerd, handel niet.
FOTO: PASCAL
ROSSIGNOL/REUTERS

‘Waarom
zouhet
VKniet de
eerste ter
wereldmet
een digitale
grens
kunnen
zijn?’
Shane Brennan
organisatie van
koeltransporteurs

zin tekrijgen ineenheel ander
dossier. Zo vertraagdeCyprus in
2020het opleggen van sancties
aanWit-Ruslandmet een veto, om
zohardere strafmaatregelen tegen
Turkije af tedwingen.
Het voorbeeld laat ziendat

metnamekleine lidstatenhun
vetomacht te vuur en te zwaard
zullen verdedigen.Toch ziende
SWP-analisteneenuitweg. Zonder
herziening vandeEU-besluitvor-
ming is verdereuitbreiding van
deEUondoenlijk,waarschuwen
ze. En laat de verdereuitbreiding
vandeunienu juist hoogopde
wensenlijst vanerkendedwarslig-
gers als PolenenHongarije staan.
Polen ijvert voor toetreding van
Oekraïne, enBoedapest koestert
warmebandenmet Servië, al jaren
kandidaat-lidstaat.
OokNoord-Macedonië, Albanië,

Montenegro enTurkije zijnkan-
didaat-lidstaat.Het laatste land is
kansloos,maarde landenopde
WestelijkeBalkan zijn sindsde
oorlog inOekraïnemeerwelkom
danvroeger.DeEUwilmethet oog
opde verdeel- en-heersstrategie
vanRuslandgeen instabiliteit in
haar geografischeonderbuik.
Hetperspectief van ruimdertig

EU-lidstatenmet een veto is een
angstbeeld, aldusMintel enVon
Ondarza.Kleine landenzouden
een ‘disproportionele vetomacht’
krijgen.Hunoplossing: koppel het
uitbreidingsproces aanherziening
vande regels voorbesluitvorming.
EnalsdeEUuit ruimdertig lidsta-
tenbestaat en veto’s bijna verdwe-
nen zijn, zoueengroepje vandrie
lidstatendat vindtdat voorstellen
te veel ingrijpen inhetnationale
belang, het rechtmoetenhebben
bezwaren voor te leggenaande
EU-regeringsleiders.Diebesluiten
doorgaans via consensus.
Maardeze constructie zou

vooral eenopschortendewerking
hebben voor een voorstel.
Dusgeenecht vetomeer,
maar eenminiveto.
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jaarnahet vertrekuit deEUheb-
bendeBrittennogaltijd geen idee
wat erprecieshun land inkomt,
enhebbenzede voedselcontroles
feitelijkuitbesteedaandeEU.
2023moethet jaarwordendat

daarin veranderingkomt.De rege-
ringbelooft de controles vóórhet
eind vanhet jaar in te voeren.
‘Wijwarenergblij dat de in-

voering vancheckswerduitge-
steld’, zegt ShaneBrennan vande
organisatie vankoeltransporteurs.
‘Hetwas zonneklaar dat deBritse
regering ende sectornogniet
klaarwarenomdie controles in te
voeren zonder ernstige gevolgen
voordebeschikbaarheid van
producten.’
VolgensBrennankanhetuitstel

wordengebruikt omeenmoderne
grensop te tuigen,waarinhet
papieren systeemvan veterinaire
checks indedigitalewereldwordt
gebracht.
Maar elders klinkt gemor.De

steekproef inDover ‘illustreert het
risicodatdeAfrikaanse varkens-
pest het landbinnenkomt’, stelde
deorganisatie vanBritse vleesver-
werkers, enonderstreept ‘denood-
zaak van strengegrenscontroles’.
Hetbedrijfsleven is intussen

verbolgenoverdeoneerlijke
situatie aandegrens. Aangezien
Europade controleswel al sinds
dagéénuitvoert, zijnBritse ex-
porteurs allangonderworpenaan
intensieve controles. Andersom
wordtEU-bedrijvendienaarhet
VKexporterengeen strobreed in
deweggelegd.
‘Wemoetendeze situatie

oplossen’, zegt ookBrennan. ‘De
digitalisering inde logistiekheeft
sprongengemaakt. Enwaarom
zouhetVKniet de eerste terwereld
met eendigitale grenskunnen
zijn? Ik ziehetwel gebeuren.Of
het al in2023 lukt?Daarben iets
sceptischer over.’

BernardHammelburg

Hoogste tijd voor realpolitik

T
oen de VN stemden over een
resolutie tegen de Russische
inval in Oekraïne, waren 143
van de 193 lidstaten vóór.
Maar de 5 tegenstemmen

en 45 onthoudingen vertegenwoor-
digdenmeer dan 50% van de wereld
en de wereldbevolking. In juni sprak
president Zelensky de 55 lidstaten van
de Afrikaanse Unie toe. Er schakelden
welgeteld 4 leiders in op de videolijn.
Twee voorbeelden die laten zien dat de
oorlog het grootste deel van de wereld
onberoerd laat. Niet ons frame.

Hetzelfde geldt voor analyses over de
oorlog. Rusland heeft te weinig wapens,
Rusland kan niet winnen, Rusland over-
weegt de nucleaire optie, Russische
media liegen, behalve als ze kritiek
hebben op Poetin. Voor geen van deze
redeneringen bestaat bewijs, en het zijn
dus alleen veronderstellingen. Maar ze
vormen onze waarheid.

Over China hebben we een vergelijk-
baar frame: de Chinese reus struikelt
over zijn eigen zerocovidbeleid. Be-
halve beelden van protesten en lagere –
maar nog altijd positieve – groeicijfers,
is er geen bewijs, hooguit een veron-
derstelling.

Voor Nederland wordt 2023 het jaar
van de waarheid, niet omdat wij helder-
ziend zijn, maar omdat de noodzaak
ons dwingt tot realpolitieke keuzes.
Plezierig is het niet, maar het biedt wel
stabiliteit. Fossiele energie is een goed
voorbeeld. Rusland hebben we als bron
afgeschreven, de Opec is een kartel van
dubieuze regimes, maar energiegebrek

Bernard Hammelburg is
FD-columnist en buitenland-
commentator van BNR

leidt tot hogere prijzen en inflatie, en
dwingt ons tot het maken van keuzes,
ook onder de Opec-landen. Als we
daarmee wachten, krijgen we herha-
lingen van de zeperd die we opliepen
met Opec-lidstaat Qatar, waarvan we
vloeibaar gas kopen, maar dat intus-
sen een megadeal sloot met China. Dat
kwam omdat wij pas leveranties uit
Qatar overwogen toen we in het nauw
raakten. Mensenrechten en een knuf-
felrelatie met jihadistische organisaties
werden terzijde geschoven. Als we daar
noodgedwongen toe kunnen besluiten,
dan kan dat ook in een veel vroeger
stadium.We kunnen de financiële en
politieke kosten van tevoren inprijzen.

Hetzelfde geldt, bijvoorbeeld, voor
5G. Experts geven Huawei nog steeds
het hoogste cijfer, maar in hetWesten
dreunt het van beschuldigingen, die
erop neerkomen dat elk netwerk dat
er gebruik van maakt, China de sleutel
geeft tot de grootste staatsgeheimen,
tot het merk pindakaas dat Kamala Har-
ris eet en het tijdstip waarop Mark Rutte
zijn teennagels knipt. Is het een hetze?
Dat zou best eens kunnen, en dan laten
we ons niet intimideren. Klopt het?
Dan betalen wemeer voor een slechter
systeem, maar ook dat kunnen we in-
prijzen. Proactieve geopolitiek dwingt
tot een veel snellere keuze tussen de
koopman en de dominee, in het besef
dat het compromis als optie verdwijnt.

JoostDobber iscorrespondent inhet
VerenigdKoninkrijkvoorhetFD
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Polenmaakt zich op
voor stormachtige
stembusgang

POLEN

D
atPolen in2022een
politiek turbulent
jaardoormaakte,
is eeneufemisme.
Het jaar 2023 zal,
met verkiezingen in

aantocht, nóg turbulenter zijn.
Er zijn veel factorendiedePoolse

stembusstrijd komendnajaar zullen
beïnvloeden.MaarWaldemarZurek,
een rechter inKrakaudie vanwege
zijn verzet tegen justitiëlehervormin-
gendoelwit is vandePoolse regering,
kwaminoktober inhet gesprekmet
het FDmet eenonorthodox ingredi-
ent: steenkool.
Dat zit zo. ‘Dewinter staat voorde

deur, ener is een steenkooltekort’,
legdeZurekuit.Daardoorkande
rechts-conservatieve regering in2023
de verkiezingen verliezen. ‘Juist het
electoraat vande regeringspartij
PiS gebruikt veel steenkool. Endie
mensen zijnnuecht verontrust dat er
niet genoegkolen zijn, endat ze veel
teduur zijn.’
Of er innajaar 2023ook steenkool-

stressbij dekiezers vandePiSheerst,
is nunogonbekend.Maarduidelijk
is dat energiesoresde ergernis bij
kiezers overdePiShebben vergroot.
Warschau stakhuishoudens in2022
royaal financieel dehelpendehand
toeomdegevolgen vanduurdere

Een Pools mijnwer-
kersorkest. Steen-
kool is een verkie-
zingsthema.
FOTO: BEATAZAWRZEL/
GETTY IMAGES

‘Ik ben
bang dat
de regering
vanwege
de oorlog in
Oekraïne
eennood-
situatie
uitroept’
Waldemar Zurek
rechter

levensmiddelenop te vangen,maar
kreegonvoldoendegreepopdehui-
zenhoge inflatie.
Daarbijwist de regeringhaar

conflictmetdeEUoverhet schrap-
pen vanomstredenhervormingen in
de rechterlijkemachtmaarniet op
te lossen.DaardoorblevenEuropese
miljardensubsidiesuit.Uit peilingen
afgelopennajaarbleekdatdekiezer
dat de regeringookkwalijkneemt.
Ondertussenpiepte enkraaktede

Poolse regeringscoalitie.Dekleine
partij SolidarnaPolska, bestuurddoor
minister van justitie ZbigniewZiobro,
voerdede retoriek tegendeEUop,
terwijl premierMateuszMorawiecki
(PiS) juist probeerdedebreukmet
Brussel te lijmen.
Morawiecki faaldedaarin, ende

coalitie vocht over zijnpositie een vin-
nige strijduit. Volgens analist Aleks
Szczerbiak zettePiS-leider Jaroslaw
Kaczynski innajaar 2022 zijnpremier
opde schopstoel.Maar erwas geen
goedalternatief voorhanden, eneen
machtsstrijd zou inhet licht vande
oorlog inbuurlandOekraïne slecht
uitkomen.
DieoorlogkandePiSbij de stem-

buswel indekaart spelen, zodenken
analisten,mits zeniet aangeloofwaar-
digheid verliest door interngekibbel
en zichkan verkopenals stabiele
factor aanhet roer vanhet schip van
staat. Rustigblijft het indeaanloop
tot de verkiezingen sowiesoniet, ver-
wacht regeringscriticusZurek. ‘Ikben
bang voor éénding: dat de regering
vanwegedeoorlog inOekraïne een
soortnoodsituatie uitroept.’Dat zou
de stembusgangkunnenbeïnvloe-
den.
Daarbij houdthij rekeningmet een

grotediscussie overdeuitslag.De
kiescommissie staat onder controle
vandePiS, zegt Zurek. ‘Als partijen
quabehaalde stemmendichtbij el-
kaarblijven, kunnenzeprotesten van
dePiShonoreren,waardoordebalans
netdeanderekant opvalt.’

HanDirkHekking isalgemeen
verslaggeverEuropavanhetFD
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Italianenmoeten
oppassen dat hun
landniet voor louter
bejaardenwordt

I TAL IË

I
talië is het land vandeoude-
ren.Depresident vandeRepu-
bliek Italië is 81 jaar, de twee
pausen tellen respectievelijk
95 en86kalenderjaren, ende
bekendstepoliticus in functie,

ukenthemwel, SilvioBerlusconi,
gaat ookalweer 86 jaarmee.Het is dus
weinig verwonderlijkdat je in Italië
doorgaans als stagiairwordt gezien
tot je een jaar of veertigbent.
Toegegeven, denieuwepremier is

maar 45 lentes jong.GiorgiaMeloni is
nog vrouwook.Want Italië is ookhet
land vandemannen, eendiscours op
zich.Meloni bewijst dat leeftijdniet
hand inhandhoeft te gaanmet ‘oud’
zijn.Wieop19-jarige leeftijd eendic-
tatoruit 1883opwaarde schat, heeft
wellichtwat gedateerdedenkbeelden.
De ‘natuurlijke familie’, een van

Meloni’s politieke stokpaardjes, is
ookwat ouderwets. Zedoelt daarmee
opde traditionele familie, bestaande
uitmanenvrouwalsdebasis vanhet
gezin.De ‘lhbti-lobby’ engenderideo-
logie zijnniet aande vrouwvan ‘God,
VaderlandenFamilie’ besteed.Maar
hoe2023 isdatnog?
WatMeloniwel scherp inhet vizier

heeft, is het dramatisch lage geboor-
tecijfer van Italië (1,24bambini per
vrouw). AlleenSpanje enMaltadoen
het volgensEurostat slechter.
Dewereldbevolkingwasnognooit

zogroot (de grens vanachtmiljard
werdgepasseerd in2022),maarde
Italiaansebevolkingkrimpt rap.
Italië zag in2021 slechts 399.431

De Italiaanse be-
volking vergrijst en
krimpt in rap tempo.
FOTO: DANIEL
KIESLINGER/ANP

‘Het
probleem
is dat ons
land geen
jongeren
van elders
aantrekt’
Giulia Pastorella
parlementslid
Azione, auteur

geboorten. ‘Het laagste aantal sinds
de eenwording vanhet land in1861’,
aldus statistiekbureau Istat.
De regering-Meloniwil het Itali-

aansegeboortecijfer opkrikken.Er
wordt gewerkt aande zogenoemde
‘gezinscoëfficiënt’:minderbelasting
voordegenenmetmeerkinderen.
Meloni denkt zokoppelsmet lage-
enmiddeninkomens tekunnen
stimulerenminder geremd te zijn in
bed.Economenwaarschuwendathet
vooral rijke families goeduitkomt.
Omdatde coëfficiëntmoetworden

toegepast ophet gezin – en inkomens
van tweeverdienersniet apartworden
belast, zoalsnuhet geval is –wordt
daarnaast veronderstelddat vrouwen-
werkwordt ontmoedigd.
De36-jarigeGiulia Pastorella, parle-

mentslid voorhet liberaal-socialisti-
scheAzioneenauteur vanExitOnly.
WaaromItaliëdebraindrainverkeerd
ziet, is somber: ‘Dat jongerenelders
studerenofwerken is geenonbekend
fenomeen.Hetprobleemvan Italië is
dathet geen jongerenaantrekt, zoals
andereEuropese landenweldoen.’
Degrijze koppen vandeNationale

Jeugdraadwillendat veranderen.
Italiaansegemeentenkunnen in2023
eenprimeurtjehebbenendeprijs
winnenvoor ‘debeste jongerenstad’.
Hetdoel? ‘Het creëren vanomgevin-
gendiedeontwikkeling vannieuwe
generaties stimuleren.’
Het is eenbokaal dienet zoweinig

uithaalt als degezinscoëfficiënt, zo-
lang Italiëniet inzet opmentaliteits-
verandering.

AnoukBoone iscorrespondent inItalië
voorHetFinancieeleDagblad
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Olie, Oekraïne
en Iran als een
kat in het nauw

MIDDEN -OOSTEN

H
etMidden-Oos-
ten zal volgend
jaar inhet teken
staan van van
drie ontwik-
kelingen: de

Opec+-olieproductie, deoorlog in
Oekraïne, endemogelijkeontwik-
keling vaneenkernwapendoor
het Iraanse regime.
BegindecemberbeslootOpec+

–hetmonsterverbondvan23olie-
producerende landenwaaronder
vierGolfstaten, Iranen Irak –de
olieproductieniet verder tebeper-
kenomdekansopprijsstijgingen
te verkleinen.

Ook in2023 zalOpec+klaar-
staanomsnel in te grijpenopde
markt. Zekernueenboycot vande
EuropeseUnieopRussischeolie
vankracht is, endeG7-landenhet
eens zijn gewordenover eenmaxi-
mumprijs van$60per vat voor
Russischeolie die over zeewordt
vervoerd.Dit zijn tweemaatrege-
lendie grote gevolgenhebben voor
demarkt. In februari volgt een
Europeseboycot vangeraffineerde
producten, zoals diesel.Doorde
boycots in te stellenwillenwester-
se landendeolie-inkomsten van
Rusland verminderen,waardoor
het landminder geldoverhoudt

De protesten in Iran
kunnen een kernwa-
pen voor dat land
dichterbij brengen.
FOTO: ANP

$60
De G7-landen zijn
het eens geworden
over een maximum-
prijs van $60 per vat
voor Russische olie
die over zee wordt
vervoerd.

Rechts zal
spanningen
metPalestijnen
doentoenemen

I SRAËL

Begin2023gaathoogst-
waarschijnlijk een vande
meest rechtse regeringen
inde Israëlischegeschie-

denis zittingnemen.Benjamin
Netanyahu, Israëls langstzittende
premier, keert terugals staats-
hoofd, terwijl hij terechtstaat in
drie corruptieprocessen.Netan-
yahu’s conservatieveLikoed-partij,
de grootste inhet parlement, gaat
zeerwaarschijnlijk regerenmet
twee extreemrechtse en tweeultra-
orthodoxepartijen.Bij de vijfde
Israëlischeparlementsverkiezin-
gen inminderdan vier jaar tijd
wist deze coalitie innovember een
niptemeerderheid tebehalen.
Deeerste grote veranderingdie

vande regeringwordt verwacht,
is dat zehet evenwicht tussende
rechterlijkemacht endewetge-
vendemacht gaat verstorendoor
deuiteindelijkemacht overde
benoeming van rechters inde
handen vanpolitici te leggen.
Ook zal dedynamiek vanhet

Israëlisch-Palestijnse conflict in
2023 verder verslechteren.Met
uitzondering vanNetanyahuen
zijnLikoed-partij steunt geen van
depotentiële coalitiepartijen een
tweestatenoplossing.Hetbezet-
tingsbeleid vandenieuwe rege-
ring, die voor eendeel uit kolonis-
tengaat bestaan, zal verharden.
Eenderde intifada, oftewel een
hernieuwdePalestijnseopstand
tegen Israël vanuit debezette
Westelijke Jordaanoever, valt niet
uit te sluiten.

DaviddeJong iscorrespondent in
hetMidden-OostenvoorhetFD
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Voor het eerst in decennia
maakt Turkse oppositie
een serieuze kans

TURKI JE

I
ndeaanloopnaardedub-
bele (parlementaire en
presidentiële) verkiezingen
van2023 staat deTurkse
presidentRecepTayyip
Erdogan voordegrootste

uitdaging indebijna twintig jaar
dathij nuaandemacht is.Hoofd-
oorzaak: de voortdurende inflatie-
crisis. Sinds eenpaar jaarhoudt
Erdogan vast aaneenhoogst onge-
bruikelijk economischmodel.Hij
moedigt deTurkse centralebank
aande rente te verlagen, terwijl de
inflatie onverminderd stijgt.
Hierdoor kamptTurkijemetde

zwaarste economische crisis sinds
tijden.Het leven inhet land van85
miljoen inwonerswas innovem-
ber zo’n85%duurderdan inde-
zelfdemaandvorig jaar.De inflatie
inTurkije bleef in2022 consistent
ophethoogstepunt sindsErdo-
gan in2003aandemacht kwam.
Daar lijkt in 2023 verandering
in te komen.DeTurkse centrale
bank liet eindoktoberwetendat
de reeks van renteverlagingen zijn
eindenadert.
Als gevolg vandeeconomische

neergangen internebreuken
in zijnAK-partijwordendit de
eerste verkiezingen indecennia
waarbij Erdoganniet per sede
uitgesproken favoriet is. Vooral
omdatErdoganditmaal georga-
niseerde tegenstandkrijgt van
de zogenoemde ‘tafel van zes’.
Dit zijn zesoppositiepartijen van
verschillende ideologische signa-
tuur, die zichhebben verenigd
omeengezamenlijk verkiezings-

President Erdogan
neemt het op tegen
de ‘tafel van zes’.
FOTO: SERGEY
PONOMAREV/
THENEWYORK TIMES

platformenpresidentskandidaat
te kiezendiehet opneemt tegen
Erdogan.Degroteuitdaging voor
het oppositieblok zalwordenom
dekiezers ervan teovertuigendat
hun initiatief serieus is. Voorals-
noghebbenzij geengezamenlijke
kandidaatnaar vorengeschoven,
of een levensvatbaar alternatief
voorhetbestuur vanTurkijeweten
tepresenteren.
Als deoppositieErdoganweet te

verslaan, heeft denieuwe regering
de zware taakdeTurksebureau-
cratie tehervormen,dediploma-
tiekekoers enhet economisch
beleid vanTurkije teherstructu-
reren, enhet land terug te laten
kerennaar eenparlementaire
democratie.
Maarde sluweErdoganzal zich

niet zonder slagof stoot gewonnen
geven.Hetbelooft kortomonge-
meenspannend teworden.

voordeoorlog inOekraïne.
Geenenkel land inhetMidden-

Oostenheeft zich totnu toe aange-
slotenbijwesterse sancties tegen
Rusland.Dit zal ook in2023niet
veranderen. Zelfs als aartsvijand
Iranmeeroorlogsmateriaal gaat
leverenaanRusland, zal Israëlwei-
geren tegenRusland sancties in
te stellen. Israëlwil deRussische
presidentVladimirPoetinniet
tegen zich inhetharnas jagen, om-
datRuslandoogluikend toestaat
dat de staatmilitaire operaties in
hetbuurlandSyriëuitvoert tegen
militairedoelenengroeperingen
die aan Iran zijn gelieerd.
2023 iswellichthet jaardat Iran

daadwerkelijk eenatoomwapen
gaat ontwikkelen.Debinnenland-
seprotesten voormeer vrijheid en
meer vrouwenrechten zullenook
inhetnieuwe jaar onverminderd
blijvendoorgaan.Alshet Iraanse
regimeervanovertuigd raaktdat
haar voortbestaanwordtbedreigd,
kanhet er – als afweermecha-
nisme– voorkiezenuraniumte
gaan verrijkenmet een zuiver-
heidsgraad vanongeveer 90%.Dat
is de zuiverheiddienodig is om
daadwerkelijk kernwapens te kun-
nenmaken. Iran verrijkt uranium
numet een zuiverheidsgraad van
zo’n60%.
Het regimekandezebeslissing

nemenwanneerhet gelooft dat
er eenburgeroorlogophanden is.
Maardat kanookgebeurenalshet
Westenbesluit nogmeer sancties
in te stellen vanwegedeaanhou-
dendeprotesten, deweigering van
het regimeomteonderhandelen
over eenhernieuwdenucleaire
overeenkomst, de voortdurende
levering van Iraanse gevechts-
drones aanRusland voor gebruik
tegenOekraïne, en vanwegede
verwachte Iraanse levering van
rakettenaanRuslandof eenopge-
voerde schaduwoorlogmet Israël.

85%
Het leven in het
land van 85 miljoen
inwoners was in
november zo’n
85% duurder dan
in dezelfde maand
vorig jaar.

DaviddeJong iscorrespondent in
hetMidden-OostenvoorhetFD

DaviddeJong iscorrespondent in
hetMidden-OostenvoorhetFD
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Googles glasvezel
moet Zuid-Afrika
eindelijk aan stabiel
internet helpen

ZU ID -AFR IKA

W
emoesten
ons apparte-
mentuit en
haddennieuw
onderdakno-
dig,maarhet

huizenaanbod inKaapstad ismomen-
teel niet je dat.Hethoogseizoen is
begonnenende toeristenhebbenalle
goedeplekken ingepikt.Webesloten
digitalenomaden teworden.Voor
deoudere lezer: eendigital nomad is
eenhippiemet eenauto (maar liever
nogeenVW-bus), een laptopeneen

dienstbetrekking inde ITof ‘de crea-
tieve sector’. Je ziet ze veel inhostels
enop Instagram.
Een levenuit dekoffer valt of staat

met een stabiele internetverbinding,
maar zodra jeKaapstaduit rijdt, de
dunbevolktebinnenlanden in, valt
hetmobielenetwerkdood. Langniet
overal staan zendmasten–het land-
oppervlak vanZuid-Afrika is dertig
keer zogroot als dat vanNederland
–ende capaciteit is beperkt omdat
één zendmast somseenheel dorp
moetbedienen.Databundels zijnook

Buiten de grote ste-
den valt het mobiele
netwerk dood.
FOTO: DWAYNE SENIOR/
BLOOMBERG

In Nederland kun je
voor een tientje per
maand oneindig mo-
biel internetten, hier
heb je dan hooguit
drie gigabyte.

3GB
nogeens vreselijkduur. InNederland
kun je voor een tientje permaand
oneindigmobiel internetten, hierheb
jedanhooguit drie gigabyte.
Maarwellichtbrekenerbetere

tijdenaan. In augustuskwambij
Kaapstad eenglasvezelkabel aan land.
EigenaarGooglebegon in2019met
uitrollen voordekust vanPortugal.
Dekabel (kosten: $1mrd)wordt eind
volgend jaar ingebruik genomenen
moetZuid-Afrika enandereuithoe-
ken vanhet continent toeganggeven
tot snel enbetaalbaar internet.
OokMeta timmerthier aandeweg.

Samenmet een trits aan servicepro-
viders legt ceoMarkZuckerbergmo-
menteel eenonderzeekabel rondom
het continent, de langste ooit gelegd.
DegemeenteKaapstad staat te

springenominvesteringen van
Google enMeta. Expatsmet euro’s
endollars zijnwelkomennieuwe
werkgelegenheid al helemaal.Ook
Amazonbouwtopditmoment een
imposant kantoor inKaapstadmet
eenkostprijs van€265mln, dat goed
is voor 5239directe ennaar schatting
totwel 19.000 indirectebanen.
Het is de vraagofhetnieuweSilicon

Valley vanKaapstad er ookecht komt.
Actiegroepenproberendebouw
vanhetAmazon-kantoor te stoppen
omdatdegrond rond1652doorde
VOCzouzijn afgepakt van inheemse
herders.De rechter legdehetproject
dit jaar tijdelijk stil, enAmazondreigt
zich terug te trekkenbij herhaling.
Je zoudenkendatde internetprij-

zendalenalsdeGoogle-kabel volgend
jaar online gaat,maar zo’n vaart zal
hetwelniet lopen.Omhetbestaande
net te versnellen enuit tebreiden
zullen serviceproviders eerst nieuwe
zendmastenmoetenbouwenenglas-
vezelkabelsmoeten trekken–endat
kost juist geld.
Afijn,wehebbenwat spaarcentjes.

Enals allesmisgaat, kunnenwealtijd
nog in zo’nbackpackeroaseborden
gaanwassen.

KevinvanVliet iscorrespondent inZuid-
AfrikavoorHetFinancieeleDagblad
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Afrika’s grootste
economie
kiest nieuwe
president

NIGER IA

E
ind februari gaan
deNigerianennaar
de stembusomeen
opvolger te kiezen voor
presidentMuhammadu
Buhari,wiens tijd erna

twee termijnenopzit.Maarhetwordt
een immenseuitdagingomgeloof-
waardige en veilige verkiezingen te
organiseren, concludeerdehetNige-
riaanseCentrumvoorDemocratie en
Ontwikkeling (CDD) inaugustus.
Nigeria is het landmetdemeeste

inwoners inAfrika (211,4miljoen).
Enmet eenbbpvan$504mrd ishet
sinds2020 tevensdegrootste econo-
mie.OokNederlandseondernemers
doenal lange tijd zaken inNigeria,
in landbouw, voedingsmiddelenpro-
ductie,maritieme industrie, bagger-
werkzaamheden, cacao, irrigatie en
olie- engaswinning.Daarbij expor-
teertNederlandophetAfrikaanse
continenthetmeestnaarNigeria.
MaardeAfrikaanse reuskamptnog

altijdmetonveiligheiddoor geweld
van terroristen, separatisten encrimi-
nelen. VolgenshetCDDbemoeilijkte
dit in sommige regio’s dekiezersre-
gistratie en zal dit ookde verkiezingen
beïnvloeden.
Daarbij kampthetWest-Afrikaanse

landmet economischeproblemen,
waaronder een recordinflatie van
21,1%envoedselprijzendie stegen,
met 23,7%.Eendollarcrisis verergerde
deze inflatie. Als gevolghiervandaal-
dendebuitenlandsedirecte inves-
teringen in2021, naar $700miljoen,

Nigeria kampt met
economische pro-
blemen, waaronder
een recordinflatie
van 21,1%.

De belangrijkste
kandidaten zijn poli-
tieke veteranen.
FOTO: PIUS UTOMI
EKPEI/AFP

21,1%

tegenover $3,1miljard aanhetbegin
vandeambtstermijn vanpresident
Buhari in2015.
Deeconomischeproblemenspelen

zeker een rol bij de verkiezingen, stelt
WilsonErumebor, senior econoom
bijNigerianEconomicSummitGroup
(NESG). ‘Vooral jongeNigerianen vin-
dendathet zoniet langer kaneneisen
verandering’, stelt deNigeriaanse
econoom,die verwijst naardegroei-
ende jongerenbewegingdie tijdens
protesten tegenpolitiegeweld in2021
voorhet eerst van zich liet horen.

Ondanksde roepomverandering,
zijndebelangrijkste kanshebbers
voorhet presidentschappolitieke ve-
teranen. ZowasBolaTinubu (70) van
regeringspartij APCeerder gouver-
neur en senator, AtikuAbubakar (76)
vanoppositiepartij PDPwas eerder
vicepresident engouverneur, en
RabiuKwankwaso (66) vandeNNPP
wasgouverneur, senator enminister.
PeterObi vandeArbeiderspartij (LP),
met 61 jaarde jongste vande vier
kanshebbers, spreekt jongerennog
hetmeest aan, gelooft de econoom.
Erumeborhooptdatde volgende

president zichmeer zal richtenop
het scheppen vanwerkgelegenheid
voorde sterk groeiendebevolking.
Databedrijf Statista voorspelt dat de
bevolking vanNigeria tot 2050 zal ver-
dubbelen, tot 400miljoen inwoners,
waarmeehetna India enChinahet
meest bevolkte land terwereld zal
worden.Erumebor: ‘Al diemensen
moetenaanhetwerk. 2050komt
daarbij sneller dan jedenkt.’

AndreaDijkstra iscorrespondent in
NigeriavoorHetFinancieeleDagblad
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Amerika staat
voor noodzakelijk
onderhoud aan
zijn democratie

VERENIGDE STATEN

D
emidtermverkiezin-
gen indeVerenigde
Staten innovember
2022 leverdenon-
verwachtewinnaars
en verliezers op. In

weerwil vanpolitiekewetmatigheden
wistendeDemocratenhuncontrole
overdeSenaat tebehouden.HetHuis
vanAfgevaardigdengingnaardeRe-
publikeinen,maarmet eendermate
krappemeerderheiddathetbijna als
eennederlaaggold.DeDemocraten
kregener tweegouverneurschappen

bij. Eencruciaal lijstje swingstates
staat daarmeeonderDemocratisch
bestuur.
Amerika is daarmeewatmeer

‘coupbestendig’ geworden.Dekans
dat eeneventuele volgendepoging
omhet officiële resultaat vande
presidentsverkiezingenaandekant
te schuivenwel slaagt, is kleiner
geworden.DedoorTrumpgesteunde
kandidatendie campagne voerden
opbasis van ‘gestolen verkiezingen’,
werdendoordekiezer afgewezen.
Of indeVSdedemocratie ook in

Donald Trump
stelde zich onlangs
opnieuw kandidaat
voor het president-
schap.
FOTO: BLOOMBERG

Eenvan
demeest
cruciale
voorstellen
gaat over
de rol van
de vice-
president

2023alswinnaar eindigt, zalmoeten
blijken.Vrijwel directnademidterms
kondigdeTrumpeennieuwekandi-
datuur voorhetpresidentschapaan.
2023 is een jaar zonder grote

verkiezingen inAmerika, endaarmee
juist eenperiodewaarinonderhoud
gepleegdkanwordenaandeelecto-
rale infrastructuur vanhet land.
Dat lijkt in elk geval de inzet van

JoeBidenendeDemocraten.Het
huidige, uiterst ingewikkelde systeem
waarmeedeVerenigdeStatenhun
president kiezen, is vastgelegd in
1887.Ditwas een reactie opdeom-
streden van verkiezingen van1876,
waarbij eenadhoc ingestelde com-
missieuiteindelijkdeknoopmoest
doorhakken.Eenaanpassing vande
ruim130 jaar oude ‘electoral count
act’ ligt in twee variantenklaar in
Washington, éénopgestelddoorhet
Huis vanAfgevaardigdenenééndoor
deSenaat. Beideplannenmoeten
voorkomendatdewil vandekiezer
door autoritaire leiderstypes aande
kant kanwordt geschoven.
Een vandemeest cruciale voorge-

steldemaatregelen is eenduidelijke
rolomschrijving voorde vicepresi-
dent, die voorzitter is vande sessie
waarinhetCongresde stemuitslag
vaststelt. In 2020 zetteTrump toen-
malig vicepresidentPenceonderdruk
omhem, enniet JoeBiden, alswin-
naar aan tewijzen.DatPence zijn rug
rechthield, is eenbelangrijke reden
datAmerika aaneenmachtsgreep
konontsnappen.Denieuwewettekst
legt vast dat de vicepresident eenpuur
ceremoniële rol heeft, endusniet bij
machte is ommetdeuitslagen te rom-
melen, zelf als hij of zij dat zouwillen.
Een tweede voorstel is het verhogen

vanhet aantal congresledendatnodig
isombezwaar tekunnenmaken tegen
een verkiezingsuitslag.Momenteel
is één senator enéén lid vanhetHuis
vanAfgevaardigden voldoendeomhet
vaststellen vandeuitslag stil te leggen
eneendebat overdegeldigheid ervan
tebeginnen.Onderdenieuwewet zou
een vijfde inbeidekamersbezwaar
moetenaantekenen.
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Sluitstuk vandedemocratische
onderhoudswerkzaamheden is een
meer vastomlijnde rol voordegou-
verneurs inde verschillende staten.
VolgensAmerika’s kieswetwijzende
gouverneursdekiesmannenaan, die
ophunbeurtweerdenieuwepresi-
dent aanwijzen.Nu ligt er een voorstel
klaar omdaar een strakkedeadline
aan te verbinden, omzo te voorko-
mendat statenhet vaststellen vande
verkiezingsuitslagkunnen traineren.
Ookmoet er eeneindekomenaande
regel dat bij eenmeningsverschil over
deuitslag tusseneengouverneur en
het congresde telling vandegouver-
neurdedoorslag geeft.
Opnieuwssite Slate legdeMat-

thewSeligman, eengrondwetsexpert
verbondenaanYaleUniversity, uit
waaromdat laatste vanbelangkan
zijn inAmerika’snabije toekomst.Hij
speculeerdeover een situatiewaarin
niet Trump,maarRonDeSantis (de
huidige gouverneur vanFlorida) de
Republikeinsepresidentskandidaat
wordt. In theorie zouDeSantis de ver-
kiezingenkunnenondermijnendoor
als gouverneurdewinst vanFlorida
aanzichzelf als presidentskandidaat
toe tewijzen, ongeachtdewerkelijke
uitslag.
Dit alles lijktwellicht politiek

gepuzzel opde vierkantemillimeter.
Maar de toekomst vanAmerika’s
democratie hangt juist af vande
matewaarin zwakkeplekkenworden
verstevigd.Het grootste gevaar voor
democratie in dewereld schuilt
tegenwoordigniet inhet breken van
wetten enhet plegen vangeweldda-
dige coups,maar juist inmazen en
kierenwaardoor autoritaire politiek
richtingdemacht kanglippen, con-
cludeerdedeCarnegie Endowment
forNational Peace onlangs. Zorgen
dat verkiezingsproceduresminder
vatbaar zijn voor politieke grillen is
volgensdezedenktanknodig om
verder afglijden vandeAmerikaanse
democratie te voorkomen.

Haroon Sheikh

Let op Latijns-Amerika

V
eel aandacht krijgt La-
tijns-Amerika niet in de
internationale betrek-
kingen. Maar in een tijd
van nieuwe allianties en

een run op grondstoffen wordt deze
regio alleen maar belangrijker.

Het grootste land, Brazilië, heeft
de linkse politicus Lula da Silva
opnieuw tot president verkozen.
Fascinerend genoeg volgt de regio
doorgaans een gemeenschappelijk
patroon. Na een periode met rechtse
leiders als Bolsonaro en Macri is
Lula de volgende in een recente golf
van linkse leiders: Lopez Obrador in
Mexico, Fernandez in Argentinië, Bo-
ric in Chili, Castillo in Peru en Petro
in Colombia.

Iets vergelijkbaars zagen we na
2000, toen Lula ook al deel was van
een linkse golf in de regio. Deels lijkt
de situatie van nu op die periode.
Evenals toen ondersteunden hoge
prijzen voor energie en grondstof-
fen de herverdelingsprogramma’s
van linkse regimes. Wat anders is,
is dat er toen optimisme was over
de wereldeconomie. Landen lijden
nu echter onder zwakke groei, hoge
inflatie en schulden.

Wat betekent het nu voor ons?
De EU is al een tijd bezig met een
handelsakkoord met Mercosur, een
blok van landen in die regio. Deze
onderhandelingen lopen spaak
op de slechte bescherming van de
Amazone en het protectionistische
beleid van de betreffende landen.

Haroon Sheikh is senior onder-
zoeker bij deWRR en bijzonder
hoogleraar aan de VU

De verkiezing van Lula betekent dat
er nu mogelijkheden zijn voor betere
bescherming van de Amazone, iets
waar zijn voorganger Bolsonaro
fel tegenstander van was. Maar het
protectionistische beleid zal een
probleem blijven.

Toch is de EU gebaat bij een
akkoord en nauwere bandenmet
deze regio. Latijns-Amerika is een
belangrijke bron van landbouwpro-
ducten, zoals soja. Maar het is ook
rijk aan energie en metalen. Mede
als gevolg daarvan is er mondiaal
competitie om de regio, en onder
leiders als Bolsonaro vervreemdde
Latijns-Amerika van hetWesten.
De EU heeft nu een kans om betere
betrekkingenmet de regio aan te
gaan. En Nederland heeft hiervoor
eigen belangen enmogelijkheden.
Als belangrijke hub en producent
van voedsel hebben wij een stem die
gehoord wordt. Het Caraïbisch deel
van ons land komt bij ons meestal
als probleem ter sprake, maar we
zouden dit ook kunnen beschouwen
als een ingang in deze strategisch
belangrijke regio.

Nederland zou er in 2023 goed
aan doen een voortrekkersrol te
spelen in het ontwikkelen van betere
bandenmet Latijns-Amerika, een
strategisch steeds belangrijkere
regio.

CasperThomaswastotzomer2022
correspondent indeVSvoorhetFD
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Economische
reus probeert
geblinddoekt de
uitgang te vinden

CHINA

M
etershogegolf-
platen verbergen
de ingang van
eenbinnenmarkt
naasthet Four
Seasons-hotel in

Peking.Opdeplaatswaar tot voor kort
een foodcourt zat, is hetnuaardedon-
ker.Opeenpapiertje bij de ingang
staat alleen: ‘gesloten’.
Het is geenongewoon tafereel.

Steeds vaker stuit je inPekingop
verdwenen restaurants, desolate
bedrijfspandenenuitgestorven shop-
pingmalls.
Hetdoet vermoedendathet slech-

ter gaatmetdeChinese economiedan
deofficiële cijfersbeweren, en zelfs
die zijn almaandenniet denderend.
Dat kanookbijnaniet anders.Drie
jaar vancoronalockdowns, quaran-
taines en testenhebbendebevolking
mentaal totwanhoopgedreven, en
hebben veel bedrijvenfinancieel aan
de rand vandeafgrondgebracht.
Toendeautoriteitenhalf novem-

ber onverwachtde coronamaatre-
gelen licht versoepelden, ging er
een zucht van verlichtingdoorhet
land.Dieopluchting sloeg echter
om inontgoocheling enwoede toen
de versoepelingweerwerd terugge-
draaid.De jarenlange frustratie onder
deChinesebevolkingmonddeuit in
felle demonstraties. Inhet autoritaire
China,waar kritiekhardwordt afge-
straft,waren zulkeprotesten tegende
regeringdecennialangniet opdeze
schaal vertoond.

HoeweldeChinesepresidentXi Jin-
pingdeprotestennaar verluidt afdeed
als acties van ‘gefrustreerde studen-
ten’, is het duidelijkdat de spanning
dezekeer opondubbelzinnigewijze
is doorgedrongen tot Zhongnanhai,
hetChineseBinnenhof.Daagsnahet
protestweekeind verzachttengrote
steden lockdownsende strengste
coronaregels.
Dat stemthoopvol en sceptisch.

De regeringmaaktnueen vlucht
naar voren,maarhet land isniet
voorbereidopde versoepelingen.Na
drie jaar vanhermetischeafsluiting
is er geengroepsimmuniteit en isde
bescherming vandeeerste ronde vac-
cinatiesmetmatigeChinese vaccins
verminderd. Eenopouderengerichte
boostercampagnekomt veel te laat.
Lokale overhedenzijn jarengeher-
senspoeldmetdeboodschapdatnul
besmettingenhet al-ler-be-lang-rijk-
ste inhet leven.Dekans is grootdat
bij gebrekaaneenhelderenationale
koersde zerocovidaanpakonduidelijk
en versnipperdblijft.
Komendewintermoetblijkenof

dit realtime-experimentde zieken-
huizenalsnogdoet overstromen, of
dat Peking erin slaagthet land stukje
bij beetje te openen.Net genoegom
deChinezenademruimte te geven,
maarookweerniet zo veel dat de zorg
hetniet aankan.KanXi zichals een
Houdini uit deze spagaat bevrijdenals
zijnderdepresidentstermijndit voor-
jaar begint, endeoorlog tegencovid
alsnoggewonnen verklaren?Het zou

Eenmedewerker
van een testlocatie
in Peking; na felle
protesten wordt het
coronabeleid van
de Chinese regering
versoepeld.
FOTO: ANDYWONG/AP

niet de eerste keer zijndatPeking van
eenaanvankelijke zeperd (Wuhan)
eenpublicitair succesweet temaken.
Degrote vraag is ofhet geleidelijk

loslaten vanhet zerocovidbeleidüber-
haupt op tijd komt, enof erniet te veel
kapot is gemaakt.Het economisch
herstel nadeeerste coronagolfwas
indie zinmakkelijker.Deklimaat-
enenergiecrisis tradminderopde
voorgrond.Ruslandwasnogniet in
oorlogmetOekraïne endegeopoli-
tieke stemmingwasminder vijandig
jegensChina.Bedrijven, investeer-
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De grote
vraag
is of het
loslaten
vanhet
beleid op
tijd komt,
of er niet
te veel
kapot is
gemaakt

ders enondernemers geloofdendat
denormaliteit snel zou terugkeren.
Dat vertrouwen isnu voor eenflink
deel verdampt.
Vooralwerkendenaandeonder-

kant vandemarkt zijnfinancieel hard
geraakt: seizoenarbeiders, schoon-
makers, bezorgers, taxichauffeurs,
marktverkopers enkleineonderne-
mersmet eenwinkeltje.Maarook
sectorenalshet toerismeendehoreca
liggenophun rug.Het adagiumdat
je van faillissementen leert,magdan
aardigklinken, indepraktijk is het

niet voor elkeondernemermogelijk
omopnieuw tebeginnen.
Steedsmeerbuitenlandsebedrij-

ven verplaatstenbovendienafgelopen
jaarhunproductienaar andere lan-
denof overwegendit. Apple zou voor-
bereidingen treffenomdeproductie
vande iPhonenaar elders te verplaat-
sen.Na terugkerendeproblemenmet
de toeleveringsketenenstilgelegde
fabrieken zouden recente stakingen
indeFoxconn-fabriekdedruppel zijn.
Ookexpatsdiehet landontvlucht-

ten, kerenniet zo een-twee-drie terug.

Inhoeverre isChina indeze tijdnog
eenaantrekkelijke enbetrouwbare
businesspartner?Dekabinetsleden
die straksoverhet economischbeleid
gaan,wacht een zwareopdracht.
Ook interessant is de vraagofde

protesteneen staartje krijgenalshet
weerwarmerwordt.Hoewel deover-
heiddedemonstraties voorlopigde
kopheeft ingedrukt, hebbendiede
mensenook laten ziendat verzet toch
mogelijk is en succeskanhebben.
Datmensen lijf en ledenwilden ris-

keren, zal Ximogelijk eenonrustige
nachthebbenbezorgd.Depresident
waarschuwde tijdenshetpartijcon-
gres al voor ‘woelige zeeën’,maar zal
daarbij vast geen roepomzijn aftre-
den voorogenhebbengehad.
Uit het verledenwetenwedat een

massale opstand snel kaneindigen
ineenneergaande spiraal,waarbij de
partij altijd aanhet langste eind trekt.
Maardeprotestenmakenduidelijk
dat burgerlijk verzet opkleine schaal
effectief kan zijn endatmende ir-
rationele regels vanwijkcomités ter
discussie kan stellen.
Tegelijkertijd zal op lange termijn

dehoeveelheid surveillancewaar-
schijnlijkwordenopgevoerd.De
partij zal gaten inhet systeemwillen
dichten.Meer repressie ligt inhet
verschiet. Xi liet er tijdenshetpartij-
congresweinig twijfel overbestaan
dat zijnderde termijnopalle fronten
eencontinuering zal zijn van zijn
bewind.Hetpolitiekeklimaat inhet
land zalniet veranderen, zekerniet nu
indenieuwepartijtop vrijwel alleen
vertrouwelingen vanXi zitten.
Endegeschiedenis leert dathoe

machtiger totalitaireheersers zijn,
des te achterdochtiger, irrationeler
enonberekenbaarder zeworden.De
RussischepresidentPoetinheeft dat
het afgelopen jaarnogeensbevestigd.
Metdealtijddreigende crisis omTai-
wanopdeachtergrondzoudatde rest
vandewereldookkomend jaar alert
moetenhouden.

AnoukEigenraam iscorrespondent in
ChinavoorHetFinancieeleDagblad

Vooral
mensen
die
werken
aande
onderkant
vande
markt
zijn hard
geraakt
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Verkiezingen alom,
maar de democratie
in Zuidoost-Azië
heeft het zwaar

ZU IDOOST -AZ IË

D
rie Zuidoost-Azia-
tische landengaan
komend jaarnaar
de stembus.DeThai
mogenals eerste in
mei, gevolgddoorde

Cambodjanen in juli. In augustus vin-
denwaarschijnlijk ook inMyanmar
deeerste verkiezingenplaats sinds
de staatsgreep in2021.Hoewelde
Aziatische stembussendusopengaan,
is het indeze landenquademocratie,
persvrijheid en ruimte vooroppositie
niet al tebest gesteld. Endat lijkt in

2023niet veel beter teworden.
Hetwas indeThaise politiek al

even spannend inde zomer van2022.
Minister-president PrayutChan-
ochawerd tijdelijk geschorst terwijl
het grondwettelijk hof onderzoek
deednaar de vraag of zijnmaximale
termijn van acht jaar er niet al op
zat. Chan-ochakwam in2014 aande
macht via een staatsgreep,maarwerd
in 2019officieel herkozen via semi-
democratische verkiezingen.Hij
mocht uiteindelijk aanblijven van
het hof: de klokbegon volgensde

De Cambodjaanse
premier Hun Sen is
al bijna vier decen-
nia aan demacht.
FOTO: BLOOMBERG

rechters pas in 2019 te tikken.
Chan-ocha, voormaligebaas van

hetThaise leger,magdusook ‘ge-
woon’weermeedoenkomend jaar.
Maarhet lijkt eropdatdeThai toe
zijn aan verandering: uit polls komt
naar vorendat oppositiepartijendie
gelinkt zijn aandeThaise ex-premier
ThaksinShinawatra, eengrotemeer-
derheid vande stemmenzullenkrij-
gen.Ofdezepartijen indat geval ook
daadwerkelijk aandemacht zullen
komen, is vervolgensmaarde vraag.
Depromilitaire politiekepartijen in
Thailandhebben inmiddelsheelwat
machtnaar zich toeweten te trekken,
en zullendieniet zomaaropgeven.
Veel vandewettendiede junta van
Prayut destijdsheeft ingesteld, zijn
nooit teruggedraaid.Dit heeft geleid
tot beperkingen vooroppositiepartij-
en, pers enngo’s. Eneen staatsgreep
isnooit verweg inThailand: sindsde
jarendertig vonder eendozijnplaats.
Ook inCambodjakunnen vraag-

tekensgezetwordenbij het demo-
cratischgehalte van verkiezingen.
Politieke activisten ‘verdwijnen’
regelmatig of eindigenachterde tra-
lies.DeCambodjaansepremier,Hun
Sen, is inmiddelsbijna vier decennia
aandemacht. Zijn communistische
CambodianPeople’s Partywordt
ongetwijfeldookkomend jaarweer
degrootste. Tijdensde campagne van
Senzal hij, zo verwachtenanalisten,
weer fel tekeergaan tegende (nauwe-
lijksbestaande) vrije pers enactivis-
ten inhet land. Zijn zoon,HunManet,
loopt inmiddelswarmomzijn vader
uiteindelijk op te volgen.
De verkiezingendie gepland staan

inMyanmar in2023, lijkenhoedan
ookgeeneinde te gaanmakenaan
het immer voortdurendebinnen-
landse conflict dat al tot veel dodenen
gewondenheeft geleid. VolgensThe
UnitedStates Institute forPeace zijn
het slechts schijnverkiezingenomde
huidige juntabaasMinAungHlaing
langer inhet zadel tehouden.

12
In Thailand
vonden twaalf
staatsgrepen
plaats sinds
de jaren dertig

MarianneSlegers iscorrespondent
inZuidoost-AziëvoorhetFD
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G20-voorzitter
Indiawilmultilaterale
hervormingen

IND IA

A
lsG20-voorzitter
zal Indiaprobe-
renmultilaterale
hervormingen
hoogopde
agenda te zetten.

Het land ziet het voorzitterschap
als kansopeen serieuze aanzet tot
eennieuwewereldorde.
Indianamhet voorzitterschap

indecemberover van Indonesië,
enwordt zelf eind2023opgevolgd
doorBrazilië.Het is voorhet eerst
dat deze trojka van voorzitters uit
louter opkomendeeconomieën
bestaat, ietswatmogelijk kanbij-
dragenaaneennieuwemachtsba-
lansbinnendeG20.
TopambtenaarAmitabhKant,

die als India’sG20-sherpade ver-
gaderinghelpt voorbereiden, zei
in september: ‘Veelmultilaterale
financiële instituties stammenuit
het tijdperknaBrettonWoods. Ze
zijnniet afgestemdopeen tijdperk
na covid, een tijdperkmetklimaat-
verandering.’ VolgensKant lenen
institutenalsdeWereldbanken
het IMFenkel gelduit, zonderdat
zehiermeededuurzameeconomi-
scheontwikkeling vaneen landof
klimaatactie stimuleren.
Wat India al langer eist, samen

metondermeerdeoverigeBrics-
landen, ismeer zeggenschap voor
ontwikkelingslanden– inclusief
deminst ontwikkelde landen– in
deze instituten.
OokpremierModiuitte eerder

al kritiek, zoals in september 2021
bij deAlgemeneVergadering van
deVerenigdeNaties: ‘Willende

India wil permanent
lid worden van de
VN-veiligheidsraad.
FOTO: PIB PHO/ANP

VNrelevantblijven, danmoeten
zehunefficiëntie enbetrouwbaar-
heid verbeteren.’Destijdswashet
vooral deWHOdiekritiekkreeg
vanwegedepandemie. Inmiddels
is er ookkritiekopdeVNVeilig-
heidsraad, dieniet in staatwasde
oorlog inOekraïne te voorkomen,
of later tede-escaleren. Indiawees
ermeermaals opdatdeontwik-
kelingslandenhetmeeste lijden
onderde stijgendeprijzen van
voedsel enbrandstof indewereld.
Dit geeft Indiadekans, naast

hervormingen vandefinanciële
instituties, ookhethervormen
vandeVNVeiligheidsraad te
agenderen, inclusief de eigen lang
gekoesterdewens vanpermanent
lidmaatschap.Volgensde Indiase
overheidkreeghethiervoor al
steun van vier vande vijf perma-
nente leden: Frankrijk, Rusland,
hetVKendeVS.

Eindelijk
duidelijkheid
over vage
wietwet

THAILAND

Afgelopen jaar schreven
Thaisemedia vol trots
datThailandhet eerste
land inAziëwasdat

wiet decriminaliseerde. Al in2018
stondhet landhetmedicinale
gebruik vanwiet toe, en in2021
werdhet gebruik vancbd– can-
nabidiol, hierword jeniet high
van– toegestaan.Daardeedde
overheid, onder aanvoering van
deminister voor volksgezondheid
AnutinCharnvirakul, dit jaarnog
een schepjebovenop. Iedereen
mocht thuis eenbeperkt aantal
cannabisplantenkwekenendeze
blaadjes enknopjes –waar jewel
high vanwordt –oproken.
Vanmeet af aanwarende regels

echter onduidelijk.Mocht jenu
wel ofniet inhet openbaar een
joint roken?Enhoe zathetmetde
commerciële verkoop?
Het recreatieve gebruik vanwiet

is intussenflink toegenomen.
Overal zijn cannabiscafés opge-
doken, zeker inBangkokenop
de toeristische eilanden.Charn-
virakul verklaardedathetnooit
zijnbedoeling is geweest ommet
dewietwet toeristen te trekken.
Inmiddels is deonlineverkoop van
wiet al indebangedaan,net als
de verkoopuit automatenenhet
adverteren voorwietproducten.
Oppositiepartijen zijnbezorgd

overhet toegenomen recreatieve
gebruik vanwiet. Komend jaar
wordt –waarschijnlijk – eindelijk
duidelijkhoedenieuweThaise
wietregels erdefinitief uitzien.

MarianneSlegers iscorrespondent
inZuidoost-AziëvoorhetFD

AlettaAndré iscorrespondent in
IndiavoorHetFinancieeleDagblad

‘Als deVN
relevant
willen
blijven,
danmoeten
ze hun
efficiëntie
en betrouw-
baarheid
verbeteren’
Narendra Modi
minister-president
van India
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1950

Bevolking van China zal deze eeuw bijna halveren
Top 10 landen van de wereld met de grootste bevolking

2000

1950 2000

India 357,0

China 544,0

Volgens verwachtingen
van de VN groeit Nigeria
deze eeuw uit tot het op
twee na meest bevolkte
land ter wereld.

Top 10 in jaartal: Aantal
inwoners,
in mln:

Afrika rukt op
Landen van de wereld met grootste bevolking

1950 2100

VS

VK
Duitsland

Nigeria

Pakistan

50 500 1500

Congo Ethopië

Tanzania

Italië Japan
China

Indonesië

Egypte

Brazilië

India

Rusland

Demografie
Groeiwereldbevolking

Chinawas langhet landmetdegrootste
bevolkingopaarde,maar eenaantal jaren
geleden is dekrimp ingezet. In 2023 zal India
Chinavoorbijstreven, endáár is de groei
nogniet voorbij.Ook inAfrika zullende
inwonersaantallendekomendedecennia
flinkomhooggaan.

DoorGabydeGroot
Infographic:RamsesReijerman

India passeert
China als land
met grootste
bevolking
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2023 2050 2100

2023 2050 2100

1425,9
(2022)

1425,7
(2023)

1417,2
(2022)

1428,6
(2023)

China 766,7

India 1529,9

VS 394,1

Indonesië 296,6

Pakistan 487,1

Nigeria 546,1

Brazilië 184,6

Bangladesh 176,4

Rusland 112,1

Mexico 115,6

De Russische bevolking
krimpt sinds de val van de
Sovjet-Unie in 1991 jaarlijks.

Volgens de VN zal de
bevolking van India in
2063 een maximale
omvang bereiken van
bijna 1,7 miljard inwoners.
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InNederland spelenwooncoöperatiesnog zelden
een rol innieuwewoningbouw.Maarwieweet
gaat daar onderdrukvandehuidige schaarste
komend jaar verandering inkomen.Enwordt
2023 later gezienals eenomslagpunt.

DoorArthurWortmann

I
ndeNationaleWoon- en
Bouwagenda, uitmaart 2022,
spreekt deoverheiddeambitie
uit om900.000woningen te
realiseren tot enmet 2030.
Dusmoetdebouwproductie

indezekabinetsperiodegroeiennaar
100.000woningenper jaar.Deafgelo-
pen jarenwarendat er rondde70.000.
Hoe realistisch ishet omtedenken

dat er 30.000woningenper jaarbij
getoverdkunnenworden?Deover-
heidheeft geenbouwbedrijf.De
woningcorporaties zijn eind vorige
eeuwgeprivatiseerd.Debelofte is dat
‘knelpunten’ voordewoningbouw-
productiewordenweggenomenen
dat intensiever ‘gestuurd’ zalworden,
maar eigenlijkbestaathet enige in-
strumentdatdeoverheidheeft uit het
verstrekken vanbouwvergunningen.
Dan ishethopendat er ookecht

wordt gebouwd.Terwijl de stikstof-

problematiek vergunningenonder
druk zet, er indebouwsector een
groot capaciteitstekort is, enprijsstij-
gingen vanmaterialendehaalbaar-
heid vandeplannenbedreigen.
Voorde echt gemotiveerdewoning-

zoekendekaner een lichtpuntje zijn:
er is een toenemendepolitiekebe-
reidheidomzelfbouwinitiatieven te
stimuleren, bouwprojectendiedoor
eencollectief vanbewonersworden
geïnitieerd enzonderwinstoogmerk
wordenbeheerd. Indewooncoöpera-
tie is debewoner zowel eigenaar als
huurder. Zo’n coöperatie is daarmee
eenwelkomeaanvullingopeenmarkt
dienualleenhuur enkoopkent.
IndiverseEuropese landenzijn

woningen vancoöperatiesnueen
substantieel aandeel vandewoning-
voorraad: bijvoorbeeld inDe-
nemarken (8%),Oostenrijk
(11%) enZweden (24%). In

Bouwenom
zelf tewonen,
opkomst van
de coöperatie

Woningmarkt
Ondernemen
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Nederland isdat aandeelnog verwaar-
loosbaar.Maarwieweet, gaat daar
onderdruk vandehuidige schaarste
verandering inkomen, enwordt 2023
eenomslagpunt.
Dewil is er.DeNationaleWoon- en

Bouwagendanoemtwooncoöperaties
als eenmanier omversneldwoningen
gerealiseerd te krijgen. Inde verkie-
zingsprogramma’s riepenondermeer
hetCDAendeChristenUnieopom
‘ruimbaan’ te gevenaancoöperaties.
GemeentenalsAmsterdamenRot-
terdamkwamenalmet ‘actieplannen’
voor coöperatievewoonprojecten.
Maardepraktijkblijkt vaakweerbar-

stig.Deessentie vandewooncoöpera-
tie is het afzien vaneenwinstoogmerk.
Dat garandeert debetaalbaarheid en
beschikbaarheid vanwoningenop lan-
ge termijn endaarmeehetmaatschap-
pelijknut.Maar eengevolgdaarvan
isdatmarktconformegrondprijzen
niet kunnenwordenopgebracht ener
hulpnodig is bij de voorfinanciering
vandeplankostenendeoverbrug-
gingsfinanciering voorhet gat tussen
het ingebrachte ledenkapitaal ende
bankfinanciering.

Toch zit er beweging in. Amsterdam
ishet voortvarendst: haar streven
isdat over twintig jaar 10%vanalle
nieuwbouw inde staddoorwoon-
coöperaties tot standzal komen.De
campagne voorde stimulering van
coöperatievewoningbouwbegon in
2020metde vaststelling van veertien
locatiesdie tot 2024wordenaangebo-
den.Wathelpt, is datAmsterdamrela-
tief veel grond ineigenbezit heeft die
in erfpacht kanwordenuitgegeven.
Coöperatiesdie in aanmerking

willenkomen,moeteneen ‘Algemene
Visie’ opstellen. Als die overtuigend
is, kunnenzemet een ‘Kavelspeci-
fiekeVisie’ in competitiemet andere
coöperaties inschrijven voor een loca-
tie.Dewinnaar krijgt vervolgens
zestienweken voor eenplan van
aanpak.Als dat voldoet,wordt een
optieovereenkomst geslotenenkan
het ontwerpproces starten. Voorde
planfase endebouwkandecoöpera-
tie geld lenen vandegemeente.
De volgendedrie voorbeelden van

Amsterdamseprojectendie in2023
vormkrijgen, latendepotentie vande
wooncoöperaties zien.

Woningmarkt
Ondernemen

Amsterdam is het voortvarendst: over twintig
jaar 10%nieuwbouwdoorwooncoöperaties

Voor de planfase en de
bouw kunnen coöpe-
raties in Amsterdam
geld lenen van de
gemeente.
ILLUSTRATIE: TIME TO
ACCESS + ROEL VANDER
ZEEUWARCHITECTS

De Nieuwe Meent kiest
voor meer autonomie
voor het individu.
ILLUSTRATIE: TIME TO
ACCESS + ROEL VANDER
ZEEUWARCHITECTS
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DeNieuwe
Meent:
binnentuinen
eigenvoordeur

DeNieuweMeentwonde
competitie dieAmsterdam
uitschreef voor een locatie
aanhetArchimedesplant-

soen indeWatergraafsmeer.Het ont-
werpbestaat uit eenplintmet vijftien
zelfstandige socialehuurwoningen
eneen zeven verdiepingenhoogblok
met 25gedeelde appartementen voor
vijf kleinewoongroepen.De toekom-
stigebewonersmaaktenhet ontwerp
in samenwerkingmetRoel vander
ZeeuwArchitects enTime toAccess.
Hethart is eengemeenschappelijke

binnentuin,waaraanookdemeeste
woningtoegangen liggen.Erwordt
circulair gebouwdendeenergie
komtuit hernieuwbarebronnen.En
hoewel er veel gemeenschappelijke
voorzieningen zijn, latende vele eigen
voordeuren ziendatmenerkiest voor
meer autonomie voorhet individu.
Door coronaeneen verkeerde erf-

pachtberekeningontstond vertraging
inde voorbereiding. Toenbegin2022
de rente steeg, kondecoöperatiemin-
der geld vandebank lenen, zemoest
zoekennaar extra geldstromen.Door
denog lage spaarrente luktedatmet
crowdlending; debouwbegintnaar
verwachtingdit voorjaar.Maar Jasper
Klapwijk, financieel adviseur vande
NieuweMeent enandere coöperaties,
houdt zijnhart vast voorde toekomst.
De stijgende rentebedreigt de levens-
vatbaarheid vanhetActieplanWoon-
coöperaties, zegt hij.Hij hooptdat
degemeentedemaximale lening van
€50.000perwoningwil verhogenende
looptijd van vijftien jaar verlengen.
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Woningmarkt
Ondernemen

WooncoöperatieDe
WarrenwondeAm-
sterdamse competitie
voor een locatie op

hetCentrumeiland in IJburg en ishet
eersteproject uit dit programmadat
is opgeleverd.
Opditmoment zijndebewoners

bezigmetdeafbouwvanhunwonin-
gen. In januari zal het gebouwbe-
woondzijn.Hetproject, ontworpen
in samenwerkingmetNatrufied
Architecture, omvat zestien sociale
en twintigmiddeldurehuurwonin-
gendie in eigenbeheer verhuurd
gaanwordenaande leden vande
wooncoöperatie.
Dearchitectuur vanDeWarren

weerspiegelt goedhet sociale karak-
ter vandewooncoöperatie. Eendrie
verdiepingenhogegemeenschap-
pelijke ‘woonzaal’ vormthethart van
hetpand.Een imposante trapkoppelt
de verschillende verdiepingen, biedt
een zichtlijnhelemaal tot aanhet
dakterras, en vormt een soort tribune
die zichtbiedt opwat er zichbeneden
afspeelt.Wie inDeWarrenwoont,
zal zichaltijd onderdeel vanhet
geheel voelen.
Eenanderopvallendelement is

de voorzetgevel vangerecyclede (en
verzaagde)meerpalendie inde loop
vande tijddoorklimplantenoverwoe-
kerd zalworden.
Verdereduurzaamheidsambities

zijn te zien indekeuze voorhout-
skeletbouw,de zonnepanelenophet
dak, het gebruik van ‘energieheipa-
len’ endeelektrischedeelautodie
straks indeparkeerkelder tussende
fietsen zal staan.

DeWarren:
woonzaalen
deelauto

Straks zal hier de elektrische deelauto tussen
defietsen in de parkeerkelder staan
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VastgoedverenigingHet
NieuweBajesdorp volgde
eenafwijkende routeop
het terrein vande voorma-

ligeBijlmerbajes.Datwerddoorde
gemeenteniet als locatie voor een
wooncoöperatie aangewezen,maar
al jarengebruikt door eenkrakerscol-
lectief, dathethadontwikkeld tot een
vrijplaats voor culturele activiteiten.
Toenhet terrein in2018doorhet

Rijk aaneenontwikkelaarwerd ver-
kocht omer eennieuwe stadswijkmet
1350woningen te realiseren,werd
afgesprokendat er ruimte zoublijven
voordit ‘Bajesdorp’.Degemeente stak
eenhelpendehanduit doorde locatie
vande voormaligedirecteurswoning
aan tekopenen inerfpachtuit te
gevenaanHetNieuweBajesdorp. Zo
koner via leningen, subsidies, eigen
inleg vande ledenencrowdlending
een sluitendebegrotingkomenvoor

HetNieuweBajesdorp:
casco,metvoedselbos

debouwvaneenwoon-werkgebouw.
Debouw is innovember gestart.
Studio SevenArchitectenontwierp

in samenwerkingmetdebewoners
een vier verdiepingenhooggebouw
met elfwooneenheden van25 tot 50
vierkantemeter, zes ateliers en vier
kantoorruimten.Opdebeganegrond
zit eenmultifunctionele ruimte voor
culturele activiteiten.Buitenkomen
moestuineneneen voedselbos.Het
gebouwwordt cascoopgeleverd, de
bewoners engebruikersbouwenhun
eigen ruimten zelf af.De verdiepings-
hoogte ismaar liefst vierenhalve
meter.Met eenbeetje creativiteit kun-
neneropdebeperkte oppervlakten zo
tochbijzonderewoningenontstaan.
OpdeAmsterdamsekavels voor

wooncoöperatiesmoet verplicht
wordengebouwdvoor sociale ofmid-
denhuur. Voor socialehuurmaghet
gezamenlijk inkomenvaneenhuis-
houdenniet hoger zijndan€47.543, bij
middenhuurniet hogerdan€64.407.
Debewoners vanBajesdorp zijn vooral
freelancers inde culturele
sector. Voorhen leidt diebe-
perkingniet tot kopzorgen.

OpdeAmsterdamse kavelswordt verplicht
gebouwdvoor sociale ofmiddenhuur

Het geheim van Het
Nieuwe Bajesdorp zit
’m in de spectaculaire
verdiepingshoogte
van maar liefst vieren-
halve meter.
ILLUSTRATIE: STUDIO SEVEN
ARCHITECTEN

Wie in DeWarren
woont, zal zich altijd
onderdeel van het
geheel voelen.
ILLUSTRATIE: NATRUFIED
ARCHITECTURE
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Toezichthouders zullennahet FTX-fiascode
cryptomarkt in 2023hunwil opleggen, en
misschien zelfs kapot reguleren. Eenvluchtnaar
dedecentrale blockchain,waar zelfs liegende
miljardairs enoverhedenniets te vertellen
hebben, zoumisschienniet eens zo slecht
kunnenuitpakken.

DoorPimBrasser
Illustratie:RhonaldBlommestijn

‘W
ehebben
welwat
regels
nodig’,
erkende
nade val

van cryptobeursFTXzelfsChangpeng
Zhao vanBinance, de cryptomiljardair
diehet imagoheeft financieel toezicht
zo veelmogelijk te ontwijken.Hij tem-
perdewelmeteende verwachtingen
voordegenendiedenkendatde cryp-
tomarkt in2023 veilig en voorspelbaar
wordt: ‘Regelshelpenniet als iemand
erg goedkan liegen.’
Daarmee refereerdehijwaarschijn-

lijk aanSamBankman-Fried, de
oprichter vancryptobeursFTX,diede
miljarden van zijnmiljoenklanten
stiekemvergokte.Maarhij konhetnet
zogoedhebbenover een vande vele

Proberen greep
te krijgen op
de chaotische
cryptomarkt

Cryptovaluta’s
Financiëlemarkten

andere cryptoleugenaars van2022.
ToezichthouderswillennuZhao’s
ongelijkbewijzen: liegen loontniet,
zelfsniet inde cryptomarkt.
Alleen, totnu toe loonde liegendus

wel. Tenminste, totdat dekoersen
daaldenenallerlei cryptobedrijvendit
jaar als eenkaartenhuis instortten.
Bankman-Fried schermdemet ac-
countantsverklaringen, en zei eendag
voordat FTXomviel nog ruimgenoeg
geld tehebben.Nublijkt zijnmiljar-
denimperiumeenzelden vertoond
zooitje van list, bedrog enonkunde.
Niemandzaghet aankomen.Ook
toezichthoudersniet.
DedrukopGaryGensler is daarom

enorm.Gensler is voorzitter vande
Amerikaansebeursautoriteit SEC,
’swereldsmachtigste toezichthou-
der.Watdeedhij omAmerikaanse
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FTX-klanten tebeschermen, vragen
zijn vele critici.Hij gaf influencerKim
Kardashianeenboete voorhetpromo-
ten vaneenobscure cryptomunt,
maar lietmiljardairBankman-Fried
dehalvemarkt opblazen?
Zwendelaars juridischaanpakken

kost veel tijd,wasGenslers antwoord
op tv-zenderCNBC.Hetwordt extra
moeilijk als iemandzich verschuilt in
een villa opdeBahama’s, zoalsBank-
man-Frieddeed.Geziende stormvan
kritiek zalGenslermeerhaast krijgen.
Terwijl hij al ophetpunt stondde
cryptowereld zijnwil op te leggen.

Doorbijten
Gensler vindtdat demeeste crypto-
muntenniet inde categorieëngeld
of grondstoffen vallen,maardathet
beleggingenzijn. Vaak zit ernamelijk
eenbedrijf achter dat geldophaalt
methet uitgeven vande cryptomunt.
AlsGensler doorzet,moetenbijna alle
cryptomuntenaan zijn zeer strenge
eisen voorbeleggingen voldoen. Ze
mogenbeleggersdannietmeermis-
leidenenmoeten veel kostenmaken.
Hetzelfdegaatdangeldenvoor crypto-
beurzendiedemuntenaanbieden,
zoalsBinance.USenCoinbase.De
andereoptie: als hazendeVS verlaten.
Gensler dreigt al hethele jaar,

een jaardat rampzaliguitpakte voor
cryptobeleggers.Het ligt voordehand
dathij in 2023 zal doorbijten.Met
eenbeetje pechkomthij ooknogmet
boetes endwangsommen, alshij in
een slechtebui is.Hij neemtdaneen
voorschot op specialeAmerikaanse
cryptowettendie indemaak zijn.
Maarhet invoeren vanwetgevingkan
jarenduren, eencrypto-eeuwigheid.
Eeneeuwigheidwaarinnog veelmeer
naïevebeleggers kunnenwordenge-
ruïneerddoor leugenaars.
Eerderdit jaar viel ookal

deAmerikaanse ‘cryptobank’

De ongereguleerde cryp-
tomarkt van de laatste
jaren heeft veel oplich-
ters aangetrokken.
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Celsiusom,waarbij honderdduizen-
den (ookNederlandse) beleggers in
totaalmiljarden verloren.Het verhaal
was vergelijkbaarmetFTX: ééncharis-
matischeman (techondernemerAlex
Mashinsky) diehet vertrouwenvan
velenwonenbizarre risico’snammet
crypto’s vanklanten. Zowelbinnenals
buitenCelsiushadniemandhetdoor.
Net als bij FTX.
Dat isnu voorhet laatst, als het

aanGensler ligt. Zijnplannenzeggen
veel overdewegdieoverhedenzijn
ingeslagen.Hij uit dreigende taal over
allerlei cryptomunten, zoals ethe-
reumof tether, over ‘cryptobanken’
endegrotebeurzen.Maar jehoort
hemzeldenoverdebitcoinof over
blockchains, de systemenachter cryp-
tomunten.Met reden: hoe reguleer je
ietswaarniemand, of eigenlijk juist
duizendenmensenachter zitten?
Debedenker vandebitcoin is

anoniem, enachterde schermen
wordtdegrootste cryptomuntdoor
degebruikers zelf onderhoudenen
ontwikkeld. ‘Decentrale’ blockchains
staanopzeer veel computers tegelijk,
en zij bepalen samenwelke transac-
tieswel enniet valide zijn.Waarmoet
Gensler aankloppen?

Cryptodollars
Europesewetgevershebbenhetzelfde
probleem. In2024wordendeeerste
cryptoregels vandeEU ingevoerd.
Zowel cryptobedrijvenals toezicht-
houders zijn zichal volopaanhet aan-
passen, dus in2023 zullende regels al
veel invloedhebben.Net alsGensler
richt deEUzicheerst opmakkelijk te
regulerenbedrijvenencryptomunten,
inhetbijzonder stablecoins.
Stablecoins zijnhetpopulairste

ruilmiddel énhet grootste systeem-
risico vande cryptomarkt.Dollars
doenhetniet indeblockchain enop
veel beurzen, dus zijn er cryptodollars.
Zulke stablecoins zijn altijd $1waard,
handig als oppotmiddel of stabiel be-
taalmiddel.Uitgevers van stablecoins
als tether zeiden voor elke cryptodol-
lar die zeuitgaveneenechtedollar in
kas tehouden.Alleen: ze logen.

Stablecoinskunnensnelwaarde-
looswordenals beleggershet ver-
trouwenverliezen.Dat liet terraUSD
inmei zien (met eencharismatische
leugenaar aanhet roer). Bij die cryp-
torampging voor zo’n$50mrdaan
waarde in rookop. Zekunnenzelfs

een systeemrisico voordewereld-
economieworden, als ze zodoorgroei-
en.Dusgrijpt deEU in. Stablecoins
vanbuitenEuropawordengroten-
deels geweerd. Inplaats van tether
komenermogelijk grote stablecoins
die aandeeuro zijn gekoppeld,maar
zijmoetendanwel voldoenaanzeer
strengebankenregels.
Ookaan reguliere cryptomunten

wordeneisengesteld, bijvoorbeeld
aanhet informeren vanbeleggers.
Encryptobedrijven, inNederland
bijvoorbeeldBitvavo enBlox, krijgen
temakenmetkapitaaleisenenallerlei
verplichte interne controles.DeEU-
regels zijn eeneerste stap, endie zijn
nog langniet zo strengals de regels
voordeaandelenmarkt.Maardaar zal
hetwel eindigen, ennualmoeten ze
rampenals FTXenCelsius inEuropa
in elk geval gaan voorkomen.
Gensler endeEUgaandus ‘crypto-

banken’, stablecoins encentraal ge-

FTX-topman Sam
Bankman-Fried wist
toezichthouders om
de tuin te leiden met
accountantsverkla-
ringen en leugens.
FOTO: REDUX/ANP

Uitgevers van stablecoins zeiden voor elke
munt een dollar in kas te houden; ze logen

Cryptovaluta’s
Financiëlemarkten

Voorzitter van de Amerikaanse
beursautoriteit SEC Gary Gensler
FOTO: SIPAUSA/ANP
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leidebeurzenalsBinance aanpakken.
Opzijnminst krijgendie temaken
met eenhoopkostenenadministra-
tieve rompslomp,metwatmeerpech
worden ze zelfs kapot gereguleerd.
Interessant genoegkunnen toe-

zichthouders opdezemanierbijdra-
genaaneenbelangrijk crypto-ideaal:
decentralisatie.Decentrale crypto-
beurzen– stukjes computercode inde
blockchaindiekopers en verkopers
aanelkaar linken–wordennogmet
rust gelaten.Net als toepassingendie
lenenen verzekeren viadeblock-
chainmogelijkmaken (decentralized
finance,DeFi).

Kinderziektes
Datkomtgoeduit,want veel crypto-
adeptenhebbenhelemaalnietsmet
cryptocasino’s, zoals zebeurzenals
Binance enFTXzien.Nuhebbenze
ookweinigmetoverhedendie aan
hunprivacy rommelen,maarwaarom
deambtenarenencryptokapitalisten
elkaarniet lekker latenafmaken?
Al gaat inblockchainsook vanalles

fout.Dagelijks zijn erhacksof gaan
oplichters ermetmiljoenen vandoor.
En vaakblijkt er tochgewooneen
groot cryptobedrijf achter eenblock-
chainproject te zitten.Dat trekt toch
weerdeaandacht van toezichthou-
ders – en terecht,want zo’nbedrijf
kanweer omvallen.
Het zijnkinderziektes, geef hetnog

eenpaar jaar, zeggencryptofans.De
cryptocasino’s zullenplaatsmaken
voordeblockchain, al danniet gehol-
pendoor gestreste toezichthouders.
Wieweet.
Blockchains zijn tenminste veel

transparanter: alle transacties
zijnopenbaar.Gebruikersmaken
gezamenlijkdedienst uit, en zullen
huneigencryptomunt enblockchain
niet snel opblazen.Daar ligt de echte
potentie vancrypto, volgensdebelie-
vers in elk geval. Als deblockchainde
beloftenwaarmaakt en iedereen zich
eindelijknetjes gaat gedragen, zijn
deboetes endwangsommen
vanGenslermisschienniet
eensmeernodig.

Corné van Zeijl

Een lijst van 1 voor 2023

A
l een paar jaar kijken we
uit naar het jaar dat ein-
delijk alles weer normaal
wordt. Volgens velen
wordt 2023 zo’n jaar. De

Fed en de ECB stoppen ergens in het
voorjaar met het verhogen van de
rente. De inflatie zal flink gaan dalen
en we hoeven niet bang te zijn voor
een loon-prijsspiraal.

En wie weet komt het zelfs tot een
wapenstilstand tussen Oekraïne en
Rusland. De meeste economen gaan
dan ook uit van eenmilde reces-
sie in de westerse wereld. Analisten
verwachten een winststijging van
bedrijven in de MSCIWorld index van
4% in 2023. Natuurlijk zal dat lang-
zaam afglijden, dat gebeurt vrijwel
ieder jaar. De consensus belooft dus
een mild en rustig 2023. Maar zoals we
de afgelopen jaren hebben gemerkt,
komt de consensus meestal niet uit.

Logisch, dat is waar de consensus
altijd zit, anders was het geen con-
sensus. Daarom zijn de toptienlijstjes
met wilde jaarvoorspellingen altijd zo
populair. Ieder zichzelf respecterende
bank heeft tegenwoordig zo’n lijstje
om te laten zien dat ze ook out of the
box kunnen denken.

Dus geef ik u ook een lijst. Alleen
staat er maar één wilde voorspel-
ling op; Amerikaanse aandelen gaan
een flink stuk goedkoper worden. De
rente en de koers-winstverhouding
van Amerikaanse aandelen zijn veel
te ver uit elkaar gelopen. Die hoge
waardering is enigszins terecht. De

Corné van Zeijl is analist en strateeg bij
vermogensbeheerder Actiam en belegt
ook privé.

Fed lijkt de inflatie onder controle
te krijgen. De inflatieverwachtingen
voor de lange termijn zijn daar nu
lager dan die in Europa. Dat is nog
nooit eerder voorgekomen. Het geeft
wellicht ook aan dat beleggers meer
vertrouwen in Jerome Powell hebben
dan in Christine Lagarde. Daarbij is
er meer energiezekerheid, een lagere
energieprijs en de afwezigheid van
een oorlog.

Bovendien worden er in de Verenig-
de Staten (VS) geen extra belastin-
gen op excessieve winsten geheven.
Bedenk wel dat de Amerikaanse
aandelen goed zijn voor een 60%we-
ging van de MSCIWorld index. Dus als
de koersen in de VS dalen, trekt dat
waarschijnlijk alle beurzen mee.

Het fijne daaraan is wel dat het
puur een waarderingskwestie is. Dit
soort dalingen zijn goed uit te zitten.
Fundamentele crises als een oorlog
of een pandemie kunnen op lange
termijn heel kwalijke effecten hebben.
En je hebt geen idee hoe ze aflopen.
Dalingen als gevolg van een te hoge
waardering zijn altijd maar tijdelijk.

U krijgt dus maar één wilde voor-
spelling. Maar wel een die genoeg is
om het hele jaar mee door te komen.
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Beleggen
Financiëlemarkten

Beleggers trokken in2022miljarden teruguit opkomendeeconomieën.Aan
de ‘hunt for yields’ in armerewerelddelen lijkt eeneinde te zijn gekomen.
Maarhet is onverstandig ze allemaal over éénkamte scheren.

DoorMarcel deBoer

L
aathet aanLarry Sum-
mersover om iets pak-
kend te verwoorden: ‘We
ziendeenenadeandere
opkomendemarkt ver-
anderen ineenonder-

gaandemarkt’, sprakdeHarvard-
econoomafgelopenoktober tijdens
de jaarvergadering vanhet IMFende
Wereldbank inWashington.De voor-
maligeminister vanfinanciën vande
VSwondzicher enormover opdat
de aanwezigefinanciëlebeleidsma-
kersnauwelijks ooghadden voorde
ellendediede economisch zwakkere
delen vandewereld tewachten staat.
Dankzij de renteverhogingendie

centralebanken innavolging van
deFederalReservedoorvoerenom
de forse stijging vanhetprijspeil te
temperen, zijn schulden in landen
als Sri Lanka, Libanon, Pakistanen
Argentinië een loden last geworden.
Het lukt ze (bijna) nietmeerom
oude leningendoor te rollen, nu veel
internationalebeleggers afhaken, en

Keren internationale
beleggers terug
naar de opkomende
markten?

Als kapitaal opeenswegstroomt,
ontstaat eenneerwaartse spiraal

al helemaalniet tegende lageprijzen
die ze jarenlanggewendwaren.Van
alle ontwikkelingslandenzoubijna
60%opde rand vanwanbetaling zit-
ten, schattehet IMF.
VolgensdataleverancierEPFRGlo-

bal trokken internationalebeleggers
de eerste tienmaandenvan2022
$70mrd teruguit fondsendie inves-
teren inobligaties vanopkomende
landen.Eerderhaddenzedaar jaren-
langgeld ingestoken, gemiddeld$50
mrdper jaar.Wanneer kapitaal plots
wegstroomt, komen landenal snel
in eenneerwaartse spiraal terecht,
waarbij hunmunten verzwakken,
tekortenoplopen, de economie inzakt
enernogmeer geldwegvloeit. Enhoe
hogerdepublieke enprivate schul-
denlast, hoegroter deproblemen.

‘ToendeFedhaarQE-opkooppro-
grammavan leningen lanceerde in
denasleep vandekredietcrisis,werd
ze ervanbeschuldigd speculatieve
kapitaalstromennaaropkomendeen
zichontwikkelendeeconomieënaan
temoedigenendaarmeegevaarlijke
zeepbellen te creëren’, steldeArvind
Subramanian vanBrownUniversity
enhetCenter forGlobalDevelop-
ment. ‘Nudiede rente verhoogt om
stijgendeprijzen ineigen land te
bestrijden, verwijten critici deFed
inflatie enfinanciële instabiliteit te
exporterenmetbeleiddatbeleggers
aanspoort kapitaal terug te trekken.’
Uit cijfers van JPMorganblijkt dat

inmiddels ruim27%vandedollarle-
ningen vanopkomende landen indis-
tress is.Datwil zeggendatbeleggers
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destijds is geen sprakemeer. En veel
meerdan in2014weten zeookmeer
echt investeringsgeld aan te trekken,
foreigndirect investments (FDI).Dit
wordt in tegenstelling tot speculatief
geldniet bij de eerste tegenwind
teruggetrokken.Endanzijn er ook
nogenergie-exporteurs alsMexico,
Nigeria enSaoedi-Arabië, die sowieso
veel geld zienbinnenstromendoor
verkoop vanolie, gas enkolen.
Veel opkomende landenzijn in

2021al begonnenmethet verhogen
vande rente. ZoheeftBraziliënueen
lagere inflatiedanmenigwesters
land.Daarnaast is er de verwachting
dathet toerismeverderherstelt nude
pandemie steeds verderwegebt.Om
die redenen roepenanalistennu toch
inkoordathet slechts eenkwestie van
tijd is dat internationalebeleggers
hungeld er tochweer aanhetwerk
willen zetten.
UlrichLeuchtmannvanCommerz-

bankbehoort daarniet toe. Inde jaren
vóórdepandemie schoven veel beleg-
gers en investeerdershungeldniet
alleennaar opkomende landenomte
profiteren vandehogere groei,maar
ookomdatde vergoedingen voor
beleggingen inontwikkelde landenzo
laagwaren.Die tijden zijnnu voorbij.
Vooral Europese landen zijndankzij
eenhoge energierekening tekortlan-
dengewordenenconcurrerennumet
opkomendemarktenomkapitaal.
Zeker alsnaar verwachting in2023de
inflatie inzakt, vliegende reële rentes
inontwikkelde landenomhoogen is
eenhunt for yields in verre en risico-
volle oordenniet langernodig.
Subramanian vindtdathelemaal

niet erg. Volgenshemblijkt uit onder-
zoekdatde instroomvanprivaat kapi-
taal nauwelijksbijdraagt aanduur-
zamegroei. ‘De eventuele substantiële
voordelen vanfinanciële globalisering
zijn te geringomdekosten vanplot-
selinge schokken, kapitaalvlucht en
verlies vanbeleidscontrole te compen-
seren.’ Alleende instroomvanFDI-
kapitaal heeft zin. Speculatief
geldmoet gewoonworden
geweerd, aldusde Indiër.

erminstens tienprocentpunt extra
vergoeding voor verlangen vergeleken
metAmerikaanse staatsleningen.Bij
elkaar gaathet omzo’n$380mrdaan
wankele staatsobligaties.
Wanneerbuitenlandsebeleggers

de leningenweigerendoor te rollen,
zullen zemoetenwordenafgelost
door geld vrij temakenuit de verkoop
vandeviezen.Voor landendiedaar
weinig vanhebben, zoalsEl Salvador,
Tunesië, Turkije enPakistan, dreigt
danal snel eenbetalingsbalanscrisis.
WardBrownvandeAmerikaanse

vermogensbeheerderMFSziet dat
risico,maarbenadruktdathet vooral
omrelatief kleine landengaat, die
geregeld als frontiermarketsworden
aangemerkt.Deobligaties indistress
vandezegroep vormenslechts 7,5%
vandebredeemergingmarkets-index.
‘Wij zijn zeer voorzichtig alshet om

dit soort landengaat’, zegtWard.Hij
benadruktdathetnubelangrijker is
danooit omonderzoek tedoenenal-
leende sterke landen te selecterenom
in te investeren. ‘Afgelopen voorjaar
trokkenbeleggers zichnadeRussi-
sche inval inOekraïne teruguit deze
beleggingscategorie.Maarniet elk
landwerdevenharddoordeoorlog
geraakt.NeemIndonesië, hoeveel
overlapheeft datmetOost-Europa?’
Brownmerkt opdathet tijdensde

zogeheten taper tantrum vanacht jaar
geleden– toendeFedonder leiding
vanBenBernankede teugels aantrok
ener ook veel gelduit opkomende
marktenwerdgerepatrieerd –degrote
opkomende landen indeproblemen
kwamen.Toensprak iedereenoverde
FragileFive: India, Indonesië, Brazilië,
Zuid-Afrika enTurkije.
Afgezien vandat laatste land staan

deze economieënernu redelijk voor.
Ze zijn veel beter bestand tegen ren-
teverhogingendoordeFed.Vangrote
tekortenopde lopende rekening zoals

Tot en met oktober trokken
beleggers $70mrd terug uit
fondsen die investeren in obli-
gaties van opkomende landen.
ILLUSTRATIE: ISTOCK/FD STUDIO
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Financiëlemarkten

Het akkoordvanParijs is zeven jaar oud.Duurzame fondsbeheerders,
pensioenfondsenenandereprofessionele beleggershebbenzichdeblaren
opde tonggepraat omhetbedrijfsleven tengoede te veranderen.Vaakwas
dat tevergeefs. In 2023 ishet tijd voor actie, vinden steedsmeerbeleggers.

DoorMathijsRotteveel

Dedialoog aangaan
of aandeel dumpen?

‘N
ogeenkeer
appen tijdens
de les en ikpak
je telefoonaf!
Dankun jehem
vanmiddag

na schooltijdbij de conciërgeweer
ophalen.’Opdemeestemiddelbare
scholengalmtdezewaarschuwing
dagelijksdoordeklaslokalen.
Hijwerkt.Dedader is zijnofhaar

telefooneen tijdje kwijt en zit timide
bij te komen.De rest vandeklas gaat
vlijtig aanhetwerk, of doet alsof.Maar
hetdreigementwerkt alleenals dedo-
cent af en toe een telefoon inneemt.
Zoginghet ookongeveer tussen

oliebedrijf ExxonenhetNederlandse
pensioenfonds voordemetaalindus-
trie PME.Hetpensioenfondsdrong
jarenlangaanop verduurzaming van
deoliegigant. Toendieniet eensde
dialoogwilde aangaan, gaf PME in
2018demoedop.Alle aandelenExxon
werden verkocht.
Deze actie – en in2021deban voor

alle traditionele olie- engasbedrijven
–kunnenwe volgensduurzaambeleg-
gerDaanSpaargaren vanPMEgedeel-
telijk zienals eenordinaire tik opde
vingers. ‘Als belegger ga je in eerste
instantiemetbedrijven ingesprek’,

zegt hij. ‘Maar als zekeer opkeerniet
luisteren, kun jebesluiteneruit te
gaan.Als je alleenmaarwaarschuwt,
verlies je je geloofwaardigheid.’
Maardat isniet alles.Het gaat vol-

gensSpaargaren vooral om ‘het ver-
leggen vangeldstromen’.Kort gezegd
wil PMEeenbijdrage leverenaande
energietransitie: deoverstap van fos-
sielenaarhernieuwbare energiebron-
nen.Het ingelegdepensioenkapitaal
kanhet fondsmaar éénkeerbeleg-
gen. ‘Dankiezenwe voorbedrijven
die investeren inhetproduceren van
schoneenergie.Omdatde traditione-
le olie- engasbedrijvenhunbeloften
opdit gebied totnu toeonvoldoende
waarmaken.’
Hetuitsluiten vanbedrijvenof sec-

toren is al jarenlanggemeengoed in
debeleggingsindustrie. Bedrijvendie
bijvoorbeeld landmijnen fabriceren,
staanalheel langopeenzwarte lijst.
Spaargaren: ‘Ikhouddie lijstmet
producenten van landmijnenal inde
gaten sinds2013.Daar is bijnaniets

‘Als je alleenmaarwaarschuwt ennooit
verkoopt, verlies je je geloofwaardigheid’

vanover.Nu staanernogmaardrie
namenop.De rest heeft deproductie
gestaakt, of bestaatnietmeer.’
Uitsluitingkanechter ookeenave-

rechts effect hebben.HSBCenBlack-
rock lietende consultants vanPWC
onderzoekdoennaarde effecten van
het verkopen vanalle aandelen van
vervuilendebedrijven. ‘Het afstoten
vanmilieuvervuilendebeleggingen
kanerin resulterendat juist die ver-
kochtwordenaanbedrijvenof landen
dieminder gevoelig zijn voordedruk
omhier iets tegen tedoen.’
Nog steedskiezen veel beleggers

voordedialoog.Met een stappenplan
willen zehun invloedopdebedrijven
inhunportefeuillemaximaliseren.
‘Het escalatieproces’ noemtHannah
Simons vandeBritse vermogensbe-
heerder Schrodersdit: als de eerste
stapniet het gewenste resultaat
oplevert, danhopelijkde volgende.
‘Hetbegint bij gesprekkenmethet
management enkan– via ondermeer
het tegenstemmen tijdens vergade-

3
producenten van
landmijnen zijn
er volgens PME
overgebleven
sinds beleggers
de sector in de
ban deden.
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zien eengebrekaanduurzaamheid
als eenmogelijkfinancieel risico voor
de lange termijn ennemendatmee in
onzebeleggingsmodellen.’
Metdiefinanciële risico’s krijgen

deprofessionelebeleggersnuzelf ook
temaken.VolgensEuropese regelge-
vingmoeten zehunbeleggingencate-
goriseren, vangrijs tot donkergroen.
Uit journalistiekonderzoek is echter
geblekendatbijnadehelft vandeop
papier groene fondsenmogelijkniet
groen investeert.
‘Eenbloedbad’, noemtLodewijk

vanderKroft vandeFranse vermo-

gensbeheerderComgestdehele
operatie. ‘Veel beleggingshuizen
hebben iets te lichtzinnig gedacht
overdemogelijke vereisten voor een
donkergroene classificatie. Iedereen
wilde eendeel van zijnbeleggingen
alsdonkergroen verkopen.Nu realise-
ren ze zichdatde criteriaheel streng
zijn endat zedaarmeehet risico lopen
op juridische claims.’
OokVanderKroft is vandeblijven-

praten-school. ‘Uitsluiting is in een
beperkt aantal situaties goed tebegrij-
pen,maar als iedereeneendergelijk
beleid voert, dankandit ertoe leiden
datbedrijvenhun toevlucht zoeken
bij anderewerelddelen.Dan is er
helemaal geengreepmeerop.’
DeEuropese regelgeving voor

beleggers, de gesprekkenmethetma-
nagement van vervuilendebedrijven,
het levert heuswel iets op, zegt ook
Spaargaren vanPME. ‘Het gaat alleen
te langzaam.’
Dat zijn steedsmeer beleggers

met hemeens, in elk geval hier in
Nederland. Volgens onderzoek van
de Autoriteit FinanciëleMarkten is
bijna de helft van de beleggers bereid
in te leveren voor duurzaamheid. Dat
aandeel groeit, zo blijkt uit enquê-
tes van pensioenfonds PMEonder
deelnemers.Mediapensioenfonds
PNOgaat in zijn beleggingsbeleid
nogmeer rekening houdenmet
milieu enmensenrechten. Demeeste
PNO-deelnemerswillen het risico op
een lager pensioenwel op de koop
toe nemen.
Ook in2023kiezen steedsmeer

beleggers volgensSpaargaren voor
duurzaamheid. Zelfs als dit tenkoste
zoukunnengaan van rendement,
wat volgenshemhelemaalniethoeft.
Uitsluiting van vervuilendebedrijven
uit beleggingsportefeuilles is volgens
hemallangniet ‘nieuw’meer. ‘Het
gaat er vooral omwaarin jewélwilt
beleggen.Omdedoelen vanParijs
ooit tehalenmoetenweeenomslag
maken.Welkebedrijvengaanonshel-
pendiedoelen tebereiken?
Daarmoetenweonsgeld in
stoppen.’

Personeel van Amazon
voert actie tegen
slechte arbeids-
omstandigheden
en lage lonen.
FOTO: FREDERIC
J. BROWN/AFP

‘Als iedereen kiest voor uitsluiting, kunnen
bedrijven uitwijkennaar anderewerelddelen’

ringen–uiteindelijk leiden tothet
afstoten vaneenbelegging.’
Schrodersheeft bij Amazonalheel

wat stappengezet.Maardeonline
supermarkt voldoetnog steedsniet
aandebasisvoorwaardenophet
gebied vanduurzaamheid, vooral op
het gebied vanpersoneelsbeleid. Tot
het afstoten vandeaandelenheeft het
nogniet geleid.
Wemoeten volgensSimonsniet

vergetendatduurzaamheid voorde
meeste klanten slechts éénbeleg-
gingscriterium is. ‘Rendement vinden
zij nog steedshet belangrijkst.Wij



92|Eindejaarsmagazine Dewereld in2023

Interview
Klimaat&energie

Depas32-jarigeEurocommissaris voormilieuVirginijusSinkevicius
hamertophetbelangvannatuurbeschermingvoorbiodiversiteit:
cruciaal voordeweerbaarheid tegenklimaatverandering.Maarhijmoet
dit verdedigen ineen tijddat anderecrisesomvoorrang schreeuwen.

DoorMathijs Schiffers • Fotografie: TimDirven

De ‘boswachter
vanBrussel’:
‘Natuurbescherming
is eenbusinesscase’

D
e ene crisis is de andereniet.Waar
demeestemensendeurgentie van
deklimaat-, energie- en voedselcrisis
inmiddels primaaanvoelen, geldt dat
veelminder voordebiodiversiteitscrisis.
Minderbeestjes enbloemetjes?Who

cares.Dat is al snel de reactiewaar alarmisten zichmee
geconfronteerd zien.
Maarhet rapport dathetWereldnatuurfondsmedio

oktober verspreidde, laat aanduidelijkheidweinig te
wensenover. Indeafgelopen vijftig jaar is depopula-
tiegrootte van vissen, vogels, zoogdieren, amfibieënen
reptielenwereldwijdmet gemiddeld69%afgenomen.Dat
is een tekendatnatuurlijkehabitats enecosystemenaan
het afkalven zijn, terwijl die juist zobelangrijk zijn voor
deweerbaarheid tegenklimaatverandering. Een veran-
derendgebruik van land– zoals regenwouddat verdwijnt
voor sojaplantages – is dehoofdschuldige.Deopwarming
vandeaarde zelf versterkt de teloorgangnogeens.
VoordeLitouwsepoliticusVirginijus Sinkevicius, die

ooit inMaastricht studeerde, is denijpende situatie al
langerduidelijk. Eindnovember 2019werdhij, nogmaar
29 jaar oud,Eurocommissaris voormilieu, oceanenen
visserij indeEuropeseCommissie van voorzitterUrsula

vonderLeyen.Hijwasdaarmeede jongsteEurocommis-
saris ooit.
DeEuropesebiodiversiteitsstrategiewaar Sinkevicius

sindsdienoverwaakt, is onderdeel vandeGreenDeal
waarEurocommissaris FransTimmermansdehoofdver-
antwoordelijke voor is.MaarwaarTimmermansweetdat
demeestemensen inmiddelswel denoodzaak zienom
minderbroeikasgassenuit te stoten–hetuitgangspunt
vandeGreenDeal –moet Sinkeviciusharder schreeuwen
omaandacht.
Dat is tot zijn lichte ergernis: ‘Wezijnduidelijkniet op

hetniveau vanpubliekbesef alshet gaat ombiodiversiteit
in vergelijkingmetklimaat.We liggen tien jaar achter.’

Hoeverklaart udat verschil?Natuurlijk, de extremehittes
endroogtes afgewisseldmetongekendeplensbuien zijn
nietmeer temissen.Maardat geldt tochook voorde ver-
dwijnendenatuur? ‘Biodiversiteit gaat omalleswat er om

Virginijus Sinkevicius: ‘We
liggen qua denken over bio-
diversiteit tien jaar achter
op het denken over klimaat.’
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onsheen is, niet alleenoverbomenenbijtjes enzovoorts.
Het gaat omecosystemendieonsdedienstengeven
dieweuiteindelijkniet voldoendewaarderen, omdat ze
gratis zijn. Als jenude straat opgaat en je vraagt iemand
naar zijnofhaarmeningover klimaatverandering, dan
heeft hij daarover iets te zeggen,hijweet er iets vanaf, of
jehet ernumeeeensbent ofniet. Bij biodiversiteit ligt
datheel anders.Het is ook veel gecompliceerder.’

Kuntuhet eens eenvoudigermaken? ‘Kijk, 75%vanonze
gewassen is afhankelijk vanbestuiving. Als die verdwijnt,
hebbenwegeenenkelmiddel omdat te vervangen, geen
enkele kunstmatige, technologischeoplossing.Maar
zolangwegenieten vandebestuiving, hangenweer geen
waardeaan.Wedenken: debijtjes komenwel, zedoen
hunwerk enwehebbener verder geenerg in.Maar zodra
zeweg zijn, geloofme, dan zal dewaardeblijken.Dus
het is tijddathetbesef groeitwaaromhethier draait.
HetWorldEconomicForumheeft berekenddat 50%
vandemondiale economieafhankelijk is vanhet goed
functioneren vanecosystemen. Zulke cijfers spreken voor
zichzelf.’

Biodiversiteitsbeschermersbenadrukken, in eenpoging
hunboodschap te verduidelijken, steedsmeerde connec-
tie tussenhet verval vanecosystemenenklimaatverande-
ring.Hoewerktdat? ‘Het gaat omweerbaarheid.Gezonde
ecosystemenzijn veel beter bestand tegenbosbranden
enoverstromingen.Dat zagenweal in landenmetbeter
bosbeheer. Ik zegniet dat daar geenbosbrandenkunnen
plaatsvinden,want ze zijnnuoveral,maar in zulke landen
zijndebranden lokaler en verspreiden ze zichminder
snel dan in landenmet veelmonoculturen.’

Top inCanada
Hetgesprekmet Sinkevicius vindtplaats aande voor-
avond vandebiodiversiteitstop vandeVN inCanada.De
hoop isdat die topeendoorbraak voornatuurbehoudop-
levert, zoals de top inParijs in2015datdeed voorklimaat.
Er kwamen toen voorhet eerst bindendeafsprakenomde
opwarming vandeaarde tebeteugelen.
Mondiaalmoet 30%vanhet landoppervlak en30%van

deoceaneneenbeschermde statuskrijgen, dat is het
doel voorde top inCanada.DeEUheeft dat voorhaar
grondgebiedal in voorbereiding, evenals anderemaat-
regelen, zoalshet doorvoeren vannatuurherstel op20%
vanhaar grondgebiedenhethalveren vanhet gebruik van
pesticiden tegen2030.Deprecieze invulling vandeplan-
nenwordt in2023bepaald, als hetEuroparlement ende
lidstatenerover in conclaaf gaan.
Zeker zobelangrijk opde top inCanada isdat er een

raamwerkwordt opgesteldoverhoedoelen te
implementerenen te controleren.Datdit geen
overbodige luxe is, hebbende vorigebiodiversi-
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Meest met uitsterven bedreigd
Aandeel bedreigde soorten per categorie, in %

Amfibieën

Waterzoogdieren

Haaien & roggen

Koraal

Palmvarens

Naaktzadigen

Tweezaadlobbigen

41,5

32,9

63,2

40,6

36,1

38,7

31,2

©FD | EH | Bron: WWF, Ipbes

50%

75%

SINKEVICIUS:
‘ONDERSCHAT
PROBLEEM’

‘75% van onze ge-
wassen is afhanke-
lijk van bestuiving.
Als die verdwijnt,
hebben we geen
enkel middel om
dat te vervangen.’

‘HetWorld Econo-
mic Forum bereken-
de dat 50% van de
mondiale economie
afhankelijk is van
goed functioneren-
de ecosystemen.’

Biodiversiteit wordt
verpletterd tussen
de andere milieucri-
ses, maar de cijfers
spreken voor zich:

teitsdoelen–de zogehetenAichi-doelen, genoemdnaar
de Japanseprovinciewaar ze in2010werdenopgesteld
–wel aangetoond.Geenenkele vandie twintigdoelen,
zoals overhet onder speciaal beheerplaatsen van voor
biodiversiteit belangrijke stukken landenzee, is gehaald.

Datdemensen inde straat ernogniet zomeebezig zijn,
is éénding,maarwaarom ishet zomoeilijk omdewe-
reldleidershierover opéén lijn te krijgen?Zij zouden toch
betermoetenweten. ‘Sommige landen vliegendit onder-
werp vanuit een verkeerdperspectief aan.Diedenken: als
we30%vanhet aardoppervlak endeoceanenbescher-
men,danstoppenwedaardeeconomischeontwikkeling.
Maardat isnietwaar. Zelfs inbeschermdewaterenkun je
vissen.Natuurlijk, dathangtwel af vanwelke techniek je
gebruikt.Maar voor sommigeontwikkelingslanden ishet
verbieden vanbepaalde technieken zelfs beter,want je
ziet nudat enkele grote landendaarin investerenendaar-
meedehele zee leegvissen.Dan is er geen vismeerover
voorde lokalebevolking.Hetzelfde geldt voor landbouw.
Kijknaardeontbossing inBrazilië onderhetpresident-
schap van JairBolsonaro.DeAmazonewordt vernietigd
ombepaaldegewassen te verbouwen.Maardie zullen
nooit eenzelfdewaardevol ecosysteemhebben.’

Net als bij klimaatwil deEUookbij beschermenvan
biodiversiteit vooroplopen.Bij klimaatwordt gewezenop
de voordelen: je ontwikkelt ‘schone’ technologieëndie je
vervolgenskunt verkopenaande rest vandewereld. Is er
indit geval ookeen ‘firstmover advantage’? ‘Zeker. Een
vandegrootstebedreigingenvoorbiodiversiteit ishet ont-
ginnenvangrondstoffen.Dusmoet je zorgendat jebeleid
hebtwaarbij jedegrondstoffen zo langmogelijk indeeco-
nomiehoudt viahergebruik.Daarmeevergroot jeook je
geopolitieke zekerheid.Onsactieplan voor eencirculaire
economie isdus zo’nfirstmoveradvantage.Ookwillenwe
eendigitaal productpaspoort voor textiel.Danheeft de
klant toegang tot alle informatieovermilieu-impact en
dergelijke, enkanhij zelf hetEuropeseproduct kiezen.We
moetendeconsumentmeermacht inhandengeven.’

Natuurbescherming is eengoedebusinesscase, zegt u. In
eenpersbericht vandeEuropeseCommissie staat zelfs
dat voor elke eurodie je erin investeert, je 8 euro tot 38
euro terugkrijgt. Toch zuchtdebiodiversiteitsstrategie
vandeEUonder een investeringsgat van zo’n€190mrd
tussennuen2030, bleekafgelopenzomer tijdens een
hoorzitting inhetEuroparlement.Hoe verklaart udat?
‘Zolangdewaarden vanecosystemennietmeegewogen
worden inprojecten vanbedrijven, kunnenweniet ver-
wachtendat iedereendebusinesscase ziet. Als ik een fa-
briekwil bouwen ineenbebost gebied, danbestaanmijn
kostenuit het kappen vanhethout, het schoonmaken
vanhet gebiedenmisschienwatbenodigde vergunnin-

Interview
Klimaat&energie
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Bij het opstellen vanklimaatdoelen zeidenontwik-
kelingslandenaltijd: jullie hebben jarenlangmogen
groeienen vervuilen, ennuwij groeien,magdatniet
meer.Gesoebat over compensatiehield voortgang lange
tijd op.Diedynamiek speelt hierniet. ‘Inderdaad.Bij
klimaat kun jedat zeggen:hetniveau vanemissies is een
duidelijke graadmeter. Bij biodiversiteit is dat anders. Je
kunt alleenhet verlies zien,maarnog steedskun jeniet
hetWestende schuldgeven.Welmoetenweervoor zor-
gendat ons consumptiegedraghierniet leidt tot ontbos-
sing elders indewereld.Daaromhebbenwewetgeving
in voorbereidingomontbossing eenhalt toe te roepen.
Productenwaarvoorbosheeftmoetenwijken, komener
straksnietmeer in. Zo zorgenweervoordat erhier geen
marktmeer voor is.’

Deoorlog inOekraïne ende sancties als gevolgdaarvan
hebbendeangst voor een voedselcrisis aangewakkerd.
Inhoeverre speelt dat upartenbij uwgevecht voormeer
natuurbescherming?Boeren,maarookpolitici zeggen:
wewillenbest overnieuwe regelsnadenken,maarnu
evenniet. ‘Alswehet over voedselzekerheid inEuropa
hebben,moetenwe allereerst pratenover dehoeveel-
heid voedsel dieweweggooien.Wegooienheel veel
weg – 127kilogramperhoofd vandebevolking, aldus
Eurostat – enhetwordt steedsmeer, endan zeggenwe
nog steedsdatwemeermoetenproduceren.Wemoeten
landendie afhankelijk zijn van import uitOekraïne
natuurlijk helpen,maar er is absoluut geen tekort aan
voedsel inEuropa. Los daarvan, ik bennog geenboer
tegengekomendie zegt: ikwerk graag op aangetast land.
Zewillen allemaal grondmet dehoogste vruchtbaar-
heid. Endat gaat over ecosystemen.Dus als jemathe-
matische kennis niet verder gaat dan tweeplus twee,
zul jemisschien concluderendat het beschermen van
gebied economisch slecht is.Maar als jewat verder kijkt
ende lange termijnmeeneemt, zul je vaststellendat het
eindeffect positief is.’

Volgt ude stikstofdiscussiemetdeNederlandseboeren?
‘Natuurlijk, nauwgezet. Ikben verantwoordelijk voorde
regelgevinghieromtrent.Deze situatiehad vermeden
kunnenworden, denk ik, als de veranderingendienodig
zijn, eerderwarendoorgevoerd, stap voor stap.Danzou je
jezelf nuniet indeze situatie terugvinden.’

Hoeheeft udeafgelopen, extremezomer zelf ervaren?
‘Als een echtewake-upcall.Hetwas eenheelmoeilijke
zomer, de Loire hadniet genoegwater voor transport.
Wemoeten ervoor zorgendat onze ecosystemen veel
beter bestand raken tegen zulke shocks.Want, helaas,
wat uitwetenschappelijke rapportennaar
vorenkomt, is datwe zulke zomers steeds vaker
gaan zien.’

‘Als de kosten van de
vernietigde waarde
van het ecosysteem
meegenomen worden
in de projectkosten,
wordt het heel anders.’

‘Boerenwillen allemaal vruchtbare
grond. En dat gaat over ecosystemen’

gen.Maar erhangt geenprijskaartje aande vernietigde
waarde vanhet ecosysteem.Alsdie kostenmeegenomen
worden inde totaleprojectkosten,wordthet allemaal
heel anders. Alshet besef daarover toeneemt, zul je zien
dat sectorendiedirect afhankelijk zijn vanecosystemen
het snel inde smiezenhebben; denkaanbosbouwers,
vissers, boeren. Zij kunnenhetbeter berekenen, voor
andere sectorenblijft het toch iets afstandelijks.’
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Hetklimaatdoel vanmaximaal anderhalve
graadCelsius opwarming raaktuit zicht, nu
deklimaattop inEgypte ismislukt.Opde
topgingenzelfs stemmenopomhetdoel te
schrappen,maardat schaadtde leefbaarheidop
deplaneet, zeggenwetenschappers.Wat gebeurt
er opdevolgendeklimaattop inDubai?Wat als
2023degeschiedenis ingaat als het jaar dathet
klimaatdoel verdween?

DoorOrlaMcDonald
Illustratie:RhonaldBlommestijn

Watalshet
klimaatdoel
van 1,5 °C
sneuvelt?

H
et ishalf november
2022.De tweede
week vandekli-
maattop inEgypte
isbegonnenenhet
FDdoet er verslag

van.Er is chagrijn tussen landen,want
deonderhandelingenoverbeterekli-
maatafsprakenzitten vast.Oliestaat
Saoedi-Arabië zouhetklimaatdoel van
maximaal 1,5 °Copwarming zelfswil
schrappen.VoordeEuropeseUnie is
dezemededeling eenschok: gaathet
klimaatdoel sneuvelen?Hetpleidooi
vandeSaoedi’s vindt opde top voor
de schermenweinig gehoor. ‘Keepone

pointfivealive’ is een vaakherhaalde
slogan.Achterde schermenklinkt
echter ookpragmatisme.Eenhoog-
geplaatste onderhandelaar vande
Europesedelegatie zegt tegenoverhet
FD: ‘Wemoetenons serieus afvragen
ofhet 1,5 °C-doelnog realistisch is
als landennugeenextra actie tonen.’
De top inEgypte eindigt zonderdat
landenafsprakenmakenomextra
broeikasgassen terug tedringen.
Flashbacknaar 2015,waarhet 1,5

°C-doel ontstondopdeklimaattop
inParijs. Landenmakende
afspraakomdeopwarming
vandeaarde tebeperken tot
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Dubai 2023
Klimaat&energie

ruimonderde2 °C, en te strevennaar
maximaal 1,5 °Copwarming in ver-
gelijkingmethetpre-industriële tijd-
perk van vóór 1850.HetParijsakkoord
ishistorisch.De toenmaligeminister
vanBuitenlandseZaken vandeVer-
enigdeStaten, JohnKerry, tekentde
overeenkomstmet zijnkleindochter
op schoot.Dit doenwe voor volgende
generaties, zo ishet gevoel.

Klimaatdoelenniet genoeg
Ruimzeven jaar laterhebbenbijna
alle landen terwereldklimaatdoelen
opgesteld.DeEUendeVSwillen in
2050klimaatneutraal zijn,China in
2060en India in2070.Toch ishetniet
genoeg. Zelfs alsdegroteuitstoters
ditwaarmaken, steventdeaardeaf
opeenopwarming vanongeveer 2,5
°Cdeze eeuw, zeggenklimaatweten-
schappers inhet laatste IPCC-klimaat-
rapport vandeVerenigdeNaties.De
planeet isnualmet ruim1°Copge-
warmdenals landenhet 1,5 °C-kli-
maatdoelnogwillenhalen,moetde
broeikasgasuitstoot tot 2030met45%
zakken.Nunemenwereldwijde emis-
sies ieder jaarmetongeveer 1% toe.
‘Eenabsolute voorspellingheb je

nooit,maarhet is zeer onwaarschijn-
lijkdatwemaximaal 1,5 °Copwar-
minghalen’, zegt LeoMeyer, klimaat-
wetenschapper engastdocent aande
UniversiteitUtrecht. RichardKlein,
eenNederlandseonderzoeker aan
het StockholmEnvironment Institute
(SEI) zegt: ‘Theoretischgezienkun-
nenwehetnoghalen,maarpraktisch
gezienniet.De samenlevingmoetdan
heel snel omendat is onrealistisch.’
1 °C, 1,5 °C, 2 °C, 2,5 °C,watmaakt

het verschil eigenlijk uit?Het klinkt
verwaarloosbaar,maar dat is het
niet. ‘De koraalriffen stervenuit bij
2 °Copwarming.Debakermat van
hetmaritieme ecosysteemendus
van groot belang voor de lokale vis-
serij’, zegt klimaathoogleraar aande
TechnischeUniversiteit Eindhoven
HeleendeConinck.Op eenplaneet
die 1,5 °Cwarmer is, is de kans ophit-
tegolven ruimvier keer per tien jaar.
Bij 2 °C stijgt die kansnaar 5,5 keer.

‘Alswe dit doel laten sneuvelen, is het
hek vande damvoorminder ambitie’

droogte eenofficieelwatertekort.Het
jaardaarvoor zorgdeextreme regenval
juist voorheftigeoverstromingen in
Limburg.
DeConinck: ‘Ergens tussende

1,5 °C en iets bovende 2 °Copwar-
ming, dewetenschapweet niet
precieswaar, ligt eenonomkeerbaar
punt voor het smelten vande ijskap,
een zogeheten tippingpoint.Het ijs
blijft smelten en smelt steeds sneller.
Dat heeft aanhet einde vandeze eeuw
al grote gevolgen voor de zeespiegel-
stijging endus voor hoeNederland

zeer hooghoogmatigklein
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De kans op natuur-
rampen stijgt enorm
als de aarde meer
dan anderhalve graad
Celsius opwarmt.

Ter vergelijking, zonder opwarming
is de kans op extreme temperaturen
éénkeer per tien jaar.

IJsvrijeNoordpool
Nogeen voorbeeld: dekansopeen
ijsvrijeNoordpool inde zomer is bij
1,5 °Copwarmingéénkeerper eeuw,
maarbij 2 °C isdie kans éénkeerper
decennium, zo staat inhet IPCC-
rapport.Nederland isniet gevrijwaard
vanextremen.Ooknu is klimaat-
veranderingal zichtbaar. Afgelopen
zomerwas erdoordeaanhoudende
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HenkOvink

Investeren inwater ismagie

T
erwijl de wereld uit elkaar
dreigt te spatten – met
klimaatrampen die de el-
lende van conflict, honger
en pandemie alleen maar

vergroten – werk ik met mijn team aan
de grote VN-top over water in maart
2023. Nederland is samenmet Tadzji-
kistan voorzitter. Het is de eerste keer
in 46 jaar dat de Verenigde Naties de
moed hebben de wereld bij elkaar te
halen om over water te spreken.Want
water is too hot to handle. Elke grond-
waterlaag en demeerderheid van
onze rivieren en meren worden door
landen gedeeld, en dat vraagt om een
grensoverschrijdende aanpak. En juist
dat willen de vaak bovenstroomse lan-
den niet. Stel je voor dat het interna-
tionaal recht, of zelfs een VN Veilig-
heidsraad, zich gaat bemoeien met
wat jij als een intern probleem ziet.

Water is het stiefkindje van de
duurzaamheidsdoelen. De wereld
ziet waterzekerheid als een technisch
ingenieursprobleem, dat vooral moet
worden opgelost buiten de spotlights
van de politiek. Maar intussen lijden
nog steeds miljarden (!) mensen onder
het gebrek aan toegang tot veilig
drinkwater, hygiëne en sanitaire voor-
zieningen.

Water wordt totaal onderschat,
ondergewaardeerd en misbruikt met
desastreuze gevolgen voor onze na-
tuur, de meest kwetsbaren in onze sa-
menleving en onze economie, op elke
schaal en overal. Vorig jaar in Europa
nog bijna tweehonderd doden door

Henk Ovink is sinds 2015 Nederlands
watergezant. In april neemt hij na acht
jaar afscheid.

de overstroming, een aantal slachtof-
fers dat Bangladesh de laatste jaren
niet heeft gehad. En de ramp liet heel
precies zien hoe onze economie en
planning faalt: niet ontworpen voor de
toekomst, maar voor het verleden.

Wemoeten wereldwijd als de
donder de duurzame turbo achter de
realisatie van het Parijsakkoord en
de duurzaamheidsdoelen zetten. En
water is daarbij van kritiek belang. Het
is bijna magie: investeer in waterze-
kerheid, en het komt hoe dan ook
goedmet de natuur, onze economie,
de gezondheid en onze veiligheid
wereldwijd.

De VN 2023Water Conferentie zet
dat allemaal in de spotlight. Niet met
een onderhandeling over een tekst,
zoals met het klimaat. Maar met een
‘wateractieagenda’ vol concrete pro-
gramma’s.

2023 wordt dus een bijzonder jaar.
Ook omdat ik in april na acht jaar
afscheid neem als watergezant. De
conferentie is een mooie kroon op al
het werk dat we wereldwijd samen
hebben gedaan omwaterbewustzijn
en de bereidheid tot actie te vergroten.
Werken aan water verbindt. Iedereen
heeft een belang, een nood, een wil,
een verlangen en een droom. Met het
samenbrengen van al deze belangen en
verlangens kunnen we de wereld veran-
deren. Want het kan en moet anders.

zichmoet aanpassen.’ Voor de kli-
maatwetenschapper is het belang-
rijk dat landen vasthoudenaanhet
ambitieuze klimaatdoel. ‘Halenwe
1,5 °Cniet,maar 1,7 °Cwel, dan is
dat purewinst’, zegt ze. Iedere 0,1 °C
hogermaakt de kans ophittegolven,
extremeneerslag en zeespiegelstij-
ging groter.
Eigenlijkwisten landen inParijs

al dathet 1,5 °C-doel heelmoeilijk
tehalen zou zijn, zegtMeyer. Toch is
hetwathembetreft belangrijkdat de
wereldhetdoelniet laat sneuvelen
in2023. ‘Anders ishethek vande
damvoor steedsminder ambitie.Het
klimaatbeleidwordt overal steeds
sterker,metdekanttekeningdat kli-
maatveranderinghelaas sneller gaat
danhetbeleidkanbijhouden.Druk
blijven zetten is echtnodig’, zegthij.

Klimaattopmoet saaier
WatgaatDubai –waardeklimaattop
volgend jaarplaatsvindt –deplekma-
kenwaarhet 1,5 °C-doel standhoudt?
Klein: ‘Het geheimvanParijs is goede
voorbereiding.DeFransen zijnhele
goedediplomatenenwistenprecies
welkepunten voorwelke landenon-
toelaatbaarwaren. Zehebbenhet suc-
cesniet latenafhangen vandie twee
weken vandeklimaattop zelf. Al ruim
een jaardaarvoor voerdendeFransen
gesprekkenmet alle landen.’
DeEmiraten toonden tijdensde

top inEgypte vast een vooruitblik.
Eengelikt filmpje vaneen landschap
vol zonnepanelenenwindmolens,
maar indepraktijk zijnde statennog
altijd gefocust opolie.Watdat gaat
brengen?Niemandkanhet voorspel-
len. Een tophangt somsookaf van
omstandigheden, zegtDeConinck.
Bijvoorbeelddehuidige energiecrisis.
Klein vindtdat de top saaiermoet zijn.
‘Sommigenzeggendat veelmedia-
aandacht enbravourenodig is om
drukopdeketel tehouden,maar ik
vinddatdit alleenmaar afleidt. Laat
deklimaattop saai zijn enoverde
inhoudgaan’, zegthij.Dewe-
tenschappelijke feiten liegen
immersniet.
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Transitie
Klimaat&energie

Cruciaal jaar voor
broodnodige uitrol
vanduurzame
energie

VERDIENVERMOGEN

D
eoorlog inOekraïne
leidde in2022 tot
eenongekendeener-
giecrisis.De enorme
afhankelijkheid van
Russische fossiele

brandstoffen joegdeenergieprij-
zendoorhetdak.Dieprijzenwaren
voordienookal aanhet oplopendoor
het achterblijven van investeringen in
zowelhernieuwbare energie als olie
engas.
OmvandeRussische fossiele

afhankelijkheid af te komenzullen

EuropaendeVSmeer alternatieve
energiebronnenenhandelsroutes
moetenontwikkelen.Grotere investe-
ringen inhernieuwbare energie zijn
daarbij cruciaal, ook vanuit klimaat-
oogpunt.
De verwachte groei vanduurzame

energie, gestimuleerddoornationale
overheden, vertaalt zich echtermaar
moeilijk inklinkende resultaten voor
groeneenergiebedrijven.Waarde
oliesector als gevolg vandeenergie-
crisis recordwinstenboekt,weten
groeneenergiebedrijvennauwelijks

Groene energie-
bedrijven profiteren
nauwelijks van de
hoge energieprijzen.
FOTO: SANDER
KONING/ANP

10
In het VK kan het
wel tien jaar duren
voordat wordt
begonnen aan
de bouw van een
offshorewindpark.

munt te slaanuit de torenhoge ener-
gieprijzen.Hogegrondstofkosten,
verstoringen inde leveranciersketen
en trage vergunningstrajectendem-
pendefinanciële resultaten.
Het gevolg is dat er steedsmeer

zorgenontstaanoverde toekomstige
uitrol vanduurzameenergie. Zonder
eengezondfinancieel verdienmo-
del zal uiteindelijk immers geen
windparkmeerwordengebouwd.
2023wordtdaaromeencruciaal jaar.
De investeringen innieuwewind- en
zonneparkenwereldwijd zijnbij lange
naniet voldoendeomlangetermijn-
klimaatdoelen tehalen.Maaromhet
tempoomhoog tekrijgen zullende
markt ende industriedrastischmoe-
ten veranderen.De voortekenenzijn
watdatbetreft niet gunstig.
Zokanhet inhetVerenigdKonink-

rijk zelfswel tien jaarduren voordat
begonnenkanwordenmet eengroot
offshorewindpark. InDuitsland ligt
deuitrol vanwindenergie vrijwel stil,
mededoor trageprocedures vande
overheid.Omdoelen tehalen zouhet
uitroltempodekomende jarenhard
omhoogmoetengaan.
Maar juist nudreigen voorheen

gunstigefinanciëleprikkels voor groe-
ne energie, zoals lage rentes, roet in
het eten te gooien.Oplopende rentes
zorgenervoordatdekapitaalkosten
vanbijvoorbeeldwindparkendicht
bij of zelfs hoger komen te liggendan
verwachte rendementen. Investeer-
ders zullen zo steeds terughoudender
wordenomte investeren.
Deafgelopen jaren zijnoverheids-

subsidies aandegroene sector ge-
staag afgebouwd. Sommigewindpar-
kenworden inmiddels zelfs zonder
subsidie gebouwd.Maarkomend
jaar zal de roep vanuit de sector om
nieuweoverheidssubsidies enafna-
megaranties steeds luiderworden.De
vrees is grootdat denoodzakelijkeuit-
rol vanduurzameenergie tot stilstand
komt, precies ophetmomentdatdeze
hardernodig is danooit tevoren.

BertvanDijk isenergieredacteurvan
HetFinancieeleDagblad
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Grondstoffen
Klimaat&energie

Het aanbod zal
voor langere tijd
achterblijven bij
de vraag

NIEUW TI JDPERK

O
pdegrondstoffen-
marktwordt ook
volgend jaar zwaar
weer verwacht.
Analisten en
vermogensbeheer-

ders verwachtenhogeprijzen, veel
volatiliteit enblijvende zorgenoverde
verkrijgbaarheid.
‘Hetprobleem isdat erniet genoeg

aanbod is’, zegt deAustralische
grondstoffenbeleggerMathewKaleel.
‘Eerdere schokkenwerden veroor-
zaakt door eengestegen vraag.Neem
bijvoorbeelddeopkomst vanChina
als economischegrootmacht.Die
zorgde voorhogeprijzenendie lok-
ten,met vertraging,meer aanboduit.
Maardezekeer ishet anders’.
Kaleelwerkt voor vermogensbe-

heerder JanusHenderson Investors
en volgt degrondstoffenmarktenal
decennia.Hij is bepaaldniet de enige
die onrust verwacht.Grondstoffen-
analistenbij grotebankenwaarschu-
wenhier eveneens voor, enook rege-
ringsleidersmakenzich zorgen.
DeAmerikaanse regering voert

actief beleidophetnaarhuishalen
vandemaakindustrie engrondstof-
fenwinning, enookdeNederlandse
overheidwerkt aaneen strategie.De
zorgengaanniet alleenover olie en
gas,maarookovermetalendienodig
zullen zijn voorde energietransitie.
Enover voedselgewassenals graanen
soja.Door steeds vaker voorkomend
extreemweer is ermeeronzekerheid
overdeoogstendan vroeger.

Kolenoverslag in de
Afrikahaven bij het
bedrijf Rietlanden
Terminals
FOTO: OLAF KRAAK/ANP

Dichter
bij huis is
vaakniet
de goed-
koopste
manier,
waardoor
de trend
prijs-
opdrijvend
werkt

JeroenGroot is redacteurvan
HetFinancieeleDagblad

Kaleel ziet driehoofdredenen
waaromhet aanbod voor langere tijd
zal achterblijvenbij de vraag. Inde
eersteplaats is er degeopolitiek.De
Russische inval inOekraïneheeft
eennieuw tijdperk ingeluid,waarbij
de afnemers vangrondstoffen zijn
herinnerdaanhunafhankelijkheid
van landendieplotseling als vijandige
statenwordengezien.
Het alternatief is die grondstoffen

ergens anders vandaan tehalen, uit
eigen landofbij bevriende staten.
Maardat isniet altijd goedmogelijk

endeproductie opschalenkost veel
tijd.Dathangt samenmetde tweede
reden voorhet schaarse aanbodende
hogereprijzen: de-globalisering.
Dewensomdeproductie vangoe-

derenenbij voorkeurookhetdelven
vangrondstoffendichternaarhuis te
halenontstondal tijdensdepande-
mie, en zal voorlopigniet verdwijnen.
Dichter bij huis is vaakniet degoed-
koopstemanier,waardoordeze trend
prijsopdrijvendwerkt. Tenderde is er
dewensomopeenduurzamerema-
nier teproducerenenhet klimaat te
reddendoorminderCO2uit te stoten.
‘Dat is eengoedeontwikkeling’,

zegtKaleel. ‘Maarhetwerkt opde
korte termijnwel prijsopdrijvend.
Kijk alleenalnaardeachterblijvende
investeringen inolie engas. Beleg-
gers kijkendekatuit deboom,omdat
hetdebedoeling is datwe zo snel
mogelijk stoppenmet fossielebrand-
stoffen.Maar intussen verstooktde
wereldnogwel olie engas,wantde
energietransitie is pasnetbegonnen.’
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Voor eenuniekkijkje in 2023 stelde JimStolzede
dienstenvanOpenAIopdeproef.Hij startte een
gesprekmethunwereldberoemdeChatGPTen
liet drie illustratiesmakendoorDALL-E2.Hier
volgthet vertaalde gesprek.

Door JimStolze
Illustratie:RhonaldBlommestijn

A
I:Hoekan ik je
helpen?
Human: Ikben

eenartikel overde
wereld in2023aan
het schrijven.

AI:Daarkan ik je zekerbij helpen!
Naarwat voor invalshoekben jeop
zoek?
Human:Latenwebeginnenmet

technologie.

AI:Deontwikkelingenophet gebied
van technologie zijndeafgelopen
jaren ineen stroomversnelling geko-
men.De verwachting isdatdie trend
in2023 zal doorzetten.Denkaande
inzet vankunstmatige intelligentie en
robots op steedsmeer gebieden.
Maarook virtual reality, augmented
reality en5Gzullen steedsmeer

Wevroegen
AIdewereld
in 2023 te
beschrijven

Kunstmatige intelligentie
Technologie

gemeengoedworden.Wat zou jenog
meerwillenweten?
Human:Ende zelfrijdendeauto?

AI:Erwordt al getestmet autonome
voertuigenopwegen in sommige
delen vandewereld.Het is aanneme-
lijkdat ze in2023onderdeelworden
vanhetdagelijks leven. Zelfrijdende
auto’s brengeneenpotentiële revo-
lutiemet zichmee voorde transport-
sector omdat ze veiliger, efficiënter en
goedkoper zijndangewoneauto’s.
Human: Je klinkt ergoptimistisch.

WerktOpenAI somsookaandeze
ontwikkelingen?

AI:OpenAIwerkt aan verschillende
technologieënen toepassingen,waar-
onder autonoomvervoer. Er
wordt gewerkt aan zelfrij-
dendeauto’smet als doel
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het verlagen vanhet aantal verkeers-
ongevallen. Zekunnen inpotentiede
menselijke tekortkomingenopheffen
en zorgen voormeer voorspelbare en
efficiëntereoplossingen.

Human:Het lijkt alsof je eenagenda
hebt. Ik vroegniets over veiligheid,
maar tochbegin je er tweekeer over.
Ikwildehethebbenover concrete
toepassingen in2023.
AI:Mijnexcuses, ikwildehetniet

laten lijkenalsof ik eenagendahad.
Ikprobeerde slechtsuit te leggendat
er voordelenklevenaanzelfrijdende
auto’s alshet gaat overde veiligheid.
Ophet gebied vanconcrete toepassin-
gen in2023kunnenautonomevoer-
tuigen ingezetworden vooropenbaar
vervoer, bezorgdienstenenwellicht
zelfs inde ruimte.

Human:Oké.Watweet je overde
Nederlandsepolitiek?
AI:Nederlandheeft eenparle-

mentairedemocratie en is lid vande
EuropeseUnie.Depolitieke situatie
is al langere tijd stabiel tenoemen.
Dehuidige regeringwordt geleid
doorminister presidentMarkRutte
vandeVolkspartij voorVrijheid en
Democratie. Eenbeweging richting
eenmeerprogressief beleid ligt opde
loer, afhankelijk vandeuitslagen van
verkiezingenen referenda.

Human:Sommigemensen vindendat
onspolitieke landschap te versplin-
terd is. Eens?
AI:Het iswaardatNederlandmeer

politiekepartijenkentdanandere
landen.Maar je zouookkunnen
beargumenterendatdit juist zorgt
voorbetere,meerdiverse vertegen-
woordiging enhet voorkomtdat één
partij te dominantwordt.Daarbij
zijn sommigepartijen zokleindat ze
niet echthunstempel zullendrukken
ophetbeleid. Alles overziend zou je
kunnenzeggendat een veelvoudaan
partijen zorgt voormeerkeuzevrijheid
bij verkiezingen,wat op termijnkan
resulteren inbeter gebalanceerde
politiekebesluitvorming.

AI-beeld gegenereerd
op basis van deze
opdracht: ‘Een cyber-
punkscène van Den
Haag in een wereld na
klimaatverandering’.
ILLUSTRATIE: JIM STOLZE/
DALL-E2

Human:Oké.Waardenk jedat ikhet
nuoverwil hebben.
AI:Eh, laatme raden. Jewilt het

overde economiehebben?

Human:Klopthelemaal!Hoe zit het
metde inflatie?
AI:DeECBneemt verschillende

maatregelenomervoor te zorgen
datde inflatie onder controleblijft.
Waaronderhet laaghouden vande
rentetarievenenbeschikbaarmaken

‘Eh, laatme raden. Jewilt het over de
economie hebben?’, vraagt ChatGPT

Kunstmatige intelligentie
Technologie

VERANTWOORDING
Het idee voor dit artikel ont-
stond deze zomer. In het FD
had ik al eerder gewezen op
de potentie van GPT-3 voor
het produceren van teksten,
maar het was er nog niet van
gekomen het in de praktijk
te brengen. Met de redactie
bedacht ik het volgende: we
zouden de chatbot een aantal
vragen over 2023 stellen en
de antwoorden afdrukken als
interview. Aan de inhoud van
de antwoorden zouden we
niets veranderen, behalve een
inkorting of verbetering van
de leesbaarheid. Niet anders
dan wat ook bij een auteur van
vlees en bloed zou gebeuren.

Dat is dus ook 99% de tekst
die hier nu is afgedrukt. Inmid-
dels heeft OpenAI haar soft-
ware voor het grote publiek
opengesteld en kan iedereen
daar naar hartenlust mee aan
de slag. Op de vraag bij wie
het auteursrecht ligt, steekt
ChatGPT een cirkelredenering
af. Hij claimt dat hij de auteur
is, maar als ik om toestem-
ming vraag is het antwoord
dat ik daarvoor bij de auteur
moet zijn.

Voor de illustraties heb ik ge-
bruikgemaakt van Dall-E2. Dat
is ook een onlinedienst van
OpenAI. Door steekwoorden
en beschrijvingen in te voeren,
maakt de software daar zelf
nieuwe afbeeldingen van. Zelf
aan de slag? www.openai.com
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AI-beeld gegenereerd
op basis van deze
opdracht: ‘Een groep
menselijke robots
langs de Amsterdamse
grachten op een zon-
nige dag’.
ILLUSTRATIE: JIM STOLZE/
DALL-E2

AI-beeld gegenereerd
op basis van deze
opdracht: ‘Filmscène
van een kind met een
mondkapje onder
een windmolen met
neonlichten’.
ILLUSTRATIE: JIM STOLZE/
DALL-E2

vaneconomische steunpakketten.
Dat gezegdhebbende, hethuidige
economischeklimaatbaart sommige
experts zorgeneneen recessie lijkt
onvermijdelijk.Kort gezegd: de toe-
komst vandeeconomieblijft onzeker.

Human:Nog iets overhet klimaat?
AI:Het is lastig omte voorspellen

wat er zal gebeuren in2023.Maar
het lijkt voordehand te liggendat
Nederlandzal doorgaanmet een
aantal klimaatinitiatieven.Deover-
heidkomtwaarschijnlijk ookboeren
tegemoetdie getroffenwordendoor
dezenieuwemaatregelen.Daarnaast
liggennieuwe investeringen ingroene
technologie voordehand.

Human:Covid-19 lijkt geenprobleem
meer te zijn?
AI:Aandeenekant ishet onmo-

gelijk omprecies te voorspellenhoe
de situatiemetCovid-19 zal zijn in
2023. Aandeanderekant ishet aan-
nemelijkdathet virusdannog steeds
rondwaart endeeffecten voelbaar
zullen zijn. Toch ligt het voordehand
datdoorde vaccins enbehandeling
vanCovid-19de verspreiding ervan
enbijbehorendenegatieve gevolgen
zullenafnemen.

Human:Als je eenwensmochtdoen,
wat zoudat zijn?
AI:Als ik ééndingmochtwensen:

eenwereldwaarin iedereen–onge-
acht je achtergrond–dekansenkrijgt
omeengezondenbetekenisvol leven
te leiden. Ikhoopopeen toekomst
waarin iedereendekanskrijgt ombij
tedragenaandemaatschappij, enhet
besteuit zichzelfweet tehalen.

Human:Klinkt eenbeetje als een
uitspraak vanMissUniverse, niet?
AI: Ik snapdathet zooverkomt.

Maar ik geloof echtdat diewenshet
nastrevenwaard is.Het gaatniet
alleenomeenbeterewereld voorons
zelf,maar voor anderen.

Human:Dankvoordit
gesprek.
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Durfinvesteerders
Technologie

Naeen jaarwaarinde jarenlangflorerende
techsectoruit de gratie viel bij beleggers, kijken
drie investeerders vooruit. ‘Deze stormzal een
hoop toeristenwegblazenuit onze sector.’

D
onkerewolkenpak-
ken zich samen
bovende techsector.
De jonge, innova-
tievebedrijven,waar
inNederlandzo’n

130.000mensenwerken, zijn eenmo-
tor vandeeconomie.Maar almaanden
regenthet ontslagenbij grote enkleine
start-ups.Opdeaandelenbeurzen
zijn ze aangeschotenwild: dekoersen
dalenal een jaar. Enookdurfinves-
teerders, diede start-upsfinancieel op
ganghelpen,worden zuinig.
DrieNederlandsedurfinvesteerders

(venture capital in jargon)makende
balansopenkijken vooruit naar 2023.
Zien zedeontslaggolf groterworden?
Inwelk soort technologieënwillen
zij zelf investeren?Envoelen ze zich
verantwoordelijk voorhet gedrag van
debedrijvenwaarin zij investeren?
Het gesprek vindtplaatsbij durf

investeerderRubio ImpactVentures,
indebibliotheek vandeAmsterdam-
sedierentuinArtis. Lama’s en traag
passerendebezoekers turen soms
doorhet raamnaarbinnen.

‘Tegenwind
creëertmeer
succesvolle
techbedrijven’
Door Jasper
Houtmanen JanFred
vanWijnen
Fotografie:Manon
vanderZwaal
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V.l.n.r.: durfinvesteerders
Briehan Burke, Willemijn
Verloop en Johan van Mil

Demarkt
vandaag
Johan vanMil (JvM): ‘De storm is
opgestoken. Inhet eerste kwartaal
al indeVS, inhet tweedekwartaal in
hetVerenigdKoninkrijk, daarna in
Duitslandennupas inNederland.Wij
lopenaltijd achter.’
WillemijnVerloop (WV): ‘Als bedrij-

ven sterk afhankelijk zijn van fossiele
energie, of vaneen toeleveringske-
tenuitChinadiedoor covidwordt
geraakt, danhebbenzehetnu zwaar.
Maarbedrijvendie iets doenmet
schoneenergie, gaanals een raket.’
JvM: ‘Maar er iswel iets veranderd.

Jarenlangwas er steedsmeer geld
beschikbaar.Dat creëerdebedrijven
met enormhogewaarderingen, zoals
deflitsbezorgersGorillas enGetir.’
BriehanBurke (BB): ‘Ikhoopdat

wedaarmeeklaar zijn. Ik kanniets
positiefs zeggenoverflitsbezorgers.
Veelmensenhebben indie sector
hunbaanenhungeld verloren, eerst
indeVSennu inEuropa.Met zoveel
stormen tegelijk, ook inhet klimaat
endeeconomieals geheel, hoop ik
datwemeer focus zienopduurzame
technologie. Enopproductendie
mensenechtnodighebben.’
JvM: ‘Zulkebedrijven zienweniet

snelmeerontstaan.De verandering
zit ookbij de investeerders.Hun
rendementwas vaakgebaseerdopde
waardediede volgende ronde inves-
teerders aaneenbedrijf toekenden.
Diewaarderingwas alleengebaseerd
opomzetgroei.Nugaathet ookom
winstgevendheid.Dekomende jaren
is er sowiesominder geld.Het is er
wel,maarhet ligt als “droogkruit” bij
de fondsenopdeplank. Investeerders
zijn veel selectiever.’
BB: ‘Deze stormzal eenhoop toeris-

tenwegblazenuit de venture capital-
wereld. Investeringsfondsen van
grotebedrijven zullenminder actief
worden,net als die van rijke families,
en iedereendiehet eenbeetje erbij
deed. Echtedurfinvesteerders zitten
voorde lange termijn in eenbedrijf.
Stormenzijnonvermijdelijk, endeze
kon iedereen zienaankomen. Inves-
teren is alshet leggen vandakpannen.
Jeblijft ze als laagjes over elkaarheen
leggen.Ook inmoeilijke tijden.Hoog-
uit verander jede focus eenbeetje.’
WV: ‘Mee eens,wij investeren voor

de lange termijn, duswe zijnniet zo
bang voordit soortmarktbewegingen.
Het zal in2023wel lastigerwordenom
bedrijven te verkopenofnaardebeurs
tebrengen.Ookwij hebbennuandere
gesprekkenmetbedrijven.Kunnenze
groeienmetminderkosten?’
JvM: ‘InNederlandkomennuwel

grote ontslagrondes.’
BB: ‘Ontslagen inde techwereld

krijgennumeerpubliciteit.Maar
inde laatste zes totnegenmaanden
zagenweal veel stille ontslagrondes.
Demeestebedrijfstakkenzijn al een
keerpunt voorbij. Afgelopen twee
jaar kregenbedrijven vaakonredelijk
hogewaarderingenbij eennieuwe
investeringsronde.Daarhoordenook
onredelijkehogegroeidoelstellingen
bij. Je ziet nu steedsmeerdatbedrij-
venmensenontslaaneneenandere
focuskiezen.Datdoenzeniet voor een
duurzamebedrijfsvoering,maar een
specifiekegroeidoelstelling.’
JvM: ‘Volledig eensmetdie

analyse. Vooral inde consu-
mentenbusiness.’
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Durfinvesteerders
Technologie

‘Veelmensen die nu geenwerkhebben,
beginnen in deze tijd hun eigen bedrijf’

Betere
Wereld
JvM: ‘Ik denkniet datwij te veel
geld verdienen.Het is in balans

Nieuwetrends,
nieuwekansen
BB: ‘We gaan veel zien vangeneratieve
AI: kunstmatige intelligentie die zelf
iets creëert. Er zijn al voorbeelden van
doorAI gemaakte schilderijen, film-
pjes en artikelen.Het is nogonduide-
lijk of dat duurzamebusiness ople-
vert; er zittenook juridische kanten
aan.Wie is eigenaar van iets dat door
eenAI-programma is gemaakt?Hoe
geef je generatieveAI in licentie aan
een ander?Alswedat niet regelen, zit-
tenweover vijf jaar in de rotzooi.’
WV: ‘Wij ziendrie grote trends

waarinweals investeerder een rol
willen spelen: duurzamevoedselpro-
ductie, schoneenergie enpeople tech:
innovaties die toegang verbeteren
tot scholing enwaardige arbeid voor
mensenmetminder kansen.’
JvM: ‘Ik zie vooralmogelijkheden

voornieuwebedrijven.Vergelijkhet
metde seizoenen: inde techwereld
haddenweeen lange zomer, ennu is
hetwinter. Sommigebomenvallen, er
komt ruimte voornieuwe.Anderhalf
jaar terugwashetmakkelijk omeen
bedrijf te beginnen,want erwas veel
geld,maarhetwasmoeilijk ombetaal-
baarpersoneel te krijgen.Nu lijkt het
misschienmoeilijk omgeld te krijgen,
maarhet isweermakkelijker omeen
bedrijf te beginnen.Tegenwindcreëert
meer succesvollebedrijven.’
BB: ‘Demarkt voor investeringen in

grotere, snelgroeiendebedrijven isnu
heel rustig.Maar voorheel jongebe-

drijven isdie juist springlevend.Veel
mensendienugeenwerkhebben,
zieneenkansomhuneigenbedrijf te
beginnen.Mensen stappenooknog
overnaarnieuwe techbedrijven.Maar
je ziet ze kritischerworden.Vrienden
die ikheb inde techbusiness, kijken
nietmeer alleennaardemissie van
eenbedrijf of deprettigebedrijfscul-
tuur. Zewillennuook ietsbegrijpen
vandefinanciering.Hoelangkaneen
bedrijf vooruitmethet geld inkas?’
JvM: ‘Zie jij ookdat veel investeer-

dersdie zichnormaal richtenop
gevorderdebedrijven, nu juist kijken
naar jongerebedrijven?’
BB: ‘Ja.Ookomdat er indeBenelux

weinigprivate techbedrijven zijnmet
€10mln jaarlijks terugkerendeomzet.
Investeerdersdie zich eerst alleenop
zulkebedrijven richtten, nemennu
ookgenoegenmet lagereomzetten. Ze
zittenophonderdenmiljoeneneuro’s
die ze ergens inmoeten steken.’
JvM: ‘Precies.Heel veel fondsen zijn

juist dit jaar gestart, endiehebben
nog veel geld inkasdat zemoeten
investeren. Zemóetendekomende
jaren inactie komen.’
BB: ‘De hoeveelheid geld die ze nog

moeten investeren, is nu exceptio-
neel in Europa.Maarwe schetsen
misschien een te somber beeld.Hier
liggen ook veel kansen. In 2020 en
2021was het alsof we op vissen joe-
gen in een ton. Iedereenwilde zaken
doen.Hetwas opmaandag iemand
ontmoeten, op vrijdag beslissen. Nu
is ermeer tijd om relaties op te bou-
wen. Enwaarderingen gaan omlaag.
Datmaakt investeringen goedkoper.’
WV: ‘Omdat er zo veel geldklaarligt

bij durfinvesteerders, zal herstel snel-
ler gaandanbij eerdere recessies.De
beleggers inonze fondsenwetenook
dat venture capital een langetermijn-
spel is. Endathetdusniet zo gevoelig
is voor recessie.’

‘Wij als investeerder
zijn ook verantwoor-
delijk voor de manier
waarop ondernemers
hun bedrijf leiden.’
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‘Hier investeertmaar 16%vande fondsen
in vrouwelijke of gemengde start-ups’

BRIEHAN BURKE
Partner bij Keen Venture

Partners, een Amster-
damse durfinvesteerder
die zich richt op de grotere
techbedrijven. Denk aan
onlinesupermarkt Crisp,
fintechbedrijf Mollie en
cyberbeveiliger EclecticIQ,
en Gourmey, dat ganzen-
lever kweekt in het lab. Ze
komt uit New York. Daar
werkte ze voor een bank
en een jong techbedrijf.

metde risico’s diewe lopen.’
WV: ‘Wij leggenhet altijduit. Van

de tien investeringendiewij doen,we-
tenwedat er gemiddeldmaar tweeof
drie zijndie eengroot succesworden.
Bij diebedrijvenmoetenwijmeer
waarde creëren, omde investeringen
goed temaken inbedrijvendiehet
niet redden.’
BB: ‘Zelfs de succesvolste groei-

bedrijvengeven vaak veelmeeruit dan
ze verdienen.Alshet jehuishoudbud-
getwas, zou je eenhartaanval krijgen.
De redenwaaromwe tochdurven te
financieren isdatwegeloven ineen
product eneen team.’
JvM: ‘Ikbegrijpwelhoe er over ons

wordt gedacht.Wij spreidenonze ri-
sico’s, terwijl het voordeondernemer
alles ofniets is.’
WV: ‘Klachtendat venture capital

teweinig investeert, strokenniet
metde realiteit, dedaadwerkelijke
investeringen.Het ismakkelijk om
het geldde schuld te gevenals een
bedrijf niet vandegrondkomt.Er is
ook veel geld indemarkt.Maar soms
is een team,businessmodel, product
of inonsgeval de impact gewoonniet
goedgenoeg.’
BB: ‘Wij doennuookmeer investe-

ringenophet gebied vanklimaat en
duurzaamheid.Hoekijk jij daar te-
genaan,Willemijn?Dit domein isnu
helemaalhot. Zie jehier veel toeristen
die alleenopdoortocht zijn?’
WV: ‘Voor eendeel zie ik green-

washing (‘duurzame’ investeringen
met alleeneenpr-motief – red). Bij
ons staat het creëren vanmaatschap-
pelijkewaardegelijk aanhet creëren
vanfinanciëlewaarde.Wij latenonze

maatschappelijkedoelstellingen
extern evalueren, omvast te stellenof
wedaarin succesvol zijn.Onzebelo-
ningals investeerder is er volledig aan
gekoppeld.’
JvM: ‘Ik vinddatwij als investeerder

ook verantwoordelijk zijn voordema-
nierwaaropondernemershunbedrijf
leiden.Alswe ziendat zemaatschap-
pelijkedoelstellingenofprivacy-
beschermingniet serieus genoeg
nemen,dan sprekenwezedaarop
aan.Daarvoorhebbenweclausules in
onze contracten.’
BB: ‘Wij stekengeengeld in een

ondernemerdie zijnmedewerkers te
weinigbetaalt, of diewerktmet een
algoritmedat schadelijk is voorde
samenleving.Maar in een jongbedrijf
dat snel groeit, gaandingen fout. Als
je eengoedebandhebtmetdeoprich-
ter, dan lossenwedat samenop.’
JvM: ‘Wemoetendiversiteitwel be-

kijkenopeenbrederniveau.Niet al-
leenman-vrouw,maarooketniciteit
en leeftijd. Institutionelebeleggers
leggendit themanuoverduidelijk op
tafel. Ze vragenomverantwoording
en resultaat. Als eendurfinvesteerder
geendivers teamheeft,wordthet las-
tiger omgeld aan te trekkenbij deze
grotepartijen.’
BB: ‘Ikmoet erniet aandenken

dathet aantal vrouwelijkeoprichters
nog verder omlaaggaat.Dat zoude-
primerendzijn.WedoenhetbijKeen
ooknogniet goed.Onsportfolio
teltmaar tweebedrijvenmet vrou-
welijkeoprichters. Aandeandere
kantdoenwe veel dingennuanders
dandrie jaar geleden.Wevragen
bedrijvenhoe zepresterenophet
gebied vandiversiteit.Dat opent een
discussie.’
WV: ‘InEuropagaatmaar 1,1%

vanhetdurfkapitaal naar vrouwelijke
oprichters, en inNederland inves-
teertmaar 16%vande fondsenüber-
haupt in vrouwelijkeof gemengde
start-ups.Dat zijnbizar lagepercenta-
ges.Maarnu is er gelukkigwel discus-
sie enook transparantie over
diversiteit.Dus ikdenkdat
het beterwordt.’

JOHAN VAN MIL
Mede-oprichter van

Peak, investeerder in
jonge Europese tech-
bedrijven als Trengo en
inkoopplatform. Eerder
verkocht Peak belangen in
UnitedWardrobe, Catawi-
ki en Flinders. Van Mil was
eerder ondernemer. Hij
is ook partner in Healthy.
Capital, een investerings-
fonds voor digitalisering
van de gezondheidszorg.

WILLEMĲN VERLOOP
Mede-oprichter van

Rubio Impact Ventures,
durfinvesteerder voor
techstart-ups die een
oplossing bieden voor
kansongelijkheid, klimaat-
opwarming en andere
maatschappelijke proble-
men. Zoals Sympower,
een softwarebedrijf dat
stroomverbruik reguleert,
en ‘vlees uit het lab’-pro-
ducent Mosa Meat.
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Streamingdiensten
moetennu ook
eindelijk geld gaan
verdienen

NETFL IX & CO

V
oordeNederlandse
videoconsumentwas
2022eengoed jaar.
Nieuwe streaming-
diensten vragen
gretig zijn aandacht.

Inmaart 2022melddenHBOMaxen
Viaplay zichaanhet front, en inokto-
ber volgdeSkyshowtime.Viaplayheeft
MaxVerstappen indeaanbiedingen
HBOMax lokte abonneesmet een
levenslangekorting van50%.
Dezedienstenkwamenbovenop

het al uitgebreide aanbod vanpartijen

alsNetflix enDisney+, enNederlandse
spelers alsVideoland.Al die strea-
mingdienstenproberenabonnees
te lokkenmet zelfgemaaktefilmsen
series, die veel geldkosten.Amazon
Primestakdit jaarbijna$500mln in
eenderivaat vandeLordof theRings-
films.Consumentenkomenogen,
orenen tijd tekort.
Voorde streamingdiensten zelfwas

2022niet zo’n goed jaar.Na jaren van
stormachtige groei kwamendegren-
zen in zicht.Netflix jaagde zichzelf en
zijnbeleggers schrik aandoorbegin

Nieuwe spelers als
Viaplay en HBOMax
lokken kijkers met
sport en kortingen.
FOTO: PETERHILZ/ANP

Netflix
doorbrak
een taboe
door
reclame
in te
voeren

dit jaar voorhet eerst in eendecen-
niumeenkrimpvanhet aantal abon-
nees temelden. InNederland zakte
hetmarktaandeel van56,6% in juni
2021 tot 48,6% in juni vandit jaar.
OokRTL-dochterVideoland, de

nummer tweeopdeNederlandse
marktnaNetflix, stond indeeerste
helft vanhet jaarminofmeer stil en
verloormarktaandeel.
Beleggerswarendit jaarniet blij

metdeprestaties vande streamers,
die in sommigegevallendehelft van
hunbeurswaardemoesten inleveren.
Bij de streamersheeft ondertussen
het ideepostgevat dat zij nietmeer
alleenkostewathet kost opabonnees
moeten jagen,maar zo langzamer-
handookwinstmoeten laten zien.
Disney-topmanBobChapekbeloofde
winst voorDisney+ in2024.Maarde
oplopende verliezenkosttenhemde
kop. Innovemberwerdhij vervangen
doorDisney-legendeBob Iger.
Omwinst temakenwildeChapek

deabonnementsprijs snel verhogen.
Andere streamersdoenhetzelfde.
Het risicodaarvan isdat de streamers
hunzuurverdiendeabonneesweer
kwijtraken.Wantde concurrentie
blijftmoordend. Zeker vanpartijen
alsAmazonenApple, die oneindig
diepe zakkenhebben.Bovendien
zoudenconsumenten ineenklimaat
vanhoge inflatie enenergieprijzen zo
maar eens eenof tweeabonnementen
kunnenschrappen.
Netflixprobeert zich tegendeze

problemen tewapenendoor een
taboe tedoorbreken:het biedt een
abonnement aanmet reclame.Disney
enandere streamers volgen.
Daaromwordt 2023een spannend

jaar. Zit ernoggroei inhet aantal
abonnees?Leverendeadvertenties
genoegop?Enslagende streamers
erinwinst temaken?Ofbeginthet
besef tedagendatde tv- en video-
industrie een lucratief verdienmodel
heeft ingeruild voor eenmodel dat
alleenmaar verliezenoplevert?

JeroenPiersma is redacteurvan
HetFinancieeleDagblad

Streaming
Technologie
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Wetenschappers
gaande plant
opnieuwuitvinden
(soort van)

DE CALV INCYCLUS

Z
onderplanten zoude
mensnergens zijn. Plan-
ten zijn, net als enkele
bacteriën trouwens,
in staat zonlicht omte
zetten inenergie. Zon-

der zulkeproducenten zouer geen
voedsel zijn, enookgeenaardolie en
aardgas. Intussen leggenplantenook
nogeensCO2 vast doordit broeikas-
gasomte zetten in suikers enallerlei
andere voedingsstoffen.
Maarperfect zijnplantennuook

weerniet. Als planten licht opvangen,
produceren zehet energierijke stofje
ATP.Metdit stofje kunnenze vervol-
gensCO2omzetten in suikers via een
ingewikkeldproces, deCalvincyclus.
Datheleproces verloopt op zijn
zachtst gezegdnogal inefficiënt.
Er zijnmaar liefst veertien stappen

voornodig, enbij sommige stappen
gaat veel energie verloren.Ondertus-
sen verlooptdeomzettingooknog
eens vrij traag. ‘Vanevolutiehoeven
wedekomendeduizenden jarenook
niet veel te verwachten’, zegtNico
Claassens, bio-ingenieur aande
WageningenUniversiteit. Sterkernog,
dit voorbeeldbewijst juist dat evolutie
echtniet deoplossing voor alles is.
Evolutie ontstaat door toevallige

foutjes indegenetische code vaneen
organisme.Eendeel vandie foutjes
heeft toevallig eenpositief effect,
waardoor eenplant, dier of schimmel
met zo’n ‘foutje’ beter af is en zichdus
beter kan voortplanten.
MaardeCalvincyclus isnietmet

De darmbacterie
Escherichia coli
wordt gebruikt in
het experiment.
FOTO: ANP

‘Van
evolutie
hoeven
wede
komende
duizenden
jaren ook
niet veel te
verwach-
ten’
Nico Claassens
bio-ingenieur aan
deWageningen
Universiteit

eenpaar toevallige foutjes te verbe-
teren.Metdit systeemwordt eerst
stofjeAgemaakt, vervolgens stofjeB,
et cetera, legtClaassenuit.Wellicht
is de stap vanAnaarBwel iets te
verbeteren,maar voor substantiële
verbetering is een radicaal nieuwplan
nodig,met totaal andere stofjes als 1
en2.Die zullenniet zomaar evolue-
ren,want eenbacteriedieper ongeluk
stofje 2 gaat produceren, kandaar
nietsmeeomdathetniet aansluit op
deandere stappen.Eigenlijk is de
Calvincyclus te vergelijkenmet een

dieselmotor. Zo’nmachine verder
verbeteren zal nooit eenelektrische
autoopleveren.
Bio-ingenieurClaassens isdaarom

opnieuwaande tekentafel gaan zit-
ten enontwierp eenalternatief voor
deCalvincyclus. In theorie zouhet
moetenwerken.Dekomende tijd
wil hij zijn vondst ook indepraktijk
brengenendaarvoorprobeert hij nu
financieringbinnen tehalen.Het is
debedoelinghetnieuwe systeem in te
bouwen inde veel doorwetenschap-
pers gebruiktedarmbacterieEscheri-
chia coli.Dezebacterie kan vannature
überhaupt geenCO2omzetten,maar
eerder luktehet Israëlischeweten-
schappers alwel omdeCalvincyclus
in tebouwen.MethengaatClaassens
straks samenwerken.
Mochthet lukken, danmaakt

denieuwebacterie kansomineen
reactor tebelanden.Daar zou zo'n
bacteriemetweinig energieCO2kun-
nenomtoveren in vleesvervangers of
voedingssupplementen.

StijnvanGils is redacteurvan
HetFinancieeleDagblad

Bio-engineering
Technologie
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Overleg op
niveau:WEF

Geheel op
paarden-
kracht

DAVOS

HIPP I SCHE SPORT

OM NAAR UIT TE K I JKEN

Elk jaar komen op hetWorld
Economic Forum ceo’s van de
grootste bedrijven ter wereld,
presidenten, premiers, andere
politici, wetenschappers en
journalisten bijeen in het Zwit-
serse Davos. Ze praten er over de
vraag hoe economie en samenle-
ving wereldwijd zo rechtvaardig
en duurzaammogelijk kunnen
worden ingericht. In 2022 werd
de bijeenkomst in het voorjaar
gehouden wegens de pandemie.
Maar in 2023 komen de deelne-

mers tussen 16 en 20 januari, dus
gewoon weer in hartje winter.
Dus moeten de sneeuwschoenen
aan om door de straten van het
bergdorp van lezing naar cock-
tailparty te glibberen. In 2022
domineerden de thema’s conflict,
klimaat en covid. Waarschijnlijk
staan komend jaar klimaat, pola-
risatie en de oorlog in Oekraïne
hoog op de agenda.

Hiermoet
je naartoe,
dé jaaragenda
voor 2023
Van JacksonHole enhetWorldEconomicForumtotde
Hiswa tewater en ‘Meisjemetdeparel’. Tienbelangrijke
evenementen in 2023die ertoedoen.

DoorRenolVestergaard

ZWITSERLAND

Davos

Zürich

Bern

‘De Champions League voor
paardjespringen’, zo werd het
CHIO Rotterdam ooit genoemd
door een Rotterdamse onder-
nemer.Ook komende zomer
manoeuvreert de internationale
top van de paardensport in draf
en galop over de zandpiste in
het Kralingse Bos. Dat gebeurt
tussen 22 en 25 juni tijdens de
74ste editie van het toonaan-
gevende ruiterconcours. Een
baaierd aan ruiters én sponsors
van naam zijn verbonden aan dit
oudste topsportevenement van
Rotterdam. Het concours werd in
1948 opgericht door een groep
Rotterdamse ondernemers onder
leiding van bouwondernemer
Job Dura, de grootvader van de
huidige ceo van bouwonderne-
ming Dura Vermeer. Al snel werd
CHIO niet meer puur en alleen
alleen als hippisch evenement
beschouwd, maar ook als gele-
genheid bij uitstek om zakelijk
te netwerken. Havenbaronnen,
andere ondernemers, investeer-
ders en sportliefhebbers praten
soms zo intensief met elkaar, dat
de sportprestaties in de piste
helemaal aan hen voorbijgaan.
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Overzicht
Vermeer in
het Rijks

VNWater-
conferentie
2023

Kop of
munt op
cryptobeurs

KUNST

NEW YORK

BITCOIN 2023

‘Meisje met de parel’ of ‘Schrij-
vende vrouwmet dienstbode’.
Het zijn slechts enkele van de
topstukken van de zeventiende-
eeuwse meester Johannes Ver-
meer die van 10 februari tot en
met 4 juni in het Rijksmuseum
in Amsterdam te zien zijn. Het is
voor het eerst in zijn geschiede-
nis dat het Rijks een overzichts-
tentoonstelling aan Vermeer
wijdt. Met bruiklenen vanuit de
hele wereld belooft dit meteen
ook de grootste Vermeer-
tentoonstelling ooit te worden.
Het Rijksmuseum heeft zelf vier
werken van de meester in bezit,
waaronder het wereldberoemde
‘Melkmeisje’ en ‘Het straatje’. De
tentoonstelling is een samenwer-
king tussen het Rijksmuseum en
het Mauritshuis in Den Haag. Het
Openbaar Ministerie eiste in no-
vember 2022 nog vier maanden
cel, waarvan twee voorwaarde-
lijk, tegen twee klimaatactivisten
die het schilderij ‘Meisje met
de parel’ met een actie hadden
beschadigd in het Mauritshuis.
De schade bleef relatief beperkt,
maar het doek was 24 uur niet te
zien voor het publiek.

‘Water is too hot to handle’,
schrijft watergezant Henk Ovink
elders in dit magazine. Water
bestrijkt in feite alle grote inter-
nationale problemen. Rivieren,
meren of oceanen overschrijden
landsgrenzen. Daarmee raakt
water de kern van de soevereini-
teit van landen. Dat is een reden
waarom het moeilijk is water op
de internationale agenda te krij-
gen. Maar toch is dat dringend
nodig. Voor het eerst sinds 1977
staat er weer een waterconferen-

Afgelopen jaar heerste er chaos
op de cryptomarkt. Met als
sluitstuk de afgeblazen over-
name van FTX door cryptobeurs
Binance in november. Cryp-
tomunten zakten daarop door
de bodem. De organisatie van
het evenement Bitcoin 2023 in
Miami trekt zich tot nu toe van
al dit onheil niets aan, en komt
van 18 tot en met 20mei met
een nieuwe editie van het, naar

eigen zeggen, grootste bitcoin-
evenement ter wereld. Er wordt
in de zonnige Amerikaanse stad
in het zuiden van Florida zelfs
‘een nieuw jaar van vooruitgang
richting “hyperbitcoinization”’
gevierd. ‘Gewone bezoekers’
betalen $549 voor toegang tot
het driedaagse evenement en
wanneer zij in bitcoin betalen,
gaat er 10% van de entreeprijs
af. Voor degenen die op hoger
niveau willen netwerken, is er de
zogenoemdeWhale Pass. Voor
een bedrag van $6999 krijgen
zij via een app demogelijkheid
met andereWhale Pass-houders
te communiceren en is er onder
meer toegang tot een exclusieve
‘netwerkparty’.

tie op de VN-agenda. Nederland
en Tadzjikistan zijn organisatoren
van deze bijeenkomst van 22 tot
en met 24 maart in New York.
Secretaris-generaal António
Guterres is er ook bij, en bena-
drukt nu al het belang van de
conferentie. ‘Op dit moment is
40% van de mensen wereldwijd
blootgesteld aan watertekorten,
80% van het afvalwater gaat
ongezuiverd het milieu in, en
meer dan 90% van de rampen is
gerelateerd aan water’, zegt de
secretaris-generaal. Alle reden
om in het voorjaar tot oplossin-
gen te komen in New York.

90%
Volgens António Guterres,
secretaris-generaal van de
VN, is wereldwijd meer dan
90% van de rampen gerela-
teerd aan water.



114|Eindejaarsmagazine Dewereld in2023

Agenda
Dewereldin2023

G7 in
Hiroshima

Moderne
financiële
diensten

CONFERENT IE

MONEY 20 / 20

De jaarlijkse bijeenkomst van de
groep van zeven industrielanden
vindt dit keer plaats in een stad
die in 1945 is getroffen door een
atoombom.De Japanse premier
Fumio Kishida kondigde deze
zomer aan dat Hiroshima tussen
19 en 21 mei gaststad is voor de
G7-conferentie. Met de Rus-
sische invasie in Oekraïne en de
dreiging van de inzet van kern-
wapens zei de premier Hiroshima
de beste locatie te vinden voor
overleg over internationale vrede

Betalen, lenen verzekeren,
beleggen en bankieren: het
gebeurt steeds vaker digitaal en
online, meestal met een smart-
phone.Onder de noemer fintech
beijveren banken en andere
financiële dienstverleners zich
om het gebruik van hun diensten
sneller, mobieler en veiliger te
maken. Op de grootste fintech-
vakbeurs in Europa, ‘Money
20/20 Europe’, ontmoeten grote
en kleine partijen in de financiële
dienstverlening elkaar van 6 tot
en met 8 juni in de Amsterdamse
RAI om de innovatie in financiële
dienstverlening te bespreken
en de toekomst van fintech te
bepalen. In 2020 waren er 7500
deelnemers, 2300 bedrijven uit
90 landen en 350 sprekers op
deze beurs aanwezig. Volgens de
organisatie is dit de plek waar de
financiële wereld zich verenigt
om nieuwemanieren te creëren
om geld te beheren, te investeren
en te lenen. Of hier inderdaad
‘the next big thing’ op financieel
gebied wordt geboren, moet nog
blijken. Bezoekers kunnen zich in
elk geval laven aan bekende en
minder bekende bronnen.

en nucleaire ontwapening. Er
was een flinke lobby opgezet in
Japan om de G7 naar Hiroshima
te halen. Een van de argumenten
was dat kernmachten de VS, het
VK en Frankrijk zo gedwongen
worden de realiteit van een
nucleaire oorlog onder ogen
te zien.

JAPAN

Tokio

Sapporo

Hiroshima

Tussen 11 en 19
maart is het weer
zover. Op de Tefaf
presenteren hande-
laren kunst, antiek
en design in het
topsegment.
FOTO: JEAN-PIERRE
GEUSENS/ANP



Dewereld in2023 Eindejaarsmagazine |115

Hiswa te
water en
Cannes

Topkunst en
-antiek in
Maastricht

Monetaire
top tussen
de bergen

WATERSPORT

TEFAF

JACKSON HOLE

De pandemie heeft een enorme
impuls gegeven aan demarkt
voor plezierschepen.Water-
sportliefhebbers zochten volop
nieuwe vaartuigen en ook de
tweedehandsmarkt bloeide op.
De beperkte mogelijkheden om
in het buitenland met vakantie te
gaan lagen daaraan ten grond-
slag. Inmiddels zijn de grenzen
weer open en trekt het toeris-
tisch reisverkeer weer fors aan.
Zal dit de markt voor pleziervaar-
tuigen weer doen afkoelen? Aan
het einde van de zomer, tussen
30 augustus en 3 september, is
in de Bataviahaven in Lelystad in
elk geval het aanbod van nieuwe
en bestaande schepen te zien.
Ruim een week later, vanaf
12 september, vindt aan de Côte
d’Azur de 45ste editie plaats van
het Cannes Yachting Festival,
zodat exposanten en bezoekers
van beide evenementen tussen-
tijds op adem kunnen komen. In
de oude haven en Le Port Canto
in Cannes komen 650 boten tot
wel 48 meter lang te liggen.

Vanaf het moment dat de beurs
in de huidige vorm voor het
eerst de deuren opende in 1988,
ontwikkelde de Tefaf in Maas-
tricht zich tot een internationaal
evenement waar de beste kunst
ter wereld onder één dak sa-
menkomt. Tussen 11 en 19 maart
is het weer zover. Op de Tefaf
presenteren handelaren kunst,
antiek en design in het topseg-
ment. Behalve oudemeesters en
kunstvoorwerpen uit de klassieke
tijd toont de beurs ook heden-

Tegen de spectaculaire ach-
tergrond van het Grand Teton-
gebergte in de Amerikaanse
staatWyoming organiseert
de Federal Reserve Bank van
Kansas City in augustus weer
zijn jaarlijkse economisch
symposium. Dat gebeurt al sinds
1978. De eerste jaren werd de
bijeenkomst op andere locaties
gehouden. Naar verluidt kwam
het symposium in 1981 in Jackson

Lake Lodge in Grand Teton Nati-
onal Park terecht om voormalig
Fed-voorzitter Paul Volcker te
bewegen deel te nemen. Het na-
tionale park biedt eind augustus
uitstekende mogelijkheden tot
vliegvissen, een hobby van Volc-
ker. Tijdens elk symposiumwordt
een economisch thema uitge-
diept door centrale bankiers,
politici en economen uit de hele
wereld. Het zou weinig verbazing
wekken als de focus in 2023, net
als in 1984, op de hoge inflatie
ligt. De hele financieel-econo-
mische wereld kijkt mee, en het
zou niet voor het eerst zijn als de
financiële markten reageren op
opmerkingen en ideeën die er
worden uitgesproken.

daagse kunst, sieraden, design
uit de twintigste eeuw en kunst-
werken op papier. Aan de Tefaf
nemen alleen gerenommeerde
galeries en kunsthandelaren deel,
meldt de organisatie. Het gaat
jaarlijks om ongeveer 250 han-
delaren uit twintig landen. Zelfs
al zijn de deelnemers van goede
naam en faam, de organisatie
zegt absolute zekerheid te willen
over kwaliteit en echtheid van
de objecten. Daaromworden
alle werken vooraf gekeurd door
experts. Om te voorkomen dat
roofkunst wordt verhandeld, is
er een driedaagse procedure
voorafgaand aan de beurs.

250
Aan de Tefaf nemen alleen
gerenommeerde galeries en
kunsthandelaren deel. Het gaat
jaarlijks om ongeveer 250 han-
delaren uit twintig landen.

RenolVestergaard is redacteurvan
HetFinancieeleDagblad.
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‘Duurzaamheid
begint in
ieders hart’
Deonvoorspelbaarheid in dewereld
neemt toe.Wegaan van de ene naar
de andere crisis. De impact van de
energiecrisis is zelfs groter dan die van
corona. “Het is nu echt tijd omdoor te
pakkenmet sustainability. Iedereen
dient zijn verantwoordelijkheid te
nemen voor een schonere planeet.
Alleen voor de kwetsbarenmoet de
overheid als vangnet dienen.”
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onze ambities. Bij de honderdduizenden schade-
herstellingen die we jaarlijks laten uitvoeren,
is duurzame vervanging het doel. Bijvoorbeeld
een bumper vervangen door een exemplaar van
gerecycledmateriaal of een pand na een brand
beter isolerenmet een gunstiger energielabel
als gevolg”, licht de enthousiaste CEO toe.

Maar duurzaamheidsbevordering betekent ook actief
meedenken en verzekeringsoplossingen ontwikkelen
voor bedrijven die processen veranderen ten gunste
van duurzaamheid. Laarberg: “Vanuit onze overtuiging
rondom sustainability accepteren wij andere risico’s.
Zo was Allianz de eerste partij die elektrische auto’s
verzekerde. ”

Ondernemers houvast bieden in deze onzekere tijden
onderstreept Allianzmet zijn purpose ‘We secure your
future’. DeCEOwil vooral rust creëren: “We helpen
onze relatiesmet het opbouwen van een duurzame
toekomst. Onze adviseurs denken hier ook actief over
mee. Actueel is bijvoorbeeld het achteraf installeren en
verzekeren van zonnepanelen. Vanuit verduurzaming
eenmust, maar indien verkeerd geïnstalleerd kan het
ook tot forse schade leiden. Samenmet onze adviseurs
en eigen riskmanagers adviseren wij bestaande en
potentiële klanten hierover.”

Duurzaamheidsimpact Allianz
Als verzekeraarmet 155.000werknemers inmeer
dan zeventig landen creëert Allianz enorme impact
rondomduurzaamheid. “Daarbij gebruikenwe ‘best
practices’ vanuit de hele wereld. Als we duurzaamheid
bij relaties bevorderen, moetenwe ook zelf een goed
voorbeeld zijn.” Zo belegt Allianz wereldwijdmeer dan
125miljard in puur groene investeringen, waaronder
140windmolens samenmet Vattenfall voor de
Hollandse kust. Maar ook werken alle vestigingen aan
50%minder CO2-uitstoot in 2025 in vergelijkingmet
2019. “Dit betekent voor ons 40%minder reizen, lager
waterverbruik en rijdenmet elektrische auto’s. De
temperatuur in onze Rotterdamse toren hebbenwe
met 2,5 graad verlaagd.Wewerken zo veel mogelijk
digitaal en printen nog amper”, verklaart Laarberg.
“Het is evenwennen.Werknemersmoeten anders
denken én doen. Dat loopt soepeler dan verwacht.”

Belangrijk is dat duurzaamheidsdoelen haalbaar zijn.
Dan blijft de intrinsiekemotivatie vanmensen vol-
gens Laarberg in stand. “Bijdragen aan een leefbare
planeet: ik vind het prachtig om hier met Allianz,
samenwerkend binnen de ambitieuze Net-Zero Asset
Owner Alliance, onderdeel van te zijn. Duurzaamheid
is geen bedreiging, maar een kans voor iedereen in
de wereld!” <

Sjoerd Laarberg, CEObij Allianz Nederland,
maakt zich grote zorgen over de stijgende
zeespiegel. “Mensen doen gelukkig van

alles omgezond te blijven, maar onze wereld leefbaar
houden heeftminder prioriteit. Ondanks alle crises
die op ons afkomen, hoort sustainability bovenaan de
agenda. Laat iedereen vooral kritisch in de spiegel naar
zichzelf blijven kijken. Verduurzaming begint bij jezelf.
Niet alleen particulieren, maar ook bedrijven dienen
zich numaximaal in te spannen ombij te dragen aan
een lagere CO2-emissie. Het is noodzakelijk dat we
nadenken over wat er in ons huis of bedrijf mogelijk is
om gas, water en elektriciteit te besparen. Op de eerste
plaats omdat het urgent is voor hetmilieu. Bijvangst
kan zijn dat de energiekosten lager worden.”

Kwetsbaar Nederland
Tijdens de coronacrisis had demaatschappij te
makenmet één probleem,maar nu stapelen de
problemen zich aan alle kanten op. De betrokken
CEO: “De gevolgen van de sterk oplopende inflatie,
personeelskrapte en alsmaar stijgende energie- en
grondstofprijzen en bouwkosten zijn groot. En dat
terwijl het aantal alarmerende berichten over de staat
van onze planeet toeneemt. Niet alleen smelten de
ijskappen snel, ook holt onze natuur achteruit en
neemt het aantal overstromingen en stormen toe.
Nederland is, als zeer bedrijvig en dichtbevolkt land
dat grotendeels onder zeeniveau ligt, extra kwetsbaar.”

Overheidsrol beperken
“Na corona is het idee blijven hangen dat de overheid
een vangnet is voor alles. Maar op termijn ontstaan er
gigantische problemenmet het huishoudboekje van
de BVNederland. Daarmogenwe onze kinderen en
kleinkinderen nietmee opzadelen”, overtuigt Laar-
berg. Dit scenario geldt ook voor verduurzaming. Het
initiatief hoort volgens hemniet alleen bij de overheid
te liggen, maar vooral ook bij demensen zelf. “Duur-
zaamheid begint in het hart van elkeNederlander. Ik
pleit voor een systeemwaarbij de overheid alleen die
mensen financieel ondersteunt die de aanschaf van
bijvoorbeeld zonnepanelen en eenwarmtepomp echt
niet zelf kunnen betalen. Zo kunnen alle lagen van
de bevolking hun bijdrage leveren aan het behoud
van onze planeet.”

Relaties verduurzamen
Als wereldwijde verzekeraar vindt Allianz het van-
zelfsprekend omde verduurzaming bij relaties aan
te jagen. “Wewillen onze partnersmeekrijgen in
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Sjoerd Laarberg:
‘Iedereen dient zijn
verantwoordelijkheid te nemen
voor een schonere planeet’
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Het pensioenstelsel gaat op de schop en
dat heeft nogal wat voeten in de aarde.
Tochmoetenwe ons niet blijven blind-
staren op alleen de techniek hieronder.
“Veel belangrijker is dat het stelsel
en de uitvoeringweer duurzaam
worden”, aldus TomBottinga, CEO
vanBlue SkyGroup.

Slotakkoord
op een nieuw
pensioenstelsel
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zijn noodzakelijk en hoe eerder de wetgeving van
kracht wordt, hoe sneller we de deelnemer met
zorg kunnen gaan begeleiden.”

Niet hip, wel heel belangrijk
Bottinga: “Met het oog op de nieuwe pensioenrege-
lingen realiseren we ons dat pensioen in beweging
zal blijven. Pensioendeelnemers zijn niet statisch. De
manier waarop we met hen in verbinding staan, blijven
we steeds opnieuw ontwikkelen. Samen met onze
klanten experimenteren hoe we deelnemers kunnen
helpen, is de weg vooruit.”
Van Gompel: “Zeker nu deelnemers meer verantwoor-
delijkheid krijgen voor de pensioenopbouw moeten
we aansluiten bij hun belevingswereld. Dat gaat verder
dan alleen het bieden van een online portaal. De sector
heeft de plicht om te moderniseren en zorg te
dragen voor kennis die deelnemers nodig hebben
om bewust en met vertrouwen pensioenkeuzes
te kunnen maken.”
Dit alles wil volgens Bottinga overigens niet zeggen
dat pensioen ‘hip’ moet worden gemaakt. “Pensioen
ís niet hip. Dat is je salaris ook niet, maar het is wel
heel belangrijk.”

Van social media tot persoonlijk gesprek
Zorg voor deelnemers en aansluiten bij de beleving
van alledag: dat is waar pensioenfondsen en uitvoe-
ringsinstellingen zich wat Bottinga en Van Gompel
betreft nu dus vooral op moeten focussen. “Wij hante-
ren het concept waarbij we op verschillende manieren
kijken naar wat pensioen betekent voor iemand, op
ieder relevant moment. Wil een deelnemer dat wij alles
uit handen nemen omdat het pensioen nog ver weg
is, dan kan dat. Doet-ie het liever zelf, dan kan dat ook.
En als de voorkeur uitgaat naar ‘samendoen’, staan
wij ook daarvoor klaar. We bieden de deelnemer voor
elke optie een medium aan, maar blijven ook graag
persoonlijk helpen.”

Tumult
We moeten de kansen grijpen die het pensioen-
akkoord ons biedt, meent Bottinga. “Het nieuwe stelsel
is voortgekomen uit het pensioenakkoord dat werk-
nemers, werkgevers en het kabinet hebben afgesloten
en raakt ons nagenoeg allemaal. Er gaat veel verande-
ren en er is heel veel geld mee gemoeid. Daarom is er
ook zoveel tumult. Begrijpelijk. Maar het is belangrijk
om het stelsel te omarmen, zodat we de deelnemers
dicht bij ons houden. Dat mogen we niet vergeten.
In al het tumult rondom de totstandkoming van de
nieuwe pensioenwet kan het zomaar gebeuren
dat we deze kwijtraken.” <

De pensioenwereld staat op z’n kop.
Nederland kent weliswaar een van de
beste pensioenstelsels ter wereld, maar

dat is onhoudbaar geworden. Het huidige stelsel is
onbetaalbaar en past niet meer bij de arbeidsmarkt.
Dus gaat het op de schop. Een deel van de in totaal
1.500 miljard euro aan pensioengelden moet worden
verdeeld over persoonlijke potjes in de vorm van een
premieregeling. Daarmee kan de deelnemer deels
meer zelf aan het roer staan. Omdat de rendementen
op pensioenbeleggingen hiermee individueler worden,
brengt dit nieuwe risico’s met zich mee.
“Maar het biedt ook de kans om het stelsel weer toe-
komstbestendig te maken met het eerlijke verhaal
dat pensioen altijd onzekerheid met zich meebrengt”,
zegt Tom Bottinga, sinds twee jaar directievoorzitter
van de Blue Sky Group. Een gigantische operatie en
de belangen zijn groot en verdeeld. “Maar wij werken
al jaren aan de voorbereiding en staan er klaar voor
om deze gecontroleerd in de praktijk te brengen.”

Specialist
Blue Sky Group is met 250 medewerkers een
bekende specialist in het uitvoeren van pensioenen
voor opdrachtgevers als Philips, SNS Reaal, Het
Nederlandse Pensioenfonds, Mars, Nedlloyd,
Staples en uiteraard KLM. “Ooit was dit bedrijf een
dochteronderneming van KLM”, zegt Sabine van
Gompel, manager klantrelaties. “Inmiddels zijn
we alweer lang zelfstandig en werken we ook voor
andere ondernemingspensioenfondsen. Wij zijn een
uitvoeringsinstelling: we beleggen premies, keren
pensioenen uit en communiceren op hoogwaardige
wijze met deelnemers aan pensioenregelingen.”

Transitie versnellen
Over de wetgeving voor het nieuwe stelsel buitelen
veel partijen over elkaar heen. Bottinga: “We praten
er al meer dan tien jaar over en omdat er zoveel ver-
schillende meningen zijn, lukt het nooit om iedereen
tevreden te stellen. Het risico is dat we hierdoor de
kern van de zaak uit het oog verliezen: het feit dat we
ook naar de toekomst toe zo veel mogelijk mensen
pensioen kunnen laten opbouwen. De manier waarop
moet duurzaam zijn, maar de invulling hiervan is in
feite smaak. Als we het maar zorgvuldig uitleggen.”
Als het aan de Blue Sky Group ligt, is het tijd om
de transitie in versnelling te brengen. Net als veel
werkgevers al doen met het afsluiten van nieuwe
premieregelingen. Van Gompel: “De veranderingen
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Sabine vanGompel en TomBottinga:
‘Wemoeten de kansen omarmen
die het pensioenakkoord ons biedt’
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GreoBelgers vertrok van de
duurzame Triodos Bank naar
BMWFinancial Services
Nederland | Alphabet om
hetmerk te transformeren
en te herpositioneren tot een
agile en duurzamemobility
provider”.

Noblesse
oblige
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maar ook deel uitmaken van onze ‘purpose’. En terwijl
we als bedrijf digitalisering hoog geagendeerd hebben,
houden we onverminderd vast aan die persoonlijke
relatie met de klant. Een eenvoudige en een zo prettig
mogelijke klantreis, bijvoorbeeld met een app die alles
in een handomdraai voor je regelt in combinatie met
persoonlijk contact.”

Mobility provider
“In onze transitie van leasemaatschappij naar duur-
zame mobility provider maken we optimaal gebruik
van de kracht van beide fusiebedrijven. Alphabet was
al geruime tijd bezig met flexibele mobiliteitsoplos-
singen. Toen ik binnenkwam, introduceerde het bedrijf
flexibele leasecontracten van zes of twaalf maanden.
Die waren meteen een succes”, aldus Belgers.
“Mobility provider worden wil niet zeggen dat je alles
zelf moet doen. Sommige producten staan verder van
ons af, zoals Mobility as a Service, ofwel MaaS. Voor
die uitbreiding van ons aanbod gaan we samen met
andere best-of-class-spelers een ecosysteem aan
producten en diensten bouwen.”

Innovatie
“Zo ga ik komende jaren vol op innovatie zitten, om
met flexibele producten in te spelen op de behoeften
van klanten en de samenleving rondom duurzame
mobiliteit. Voor grootzakelijk zijn we al een sterke
partij, maar voor het mkb-segment hebben we ook
veel te bieden. We zien dat daar veel behoefte is
aan flexibiliteit in het mobiliteitsaanbod.”

Nederland testland
“Innovatie, digitalisering en duurzaamheid zijn nu bij
ons echt binnen de organisatie belegd”, vertelt Bel-
gers. “Binnen BMW Group zei ooit iemand: ‘Door het
Nederlandse raam zien we de toekomst van mobiliteit.’
Nederland scoort in Europa namelijk het hoogst op
elektrificatie en de infrastructuur eromheen. En als
je kijkt naar de cultuurdimensies volgens Hofstede, is
de Nederlandse onzekerheidsvermijding het laagst
van alle Europese landen. Nederlanders omarmen
vernieuwing, zijn ondernemend en oplossingsgericht,
en onze innovatie zit op het hoogste niveau. Daarnaast
zijn we een heel complex land, met congestie, parkeer-
problemen, noem maar op. Dat maakt ons voor veel
ontwikkelingen een geschikt testland. Dat kúnnen wij.
We opereren op een hoog niveau en vinden dat als
je de beste ín de wereld wilt zijn, je ook de beste vóór
de wereld moet zijn. Noblesse oblige.” <

Om zich nog beter te kunnen aanpassen
aan de veranderde mobiliteitsbehoefte
bundelden BMW Financial Services en

Alphabet per 1 januari 2022 de krachten. Het fusie-
bedrijf zocht nadrukkelijk een Chief Marketing &
Innovation Officer van buiten met een frisse blik. Toen
Greo Belgers begin oktober als member van de board
aantrad, was hij de eerste CMIO binnen het fusie-
bedrijf. “BMW Financial Services zal in meer landen
CMIO’s aanstellen, die gaan samenwerken”, vertelt
Belgers. “Ook daarmee laat het zien dat het duurzaam-
heid en innovatie serieus neemt.”

Duurzamemobiliteit
Wat hem eerder dit jaar over de streep trok om bij
BMW Financial Services te komen werken, is zijn
fascinatie voor mobiliteit. “Als we ons niet kunnen ver-
plaatsen, loopt de samenleving vast”, constateert hij.
“Ik zie het als een uitdaging om mobiliteit duurzaam te
maken. Dat lukt me alleen bij een bewezen duurzaam
merk als BMW. Al in 1973 stelde BMW als eerste auto-
fabrikant ter wereld een duurzaamheidmanager aan.
Duurzaamheid is sindsdien een integraal onderdeel
van de succesvolle bedrijfsstrategie en een halve eeuw
later in alle afdelingen verweven.
Alphabet en Eneco eMobility werken al geruime tijd
samen om de EV-markt te faciliteren en te stimuleren
op een duurzame, innovatieve en kostenefficiënte
manier, waarbij de klantervaring centraal staat. Tijdens
mijn eerste werkweek startten zij een pilot met bi-
directioneel laden in Rotterdam, waarbij de accu van
de BMW i3 via de speciale laadpaal stroom terug kan
leveren aan je huis. Je kunt de stroom die je met zon-
nepanelen opwekt in de accu opslaan. En anders laadt
de auto ’s nachts, als de energietarieven het laagst zijn.
Daar gaat mijn duurzame hart sneller van kloppen!”

Agile merk
“Eén belangrijke bijdrage die ik zal maken, is om het
bedrijf te transformeren naar een meer agile manier
van werken”, stelt Belgers vast. “Die transformatie heb-
ben we pakweg vijf jaar geleden ook bij de duurzame
Triodos Bank doorgevoerd. Natuurlijk, het leidt tot
efficiency en levert sneller vernieuwing op, maar een
belangrijker voordeel vonden we dat mensen hier-
door trots op en tevredener met hun werk zijn – en dat
resulteert niet in de laatste plaats in tevreden klanten.
Dat wil ik hier ook realiseren. Ik werk altijd op de as
klantwaarde-digitalisering-transities. Bij BMW Finan-
cial Services wil ik het merk zodanig neerzetten, dat
mensen begrijpen dat ze niet alleen klant bij ons zijn,
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Greo Belgers:
‘Ik zie het als een uitdaging om
mobiliteit duurzaam temaken’
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HetRotterdamseCaldic is een
echte ‘groeimachine’. De fijnche-
miedistributeur groeide dit jaar
in twee grote stappen naar een
omzet van rond de 3miljard euro.
Voor volgend jaar, ondanks de
gure economische tijd, verwacht
Caldic zich verder te ontwikkelen
tot eenmultinational door over-
names en autonomegroei.

Caldic, een
multinational
inwording
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Omdie waaier aan klanten optimaal te bedienenwil
Caldic op elk continent aanwezig zijn en, daar waar
witte plekken zijn, zich versterken. “Met het inbrengen
vanGTMop ons platform zijn we sterker geworden in
Zuid-Amerika enConnell zorgt voor aanwezigheid in
Azië en de Pacific”, legtWessels de strategie uit. “Met
kleine aankopen, die we het gehele jaar door doen,
versterkenwe ons portfolio of krijgen we een betere
positie in een land. De grote spelers in deze industrie
doen, net als wij, elk kwartaal wel een ofmeer kleine
overnames: bedrijven tot een omzet van 50miljoen
euro. Het zijn vaak familiebedrijven die standalone
nietmee kunnen in de globalisering van deze sector.
Onzewens is ombehalve in de huidige regio’s ook nog
stappen te zetten inOost-Europa enNoord-Amerika.
Het continent waar we nog niet zitten, is Afrika. Er
komt binnen vijf jaar een vestiging in Noord-Afrika.”

Op termijn beursgang
Het economische klimaat voor 2023 ziet er weinig
hoopgevend uit.Wessels heeft op dat vlak veel mee-
gemaakt, maar blijft onder het sombere vooruitzicht
redelijk koel. Hij weet dat veel van zijn producten, die in
deCaldicmagazijnen liggen opgeslagen, noodzakelijk
zijn voor voeding en farmaceutica. “We zijnminder
gevoelig voor het economische tij. Hoe dat komt?We
hebben heel veel producten, werken in veel landen en
hebben veel klanten. Die drie dimensies temperen zo-
wel het economische tij naar boven als naar beneden.
Daardoor is het eenmooie sector voormensen omhun
geld in te beleggen. Er heerst een vrij grote zekerheid.”

Caldic houdt ook in dit gure economische klimaat vast
aan zijn vijfjarenplan, dat eindigt eind 2026. “Organisch
plannenwe in 2023 een continuering van de salesgroei
en daar komen dan nog eens de overnames bij. Caldic
heeft niet echt een vaste horizon.We blijven ons
verder ontwikkelen tot eenmultinational. De ambitie
vanCaldic en eigenaar Advent is om leider te worden,
niet alleen in grootte, maar ook in winstgevendheid,
klanttevredenheid en duurzaamheid. En na 2026 een
beursgang?Het is eenmogelijk scenario, maar er zijn
zoveel andere.” <

De ondernemersgeest van de founding
father vanCaldic, Joop vanCaldenborgh
en zijn zoonOlav, is nog steeds belangrijk

in het bedrijf, waarvan het hoofdkantoor op een
steenworp afstand van de RotterdamseNieuwe
Waterweg ligt. “Hier bouwenwe op de unieke en
sterke fundamenten voort enmede daardoor hebben
we de hoge groei in de afgelopen jaren kunnen
realiseren”, vertelt AlexanderWessels, de CEO van
Caldic. “Naast de autonome groei van zo’n 9% per jaar
zijn we ook gegroeid door acquisities. Aanvankelijk
metGoldman Sachs als financiële sponsor en in het
bijzonder vanafmaart, nadat deze Amerikaanse
investeerder Caldic eind 2021 verkocht aan
branchegenoot Advent. Dit investeringsbedrijf heeft
een enorme groeiambitiemet ons.”

Wessels en zijn team laten zich graag uitdagen om
de business te doen groeien.Wessels zelf heeft al zo’n
twintig overnames en fusies achter de rug.Met een
staat van dienst in het internationale bedrijfsleven
moet hij Caldic in de top zien te krijgen van de fijn-
chemiedistributie. Met een private-equityeigenaar
die sterk gericht is op groei en in de (fijn)chemie is
gespecialiseerd, moet dat lukken.Wessels zegt blij te
zijnmet de huidige eigenaar: “Advent heeft, behalve
ons te kopen, dit jaar GTMen recent Connell helpen
toevoegen aanCaldic en dan hebbenwe nog steeds
veel ruimte over voor verdere investeringen.”

Op veel continenten
Langs de A27 heeft Caldic een hypermodern, ener-
gieneutraal logistiek centrumdat is gecertificeerd
voor de BREEAM-duurzaamheidsstandaard, met
onder andere een zonnecentrale op het dak. Hier
liggen voedingsingrediënten waarmee klanten weer
producten kunnenmaken. “Wij zijn de schakel tussen
fabrikant, ook wel principaal genaamd, en de klant”,
verteltWessels over demondiale activiteiten van het
bedrijf. Met principalen hebbenwij een exclusieve
relatie, waarin de toegevoegdewaarde die we leve-
ren aan klanten uit de hoek van voeding, farmacie,
persoonlijke verzorging en industriemaximaal tot zijn
recht komt. Voor bijvoorbeeld ingrediëntenblends,
kleinere verpakkingen, in cleanrooms afgevulde
pharmaproducten of R&D-ondersteuning kunnen
zo’n 25.000 klanten een beroep doen op dezemaat-
werkoplossingen, naast de 20.000 producten in
onzemagazijnen.”
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‘Met kleine aankopen
versterken we ons portfolio of
krijgen we een betere positie’
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Medewerkers kiezen
voor bedrijvenmet een
duurzaam verhaal. Dewens
omgezamenlijk een betere
maatschappij in te richten is
gegroeid bij ondernemingen.
“Dat voelenwebij Deloitte
en dat dragenwe uit naar
onze klanten.”

‘Verduurzaming
verdraagt
geen silo’s’
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lang een losstaande discipline. Het werd op een
gegevenmoment strategisch; toen formuleerden
bedrijven een sustainability-strategie.” Hij legt uit
dat klanten nu naar Deloitte komen en de strategie
voor de héle ondernemingwillen herijken. “Aan die
strategie gaat natuurlijk het bepalen van een
purpose vooraf.”
Geijtenbeek voegt eraan toe: “Dat betekent dat
ze opnieuw gaan nadenkenwat de rol is van de
onderneming enwat ze als geheel, als organisatie
willen bijdragen aan de samenleving.”

Eigenaarschap
Als de sustainability-transitie bedrijfsbreed, of zoals
Geijtenbeek al stelde, met alle disciplines van een
organisatie wordt ingevuld, dan bestaat het gevaar
dat niemand er echt eigenaar van is. “In het verleden
zagenwe de sustainability-manager. Die had geen
budget en geen autorisatie. Daarmee verankerde het
beleid inderdaad niet”, blikt Bartels terug. “Dat gebeurt
ook niet als iedereen zich betrokken voelt, maar
niemand verantwoordelijk is. Inmiddels zien we echter
dat bij klanten deCFOeen belangrijke rol speelt en
dat wij transformaties per definitiemultidisciplinair
benaderen.”

En niet voor niets, want ESG-beleid raakt alle onder-
delen van de business. “Regelgeving, compliance,
investeringen, verslaglegging en zeker ook de kans
op imagoschade. Het is daarmee echt een onder-
werp voor de boardroomgeworden.”

Activiteiten verantwoorden
De verantwoordelijkheid die organisaties zeggen te
nemen als ze hun sustainability-beleid presenteren, is
niet vrijblijvend. Jemoet het ook verantwoorden. Die
verantwoording wordt steeds kritischer bekeken door
(potentiële) werknemers en consumenten. En door
aandeelhouders die willen wetenwat de risico’s zijn.
Bartels: ”Greenwashing kan een onderneming zich
niet permitteren. Als Deloitte hebbenwe natuurlijk
veel kennis op het gebied van audits en zorgenwe
ervoor dat bedrijven de stand van zaken voor ESG
rapporteren zoals die werkelijk is.”

“Maarmet alleen rapporteren komenwe er niet”,
vult Geijtenbeek aan. “Rapportagemaakt inzichtelijk
waar een onderneming kan verduurzamen. Dit moet
worden vertaald in plannen en acties, waarbij ook
financiering van belang is. Kortom, alle disciplines
moeten betrokkenworden om stappen temaken om
te verduurzamen. Hierbij is samenwerken essentieel –
en dat kan niet in silo’s.” <

“De noodzakelijke verduurzaming heeft
invloed op elk bedrijf”, begint Helene
Geijtenbeek, Partner in Deloitte’s Tax

& Legal-praktijk, het gesprek. “Het is niet slechts één
discipline die de oplossing levert; dat kan ook helemaal
niet.” Ze wil daarmee zeggen dat er geen exclusieve
opgave ligt voor techneuten, financieel specialisten of
juristen. “Verduurzaming is eigenlijk een beweging die
vereist dat alle onderdelen van een organisatie echt
samen aan de slag gaan. Het verdraagt geen silo’s.”

Positieve effecten
De urgentie die in de samenleving wordt gevoeld,
komt nadrukkelijker dan voorheen tot uiting in het
gewicht dat de s van social in het environmental, social
& governance (ESG)-beleid van organisaties kreeg.
“Dit maakt dat verduurzaming nu voor bedrijvenmeer
inhoudt dan een klimaatstrategie”, is de overtuiging
vanWimBartels, Senior Sustainability Partner bij
Deloitte. De gedachte ‘we doen iets aan onzeCO2-
emissies en dan zijn we goed bezig’ volstaat nietmeer.
Bartels: “Het gaat omhet hele businessmodel. Dat
brengt ookmet zichmee dat bedrijvenmeer dan
voorheen de kansen zien die de transitie biedt.”

Het kan daarbij gaan omnieuwe producten, lange-
termijninnovaties of zelfs om het DNA van de
onderneming. “Als je duurzaamheid op diemanier
belicht, heeft dat bijvoorbeeld positieve effecten
op het werven van personeel”, meldt Geijtenbeek.
“Nieuwemedewerkers, en dat geldt ook voormen-
sen die bij Deloitte beginnen, willen alleen werken
voor een organisatie die duurzaamheid duidelijk
agendeert.”

Geijtenbeek onderschrijft het herdefiniëren van de
doelstelling en demissie van ondernemingen die haar
collega schetst. “Dat is inderdaad bij uitstek verbonden
aan de sociale kant van ESG. De bewustwording om
gezamenlijk een beteremaatschappij in te richten.
Dat voelen we bij Deloitte en dat dragenwe uit naar
onze klanten.”

Bedrijfsstrategie herijken
Nu kunnen die klanten traditioneel met een breed
scala aan issues bij Deloitte terecht, maar durven ze
ook de vraag naar de purpose van de onderneming
op tafel te leggen, vragenwe. “Dat gebeurt in
toenemendemate”, zegt Bartels, die al ruim twintig
jaarmet de thematiek bezig is. “Sustainability was
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Helene Geijtenbeek en Wim Bartels:
‘Het sociale aspect van ESG-
beleid is belangrijker geworden’
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Succesvol blijven in een ver-
anderendewereld: dat is de
uitdaging voor organisaties.
Want hoe kun je innoveren
en groeien, als dit gepaard
gaatmet grote investeringen
in technologie? Econocom is
de enige speler die financiële
innovatie en technologische
expertise combineert.

‘Een kwestie
van economisch
denken’
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Smart buildings, AVaaS en DaaS
BIS|Econocom, sinds 2017 onderdeel van Econocom,
biedt high-end audiovisuele en collaborationoplos-
singen voor organisaties. “Denk aan het digitaal
boeken van kantoorruimtes via een virtuele receptie
en vergaderen in ruimtes die omringd zijn door de
nieuwste en beste technologie, zogenaamde smart
buildings. We bieden dit aan als integrator; de klant
kiest de gewenste technologie. Wij verzorgen het
ontwerp, de installatie, implementatie, ondersteuning
en zelfs de inrichting van de ruimte. Het gaat om de
totaalbeleving. Mensen moeten zich prettig voelen in
hun werkomgeving, wat vervolgens weer ten goede
komt aan de productiviteit.”

Van den Berg vervolgt: “Wat opkomt, is AV-as-a-
Service (AVaaS), waarbij we onze AV-services bieden
op basis van opex-modellen. We combineren zo onze
audiovisuele expertise met onze financiële expertise,
waardoor organisaties die willen opschalen alle beno-
digde apparatuur optimaal kunnen inzetten, zonder
deze in eigendom te hebben.” Ook hier ontzorgt
Econocom de klant. Dit sluit goed aan bij de verande-
rende vraag naar werkruimte in het post-covidtijdperk,
stelt Van den Berg. “Waar moet een goede werkruimte
aan voldoen? Daar horen hoogstaande audiovisuele
oplossingen bij, die bijdragen aan de kwaliteit van
werken. Dat is voor iedere medewerker en dus ook
voor organisaties belangrijk.”
Naast AVaaS biedt Econocom DaaS, oftewel Device-
as-a-Service, waarbij klanten over de flexibiliteit
beschikken om hun IT-assets eenvoudig op of af te
schalen, zonder zorgen over onderhoud, reparatie
of vervanging. “Deze service past goed bij ons klant-
profiel. We hebben veel klanten die doorgegroeid
zijn van midden- naar grootbedrijf en die zo hun
IT-infrastructuur flexibel kunnen opschalen.”

Logische keuze
Deze aanpak, op basis van een model met vaste
maandelijkse kosten, wordt in de toekomst een
logische optie voor veel organisaties, voorspelt
Van den Berg. “Ik denk dat de stijgende rente en
de algemene economische onzekerheid zullen
bijdragen aan een sterkere behoefte aan alternatieve
financiering. Organisaties zullen, ook bij economische
tegenwind, gemotiveerd zijn om door te blijven
investeren, zodat ze economische voordelen kunnen
behalen. Een ervaren organisatie met kennis van
zaken die tot in detail meedenkt over het belang van
investeringen is dan een welkome partner.” <

Organisaties optimaal ondersteunen bij
de investering, implementatie en het
onderhoud van digitale oplossingen: dat

is de belangrijkste drijfveer van Econocom. Dankzij
sterk complementaire activiteiten voorziet het al
bijna vijftig jaar middelgrote en grote organisaties van
digitale technologie, al dan niet gecombineerd met
maatwerkfinanciering. Een aanpak met duidelijke
voordelen, legt Patrick van den Berg, Country
Manager voor Econocom Nederland, uit.
Investeringen in IT-hardware en services betalen
bedrijven doorgaans uit de cashflow of via een lening
bij hun huisbankier. Maar wat als je capex naar
opex kunt verleggen en de financiering direct kunt
regelen met je dienstverlener? Een snelle, flexibele
en duurzame oplossing.

Maatwerkoplossingen en dienstverlening
“Wij bieden financiering met toegevoegde waarde.
Omdat we meedenken, de implementatie en het
onderhoud van digitale projecten van klanten voor
onze rekening kunnen nemen én ook de financiering
verzorgen. Wij weten precies wat we financieren en
waarom. En het restwaarderisico ligt bij ons, waarmee
we onderscheidend zijn in de markt. Voor onze klanten
is het een kwestie van economisch denken.”
De dienstverlener financiert allerlei digitale apparatuur,
van klassieke IT tot complete werkplekken, AV- en
collaborationoplossingen of selfscan-POS-systemen,
maar ook zaken als slimme verlichting.

Meer dan IT
Soms financiert Econocom zelfs meer dan digitale
apparatuur. “We denken mee met klanten. Als het
om strategische bedrijfsmiddelen gaat, kunnen we
daar ook financiering voor opzetten. We nemen de
apparatuur aan het eind van de contractperiode vaak
terug, geven die een tweede leven of zorgen voor
recycling. Zo reduceren klanten hun hoeveelheid
e-waste en dragen ze bij aan de circulaire economie.”
Bijna een halve eeuw geleden opgericht in Frankrijk,
is Econocom een groeiende Europese groep, beurs-
genoteerd in België en met sterke activiteiten in de
meeste Europese landen. Econocom Nederland is
ook actief op zoek naar complementaire marktpartijen
voor overnames, aldus Van den Berg. Daarnaast zoekt
het groei door nieuwe technologieën en diensten
te omarmen, zoals de modernste audiovisuele en
collaborationoplossingen ter ondersteuning van het
hybride werken. Maar ook, via de activiteit Managed
Services, met kostenbesparende serviceoplossingen
voor datacenter-, server- of netwerkomgevingen.
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Patrick van den Berg:
‘Wij zijn de enige speler die finan-
ciële innovatie en technologische
expertise combineert’
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HeadFirst Group is een
HR-techdienstverlener die
de perfectematchmaakt
tussen professionals en
opdrachtgevers voorwerk.
De groep investeert volop in
zijn platformomnogbeter in
te spelen op de behoefte aan
fullservicedienstverlening.
“Zo creërenwede ideale
balans tussen tech en touch.”

Data als sleutel
voor de
perfectematch
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en ZiPconomy.We adviseren hiermee overheden,
bedrijven én professionals over hoe demarkt zich
ontwikkelt. Denk hierbij aan thema’s als schaarste en
tariefontwikkeling. Organisaties kunnenmet deze
inzichten hun recruitment- en inhuurbudget bepalen
en professionals kunnen zien wat hun toekomstige
marktwaarde is.”

Services For All
Tot slot geeft data HeadFirst Group inzicht in welke
vormen van nextleveldiensten het nog kan ontwik-
kelen. VanHappen licht toe: “Hier is recent onze
Services For All uit ontstaan. Al sinds 2012 kunnen
professionals die via ons werken gebruikmaken van
voordelen, zoals verzekeringen, tools voor learning
& development en factoring. Dit hebbenwe volledig
opengezet, waardoor elke zzp’er voor een vast bedrag
per uur gebruik kanmaken van het aanbod. Ongeacht
of er via ons platformwordt gewerkt of niet. Het is
onzemissie om iedere professional te faciliteren en
begeleiden naar een ‘life long flexible career’.”

Organische groei
HeadFirst Group is de afgelopen jaren steedsmet 30%
gegroeid. VanHappen: “We hebben in deze periode
een aantal merken aan ons portfolio toegevoegd, zoals
recent het dienstenplatform ZZP365.Maar eerder
ook recruitmentspecialist Sterksen en het Belgische
ProUnity: eenmanaged service provider (MSP)met
eigenmarktplaats en vendormanagement system
(VMS). Als groep voorzien we opdrachtgevers onder
andere in dienstverlening als recruitment process
outsourcing (RPO) enmanaged service providing,
waarbij het recruitment- en/of inhuurproces aan hen
kanworden uitbesteed. Als gevolg van de huidige
uitdagende arbeidsmarkt zie ik dat de contractvorm
op basis waarvan arbeid plaatsvindt steeds
minder relevant wordt. Bedrijven kiezen de beste
professionals, of deze nu in vaste of tijdelijke dienst
willen werken. Omdit optimaal en kostenefficiënt te
managen, voorzien we in total talentmanagement.
HeadFirst Group is als een van deweinige partijen in
staat omde toenemende vraag vanuit organisaties
te beantwoorden naar dienstverlenersmet een
breed portfolio aanHR-diensten. Onze ambitie is
om nog verder te groeien, ook buiten de Benelux.
Zo’n 40% van die groei moet organisch zijn. Met het
eerdergenoemde Striive hebbenwe alvast een forse
stap gezet.” <

HeadFirst Group is een toonaangevende,
internationale fullservice HR-tech-
dienstverlener. Van alle Nederlandse

dienstverleners in de flexmarkt bezet de groep op basis
van omzet de tweede plek. “Ons hightechplatform
koppelt opdrachtgevers aan professionals – zelfstandig
en in dienst van detacheringsbureaus”, zegt CEO
Marion vanHappen. “Inmiddels bevat ons kwalitatieve
netwerkmeer dan 100.000 zelfstandig professionals
en 6.000 leveranciers. Omwendbaar te blijven en
aan de groeiende vraag naar talent te voldoen, gaan
we de komende jaren nogmeer investeren in de
doorontwikkeling van ons platform. Dit is begin 2023
direct zichtbaar als we ons huidige platform Select
omdopen tot Striive. Hierbij introducerenwe ook een
nieuwe frontendmet verbeterde user experience.”

Nieuwe doelgroep aanboren
“We zijn van oudsher vooral actief voor grote over-
heidsinstanties enmultinationals”, gaat VanHappen
verder. “De laatste jaren is echter ook in demarkt
vanmiddelgrote en kleine organisaties steedsmeer
behoefte ontstaan aan het binnen de organisatie
brengen van technologie. En daarmee toegang te
krijgen tot een pool van hoogopgeleide professionals,
wat erg relevant is in deze tijd van structurele schaarste
op de arbeidsmarkt. Daaromhebbenwe een nieuwe
propositie toegevoegd: smartmatching. Gedreven
door artificial intelligencematcht ons Striive-platform
opdrachten van opdrachtgevers automatischmet
professionals.”

Data-driven
HeadFirst Group bouwt door aan een perfecte balans
tussen tech en touch: een essentiële voorwaarde
voor customer success binnen deze dienstverlening
en branche. “Wewillen een digitaal platform zijn
met een enorme human touch”, zegt VanHappen.
“Onze 350medewerkersmoeten opdrachtgevers en
professionals zo goedmogelijk faciliteren en door ons
platform leiden. Omonze dienstverlening zo goed
mogelijk aan te laten sluiten bij de vraag uit demarkt,
groeien we daarom in hoog tempo uit tot een volledig
datagedreven organisatie. Data is belangrijk om in te
kunnen spelen op veranderingen, zoals de groeiende
populariteit van hybride en remote werken. Daarnaast
tilt data onzemarktkennis naar een hoger niveau.We
schrijvenmet grote regelmaat onderzoeksrapporten
en position papers – in samenwerkingmet partners
als ONL voorOndernemers, IntelligenceGroup
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Marion van Happen:
‘Schaarste op de arbeidsmarkt
neemt de komende jaren niet af’
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Voormalig VVD-kamerlid Afke
Schaart is sinds 2018 lid van
hetmanagementteam van het
Chinese technologieconcern
Huawei. Na vier jaar ontdekt
ze nog steeds nieuwe ter-
reinenwaarop haar werkgever
technologie levert, zoals
voor gojibeskwekerijen in
dewoestijn.

5Ggeneest
kraandrijvers van
nekklachten
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Op 3G volgde 4G en inmiddels wordt in China op grote
schaal de 5G-technologie van het bedrijf uitgerold.
“In Nederland gaat dat helaas nog niet zo snel.”

5G verandert werken ingrijpend
Die nieuwe technologie heeft verstrekkende gevolgen
voor de samenleving, weet Schaart. Het verandert
de manier waarop mensen werken. De 5G-netwerken
verstouwen door hun grote bandbreedte moeiteloos
videobeelden in hoge resolutie. Dat maakt bijvoor-
beeld dat kraandrijvers op containerterminals in
Chinese havens niet langer de hele dag naar beneden
turen, wat hen nekklachten opleverde. Zij werken
tegenwoordig voor een beeldscherm in een kantoor
en kunnen regelmatig pauze nemen, terwijl een
collega de besturing van hun kraan even overneemt.
“En mijnwerkers zitten tegenwoordig ook met een das
om op kantoor. Hun arbeidsomstandigheden zijn door
de inzet van deze technologie enorm verbeterd.”

Zelf vindt Schaart het belangrijk om te begrijpen hoe
technologie werkt. Zo leerde ze om met de inhoud van
een rugzak een RuralStar-basisstation voor mobiele
communicatie in elkaar te zetten. Deze basisstations
worden gebruikt op plekken waar geen mobiel
netwerk beschikbaar is of bijvoorbeeld door een
natuurramp onklaar is geraakt.

Veel vrouwen op sleutelposities
Ook al rapporteert Schaart rechtstreeks aan de
raad van bestuur van Huawei, ze blijft zich verbazen
over wat de onderneming allemaal aan technologie
ontwikkelt en levert. Telkens ontdekt ze nieuwe
dingen. Zoals de gojibeskwekerijen die het bedrijf met
een partner heeft aangelegd in een woestijn. Door
boven de velden zonnecellen te plaatsen, wordt de
verdamping verminderd en komt elektriciteit voor
de lokale bevolking beschikbaar. “Wij bedienen ruim
3 miljard mensen wereldwijd; dat geeft een groot
verantwoordelijkheidsgevoel. Als grote speler willen
we de wereld ook iets teruggeven. We zetten met
onze partners onze technologie in voor verduur-
zaming, waar ook ter wereld.”

Schaart is op haar niveau de enige westerling binnen
de organisatie, maar vrouwen komt ze op meer
sleutelposities tegen. Als Nederlandse moet ze af
en toe op haar tong bijten, zegt ze. “Ik ben gewend
om overal iets van te vinden. Ook in vergaderingen
waarin iedereen behalve ik gepromoveerd is op het
onderwerp dat we bespreken. Af en toe bekruipt me
het gevoel dat ik bij een universiteit werk. Ik leer hier
veel, vooral over mezelf.” <

Als senior vicepresident en Chief Global
Impact Afke Schaart van Huawei op het
vliegtuig stapt om China te verlaten, is het

meestal voor een reis van enkele weken. Bij terugkeer
moet ze onder de huidige coronaregels immers
een week in quarantaine. Ach, ze is er inmiddels aan
gewend. “Bij mijn vorige reis had ik geluk, toen zat ik
bij terugkeer in een hotelkamer met sauna en jacuzzi.”
Ze vindt de quarantaineperiode niet onprettig; de
regelmaat doet haar goed. “Je slaapt meer en je leest
meer. Het werk gaat gewoon door. Het is een soort
mini-retreat in een hotelkamer.”

De strenge corona-aanpak in China heeft een groot
voordeel: als Schaart na haar quarantaine het hotel
verlaat, betreedt ze een coronavrije maatschappij, waar
geen beperkingen gelden. Wel moet ze zich regelmatig
laten testen, maar met de code van een negatieve
test kan ze gaan en staan waar ze wil. Afstand houden
van familie of collega’s hoeft niet. “Ik heb tijdens de
pandemie niet één dag thuis gewerkt.”

Kantoorcampus met 30.000 medewerkers
Schaarts werk in China is een logisch vervolg op haar
carrière bij technologiebedrijven als KPN en Microsoft
en de internationale vereniging van telecombedrijven
GSMA, waarvoor ze enkele jaren in Brussel werkte.
Tussen 2010 en 2012 zat ze in de Tweede Kamer voor
de VVD, waar ze zich bezighield met technologie
en innovatie. Met haar twee zoons en Marokkaanse
man woont ze sinds 2018 in een buitenwijk van de
Zuid-Chinese stad Shenzhen, het Silicon Valley van
China. Hier ligt het hoofdkantoor van Huawei op
een kantoorcampus met 30.000 medewerkers. De
stad van 18 miljoen inwoners ademt technologie en
vooruitgang. Alle taxi’s zijn er elektrisch, bijna alle
andere auto’s ook.

Huawei was een van de eerste Chinese bedrijven
die de grens overtrok. De leverancier van ICT-
infrastructuur en slimme apparaten stond aan de
wieg van de 3G-technologie voor mobiele telefonie.
Daarmee kreeg het bedrijf ook voet aan de grond
in Nederland als technologiepartner van KPN en
Telfort. “Inmiddels zijn we in 170 landen gevestigd en
hebben we ruim 195.000 medewerkers in dienst”,
vertelt Schaart. Volgens de European Patent Office
(EPO) is Huawei, met meer dan 3500 geregistreerde
octrooiaanvragen, de leider binnen Europa en steekt
het jaarlijks rond 22% van de omzet in R&D.
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Afke Schaart:
‘Meer dan 3 miljard mensen
wereldwijd bedienen; dat geeft een
groot verantwoordelijkheidsgevoel’
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Door de coronacrisis zouden
medewerkers structureelmeer
thuis gaanwerken. Dat blijkt
minder dan verwacht. Inmid-
dels groeit de belangstelling
voor hetwerken op kantoor
snel. “Bedrijven doen er ver-
standig aan omhunwerkplek
aantrekkelijker temaken. Zeker
nu de krapte op de arbeids-
markt groot is”, zegt CEO ISS
NederlandEduPeek.

‘Meermensen
verbinden op
dewerkplek’
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wonnenwe de prestigieuzeGlobal Impact Sourcing
Award en sinds afgelopen jaar wordenwe erkend als
Top Employer. Daarnaast biedenwe niet alleen werk
aan kwetsbare groepen op de arbeidsmarkt, maar zet-
ten we ons ook in om kansarme jongeren een zinvolle
toekomst te geven. Zo biedenwe verschillende leer-
werktrajecten aan in samenwerkingmet onze
klanten, gemeentes en onderwijs.”
Steedsmeermensen kiezen voor een toekomst bij
ISS Facility Services.Wat spreekt hen zo aan? Eigen
mensen opleiden én eenmensenorganisatie waarmen
zichzelf mag zijn. Peek: “Aplace to be you.Demede-
werker krijgt alle steun voor ontwikkeling enmaakt
deel uit van een grote internationale familie.”

Duurzaamheidskracht
Bij veel klanten is duurzaamheid een belangrijk thema
en in tendersmeestal zelfs een eis. Daarom investeert
ISS voortdurend aanzienlijk in duurzaamheid. “Op de
CO2-Prestatieladder behaaldenwe de hoogste trede.
Als Nederlands duurzaamste facilitydienstverlener
jagenwe duurzaamheid bij klanten aan.” Eenmooi
bewijs vormt het eerste volledig plasticvrije bedrijfs-
restaurant vanNederland op de Kromhoutkazerne in
Utrecht. Plasticvrij voor al het eten en drinken. “Deze
pilot startte begin 2022 en na tienmaanden is al 1133
kilo plastic afval bespaard”, vertelt Peek enthousiast.
Maar intern werkt ISS ook aan duurzaamheid. Zomoet
deCO2-emissie van voertuigen en energieverbruik in
2025met 50% verlaagd zijn. “Elektrische wagens en
vermindering van energieverbruik gaan daarbij helpen.
En per lunchmakenwe het CO2-verbruik inzichtelijk.”
Daarnaast heeft de actievemarktleider de emissie
van de keten in kaart gebracht, waarvoor veel klanten
interesse tonen.

Nieuwe concepten
Facilitaire diensten hebben door coronameerwaar-
dering gekregen. Hygiëne en hospitality staan nu
nadrukkelijk in de schijnwerpers. “In relatie tot de
terugkeer naar kantoor zienwe bij veel klanten dat
werknemers een groeiende behoefte hebben aan
meerdere eetmomenten op een dag.Met nieuwe food-
concepten spelenwedaarop in.Ook veranderenwe
inrichtingsconcepten qua ontspanning.Medewerkers
wensen vaker ontspanningsruimtesmet een sfeervolle
ambiance”, verklaart Peek.
Daarnaast groeit de vraag naar bruikbare data. ISS
investeert in technologie bij zijn klanten. Dit helpt bij
ondermeer het optimaliseren van de klimaatbeheer-
sing en registratie van bezettingsgraad, waardoor de
klant kosten bespaart. “Wepraten niet alleen over
ideeën,maar brengen ze ook écht in de praktijk. Zo la-
tenwe zowel in onze bedrijfsvoering als in sustainability
zien een betrouwbare partij te zijn”, overtuigt Peek. <
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ISS Facility Services

Edu Peek:
‘We zorgen nadrukkelijk voor
verbinding op de werkvloer;
een kantoorpandmoet leven’

“Dewerkplekmoet prettig zijn en fijn
aanvoelen.Workplace experience
is voor steedsmeer werknemers

een reden om voor een bepaald bedrijf te kiezen”,
motiveert Edu Peek van ISS Facility Services. “Behalve
dewens voor sfeer, groeit de behoefte aan rustige
werkplekken voor geconcentreerd werken en aan-
gepaste ruimtes voor samenwerken. Advies over
werkplaatsinrichting in combinatiemet onze onder-
scheidende hospitality-services vormt een krachtig
concept dat aansluit op deze post-covidtrend naar
meer beleving.”
ISS Facility Services biedt integrale facilitaire dienst-
verlening aan.Met zowel integrale aansturing als
uitvoering van schoonmaak, catering, receptie, logis-
tieke diensten en technisch onderhoud. Peek: “Onze
purpose is ‘Connecting people and places tomake
theworld better’. Oftewel: ‘tomake the customer work
better.’We zorgen voor verbinding op dewerkvloer.
Een pandmoet leven. Een gebouw zondermensen is
als een stadion zonder publiek.”

Internationale kracht
Eenwereldwijd opererend concern dat actief is inmeer
dan dertig landen: ISS Facility Servicesmaakt hiermee
het onderscheidmet integrale dienstverlening voor
ruim 40.000 klanten. “Veel grote internationale bedrij-
ven zijn klant. Maar onzemensen – we investeren heel
veel in opleidingen, zoals gast- en servicegerichtheid
–maken het verschil. Het leeuwendeel van dewerk-
zaamheden voerenwe zelf uit. Zo houdenwe de regie
beter in handen én brengenwe onze cultuur beter
over”, verklaart Peek.
ISS Facility Services bedient productiebedrijven,
overheden, ziekenhuizen, scholen en bedrijven in de
bankensector, food en transport. Dankzij het inter-
nationale netwerkmaakt ISS regelmatig gebruik
van succesvolle wereldwijde concepten. Dit levert
voordelen voor de klant op en vergroot de klanten-
binding. Peek: “We hebben zelfs twee vested deals,
een verregaande vorm van samenwerking gebaseerd
op eenwederzijds ontwikkelde visie, transparantie
en vertrouwen. Voordeel is dat we op alle domeinen
toegevoegdewaarde creëren die we samenmet
de klant bewaken.”

Maatschappelijke impact
Peek is bijzonder trots op demaatschappelijke rol
van ISS: “We behoren tot de 10% best presterende
bedrijven op het gebied van diversiteit en inclusie,
waardoor we de hoogste trede op de Prestatieladder
Socialer Ondernemen (PSO) hebben behaald. In 2020
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De afhankelijkheid van het
digitale netwerkwordt steeds
groter, weetMarieke Snoep,
Chief BusinessMarket en
lid van de raad van bestuur
bij KPN. “Of het nu gaat
omhybridewerken, omhet
delen van data in de zorg
of omhet verbeteren van
de cyberweerbaarheid: het
netwerk is essentieel.”

‘Complexe
oplossingen samen
aanpakken’
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“Met onze securityoplossingen kunnen onderne-
mers zich bezighoudenmet waar ze echt goed in zijn:
ondernemen. Laat de beveiliging en de prestaties van
jouw netwerk aan ons over. Dat is ónze kernactiviteit
en hiermee helpenwij de BVNederland vooruit.”

Arbeidsmarkt
In zekere zin geeft KPN zo ook invulling aan een
tweede thema dat ondernemers nadrukkelijk uit de
slaap houdt: de krapte op de arbeidsmarkt. “ICT’ers
zijn extreem lastig te vinden en vast te houden.
Door dat uit te besteden aan ons als dienstverleners
krijg je het complete pakket, van netwerk tot en
met werkplekdiensten, dat je nodig hebt voor jouw
business. En dit op een schaalbare en veiligemanier.”

Daarnaast zorgen de cloud en een optimaal func-
tionerend netwerk er ook voor datmedewerkers
tevreden zijn. “80% van de starters op de arbeidsmarkt
wil geen vijf dagen op kantoor zijn. De rest van het
personeel overigens ook niet. Het hybride werken is er
en zal blijven.” Kantoren veranderen daarmee ook. Het
worden ontmoetingsruimtes, die wel op elkmoment
digitale toegangmogelijk moetenmaken voor die
medewerkers die vanaf een andere locatie werken.

De toekomst is samen in een ecosysteem
Omde digitale transformatie die ondernemingen nu
doormaken te laten slagen, werkt KPNnauw samen
met partners in een ecosysteem. “Denk daarbij aan
leveranciers van applicaties voor specifieke doel-
groepen.We partnerenmet hen om samen hun op-
lossingen naadloos te integrerenmet de rest van
onze diensten.”

Snoep besluit: “Dewereld verandert, technologische
ontwikkelingen volgen elkaar steeds sneller op. De
dilemma’s waar we vandaag de dagmet elkaar voor
staan, vragen om complexe oplossingen en dat
pak je het beste samen aan. Denk aan het veilig en
gestandaardiseerd uitwisselen van patiëntgegevens
in de zorg. Onze KPNHealth Exchange is een open
systeem en de diensten worden ontwikkeld door KPN
en door partners. Zo zie ik de toekomst ook: samen
met partners ondersteunenwij onze klanten optimaal
in hun digitale transformatie.” <

Gezien de historie van het bedrijf is het niet
overdreven om te zeggen dat betrouwbare
netwerken het fundament vormen van

KPN. “We zijn van oudsher een verbinder en bieden
onze klanten de beste digitalemogelijkheden. Vanuit
die positie spelen we in op de trends en uitdagingen
in demarkt.”

Vaak is hetmogelijk om verschillende uitdagingen te
verenigen onder één oplossing, is de overtuiging van
Marieke Snoep. “Ondernemers liggen op dit moment
in de eerste plaats wakker van cybercriminaliteit. En
terecht: we zien dit jaar 33%meermeldingen van
incidenten bij de politie, en helaas wordt lang niet alles
gemeld.” De hoeveelheidmalware die op internet-
gebruikers afkomt, neemt KPN continu waar. “Wij
bieden ondernemers extra veilig internet aan en
daarmee zijn ze nog beter beschermd tegen aanvallen
van buitenaf. Dit jaar blokkeren we elke dag gemid-
deld 600.000malafidewebsites. Dat is dus alvast een
eerste sterke verdedigingslinie voor onze klanten.”

BVNederland vooruithelpen
Een andere trend die Snoep ziet, is de verdergaande
opmars van cloudservices. “Dat speelt natuurlijk al lan-
ger. De cloud stelt ondernemingen in staat om snel en
schaalbaar te reageren op ontwikkelingen in demarkt
én binnen het eigen bedrijf.” Hetmassale thuiswerken
tijdens de lockdowns en de hybride werkvormen die
nu in demarkt zijn ontstaan, hebben de cloudadoptie
nog eens versterkt. Bij veel ondernemingen, en zeker
ook bij overheids- en zorgorganisaties, bestonden lang
aarzelingen bij een overstap naar de cloud. “De zorgen
zittenmet name op het vlak van privacy en security”,
geeft Snoep aan. “En op dat vlak kunnenwij alle zorgen
wegnemenmet onze veiligemanaged dienstverlening.
Zodat klanten zich kunnen focussen op hun eigen
innovatie.”

Sterker nog: door te kiezen voor de cloudwordt een
organisatie of onderneming niet alleen flexibeler, maar
ook weerbaarder. Omdat duidelijk temaken gaat
Snoep in op het grote aantal aanvallen van ransom-
ware in demarkt. “Het gaat daarbij om uiterst profes-
sioneel opererende criminele organisaties. Ze beschik-
ken zelfs over een klantenservice die het slachtoffer
ondersteunt bij het betalen van het losgeld.” Tegen
een dergelijkemate van professionaliteit kunnen
veel bedrijven niet op.
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Marieke Snoep:
‘Laat de beveiliging en de
prestaties van jouw netwerk
aan ons over’
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NSwil reizigers een betaalba-
re, duurzame en flexibele reis
bieden van deur tot deur. Klas-
siek per trein, aangevuldmet
elektrische auto’s, scooters en
fietsen. En het helpt werkge-
vers daarbij ook nog eensmet
de administratie. Commer-
cieel directeur Ivo Steffens
kleurt het plaatje in.

Duurzaam
en flexibel
zakelijk reizen
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ook reiskosten aan specifieke projecten koppelen,
waarmee automatisch elke rit op de juiste kostendra-
ger komt. Als kers op de taart bieden we in NS Go ook
CO2-rapportages en advies hierover aan; organisa-
ties vanaf honderd werknemers zijn verplicht om de
overheid te informeren over hun CO2-footprint.”

Steffens vervolgt: “Werkgevers kunnen via NS Go hun
reisbeleid sturen. Behalve op kosten bijvoorbeeld ook
op duurzaamheid en vitaliteit van werknemers. Zo
vergoedt onze klant Euronext fietsende werknemers
30 cent per kilometer en autorijders 19 cent. Ze willen
vitalere medewerkers en de fiets is uiteraard veel
duurzamer. Via NS Go komt dat allemaal bij elkaar,
echt een voordeel van deze dienstverlening!”

Tarieven en inflatie
Inflatie en krapte op de arbeidsmarkt hebben een
stevige invloed op NS en grijpen allebei aan op de
missie van het bedrijf: openbaar vervoer, voor iedereen
altijd bereikbaar én betaalbaar. Steffens: “Het is voor
ons een duivels dilemma geweest hoe wij moesten
prijzen, want ook ons huishoudboekje moet op orde
zijn. We hebben het afgelopen jaar onze prijzen met
gemiddeld 1,8% verhoogd, bij een inflatie van ruim
boven de 10%. Die inflatie blijft ook volgend jaar hoog.
Daarom maken wij onze diensten gemiddeld 4,3%
duurder. Tegelijk worden sommige abonnementen
goedkoper. Zoals Altijd Vrij en Traject Vrij, gericht
op onze belangrijke doelgroep, forensen. Hiermee
kunnen ze onbeperkt in het land of op een specifiek
traject reizen. Die abonnementen worden 2,4%
voordeliger en dragen zo bij aan een sterkere bin-
ding van deze doelgroep. En daarbij: de inflatie slaat
natuurlijk ook in volle hevigheid toe bij de auto en
daardoor wordt de trein een aantrekkelijkere optie.”

Blijvende focus heeft NS op het aantrekken van
medewerkers in deze arbeidsmarkt. Steffens: “Dat
laat zich niet snel oplossen. De reiziger vindt echter
voorspelbaarheid en betrouwbaarheid van de
dienstregeling het allerbelangrijkst; die wil weten
waar hij aan toe is. Daarom hebben wij ervoor
gekozen om minder treinen te laten rijden, zo’n 90%
van de dienstregeling van 2019. Dit zodat wij die
voorspelbaarheid en betrouwbaarheid kunnen
blijven bieden.” <

Steffens trapt af en constateert dat corona
de veranderingen in het reisgedrag heeft
versneld: van vijf naar gemiddeld drie dagen

richting kantoor, gekoppeld aan een toenemende
vraag naar meer flexibiliteit en duurzaamheid in
vervoersmiddelen. NS heeft de afgelopen jaren
ingezet op zogeheten deelmodaliteiten: aanvullende
vervoersmiddelen. Dit om de trein nog aantrekkelijker
te maken. “Onze zakelijke klanten beseffen dat bij
drie kantoordagen de auto een minder logisch en
veel duurder vervoersmiddel is; bijtelling en voor de
privérijder de vaste kosten lopen wel gewoon 100%
door. Werkgevers en ook werknemers denken nu
na over deze nieuwe realiteit: wat de goedkoopste,
duurzaamste en flexibelste manier is om naar het
werk te gaan.”

Flexibiliteit is in de mobiliteitsbehoefte sleutelwoord;
alleen de trein is niet genoeg. Een reiziger reist van
deur tot deur en niet van station naar station. Steffens:
“Dat wisten we al – vandaar de OV-fiets als eerste
aanvulling op de trein. We experimenteren nu ook
met de OV-e-bike en hebben natuurlijk onze P+R-
terreinen. Verder hebben we een partij als Check voor
e-scooters in ons aanbod opgenomen. Binnenkort
bieden we ook Greenwheels aan met (elektrische)
auto’s en TIER voor e-bikes. Voorts hebben wij een
joint venture met Pon, genaamd Hely, waarmee we
hubs met bijvoorbeeld e-bikes voor zakelijke klanten
optuigen.” In 2021 introduceerden ASML en Hely op
het transferium in Eersel een hub met driehonderd
elektrische fietsen voor medewerkers van ASML,
klaar om binnen een halfuur naar Veldhoven te
kunnen rijden.

NSGo
De keuze uit meerdere vervoersmiddelen is volgens
Steffens financieel aantrekkelijk, flexibel, gemakke-
lijk en duurzaam. Ze kunnen ook nog eens naadloos
administratief worden beheerd via het krachtige NS
Go-platform, geïntroduceerd in 2020. Daarmee kan
een forens gemakkelijk via de app allerlei vervoersmid-
delen bestellen: trein, metro, bus, deelauto, scooter,
fiets of e-bike. Maatwerk dus. Steffens: “Gemakkelijk
en veilig. We zijn ISO-gecertificeerd; alle (privacy)eisen
aangaande de hier uitgewisselde data nemen we zorg-
vuldig in acht. Veiligheid staat voorop. Gemakkelijk,
omdat ons platform zich naadloos aan administraties
van werkgevers koppelt en tegelijk in de NS-app is op-
genomen. Forensen kunnen daarmee indien gewenst
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in 2022 een transformatie af
waarin het afscheid nam van
het verleden als algemene
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ment banking en investment
management.”
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op de beursgang van een ander bedrijf. Dat wordt zeer
gewaardeerd; klanten vinden het leuk omonderdeel
te zijn van zo’n investeringstraject. Zo brengenwe de
voordelen van private banking, investment banking en
investmentmanagement bij elkaar.”

Nieuwe generatie beleggers
Uit klantonderzoek blijkt dat twee derde van de
klanten van Van Lanschot Kempen duurzaamheid een
belangrijke voorwaarde vindt voor beleggingskeuzes.
Het ‘do no harm’-principe wordt al breed omarmd
in de sector; nu zetten velen de stap naar positieve
impact: ‘do good’. Nederland blijkt een gidsland op
het gebied van duurzaambeleggen, een koers die
werd ingezet door de pensioenfondsen. “We zien dat
duurzaambeleggen nu ook in de particulieremarkt
enorm in opkomst is”, vertelt Edixhoven. “Dat komt
ook door een nieuwe generatie beleggers, die verder
kijkt dan alleenmaximale rendementen. Zowillen we
het SDGFarmland, het sustainable farmland fundwaar
inmiddels 400miljoen euro in zit, gaan ontsluiten voor
andere private-bankingklanten. Aan belangstelling
geen gebrek. Ondernemend duurzaam, noemen
we dat.”

2023: een jaar van herschikking
Hoewel de kans op nieuwe schokken in demarkt in
2023 realistisch is, is Edixhoven niet pessimistisch
gestemd. “We zullen een defensief beleggingsbeleid
voeren en goed letten op onze risicospreiding, maar
elke crisis biedtmogelijkheden. Zeker in tijden van
herschikking van demarktmoet je scherp zijn in het
kiezen van de juiste investeringen. Als ondernemende
partij die dat begrijpt en jou persoonlijk kent, zijn wij
dan een interessante partner.”

Voor komend jaar kijkt Edixhovenmet zijn team
nadrukkelijk naar uitbreiding in Nederland en België,
al dan niet via een strategische overname van een
lokale partnermet een vergelijkbare cultuur als Van
Lanschot Kempen: onafhankelijk, dicht bij de klant en
met oog voor de lange termijn. De lijnen in het bedrijf
zijn kort, constateert Edixhoven: in twee stappen ben
je bij de raad van bestuur. “Die open cultuurmaakt
ons wendbaar en effectief; dat is nodig in deze tijd. En
intussen blijven wij als schoenmakers dicht bij onze
leest. Juist in stormachtige tijden hebbenmensen
behoefte aan een vertrouwensrelatiemet hunwealth
manager, die altijd een verstandig investeringsbeleid
hanteert, gericht op de lange termijn. Dat zijn precies
de waarden die wij vertegenwoordigen.” <

Dat de transformatie naar wealthmanager –
mét banklicentie –met succes is voltooid,
blijkt wel uit het feit dat Van Lanschot

Kempen in de afgelopen jaren per jaar gemiddeld
10% is gegroeid in belegd vermogen. Daarvan komt
ongeveer een derde uit marktgroei, een derde uit
overnames en eenzelfde deel uit marktaandeelgroei
– dat zijn dus nieuwe klanten, zoals recentelijk
Pensioenfonds Schilders en Pensioenfonds KLM
Cabinepersoneel, maar ook bestaande, diemeer
vermogen toevertrouwen. Zij kiezen bewust voor
Van Lanschot Kempen, verteltMaarten Edixhoven,
Voorzitter Raad van Bestuur.
“Pensioenfondsen geven vaker de voorkeur aan
beheer door specialisten. Daarbij zijn we inNederland
inmiddels nummer twee in private wealthmanage-
ment.Waar dat vermogen ook vandaan komt, van
een verkocht familiebedrijf, de snelle groei van een
start-up, beurswinst of erfenis, het is bij onze beleg-
gers in vertrouwde handen. Ik heb op veel plekken in
de financiële wereld gewerkt, maar ik denk echt dat
de beste beleggers en private bankers bij ons werken.
Dat hangt samenmet onzementaliteit: persoonlijk,
ondernemend en gespecialiseerd.”

Risico’s spreiden
Geopolitieke spanningen, klimaatcrisis, energie-
onzekerheid, hoge inflatie: voor alle beleggers was
het een zwaar jaar. Voelt een partij als Van Lanschot
Kempen, trots op langdurige klantrelaties die vaak vele
generaties omspannen, dan extra druk? Edixhoven:
“Wij moetenwendbaar opereren. Dat doenwe al sinds
1737, vanuit een duidelijke visie op demarkten.Wij
spreiden het ons toevertrouwde vermogen zorgvuldig
en blijven tegelijk vanuit de langetermijndoelen van
onze klanten kansen zien – en creëren. Ik denk dat die
vertrouwensrelatie zich nu uitbetaalt: in eenmoeilijk
jaar als 2022 zijn we netto tochweer aanzienlijk
gegroeid in belegd vermogen.”

Van Lanschot Kempen richt zich in alles op de
lange termijn, vertelt Edixhoven. Klanten zien niet
steeds andere gezichten, maar houden contactmet
hun vertrouwde adviseur. Die biedt hen ook extra
mogelijkheden: private-bankingklanten kunnen bij-
voorbeeld toegang krijgen tot aandelenonderzoek en
beleggingen die voorheen alleen voor institutionele
beleggers beschikbaar waren. Edixhoven:
“Ondernemers die net hun zaak hebben verkocht,
vinden het vaak interessant om via ons in te tekenen
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Veel van het commerciële
vastgoed inNederland, van
kantoorpanden tot winkel-

centra, is eigendom van institutionele
beleggers als pensioenfondsen. Het
financiële en technische beheer van
dit vastgoedwordt uitbesteed aan
propertymanagers, die zorgen voor de
bezetting en de afdracht van huren.
Het onderhoud is vaak ondergebracht
bij beheerders. In deze keten is de
onderlinge informatievoorziening van
groot belang, maar vaak ontbreekt het
aan gestructureerde uitwisseling.Weet
de eigenaar wel precies hoe het zit met
demutatiegraad en de leegstand? Vaak
niet of nauwelijks, omdat iedereenmet
andere systemenwerkt, aldus Aareon,
leverancier van digitale oplossingen
voor de Europese vastgoedsector.

Voor het gemeenschappelijke onder-
houd van veel woningcomplexen, het
vve-beheer, biedt Aareon ook een slimme
digitale oplossing. Dit brengt uitdagingen
met zichmee, vooral op het gebied van
de ketenintegratie van het onderhouds-
proces, inclusief de betrokkenheid van
de aannemers. Met het digitale loket
Mareon kan een reparatieverzoek van
een huurder of bewoner snel worden
geregistreerd, gepland, opgelost en
financieel afgewikkeld, allemaal binnen
hetzelfde systeem. Huurders en beleg-
gers verwachten ook niet anders: digi-
talisering is de gewoonste zaak van de
wereld. Voor facilitaire afdelingen of be-
drijven in kantoorpanden is er bovendien
een Facilitair Management Informatie
Systeem, waarvoor dezelfde technologie
wordt ingezet als voor de ketenintegratie.

Geen financiële drempel
Bij nieuwbouw enwederverhuur is het
zaak om snel nieuwe huurders te vinden.
Met somswel duizenden aanmeldingen
voor een nieuwbouwproject is dat een
uitdagende klus, zeker als inkomen en
schuldenmeespelen bij de selectie. Ook
dit proces is inmiddels geautomatiseerd.
Voorheenmoest alles op papier worden
aangeleverd; nu wordtmensen gevraagd
om in te loggenmet hunDigiD. Zo komt
alle relevante informatie automatisch
binnen – geen persoonlijke data, maar
alleen vinkjes op controlepunten –
waarmee razendsnel een lijst met
preferente huurders wordt samen-
gesteld. Dat scheelt enorm.

In het vastgoedbeheer zijn veel kosten
onvermijdelijk. Daarom is het slim om
te besparen via automatisering. Aareon
faciliteert de informatiestroom van
investeerder tot beheerder en terug.
En dankzij het abonnementsmodel is
er geen financiële drempelmeer: ook
kleinere partijen stappen zo in. <

Wie bekend is met vastgoedbeheer, weet hoe
moeilijk het kan zijn om tijdig de juiste informatie
voorhanden te hebben. Of dat nu gaat om
huurderskwesties, onderhoud of bezettingsgraad.
Voor de optimale gegevensuitwisseling tussen
eigenaar en uitvoerder biedt Aareon nu diverse
digitale oplossingen.
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Het gebruik van fossiele
brandstoffen moet drastisch
worden beperkt, maar de

energiecrisis toont aan dat we nog niet
volledig zonder kunnen. En dat merken
we: door de gestegen olie- en gasprijzen
beleven beleggers in ‘big oil’ nu gouden
tijden. Aegon Cappital laat zich echter
niet verleiden door wat extra rendement.
“Als langetermijnbelegger willen we
een bijdrage leveren aan een duurzame
wereld”, zegt bestuurder Dirk Korbee.
“Daar hoort fossiele energie op termijn
niet bij.”

Wat is effectiever om de energietransitie
te bewerkstelligen: alle beleggingen in
deze sector resoluut de deur uit doen of
proberen als aandeelhouder bedrijven
aan te zetten tot verandering? “Het lijkt
een moedige stap: al je belangen verko-
pen,” zegt Herialt Mens, verantwoordelijk
voor het beleggingsbeleid van Aegon
Cappital, “maar dan ben je het contact
met die traditionele energiebedrijven
wel kwijt. Terwijl hun kennis en kunde
hard nodig is om de energietransitie
te kunnen maken.”

Aegon sluit olie- en gasbedrijven daarom
nu nog niet uit, maar voert een duurzaam,
realistisch beleid, aldus Korbee. “De
wereld is niet van de ene op de andere
dag te veranderen. De overgang naar
duurzame energie kost gewoon tijd.”

Evolutie boven revolutie
Aegon Cappital is ervan overtuigd
meer impact te maken door het gesprek
aan te gaan. Mens: “We kunnen als
beleggingsexpert bedrijven oproepen om
de transitie te omarmen en vervolgens
monitoren of ze dat ook echt doen.

Als we merken dat een bedrijf de hakken
in het zand zet, aarzelen wij niet om
daar alsnog afscheid van te nemen.
Dat hebben we inmiddels al met zo’n
duizend bedrijven gedaan.”

Aegon Cappital steunt samen met de
financiële sector diverse klimaatresoluties,
bijvoorbeeld de Climate Action 100+,
een samenwerkingsverband van grote
beleggers, en Follow This. Korbee: “Onze
focus ligt op de lange termijn, op echte
verandering. Voldoet een organisatie
niet aan onze eisen, dan gaan we als
belegger met ze in gesprek. En als het
moet nog een keer, maar op een gegeven
moment is het wel klaar. Ons doel is
klimaatneutraal beleggen in 2050.”

Dit betekent dat Aegon Cappital de CO2-
uitstoot van de eigen beleggingen én die
voor hun klanten gaat terugdringen tot
netto nul, waarmee ze voldoen aan het
akkoord van Parijs uit 2015. Mens: “We
geloven in evolutie boven revolutie. En
dat werkt.” <

Het is een dilemma voor pensioenbeleggers:
wat te doenmet de producenten van fossiele
brandstoffen? Er uitstappen of niet? Aegon
Cappital gelooft in de kracht van de dialoog.
“We hebben de kennis en kunde van die
bedrijven nodig om de energietransitie te
kunnenmaken.”
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In de huidige krappe arbeidsmarkt is
het cruciaal om een aantrekkelijke en
duurzame werkgever te zijn. De Wit:

“Vooral jongeren kijken verder dan goede
arbeidsvoorwaarden. Steeds vaker gaan
ze op zoek naar een werkgever die past bij
hun normen en waarden, onder meer op
het gebied van duurzaamheid.”

Uiteenlopende belangen
Maar zeker op het gebied van mobiliteit
hebben werkgevers heel andere
belangen dan werknemers. De Wit: “Veel
organisaties worstelen met de vraag
hoe ze hun personeel kunnen stimuleren
om duurzamer te werken en te reizen.
Thuiswerken was net ingeburgerd, maar
de stijgende energiekosten brengen hier
verandering in. Er werken weer meer
werknemers op kantoor en daar laden
ze ook hun auto op. Daar gá je met je
duurzaamheidsdoelstellingen! En veel
jonge werknemers zitten voorlopig
helemaal niet te wachten op een lease-
auto. Zij willen duurzaam en flexibel
reizen op een manier die bij hen past.
Vaak zijn ze pas afgestudeerd en
wonen ze nog in de stad. Daar is vaak
weinig parkeerruimte, maar wel een
ruim aanbod van openbaar vervoer
en deelauto’s.”

5-stappenplan
“Athlon helpt werkgevers om zakelijke
mobiliteit anders te benaderen”,
vervolgt De Wit. “Onze best-in-class-
mobiliteitsregeling is gebaseerd op het
Athlon 5-stappenplan naar duurzame
mobiliteit. Dat schept duidelijkheid
in het thuiswerk- en mobiliteitsbeleid.
Ook verlaagt het de CO2-uitstoot

van werknemers met benzineauto’s.”
We lopen er even doorheen.
“De hamvraag is: moet je wel reizen?”,
zegt De Wit. “Een vreemde vraag voor
een mobiliteitsprovider? Wij vinden
van niet! De meest duurzame (en goed-
koopste) reis is namelijk de reis die je niet
maakt. En dan: áls je toch moet reizen,
hoe dan? De auto is niet altijd de beste
optie. Juist nu heb je meer dan ooit
flexibiliteit nodig. Athlon Flex voorziet
in een mobiliteitsbudget dat werknemers
de keuze biedt uit openbaar vervoer,
e-bike of een elektrische auto.”
De Wit: “Dan een inkoppertje: rij veilig
en bewust. Werkgevers hebben een
zorgplicht naar werknemers, ook onder-
weg. Dus waarom geef je werknemers
niet gewoon af en toe een training in
verkeersveiligheid? En tot slot kun je
eventueel resterende CO2-uitstoot
compenseren door bomen te planten
in onze duurzame bosprojecten.” <

De best-in-class-mobiliteitsregeling is
te downloaden via de Athlon-website.

“Voor veel bedrijven zijn verduurzaming en
het werven en behouden van goed personeel
de grote uitdagingen van deze tijd”, vertelt
Willemijne de Wit, Sales en Marketing Director
bij Athlon Nederland. “Deze vraagstukken
komen samen in een mobiliteitsbeleid.”
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Hoe kun je je als dienstverlener
in de logistieke wereld onder-
scheiden?Door in te zetten op

duurzaamheid, technologische innovatie
en goedwerkgeverschap, aldus Veekens.
Ommet het eerste te beginnen: “We
kijken naar de logistieke keten van de
klant en daar is altijd wel iets te optima-
liseren. Aan de kant van de afzender, in
het warehouse of de uiteindelijke levering
aan de ontvanger.We kijken naar deCO2-
footprint van de supply chain en richten
die anders in.We hebben veel Europese
klanten. Die willen vaak een distributie-
centrum (DC) in alle landenwaar ze ope-
reren. Dat hoeft helemaal niet: met een
centrumhier, in bijvoorbeeld Hongarije en
Spanje heb je voldoende.” Zo bespaar je
op het aantal bewegingen en is erminder
CO2-uitstoot.

Slimmer verpakken
DeDC’s vanCEVA zijn al een paar jaar
elektriciteitsneutraal. “We genereren
meer energiemet zon enwind dan dat
we verbruiken. Daarnaast willen we
van het gas af; we hebben nu zes centra
die gasloos zijn en dat worden er snel
meer.” Slimmer verpakken is een ander
onderdeel van de duurzame aanpak.
“Hoe kun jemetminder karton enminder
of dunner plastic dezelfde bescherming
bieden?Onzemensen zijn hierbij heel
betrokken. Jaren geledenwas dat anders,
maar dit is echt helemaal omgeslagen.”

Innoveren met robots
Omde groei van het bedrijf te faciliteren,
moet CEVA flink innoveren. “Vier jaar
geleden zijn we begonnenmet robots.
We hebben nu vier typen, want niet elke

robot past bij elke klant. Vijftig doosjes
zijn nu eenmaal wat anders dan één
zwaar pakket.We zijn voor decentraal
ownership: bij innovatiesmogen lokale
mensen hun ideeën in de praktijk
brengen; van bovenaf faciliteren we
alleen. Onze vijftig sites in Nederland en
België kijkenmet elkaarmee, zodat ze
van elkaar zien wat werkt. De volgende
stap is AI. Als je bijvoorbeeld bepaalde
weersinformatie al hebt, kun je vrij precies
wetenwelke impact dit op een order
gaat hebben. Daar werkenwe nu aan.”

Ten slotte goedwerkgeverschap. “Je
komt bij ons voor een carrière, niet voor
een baan”, zegt Veekens. “Als je durft,
kun je ontzettend hard groeien. En hoe
houdenwe demotivatie bij de anderen
hoog?Doormensen te laten leren, zodat
ze voelen dat ze kunnen groeien.We zijn
inclusief, nemenmensenmet beperkin-
gen aan. Net als bij duurzaamheidmoet
je dit echt in de praktijk laten zien.” <

Om goederen van A naar B te krijgen zijn logistieke
dienstverleners cruciaal. Zoals CEVA Logistics,
vrijwel overal in Europa en daarbuiten actief. “Als
je goed kijkt naar een pakketlabel, is de kans groot
dat je onze naam ziet”, zegt Willem Veekens,
managing director Benelux.
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Organon & Co splitste zich
in juni 2021 af van Merck &
Co Inc. (MSD buiten de VS

en Canada) en is actief in 58 landen
met 6 productielocaties wereldwijd.
“Daarbinnen heeft Organon in de
Benelux een grote lokale footprint, met
productiebedrijven in Oss en Heist en
kantoren in Amsterdam en Brussel. De
EMA en de EU zijn belangrijke instituten
om in de buurt te hebben”, vertelt Petra
Willems, managing director Organon
Benelux. “Zie ons als een start-up van
anderhalf jaar oud met honderd jaar
ervaring. Ik voel die start-upenergie
in ons hele bedrijf.”

Belofte
“We hebben bij onze start de belofte
gedaan dat we zullen werken aan een
betere gezondheid voor elke vrouw, waar
ook ter wereld”, vertelt ze. “Dat is een
purpose die diep in ons bedrijf leeft. Met
tal van samenwerkingen zetten we in
op ziektebeelden die vrouwen exclusief,
zoals endometriose, of disproportioneel
vaak raken, zoals migraine, maar die nog
niet zoveel aandacht hebben gekregen.
Wij zijn intrinsiek gedreven om hier het
verschil in te maken, samen met experts
uit de wetenschap en zorgprofessionals
uit het veld.”

Minder verzuim
Endometriose wordt nog onvoldoende
of pas laat gediagnosticeerd en is nog
niet goed te behandelen, vertelt Willems.
“We werken daarnaast ook aan een
oplossing voor ernstige bloedingen na
de bevalling en aan de ontwikkeling van
een behandeling die vroeggeboorten
helpt voorkomen. Afgelopen jaar
hebben we wereldwijd zeven

samenwerkingsverbanden gesloten
of acquisities gedaan om middelen
van kleine start-ups beschikbaar te
kunnen maken. We gaan ook lokale
samenwerkingen aan in de Benelux.”
Door te ijveren voor vrouwengezond-
heid behaal je volgens Willems behalve
gezondheidswinst ook maatschappelijke
winst: het versterkt de positie van de
vrouw en haar omgeving. Maar econo-
mische voordelen zijn er ook. Zo is er
veel arbeidsverzuim door migraine.

Nationale strategie
Willems: “Het Verenigd Koninkrijk im-
plementeert momenteel een nationale
strategie voor vrouwengezondheid. Het
overheidsinitiatief wordt door alle partijen
in het veld gedragen. Onze droom is dat
ook de Nederlandse overheid vrouwen-
gezondheid integraal aanpakt, naar
voorbeeld van het VK, zonder het wiel
opnieuw uit te vinden. Ik heb heel veel
energie om hieraan mee te werken. En

Door overnames leek het in 1923 opgerichte
gezondheidsbedrijf Organon verdwenen te zijn,
maar sinds vorig jaar is de merknaam terug in de
wereld. Organon & Co zet zich als enige organisatie
wereldwijd op grote schaal in voor betere
vrouwengezondheid. En viert haar rijke historie.
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Een start-upmet
honderd jaar ervaring
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Petra Willems:

‘Als je
vrouwengezondheid
serieus neemt, komt
dat vrouwen én hun
omgeving ten goede’

ook de ruim tweeduizend bevlogen me-
dewerkers in de Benelux leveren op alle
niveaus met veel energie hun bijdrage
aan betere vrouwengezondheid. Een
purpose in een bedrijf motiveert. Het
levert een eensgezindheid op die we op
alle fronten bevorderen.” <
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Vanaf 2030wil Volvo enkel nog
elektrische auto’s produceren.
“Consumenten staan steedsmeer

open voor elektrisch rijden”, zegt Herrik
van der Gaag,ManagingDirector van
VolvoCar Nederland &Duitsland. “De
Volvo EX90 zal de elektrificatie verder
normaliseren, omdat deze een range tot
600 kilometer heeft. Tevens is hij qua
hardware voorbereid op bi-directioneel
laden, zodat je hem als powerbank kunt
gebruiken om je huis van stroom te
voorzien. Tot slot is de EX90 ledervrij en
bevat hij meer gerecycledematerialen
dan zijn voorgangers. Hiermee hebben
we onze footprint flink gereduceerd. Ons
doel is om in 2040CO2-neutraal te zijn.”

Actieve veiligheid
DeEX90 is de veiligste Volvo ooit
gebouwd. Van der Gaag: “Onze nieuwe
‘driver understanding’-technologiemoni-
tort realtime het kijk- en stuurgedrag van
de bestuurder. Als die niet alert genoeg is,
geeft de auto eenwaarschuwingssignaal.
In het uiterste geval zet de auto zichzelf
veilig aan de kant van deweg. De EX90 is
ook uitgerustmet interieursensoren die
een alarm geven als er na afsluiting nog
een kind of hond in de auto aanwezig is.
Vanuit onze ‘zero collision’-visie hebben
we lidar ontwikkeld: een botspreventie-
systeemdat de kans op ongevallenmet
ernstig letsel met 20% reduceert. Lidar
sorteert voor op een toekomst waarin
Volvo’s veilig autonoom kunnen rijden.”

Digitalisering
“We zien dat klanten ons steeds vaker
omnichannel ontmoeten”, zegt Van
der Gaag. “We spelen hierop in door

de customer journey zodanig in te
richten, dat deze offline én online past
bij onze status van premiummerk.
Eenmooi voorbeeld is de verdere
groei vanCare by Volvo, ons flexibele
online autoabonnement. Het succes
van Volvo ismede te danken aan onze
retailpartners.Wewerken nauwmet hen
samen en investeren bijvoorbeeld in de
permanente educatie van hun technici
en verkoopadviseurs. Ikmerk dat retailers
enthousiast zijn omdeze reis samenmet
ons voort te zetten. Sindsmaart 2022
doenwe dit onder leiding van een nieuwe
CEO, JimRowan. Een pragmatische
leider die zichmet veel energie focust op
de executie van onze strategie om ‘het
nummer 1 volledig elektrischemerk’ te
worden. Omdit te halen, zullen we tot en
met 2025 elk jaar een nieuwe elektrische
Volvo lanceren. De EX90 vormt hier een
waardig startschot van.” <

Bij zijn beursgang in 2021 sprak Volvo een dui-
delijke ambitie uit op het gebied van duurzaam,
veilig en persoonlijk rijden. De introductie van de
volledig elektrische Volvo EX90 bewijst dat het
bedrijf op de goede weg is. “We zijn nog steeds
het nummer-1-stekkermerk in Nederland.”
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Goed op weg met
duidelijke strategie

Volvo Car Nederland

Herrik van der Gaag:

‘Volvo lanceert
elk jaar een nieuw,
volledig elektrisch
model’

Companytorial
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Ondanks toenemende digitali-
sering op het gebied van klant-
contact heeft Webhelp volgens

CEO Ronald van Schijndel nog steeds
veel mensen nodig. “Dat valt in de huidige
arbeidsmarkt niet mee. We ondersteunen
klantadviseurs met coaching en opleiding
om complexere taken te kunnen uitvoe-
ren en bieden een sterk verbeterde cao
en een fijne werkomgeving.”
Hiermee is het tekort nog niet opgelost.
Daarom biedt Webhelp drie alternatieven.

Offshore Suriname
In Suriname heeft Webhelp in twaalf jaar
een volwassen organisatie opgebouwd
waar 1000+ gamechangers verantwoor-
delijk zijn voor Nederlands- en Engelstalig
klantcontact. “Het stadium van snel en
kwalitatief hoogwaardige gesprekken
beantwoorden ligt achter ons”, stelt
Nathalie Verdoolaege, Director Digital &
Marketing. “Voor ons is het cruciaal dat
klantadviseurs in Suriname doorgroeien
naar managementfuncties. Ze worden
lokaal opgeleid en wij zorgen voor uitwis-
seling tussen Suriname en Nederland.
Suriname vormt een unieke pool, maar de
uitbreidingsmogelijkheden zijn begrensd
en daarom kijken we verder, in Nederland
en daarbuiten.”

Uitblinqers
Webhelp heeft zijn dienstverlening in
april 2022 uitgebreid met Uitblinqers.
Uitblinqers richt zich op young profes-
sionals en studenten (hbo en wo) en
heeft 1000+ medewerkers. Een op
maat gemaakt recruitmentproces,
snelle leercurves en commercieel

vaardige medewerkers in Nederlandse
studentencentra vormen een succes-
formule, die mede wordt geleid door
Managing Director Bas Diepeveen:
“Wij bieden een omgeving die volledig
op studenten en young professionals is
gericht en een krachtige oplossing voor
bedrijven die ondersteuning zoeken
bij het organiseren van commercieel,
digitaal of complex klantcontact.”

I-shore
“Met de krapte op de arbeidsmarkt
moeten we naar oplossingen zoeken
die op lange termijn houdbaar zijn”, stelt
Van Schijndel. “Het antwoord is dich-
terbij dan je denkt. In 2023 lanceren we
onze nieuwste internationale oplossing:
i-shore. Hiermee kunnen we op huidige
Webhelp-locaties wereldwijd chat en
mail laten uitvoeren door klantadviseurs
die geen Nederlands spreken. Onze
zelflerende tool Polyglot bevat klant-
specifieke woorden en informatie en
zorgt voor realtime vertalingen die door
taalkundigen worden gecheckt. Daar-

De krappe arbeidsmarkt dwingt bedrijven
omNederlandstalig klantcontact creatief te
organiseren.Webhelp, outsourcer van CX-
dienstverlening en -technologiemet wereldwijd
110.000+ gamechangers, introduceert nieuwe
oplossingen omNederlandstalig klantcontact in
goede banen te leiden.
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Arbeidsmarkt vereist
nieuwe oplossingen

CompanytorialWebhelp Nederland

Ronald van Schijndel,
Nathalie Verdoolaege en
Bas Diepeveen:

‘Met dezemix van
sourcingopties blijven
we onze opdrachtgevers
continuïteit bieden’

naast ondersteunen we klantadviseurs
met culturele kennis.”

Van Schijndel: “Met deze unieke mix van
sourcingopties bieden we onze opdracht-
gevers continuïteit en brengen we de
focus terug naar het creëren van de
beste klantervaringen.” <
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“Data, in de breedste zin, is
hetgeenwat een organisatie
uniekmaakt. Door deze data

te verrijken en te delenmet ketenpart-
ners en klanten, en door de data actief te
maken en voor je te laten werken, worden
organisaties efficiënter en interessanter
voor hun klanten en daarmee uiteindelijk
toekomstbestendiger”, zegt Ruben van
der Zwan, CEOenCo-Founder van Yenlo.
Er zijn wel grote uitdagingen, legt hij uit:
“Tekort aan vaardig (IT-)personeel, bud-
getten die onder druk staanwegens de
dreigende recessie, en onzekerheid als
het gaat omde economie, de toekomst
en de snelheid van innoveren.”

Innovaties
De inzet van slimme integratietechno-
logie kan volgens Van der Zwan in veel ge-
vallen soelaas bieden. “Neemhet tekort
aan personeel. Dit is deels oplosbaar door
de inzet van innoverende technologieën,
zoals robotica, sensoren (IoT) en artifi-
cial intelligence (AI). Deze oplossingen
moeten danwel allemaal worden geïn-
tegreerdmet bestaande databronnen
en backendsystemen. En deze innova-
tiesmoetenmee blijven bewegenmet
nieuwe ontwikkelingen zonder dat het
leidt tot enorme (des)investeringen en
uiteindelijk een (nieuw) blok aan je been.
De juiste API– en integratietechnologie
is de ultieme uitkomst. En door de cloud
goed in te zetten – bijvoorbeeldmet een
Integratieplatform-as-a-Service (iPaaS)
zoals ons eigenConnext Platform, dat
bestaat uit API-management, integratie-
techniek en identitymanagement – kun je
uiteindelijk sneller, beter en kosteneffici-
enter opereren.”

Snel, veilig en betrouwbaar
“Wij zijn de specialist die achter
vele organisaties staat waarvoor het
integreren en delen van data, vaakmet
ketenpartners of klanten, een cruciaal
onderdeel is van hun primaire proces”,
zegt Van der Zwan. “Met onze API- en
integratieoplossingen, gebaseerd op
WSO2, Boomi,Mulesoft, InterSystems,
AWS- enAzure-technologie, regelen
wij op snelle, veilige en betrouwbare
wijze de interactie, de data-uitwisseling
tussenmobiele applicaties, websites,
databronnen en backendsystemen,
waarbij gebruik wordt gemaakt van
alle voordelen van de cloud.”

Van der Zwan besluit: “De vraag is uit-
eindelijk danwel voor organisaties: met
welke API- en integratietechnologie
of iPaaS kunnenwij bovenstaande
zaken aanpakken voor onze specifieke
organisatie? Juist deze vraag kan Yenlo
als de wereldwijde expert op dit gebied
als geen ander beantwoorden.” <

Lineage, Vion, Nationale-Nederlanden, de
Universiteit van Utrecht en de CoronaCheck-
app (GGD-GHOR) hebben één ding gemeen: ze
maken alle gebruik van de diensten van Yenlo.
Deze wereldwijde API- en integratiespecialist
helpt bedrijven en overheden bij hun digitale
transformatie om zo adequaat in te spelen op
de uitdagingen waar ze voor staan.

‘Slimme technologie
is vaak de oplossing’

Companytorial

Ruben van der Zwan:

‘Wij lossen de
uitdagingen van
onze klanten
opmet slimme
API- en
integratie-
technologie’

Yenlo

deel online
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“ESG heeft in de afgelopen jaren strategische prioriteit in de
boardroomgekregen”, zegt Bart-Adriaan de Ruijter, lid van

de ESG-taskforce van advocatenkantoor CMS. Deels besteden
bedrijven aandacht aan ‘Environmental, Social, Governance’-
vraagstukken uit risico-overwegingen. Ze zien in dat als ze iets doen
wat stakeholders zoals consumenten, NGO’s en beleggers niet zint,
ze gevaar lopen hun ‘license to operate’ kwijt te raken. Dat ze er dus
goed aan doen te letten opwaardecreatie op lange termijn, zich
sociaal opstellen en niet te veel vervuilen en verspillen. Daarbij blijkt
uit onderzoek dat voorlopersmet focus op ESG (purpose) niet alleen
reputatievoordelen genieten, maar vooral commercieel succesvol zijn.
Het belang van een goed ESG-beleid neemt de komende periode
toe door de voortdurend aangescherpte wet- en regelgeving op
ESG-gebied. Zomoeten vanaf boekjaar 2024 veel grote bedrijven in
Europa voldoen aan de nieuweCorporate Sustainability Reporting
Directive (CSRD) en komt deCorporate Sustainability DueDiligence
Directive (CSDD) er binnen een paar jaar aan. Toezichthouders
(en andere belanghebbenden) beoordelen steeds vaker of
bedrijven klimaatafsprakenwel nakomen en klagen hen aan als
ze in gebreke blijven (‘ESG-litigation’). Bedrijven zijn of worden
verplicht klanten en toeleveranciers te controleren op schendingen
vanmensenrechten en andere ESG-aspecten. Niet van alle
veranderingen is duidelijk wanneer ze precies worden doorgevoerd,

maar waaromdaaropwachten? “Je kunt je het beste daar nu al pro-
actief op voorbereiden en niet de wetgeving afwachten. Het komt de
toekomstbestendigheid van de onderneming ten goede”, aldus De
Ruijter.
CMSwil daarbij ondersteuning bieden. Het kantoor streeft ernaar
dé ESG-firm van dewereld te zijn. Zelf is CMS aangesloten bij UN
Global Compact van de VN, een programma datmonitort hoe
duurzaambedrijven zijn. Alleen al in Amsterdamwerken bij CMS
twintig ESG-specialisten, wereldwijd zijn dat ermeer dan honderd.
Er is eenmondiale ESG-taskforce die cliënten adviseert hoe ze hun
ESG-beleid kunnen optimaliseren. Proactief ESG-beleid
leidt niet alleen tot bestendig succes, maar voorkomt ook
dat een onderneming in de ‘line of fire’ terechtkomt’.
• cms.law

CMS
Thema: Toekomstbestendig bedrijf stelt ESG centraal

deel online

Voor de beste resultaten hoevenwe niet per se fysiek naar kantoor.
Dat bewezen de afgelopen jaren. Het leidde tot de huidige focus

op hybride werken. “Die is wezenlijk anders dan het IT-perspectief dat
we tot voor kort hadden,” start Patrick Govers, Managing director Be-
nelux Comstor. “Wereldwijd sluiten organisaties aan op deze nieuwe
ontwikkeling. Het leidt tot een grote vraag naar externe en flexibele
werkoplossingen die eenwebservice voor vergaderingen of een

Comstor
Thema: ‘Secure’ de toekomst tegemoet

laptop thuis ver overstijgen. Het gaat omde juiste tools voor samen-
werken die altijd, overal en op elk apparaat te gebruiken zijn, inclusief
de beveiliging die de gegevens van bedrijven én klanten beschermt.
Die veiligheid is een integraal onderdeel van onze propositie. Omdat
productiviteit nooit in gevaarmag komen.”
Comstor, sinds vijfentwintig jaar onderdeel van het wereldwijd
opererende Westcon-Comstor, is een B-to-B value added distri-
buteur van Cisco unified communications, netwerkinfrastructuur,
datacenter, en securityoplossingen. Comstor creëert wereldwijde
logistieke en flexibele, op maat gemaakte, financiële oplossingen en
biedt pre-sales en technische ondersteuning. Dat doet ze voor grote
internationale organisaties maar ook voor het MKB. Bij de Neder-
landse vestiging in Houten bevindt zich ook het EMEA-warehouse.
Door professionalisering van het hybride werken ziet Govers
de manier van communiceren meebewegen: “Hoe je als bedrijf
gezien wilt worden, gaat digitaal een grotere rol spelen. Ook zal
het digitale aanbod toenemen. Life Cycle Management is daarbij
superbelangrijk en het belang van managed services stijgt. Met
toegevoegde waarde én beveiliging als onderscheidend item, want
daar staan wij voor.”

• www.westconcomstor.com/nl/nl/
comstor.html deel online
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Pels Rijcken zet grote stappen in het optimaliseren van zijn
governance. Het advocatenkantoor heeft onder meer zijn

interne kantoororganisatie verstevigd door het Three Lines Model
in te voeren. “De business is hierin primair verantwoordelijk voor
het volgen van de regels”, zegt bestuursvoorzitter Sandra van
Heukelom-Verhage. “Zij wordt gecontroleerd door de tweede lijn:
een nieuw opgerichte afdeling Risk & Compliance met een eigen
directeur die rechtstreeks aan het bestuur rapporteert. De derde
lijn bestaat uit een audit van de tweede lijn. Om de kwaliteit van dit
oordeel te waarborgen, gaan we deze audit beleggen bij een externe,
onafhankelijke partij. Tot slot investeren we ook fors in onze Open
Kantoor Cultuur. Het Three Lines Model kan immers alleen optimaal
functioneren in een organisatie waarin alles gezegd en onderzocht
mag worden.”

Om de governance nog verder te versterken, heeft Pels Rijcken een
voor de advocatuur unieke stap gezet. “We hebben als eerste kantoor
een RvC aangesteld die volledig bestaat uit leden van buiten Pels
Rijcken”, zegt Van Heukelom-Verhage. “Met de aanstelling van deze
RvC halen we een frisse blik van buiten naar binnen. Ik verwacht

dat de commissarissen vanuit hun professionele expertise en
ervaring structureel waarde toevoegen. Door de invoering van ons
governancemodel zijn we klaar om ook in de toekomst voorop te
lopen in onze sector.”

• www.pelsrijcken.nl

Pels Rijcken
Thema: Nieuwe standaard in governance
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Bedrijven die tijdelijk gespecialiseerde, hoogopgeleide technici
zoeken voor grote, innovatieve projecten, komen onvermijdelijk

terecht bij The Specialist Group (TSG). De voornaamste pijlers van
TSG zijn STAR (ervaren technisch specialisten), Or-Quest (ingenieurs
in het noorden van Nederland) en Sentijn (talentvolle ingenieurs).
TSG heeft 2500 specialisten in dienst, onder wie ook zzp’ers. En dat
in alle sectoren waar de energietransitie gestalte krijgt, van bouw- en

The Specialist Group (TSG)
Thema: verduurzaming en energietransitie

infra tot petrochemie en hernieuwbare energie. Grote klanten zijn
onder meer TenneT, Gasunie, BP en Stedin.

“STAR is marktleider in Nederland en België en hard op weg dat
ook in Duitsland te worden”, zegt CEO Sil Hoeve. “Door onszelf
voortdurend af te vragen wat beter kan, willen we een betrouwbare
partner zijn voor klanten en een betrouwbare werkgever voor onze
mensen – zij zijn cruciaal voor de verduurzaming.”
“De extreme krapte op de arbeidsmarkt is voelbaar, zeker in techniek,
en helemaal rond verduurzaming en energietransitie, de thema’s van
deze tijd”, zegt Hoeve. ‘Maar we doen er alles aan om specialisten te
werven, te selecteren en op te leiden om zo onze klanten te kunnen
blijven helpen.”

TSG leidt zelf mensen op, laat hen ervaring opdoen bij klanten en
schoolt daarnaast zij-instromers en buitenlandse ingenieurs bij.
Hoeve: “Deze generatie heeft de sleutel van de energietransitie in
handen. En bij ons krijgen ze de kans zich voortdurend te verbeteren
en ervaring op te doen bij de meest uitdagende projecten.”
“We moeten nog zichtbaarder worden. Onze kracht zit in
marktkennis, volume en langjarige relaties. Het is mijn doel dat
klanten ons zien als een Volvo; betrouwbaar, veilig en
kwalitatief, terwijl er een Lamborghinimotor onder de
motorkap zit.”
• www.thespecialistgroup.com deel online
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Uniper is een internationaal opererend energiebedrijf dat beschikt
over een opwekkingscapaciteit van 33GW.Daarmee is het een

van ’s werelds grootste energieproducenten. “In 2035willen we
klimaatneutraal zijn: dat is topsnelheid”, zegt business development
manager Patrick Nanninga. “Omdeze stevige ambitie waar temaken,
voegenwe o.a. meer zon- enwindenergie toe aan ons portfolio. Als
erkendwaterstofpionier willen wewereldwijd waterstof beschikbaar
maken als energiebron. Tot 2030 bouwenwe daarom stapsgewijs
500MWelectrolyse-capaciteit op deMaasvlakte voor de productie
groenewaterstof. In 2025willen we de eerste 100MWklaar hebben.”

De energiemarkt toont steedsmeer schommelingen in de prijs
en beschikbaarheid van grondstoffen. Daarom zoeken bedrijven
naarmeer leveringszekerheid en alternatieve bronnen omhun
CO2-emissie te verlagen. Uniper helpt industriële bedrijven deze
doelen waar temaken. Nanninga: “Dit begintmet het ontwerpen
van een goede businesscase die voldoet aan de regelgeving. Door
onze jarenlange ervaring ontwikkelen en implementerenwe voor
iedere klant duurzamemaatwerkoplossingen. Het gebruik van
nieuwe energiebronnen vereist vaak dat de bedrijfsvoering daarop
aangepast wordt: ook dit proces begeleidenwe, zodat klanten ook

echt efficiënt en optimaal verduurzamen.Waar we geen invloed
op hebben, is wet- en regelgeving. Vaak zien we dat subsidie- en
vergunningstrajecten lastig op elkaar af te stemmen zijn, met
als gevolg dat projecten vertraging oplopen. Ook voldoet de
publieke infrastructuur nog niet om nieuwe vormen van energie te
transporteren en op te slaan. Daarom roept Uniper de overheid op
over de gehele linie vaart temakenmet de energietransitie, zowel
nationaal als in Europees verband.”

• www.uniper.energy/netherlands

Uniper
Thema: Binnen 15 jaar klimaatneutraal

In deze turbulente periode, mede veroorzaakt door de naweeënvan corona en geopolitieke spanningenmoet HR als een rots in de
branding staan. “Door al die ontwikkelingen is er een personeelstekort
ontstaan en dat zal in 2023 niet anders zijn. Ondernemersmoeten nu
alles op alles zetten ompersoneel te behouden”, meent Jeffrey Smit,
ManagingDirector vanHR-dienstverlener Visma YouServe. “Wat ons
onderscheidt en krachtigmaakt, is dat wij zowel software als service

Visma | YouServe
Thema: HR-dienstverlener Visma YouServe zet ondernemer in zijn kracht

aanbieden. Juist in deze arbeidsmarkt kan de ondernemer daarom
doenwaar hij of zij goed in is. Laat ons alle HR-zaken doen.Wij
hebben demensen, demiddelen en een berg ervaring.”

Het in 2018 door deNoorse softwaremultinational Visma
overgenomenRaet werd in augustus 2021 opgesplitst in Visma Raet
en Visma YouServe. Deze laatste onderneming richt zich geheel op
de zakelijkemarkt – bedrijven tussen de 250 en 2500medewerkers
- en is verantwoordelijk voor diensten en software op het gebied van
personeelszaken en salarisadministratie.

“We zien in de toekomst ons werk verder automatiseren, digitaliseren
en robotiseren”, gaat Smit verder. “Er zijn gewoonmindermensen
omdie taken uit te voeren. Door deHR-software en -services als
eigen organisatie neer te zetten, kunnenwij beter voorzien in de
klantbehoeften.Wat we zien is dat jongemedewerkers anders
bediendwillen worden dan dewat oudere.Wij ontzorgen onze
klanten door hier gericht oplossingen voor aan te bieden. Die nieuwe
generatie gaat echt niet op een systeem inloggen, maar doet zoveel
mogelijk met een app. Een dag vrij nemen doe je gewoon vanaf je
smartphone.”

• www.youserve.nl deel online
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Business stories
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Telefoon: (050) 522 50 70
Email: info@aegoncappital.nl
www.aegoncappital.nl

Allianz Nederland
Coolsingel 120, 3011 AGRotterdam
Postbus 761, 3000ATRotterdam
Telefoon: 088-577 11 06
E-mail: info@allianz.nl
www.allianz.nl

Athlon Nederland BV
Veluwezoom4, 1327 AGAlmere
Postbus 60250, 1320AHAlmere
Telefoon: (036) 547 11 00
E-mail: zakendoenmet@athlon.com
www.athlon.com/nl

Blue Sky Group
Professor E.M.Meijerslaan 1, 1183 AVAmstelveen
Telefoon: (020) 426 62 66
E-mail: info@blueskygroup.nl
www.blueskygroup.nl

BMW Financial Services Nederland B.V.
Einsteinlaan 5, 2289CCRijswijk
Postbus 5808, 2280HVRijswijk
Telefoon: (070) 413 32 22
E-mail: info@bmw.nl
www.bmw.nl

Alphabet
Takkebijsters 59, 4817 BL Breda
Telefoon: (076) 579 32 00
E-mail: info-nl@alphabet.com
www.nl.alphabet.com

Caldic
Westerlaan 1, 3016CKRotterdam
www.caldic.com

CEVA Logistics
Hogeweg 39, 5301 LJ Zaltbommel
www.cevalogistics.com

CMS
Parnassusweg 737, 1077 DGAmsterdam
Telefoon (020) 301 63 01
E-mail: info@cms-dsb.com
www.cms.law

Comstor
Loodsboot 19, 3991 CJHouten
Postbus 172, 3990DDHouten
Telefoon: (030) 248 95 92
Email: sales@nl.comstor.com
www.westconcomstor.com/nl/nl/comstor.html

Deloitte
Wilhelminakade 1, 3072 APRotterdam
Telefoon: 088-288 28 88
www2.deloitte.com/nl

Econocom Nederland BV
Computerweg 22, 3542DRUtrecht
Telefoon: (030) 635 83 33
info.nl@econocom.com
www.www.econocom.nl

HeadFirst Group
Taurusavenue 18, 2132 LSHoofddorp
Postbus 2016, 2130GEHoofddorp
Telefoon: (023) 568 56 30
info@headfirst.nl
www.headfirst.group
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Huawei Technologies Netherlands B.V.
Laan van Vredenoord 56, 2289DJ Rijswijk
www.huawei.nl

ISS Facility Services
Rijnzathe 8, 3454 PVDeMeern
Telefoon: (030) 242 43 44
E-mail: info@nl.issworld.com
www.nl.issworld.com

Koninklijke KPN N.V.
Wilhelminakade 123, 3072 APRotterdam
Postbus 30000, 2500GADenHaag
Telefoon: (070) 343 43 43
www.kpn.com

Nederlandse Spoorwegen
Laan van Puntenburg 100, 3511 ERUtrecht
Telefoon: 088-672 12 90
www.ns.nl

Organon Pharma BV
Fred Roeskestraat 115, 1076 EEAmsterdam
(gebouw: The EdgeOlympic)
Telefoon: (020) 799 0500
E-mail: info_benelux@organon.com
www.organon.nl
www.werkenbijorganon.com

Pels Rijcken Advocaten
Bezuidenhoutseweg 57, 2594ACDenHaag
Postbus 11756, 2502ATDenHaag
Telefoon: (070) 515 3000
Email: info@pelsrijcken.nl
www.pelsrijcken.nl

TSG (The Specialist Group)
Plaza 2, 4782 SKMoerdijk
Postbus 5011, 4780KAMoerdijk
Telefoon: 088-808 16 68
www.thespecialistgroup.com

Uniper
Capelseweg 400, 3068AXRotterdam
Postbus 8642, 3009APRotterdam
Telefoon: (010) 289 57 11
www.uniper.energy/netherlands

Van Lanschot Kempen
www.vanlanschotkempen.com

Visma | YouServe (Hoofdkantoor)
Plotterweg 38, 3821 BBAmersfoort
Telefoon: 088-23 02 700
info@youserve.nl

Volvo Car Nederland
Stationsweg 2, 4153 RDBeesd
Telefoon: (0345) 68 88 88
E-mail: infonl@volvocars.com
www.volvocars.com

Webhelp Nederland
Amersfoortsestraat 28-28a, 3821 CBAmersfoort
Postbus 2526, 3800GBAmersfoort
Telefoon: 088-932 4000
E-mail: info@nl.webhelp.com
www.webhelp.com/nl

Yenlo Nederland BV
Beechavenue 16, 1119 PT Schiphol-Rijk
Telefoon: (020) 27007 00
E-mail: info@yenlo.com
www.yenlo.com
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